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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Η ιστορικός Τέχνης Ελενη Σ. Νικήτα μιλάει στην «Κ»
Η Ελένη Σ. Νικήτα επιμελήτρια της Κυπριακής Συλλογής της Λεβεντείου Πινακοθήκης μίλησε στην
«Κ» για την Πρώτη Γενιά Κυπρίων Καλλιτεχνών. Λέει ότι στην πρώτη γενιά Κυπρίων καλλιτεχνών συ-
γκαταλέγονται οι πρώτοι που σπούδασαν τέχνη και ασχολήθηκαν με την καλλιτεχνική δημιουργία.
Πρόκειται για καλλιτέχνες που γεννήθηκαν από το 1881 μέχρι το 1913. Ζωή, σελ. 1

ΕΚΘΕΣΗ

Ετήσια Διεθνής Εκθεση Platforms Project NET
Οι δημιουργοί της πλατφόρμας ACEY Europe στο Platforms Project Net 2020 μίλησαν στην «Κ» για τη
συμμετοχή τους. Ο δημιουργός της πλατφόρμας ACEY Europe Γιώργος Ταξιαρχόπουλος και η ιστορικός
Τέχνης Δάφνη Νικήτα, λένε ότι κέντρο του επιμελητικού τους ενδιαφέροντος είναι η σχέση κοινωνίας
και τέχνης και η σημασία της εικαστικής πειραματικής δράσης σε διάλογο με το κοινό». Ζωή, σελ. 5

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Πέντε εικαστικοί στην «Κ» μιλάνε για την Τέχνη
Η Βίκυ Περικλέους, η Κυριακή Κώστα, η Μαρία Λοϊζίδου, ο Λεόντιος Τουμπουρής και η Ελένη Νικο-
δήμου μάς λένε τη γνώμη τους για την ψηφιακή τέχνη και πώς ο εγκλεισμός πυροδοτεί νέες ιδέες ή
αναδιαμορφώνει παλαιές ιδέες. Ενδιαφέρουσες οι προσεγγίσεις τους για την έννοια της  εντοπιότη-
τας, με τον καθένα να δίνει τη δική του ερμηνεία. Ζωή, σελ. 4

Η Παιδεία αποτελούσε ανέκαθεν τον α-
δύναμο κρίκο στο πολιτικό σύστημα, ω-
στόσο, μέσω πανδημίας, φάνηκαν χρόνιες
παθογένειες και ανεπάρκειες. Η απόφαση
για επαναλειτουργία των σχολείων για
όλες τις τάξεις προκάλεσε σωρεία αντι-
δράσεων στην κοινωνία και ερωτήματα

κατά πόσο είναι έτοιμα να δεχτούν τους
μαθητές ή αν επιχειρείται πλέον η ανοσία
της αγέλης. Ήδη κύκλοι πέριξ και εντός
του Προεδρικού δαχτυλοδείχνουν τον
υπουργό Παιδείας για καθυστέρηση στην
ανακοίνωση λήψης μέτρων και απορρί-
πτουν ότι η απόφαση ελήφθη την τελευ-

ταία στιγμή. Το γεγονός πάντως ότι στο
Υπουργείο Παιδείας έκαναν σχεδιασμό
μέχρι το βράδυ της Τρίτης, αλλά και οι
δηλώσεις του Λεόντιου Κωστρίκη, άνοιξαν
συζήτηση για το τι ακριβώς ισχύει και
αν η κυβέρνηση προχωρά σε πρόχειρους
αυτοσχεδιασμούς. Η τελική απόφαση

πάντως αναμένεται να ληφθεί στο τέλος
της βδομάδας, με το Προεδρικό να απεύ-
χεται ένα  ντεζά βου της κρίσης το κα-
λοκαίρι του 2018, όταν χιλιάδες εκπαι-
δευτικοί είχαν βγει στους δρόμους, προ-
καλώντας τη δυσφορία μέχρι και του
Προέδρου της Δημοκρατίας. Σελ. 7

Παιδεία μονίμως απροβίβαστη
και με βεβαρημένο το ιστορικό
Αντιδράσεις προκάλεσαν οι αποφάσεις επαναλειτουργίας των σχολείων, με την κυβέρνηση να αναδιπλώνεται

ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΙΟΥ

Εχουν δοθεί 
αυστηρές οδηγίες
για τα σχολεία

Η δρ Μαρία Κολιού, μέ-
λος της Συμβουλευτι-
κής Επιτροπής του Υ-
πουργείου Υγείας, στη
συνέντευξή της στην

«Κ», εξηγεί το πώς αποφασίστηκε η
επιστροφή των μαθητών στις τάξεις
και απαντά στις ανησυχίες των γονέ-
ων, με τη Συμβουλευτική Επιστημονι-
κή Επιτροπή να έχει τοποθετηθεί υ-
πεύθυνα επί των προϋποθέσεων ε-
παναλειτουργίας των σχολείων. «Αν
μετά το πέρας των δύο πρώτων εβδο-
μάδων από την εφαρμογή του πλά-
νου χαλάρωσης κριθεί ότι δεν πρέπει
να επαναλειτουργήσουν τα σχολεία,
εμείς, ως επιστημονική ομάδα, μπο-
ρούμε να τοποθετηθούμε αρνητικά»,
τονίζει η δρ Μαρία Κολιού. Σελ. 9

Στο 116,8% αναμένεται να φθάσει το
2020 το δημόσιο χρέος της Κύπρου,
λόγω του εσωτερικού και διεθνή δα-
νεισμού που έλαβε για να στηριχθεί
η οικονομία. Το κόστος στα δημόσια
οικονομικά από τα πακέτα στήριξης
ανέρχεται στα 1,3 δισ. ευρώ μέχρι τον
Ιούνιο. Το Υπουργείο Οικονομικών
προβλέπει ισχυρή ανάπτυξη 6% το

2021 και αναμένει ότι θα καλύψει κατά
πολύ τη ζημιά που υπέστη το 2020,
λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού
και του «lockdown» που φρέναρε την
οικονομική δραστηριότητα. Η Κύπρος,
μπαίνοντας πλέον στη δεύτερη φάση,
ποντάρει σε όλους τους επιχειρημα-
τικούς τομείς και αναμένει να ανακάμ-
ψουν. Οικονομική, σελ. 3 

Βαρύ το κόστος των πακέτων
για να στηριχθεί η οικονομία
Αναμένεται ισχυρή οικονομική ανάπτυξη 6% το 2021

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ο ασθενής 
Το τελευταίο διάστημα γίναμε μάρτυρες
άστοχων χειρισμών σε ό,τι αφορά την
επανεκκίνηση της εκπαίδευσης ώστε
να διανύσουν οι μαθητές μας το τε-
λευταίο δεκαπενθήμερο της σχολικής
χρονιάς. Θα ανοίξουν ή όχι τα σχολεία;
Αρχικά ελέχθη ότι θα επιστρέψει στα
θρανία η Γ΄ Λυκείου. Μετά ανακοινώ-
θηκε ότι επιστρέφουν όλοι. Μετά η
κυβέρνηση με σημαιοφόρο τον πρό-
εδρο της Δημοκρατίας εθεάθη σε βήμα
σημειωτόν εν μέσω ερήμου… Η Παι-
δεία είναι μέγιστο κεφάλαιο σε μια
Πολιτεία. Γι’ αυτό οι σχετικές επιλογές
ενός προέδρου, όταν σχηματίζει την
κυβέρνηση, στην τελική αντανακλούν
το μέτρο της δικής του παιδείας. Είναι
πασιφανές ότι επί της παρούσας δια-
κυβέρνησης, ο επί έτη πολλά ασθενής
όχι μόνο δεν ευτύχησε να ιαθεί, αλλά
τοποθετήθηκε στον αναπνευστήρα.
Υπάρχει, όμως, και ο βαρύς  λογαρια-
σμός. Αυτόν δυστυχώς πληρώνουν τα
παιδιά μας. 

ΓΡΑΦΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

ΚΟΡΩΝΟΪΟΣ

63 χιλιάδες τεστ 
για 5 εκατ.  ευρώ  
Δέκα διαγνωστικά κλινικά εργαστήρια
πραγματοποιούν αγώνα δρόμου προ-
κειμένου να λάβουν τη μερίδα του λέ-
οντος στα τεστ ελέγχου του πληθυ-
σμού από τον ιό του κορωνοϊού. Oι ε-
πιδοτούμενες εργαστηριακές αναλύ-
σεις θα κοστίσουν στα κρατικά ταμεία
πέραν των 5 εκατ. ευρώ. Σελ. 6

ΟΖΛΕΜ ΓΚΙΟΥΡΚΟΥΤ

Να είμαστε έτοιμοι
για το δεύτερο κύμα
Η πρόεδρος της Ένωσης Τ/κ Ιατρών
Οζλέμ Γκιουρκούτ σημειώνει στην
«Κ»  ότι τους προβληματίζει η χαλά-
ρωση των μέτρων στα Κατεχόμενα
και επαναλαμβάνουν ως Ένωση την
πρόσκλησή τους για συνεργασία με
τους Ε/κ συναδέλφους τους, «ανα-
μένουμε την απάντησή τους». Σελ. 15

ΕΛΛΑΔΑ

Χάνονται 250.000 
θέσεις απασχόλησης
Βαρύ πλήγμα στην απασχόληση κα-
τάφερε το lockdown στην Ελλάδα. Το
υψηλό ποσοστό απολύσεων και το α-
ναιμικό ποσοστό προσλήψεων είναι
τάσεις που θα συνεχισθούν και θα ε-
νταθούν. Tο επόμενο διάστημα κινδυ-
νεύουν να χαθούν 250.000 θέσεις α-
πασχόλησης. Οικονομική, σελ. 8

Βγάζουν τραπέζια
έξω τα εστιατόρια
Ζητούν πλήρη λειτουργία

Μόνο με τραπεζάκια έξω αναμένεται να
επαναλειτουργήσουν στις 21 Μαΐου ε-
στιατόρια και καφετέριες. Η πλήρης λει-
τουργία τους προβλέπεται από τις 9 Ι-
ουνίου, ωστόσο, δεν αποκλείεται, λόγω
των θετικών επιδημιολογικών δεδομέ-
νων, να λειτουργήσουν πιο νωρίς. Ανα-
ζητείται, όμως, φόρμουλα για να ανοίξουν
νωρίτερα. Αυτό είναι το βασικό αίτημα
των ιδιοκτητών. Οικονομική, σελ. 6

Διαγκωνισμός
ΗΠΑ και Κίνας
Στη... μέση η Ευρώπη

Εντείνεται η ανησυχία για την κλιμά-
κωση της αντιπαράθεσης Ουάσιγκτον
- Πεκίνου με φόντο την πανδημία. Ο
Ντόναλντ Τραμπ υιοθέτησε ανοιχτά
σενάρια, που ενοχοποιούν την Κίνα
για τον νέο κορωνοϊό, χωρίς να προ-
σκομίσει αποδείξεις, ενώ το Πεκίνο ι-
σχυρίστηκε, και πάλι αυθαίρετα, ότι ο
ιός ενδέχεται να είναι αμερικανικής
προέλευσης. Σελ. 22

Ενα μήνα μετά την κρίση με την Τουρκία, η «Κ» βρέθηκε στη μεθόριο και μπήκε στην απαγορευμένη ζώνη, στα επιχειρησιακά κέντρα αστυνομίας και στρατού, στην περιοχή του Έ-
βρου, όπου πρόσφατα δοκιμάστηκαν τα αντανακλαστικά και οι αντοχές της Ελλάδας. Στελέχη της ΕΛ.ΑΣ. και του στρατού στην περιοχή μιλούν για ψυχολογικό πόλεμο και προσπάθεια
της Τουρκίας να ελέγξει τα περάσματα κατά μήκος του ποταμού. Αξιωματικοί της Α.Δ. Ορεστιάδας επιβεβαιώνουν τον ηλεκτρονικό πόλεμο Ελλάδας –Τουρκίας. Σελ. 20-21

Η «Κ» στο στρατηγείο επιτήρησης του Εβρου

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ Σελ. 2
Ποιος έκλεψε τη βάρκα

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ Σελ. 4
Σκέψεις για τον κορωνοϊό

ΠΑΝΟΣ ΛΟΪΖΟΥ ΠΑΡΡΑΣ Σελ. 6
Η ανισότητα της αξιοκρατίας

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 13
Επικοινωνιακά τερτίπια

«ΧΡΥΣΑ» ΔΙΑΒΑΤΗΡΙΑ

Σε αμερικανική
περιδίνηση οι
πολιτογραφήσεις
Σε φάση επιτήρησης φαίνεται να εισέρχεται
και πάλι το πρόγραμμα πολιτογραφήσεων
της Κυπριακής Δημοκρατίας. Μετά από μι-
κρή νηνεμία πληθαίνουν οι ενδείξεις πως
τα «χρυσά» διαβατήρια τραβούν στο πα-
ρασκήνιο την προσοχή των Ηνωμένων Πο-
λιτειών. Εξέλιξη, η οποία επιβεβαιώνεται
από πηγές με γνώση στη Λευκωσία. Επί
του θέματος η «Κ» ζήτησε και πήρε την ε-
πίσημη τοποθέτηση της διπλωματικής α-
ποστολής των Ηνωμένων Πολιτειών στη
Λευκωσία. Σελ. 8

ΤΟΥΡΚΙΑ

Ο Ερντογάν αναζητεί
αμερικανικό σωσίβιο
Ο Ερντογάν επιχειρεί απεγνωσμένα να κα-
ταλήξει σε νέα συμφωνία swap με τον Ντό-
ναλντ Τραμπ, ωστόσο, κύκλοι της Ουάσι-
γκτον επισημαίνουν ότι οι ελπίδες είναι ε-
λάχιστες, καθώς η Τουρκία δεν εκπληρώνει
τους όρους και τις προϋποθέσεις της Ομο-
σπονδιακής Τράπεζας των ΗΠΑ. Σελ. 10

ΑΝΑΠΝΕΥΣΤΗΡΕΣ

Επάρκεια σε υλικά
ψάχνουν προσωπικό
Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ» η Κύπρος
παρήγγειλε 62 αναπνευστήρες και έχουν
παραληφθεί ήδη 26. Ωστόσο, αυτό που α-
πασχολεί την κυβέρνηση δεν είναι  ο αριθ-
μός ΜΕΘ, ούτε και ο εξοπλισμός τους, αλλά
η στελέχωσή τους με ιατρικό και παραϊα-
τρικό προσωπικό. Σελ. 4
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΑΙΧΜΑΛΩΤΟΙ: Εις την Γενεύην εδρεύει από της ενάρξεως
του νέου πολέμου, όπως και κατά τον προηγούμενον, η Διε-
θνής Επιτροπή του Ερυθρού Σταυρού, η οποία περιλαμβάνει
τμήμα εξυπηρετήσεως των αιχμαλώτων πολέμου. Από του
παρελθόντος Σεπτεμβρίου το τμήμα τούτο έχει αποστείλει
εντός εξαμήνου 500 χιλιάδας επιστολάς αιχμαλώτων των
εκατέρωθεν αντιπάλων προς τας οικογενείας των.
ΠΑΡΑΙΤΗΣΗ ΤΣΑΜΠΕΡΛΑΙΝ: […] ο κοινοβουλευτικός συνερ-
γάτης του πρακτορείου Ρώυτερ μετέδωσεν τα κάτωθι προ-
γνωστικά επί της ενδεχομένης λύσεως του κυβερνητικού εν
Αγγλία ζητήματος: «Θεωρείται σχεδόν βεβαία η αποχώρησις
του κ. Τσάμπερλαιν, δεδομένου ότι τα γεγονότα της σημερι-
νής ημέρας, επεβεβαίωσαν, αν μη ετόνισαν έτι περισσότε-
ρον, τα αισθήματα, τα οποία εξεφράσθησαν κατά την χθεσι-
νήν συνεδρίασιν της Βουλής των Κοινοτήτων. Η εκλογή του
κ. Τσάμπερλαιν, όσον αφορά τον διάδοχόν του, κυμαίνεται
μεταξύ του κ. Τσώρτσιλ, του λόρδου Χάλιφαξ και του κ. Λόυδ
Τζωρτζ. Διά πολλούς λόγους, μεταξύ των οποίων είναι και αι
δυσχέρειαι, αι οποίαι θα προέκυπτον εκ του γεγονότος ότι ο
λόρδος Χάλιφαξ είναι μέλος της Βουλής των Λόρδων και όχι
της Βουλής των Κοινοτήτων, η εκλογή του κ. Τσάμπερλαιν θα
πέση κατά πάσαν πιθανότητα επί του κ. Τσώρτσιλ. Μολονότι
καμμία απόφασις δεν είναι δυνατόν να ληφθή προ της αύ-
ριον, πιστεύεται ότι το Εργατικόν Κόμμα θα είναι διατεθειμέ-
νον να μετάσχη κυβερνήσεως Τσώρτσιλ.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
10.V.1940

Δουλευταράς και πάντα
χαμογελαστός ο Γιώρ-
γος. Έχει 4 επιχειρήσεις
εστίασης και εργοδοτεί
70 άτομα. Είχα να τον
δω μήνες. Την Πέμπτη

με πήρε τηλέφωνο με αφορμή ένα «τι-
τίβισμά» μου της προηγούμενης μέρας,
όπου έλεγα: «Μην πάμε σε μνημόνιο,
λέει η κυβέρνηση. Θα τα καταφέρουμε
μόνοι μας λέει. Έδωσε λεφτά στις επι-
χειρήσεις για το 60% της μισθοδοσίας
μέχρι 21/6 αλλά οι τιμές στα βασικά
προϊόντα, ψωμί και γάλα, αμετακίνη-
τες. Σε κράτη που σέβονται τον πολίτη
όταν ψαλλιδίζονται οι μισθοί πέφτουν
και οι τιμές».

Ο φίλος ήταν εξοργισμένος. «Είναι
αφέλεια να πιστεύεις ότι έβγαλε από
την τσέπη της η κυβέρνηση λεφτά
για να στηρίξει τον κόσμο. Το 60% το
πήρε από τις κοινωνικές ασφαλίσεις,
από τα λεφτά μας. Και δεν έκανε ούτε
βήμα να στηρίξει επιχειρήσεις που
από τη μία μέρα στην άλλη φαλίρισαν.
Πουλά λόγια για τα ενοίκια και λου-
βάνες στους ιδιωτικούς υπαλλήλους
που καλούνται άλλη μία φορά να τρα-
βήξουν κουπί. Ρε απατεώνες, αφού
τους κλέψατε τη βάρκα, πώς περιμέ-
νετε να ζήσουν;».

Ήταν ασταμάτητος ο Γιώργος. «Για-
τί μας λένε να μην πάμε σε μνημόνιο.
Να μη δανειστούμε. Και πού είναι η
αλληλεγγύη της Ε.Ε.; Όταν μας κού-
ρευαν δεν μας λυπήθηκαν. Τώρα θέ-
λουν να μας δανείσουν μέσω τραπεζών
ενώ η κυβέρνηση αρνείται να δανειστεί
η ίδια από τις τράπεζες με την περισσή
ρευστότητα. Νομίζουν ότι τρώμε κου-
τόχορτο όλοι. Θυμάμαι πριν από 7
χρόνια φωνάζαμε, να φύγει ο άσχετος
Χριστόφιας, κατέστρεψε τον τόπο.
Να αναλάβει ο Αναστασιάδης και οι
δικοί μας που ξέρουν από οικονομία.
Την καταστροφή του Χριστόφια ακο-
λούθησε η πανωλεθρία του Νίκαρου.
Διακήρυτταν ότι δεν θα έκαναν τα
λάθη των Αριστερών.

Οι Δεξιοί έκαναν άλλα, πολύ χει-
ρότερα. Η μεσαία τάξη διαγράφηκε
από τον χάρτη, μικρές και μεσαίες
επιχειρήσεις πεθαίνουν σωρηδόν, οι
μισθοί –είμαι εργοδότης και δεν πρέπει
να λέω τέτοια– ποτέ δεν ήταν πιο χα-
μηλοί και τα νοικοκυριά πιο «παττι-
σμένα». Βολεύτηκαν πάλι οι «ημέτε-
ροι», ντιβέλοπερ, ελεγκτές, μεγαλο-

δικηγόροι με μαφιόζικα κόλπα τύπου
«χρυσά διαβατήρια» κ.ο.κ.». Δεν μι-
λούσα. Τον άκουγα μόνο. Ήταν πο-
ταμός. «Δεν ξέρω τι φταίει. Λες να έχει
δίκαιο ο Τσόμσκι φίλε μου, ότι βρώμισε
ο καπιταλισμός;»… Φυσικά, ο Τσόμσκι
πριν από μια βδομάδα στο Euractiv,
το είπε διαφορετικά. Μίλησε για «κο-
λοσσιαία αποτυχία της νεοφιλελεύ-
θερης εκδοχής του καπιταλισμού»,
για τους «κοινωνιοπαθητικούς παλιά-
τσους της Ουάσιγκτον» και την έλλειψη
αλληλεγγύης στην Ε.Ε., για να επιση-
μάνει αυτό για το οποίο ήταν εξοργι-
σμένος ο Γιώργος, ότι «οι κυβερνήσεις
είναι το πρόβλημα και όχι η λύση».
Ας μείνουμε όμως στην έλλειψη αλ-
ληλεγγύης στην Ε.Ε., γιατί είναι το
σπίτι μας και ό,τι καλύτερο μας έτυχε
εμάς των Κυπρίων.

Μία βδομάδα μετά τη συνέντευξη
Τσόμσκι, οι επικεφαλής των τριών κύ-
ριων θεσμών της Ε.Ε., ο πρόεδρος του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, Ντέιβιντ
Σάσολι, ο πρόεδρος του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου Σαρλ Μισέλ, και η πρό-
εδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κ.
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, σε κοινό
άρθρο τους (βλέπε σελ. 18) επιβεβαι-
ώνουν τον Τσόμσκι διά των παραδο-
χών τους: Θα πρέπει να αναγνωρί-
σουμε ότι θα απαιτηθούν νέες ιδέες
και εργαλεία για την ανάκαμψη, θα
πρέπει να αλλάξει η Ευρώπη, θα πρέπει
να βελτιώσουμε τη ζωή των εκατομ-
μυρίων φτωχών, θα πρέπει η Ε.Ε. να
είναι υγιής και βιώσιμη, πιο διαφανής
και πιο δημοκρατική.

Όλα αυτά τα «θα» σοκάρουν γιατί
έρχονται από την Τρόικα που διευθύνει
τις Βρυξέλλες, στην 75η επέτειο από
τη νίκη κατά του φασισμού, όταν για
αυτές τις αξίες θυσιάστηκαν 85 εκα-
τομμύρια άνθρωποι. Αυτά που σήμερα
οι τρεις διακηρύττουν ότι πρέπει να
γίνουν θα έπρεπε αυτονόητα να είχαν
ήδη κατακτηθεί. Τι θα γίνει τώρα; Ο
Τσόμσκι απαντά: «Δεν υπάρχει τρόπος
πρόβλεψης. Εξαρτάται από το πώς θα
αντιδράσει ο παγκόσμιος πληθυσμός.
Θα μπορούσε να οδηγήσει σε εξαιρε-
τικά αυταρχικά, κατασταλτικά κράτη
που επεκτείνουν τη νεοφιλελεύθερη
πανούκλα ακόμη περισσότερο. Στην
πραγματικότητα, το επεξεργάζονται
τώρα». 

Ποιος έκλεψε τη βάρκα

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy
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Το άνοιγμα των οδοφραγμάτων είναι το νέο
μεγάλο θέμα που θα απασχολήσει και τον Νί-
καρο και την πολιτική ηγεσία αμέσως μετά τη
μετάβαση στην «κανονικότητα». Ίσως και πριν
αυτή ολοκληρωθεί. Ίσως και πολύ, πολύ σύν-
τομα. Σύμφωνα με πληροφορίες που φτάνουν
κοντά μου, το θέμα συζητείται έντονα και κα-
θημερινά σε πολλά πολιτικά γραφεία, από το
ΑΚΕΛ μέχρι το ΔΗΣΥ, στον Λόφο, στο Λήδρα
Πάλας, στα Κατεχόμενα αλλά και σε κόμματα
της αντιπολίτευσης.  Ως πρώτη προτεραιότητα
προβάλλει η ανάγκη για μετάβαση των Τουρ-
κοκύπριων εργαζομένων στις ελεύθερες πε-
ριοχές για να επιστρέψουν στην εργασία
τους. Ένα θέμα που τέθηκε επανειλημμένα
στην κυβέρνηση, η οποία υποσχέθηκε να το
μελετήσει και να δώσει απαντήσεις. Εμμέσως
πλην σαφώς τίθεται από κάποιους το άμεσο
άνοιγμα των οδοφραγμάτων, όπως ήταν πριν
επιβληθούν τα μέτρα για πρόληψη της εξά-
πλωσης του κορωνοϊού. 

Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος Κυριάκος Κού-
σιος, απαντώντας σε σχετική ερώτηση, ήταν
ξεκάθαρος πως η κυβέρνηση είχε κλείσει τέσ-
σερα οδοφράγματα, αφήνοντας ανοιχτά άλλα
πέντε τα οποία όμως έκλεισε το κατοχικό κα-
θεστώς. Και απαγόρευσε ακόμα και τη διέλευ-
ση στα μέλη του διπλωματικού σώματος και
των Ηνωμένων Εθνών. Σύμφωνα με πηγή μου
που γνωρίζει, ένα τουλάχιστον πολιτικό κόμμα
φαίνεται να συμμερίζεται τη θέση του Μου-
σταφά Ακιντζί ότι το άνοιγμα των οδοφραγμά-
των θα πρέπει να γίνει με «από κοινού απόφα-
ση» και όχι «μονομερώς». Όπως είχε δηλώσει
ο Ακιντζί: «τα οδοφράγματα, ακόμα και αν
ήταν λάθος, μπορεί να τα κλείσατε μονομε-
ρώς, αλλά δεν μπορείτε μονομερώς να τα
ανοίξετε. Γι’ αυτό, για να ανοίξουν ξανά τα
οδοφράγματα για διελεύσεις, η απόφαση
πρέπει να ληφθεί από κοινού». Υπέδειξε, μά-
λιστα, πως όταν φτάσουμε σε εκείνο το ση-
μείο «θα είναι απαραίτητος ένας συντονισμός
και εσωτερικά και με τα Ηνωμένα Έθνη και με
την ελληνοκυπριακή πλευρά». 

Σύμφωνα με την πηγή μου υπάρχουν δύο εν-
δεχόμενα που προκαλούν ανησυχία στη κυ-
βέρνηση σε σχέση με τα οδοφράγματα: α) η
τουρκοκυπριακή πλευρά να επιδιώξει πολιτι-
κά οφέλη και «συμφωνία» για το άνοιγμά
τους, προσδίδοντας «νομιμότητα» στην ύπαρ-
ξή τους και συμμετοχή του καθεστώτος στη
διαχείρισή τους, κάτι που θα προκαλέσει τε-
ράστια αναστάτωση στην ελληνοκυπριακή
πλευρά και β) τη δυναμική διεκδίκηση κάποι-
ων κομμάτων και δυνάμεων της αντιπολίτευ-

σης για άνοιγμα των οδοφραγμάτων μόνο υπό
όρους, όπως τον τερματισμό των τουρκικών
επεμβάσεων στην κυπριακή ΑΟΖ, κάτι που εν-
δέχεται να αυξήσει την ένταση. Σε κάθε περί-
πτωση η απόφαση για το θέμα «εγκυμονεί κιν-
δύνους που ο Λόφος δεν θέλει αυτή τη στιγμή
να τους σκέφτεται», όπως μου λέχθηκε...

Ένα παρεμφερές θέμα που αναμένεται να επα-
ναφέρει την ένταση είναι η «δίκη» όσων εμπλέ-
κονται στα επεισόδια που έγιναν στη γραμμή
αντιπαράταξης στη Λήδρας, στη δυναμική εκ-
δήλωση των Unite Cyprus Now κατά του κλεισί-
ματος των οδοφραγμάτων. Το άτομο ή τα άτομα
που όπως έδειξαν οι κάμερες επιτέθηκαν κατά
εθνοφρουρού και μελών της Αστυνομίας ανα-
κρίθηκαν αλλά κανείς δεν γνωρίζει εάν θα
διωχθούν. Ο γ.γ. του ΑΚΕΛ είχε δηλώσει πως
πήρε διαβεβαιώσεις από τον υπουργό Δικαιο-
σύνης αλλά και από τον αρχηγό Αστυνομίας και
από τον Νίκαρο ότι θα αποσυρθούν οι κατηγο-
ρίες για οχλαγωγία και παράνομη συνάθροιση
εις βάρος των διαδηλωτών. Κάποιοι πάντως εί-
ναι έτοιμοι να επαναφέρουν το θέμα των διώ-
ξεων για την επίθεση κατά του εθνοφρουρού
και αναμένουν τον κατάλληλο χρόνο για να το
πράξουν. Και όπως διαδίδουν δεν αργεί...

Αναστάτωση έχει προκαλέσει μεταξύ αστυνο-
μικών η ποινική δίωξη των 15 σε σχέση με την
υπόθεση του κατά συρροή δολοφόνου, ειδικά
με τις γυναίκες που είχαν εξαφανιστεί και τις
προσπάθειες των δικών τους να εντοπιστούν. 

Όπως πληροφορούμαι από πηγή μου στην

Αστυνομία οι αντιδράσεις δεν προέρχονται
μόνο από τους 15 επηρεαζόμενους αλλά και
από άλλους συναδέλφους. Ένα από τα παρά-
πονα που εκφράζονται είναι ότι οι αστυνομικοί
δεν έτυχαν της σθεναρής στήριξης από τον
αρχηγό της Αστυνομίας ακόμα και από τον
υπουργό Δικαιοσύνης. Κάποια, μάλιστα, τα εί-
παν και στον ίδιο τον αρχηγό σε συνάντηση
που είχαν μαζί του. Τόσο ο αρχηγός όσο και ο
υπουργός επαναλαμβάνουν σε κάθε περίπτω-
ση πως δεν αποφασίζουν οι ίδιοι, αλλά τα δι-
καστήρια και συμπληρώνουν ανελλιπώς πως
«ουδείς είναι ένοχος μέχρι αποδείξεως του
αντιθέτου».

Στο μεταξύ ένα άλλο ερώτημα ζητεί επιτακτικά
απάντηση σε σχέση με τις διώξεις των αστυνο-
μικών: Αν τελικά υπάρξουν πειθαρχικά παρα-
πτώματα ποιος θα τα εξετάσει; το Πειθαρχικό
Συμβούλιο της Αστυνομίας, το οποίο απαρτίζε-
ται από μέλη της Δύναμης; 

Το ερώτημα, όπως σχολιάζεται και εντός της
Αστυνομίας, απασχολεί πολύ και πολλούς.
Ακόμα και την Ανεξάρτητη Αρχή Διερεύνησης
Ισχυρισμών και Παραπόνων που ζήτησε προ
πολλού την τροποποίηση του σχετικού νόμου
ώστε να προεδρεύει του πειθαρχικού συμ-
βουλίου της Αστυνομίας εισαγγελέας, χωρίς
όμως να έχει μέχρι στιγμής εισακουστεί... 

ΚΟΥΙΖ: Ποιος αρχηγός κόμματος αντιμετωπίζει
τις τελευταίες ημέρες αμφισβήτηση για τις
ενέργειές του απέναντι σε πρωτοκλασάτα
στελέχη; 

Θα ανοίξουν ξανά τα οδοφράγματα και πώς;

Βρε Νίκο, μήπως να δώσουμε σε όλους τους Κύπριους ζιβανία αντί για μάσκες;

ένα ipad ; Και δεν μιλάμε για τάμ-
πλετ του συρμού…. Κοστίζει 3
εκατομμύρια η κάθε τάξη. Βάλτε
τώρα κάτω πόσα πληρώνουν για
τα βιβλία τον χρόνο και την υπε-
ραξία προς την χώρα από τον
ψηφιακό (αν)αλφαβητισμό. 

4 Στο μέλλον. Υπάρχει και το
θέμα της τηλεκπαίδευσης.

Αν κρατήσει η πανδημία ακόμη
έξι μήνες ίσως να μάθουν και οι
εκπαιδευτικοί, το υπουργείο και
οι συνδικαλιστές πως γίνεται αυ-
τό το θαύμα της τεχνολογίας. Για
κάποιους βέβαια η τεχνολογία
είναι η παρουσία του αντίχρι-
στου. 

5 Στη διαδήλωση. Healthy μου,
εδώ σε θέλω. Κράτα τα σχο-

λεία ανοικτά όλο το καλοκαίρι
για να καλύψουν την ύλη. Να
δεις πώς θα σου κατέβουν όχι
δέκα χιλιάδες εκπαιδευτικοί, αλ-
λά είκοσι χιλιάδες. 

6 Στο εναλλακτικό. Υπάρχει
βέβαια και το άλλο σενάριο.

Να πάνε οι μαθητές διακοπές το
καλοκαίρι, και να μείνουν οι εκ-
παιδευτικοί μέσα να εκπαιδευ-
τούν στη χρήση της τεχνολογίας
και των νέων μεθόδων διδασκα-
λίας. Τριάντα χιλιάδες διαδηλω-
τές. 

7 Στη σημαία. Healthy μου μα τι
ήταν αυτό με τον Κωστρίκκη,

τι ήταν αυτή η πισώπλατη μαχαι-
ριά από το πουλέν; Το μέλος της
Ακαδημίας και Τεχνών; Οϊμέ! 

8 Στην ιστορία. Λένε πως η
ιστορία επαναλαμβάνεται αλ-

λά και πως ο δολοφόνος επι-
στρέφει στη σκηνή του εγκλήμα-
τος. Αν μας ξαναδιαβάσω Heal-
thy μου στα ξένα ΜΜΕ πως κά-
νουμε λαμογιές για τα διαβατή-
ρια και πως οι φίλοι μας σε CIPA,
Developers κ.λπ. προσπαθούν να
ξεγελάσουν, ως έξυπνοι που εί-
ναι, Ευρωπαίους και Αμερικά-
νους. Αν λέω…

9 Στην εικόνα. Γιατί μια χώρα τι
έχει για τις επόμενες γενιές

να δώσει; Ένα καλό όνομα να
σταθεί στο παγκόσμιο χωριό. Να
μην λες στο εξωτερικό πως είσαι
κύπριος και να γελάνε μαζί σου.
Τυχαίο που Μάλτα και Βουλγαρία
σταμάτησαν να δίνουν διαβατή-
ρια, και μείναμε μόνοι να κάνου-
με τους έξυπνους; 

1 0 Στις επενδύσεις. Είναι βέ-
βαια και το άλλο, Healthy

μου. Καλό θα ήταν να μαζέψεις
τους ευνοημένους από εσένα
developers και να τους τραβήξεις
λίγο το αφτί που πήραν τα λεφτά
από τα κυπριακά διαβατήρια και
τα παίρνουν στην Κρήτη για να τα
επενδύσουν. Είπαμε μητέρα πα-
τρίδα, αλλά ας δούμε και λίγο την
κόρη, λέω εγώ. 

1 Στα λάικ. Η ρήση πως ακόμη
και οι πλέον σοβαροί άνθρω-

ποι μπορεί να αυτοπυρποληθούν
για πέντε likes είναι πέρα για πέ-
ρα σωστή. Δεν μπορώ να εξηγή-
σω την πρώην Επίτροπό μας στην
Ε.Ε. Αντρούλα Βασιλείου, η
οποία αποκάλεσε σε τουίτ της τη
Μελάνια Τραμπ «άγαλμα που μι-
λά». 

2 Στην προετοιμασία. Πέρασαν
σχεδόν δύο μήνες από την

κήρυξη του lockdown, μην πω
πως πέρασαν 4 μήνες από την
άφιξη της πανδημίας. Ο ΟΚΥΠΥ
σε 28 μέρες έφτιαξε νέα εντατι-
κή, το Υπουργείο Παιδείας δεν
μπόρεσε να φτιάξει πρωτόκολλο
υγιεινής και να το στείλει στους
εκπαιδευτικούς και στα σχολεία
στην περίπτωση που αυτά ανοί-
ξουν. 

3 Στα βασικά. Βέβαια θα μου
πείτε το Υπουργείο Παιδείας

δεν έχει ακόμη ψηφιοποιημένα
τα βιβλία του σχολείου, η υγιεινή
το μάρανε; Περιμένουμε όμως
ιδιώτες να μας χαρίσουν τάμ-
πλετ. Ξέρετε πόσο κοστίζει να
έχει ο κάθε κύπριος μαθητής από

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10

«Θεέ μου, πόσο διαφορετική είναι η ομορφιά στη Φύση
και στην Τέχνη! Σε μια γυναίκα, η σάρκα πρέπει να είναι
σαν μάρμαρο. Σε ένα άγαλμα το μάρμαρο πρέπει να είναι
σαν σάρκα». Βίκτορ Ουγκό
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ΑΡΘΡΟ / Του ΙΩΑΝΝΗ ΚΑΣΟΥΛΙΔΗ

Μερικές σκέψεις για τον κορωνοϊό

Π αρακάτω επιθυμώ να κατα-
γράψω εν είδει σημειωμα-
τάριου μερικές σκέψεις που

έκανα για την πανδημία του κο-
ρωνοϊού. 

Ξεκινώ, λοιπόν, με την αρχική
ανεπάρκεια των δημοσίων νοσο-
κομείων. Το Νοσοκομείο της Πάφου
βγήκε εκτός μάχης από τον πρώτο
ασθενή με κορωνοϊό. Μέχρι σήμερα
βρίσκεται ή δεν βρίσκεται σε θέση
να ανακάμψει. Πολύς λόγος για ελ-
λείψεις σε προστατευτικό υλικό.
Μπορεί. Όμως ισχύει και κάτι άλλο.
Οι λειτουργοί της υγείας είναι εκ-
παιδευμένοι να προστατεύουν τους
ασθενείς από τυχόν επιμόλυνσή
τους. Εκείνο που δείχνει ότι χρει-
άζονται ακόμα εκπαίδευση είναι
πώς να προστατεύουν τους εαυτούς
τους. Θυμάμαι ως φοιτητής της Ια-
τρικής ότι μας εκπαίδευαν πώς να
φοράμε τα γάντια και τις στολές
για πλήρη ασηψία έναντι του ασθε-
νούς. Δεν μας δίδασκαν πώς να
αφαιρέσουμε τη στολή ή τα γάντια
γιατί η αποστολή τέλειωνε με το
τέλος της εγχείρησης ή άλλης ια-
τρικής επέμβασης. Εδώ, κάτω από
συνθήκες επιδημίας, η αποστολή
δεν τερματίζεται. Αν π.χ. αγγίξουμε
το εξωτερικό της στολής ή το εξω-

τερικό των γαντιών ο ιός θα δια-
δοθεί. Η εκπαίδευση για την προ-
στασία του ιατρικού και νοσηλευ-
τικού προσωπικού θα πρέπει να
είναι συνεχής για να είμαστε έτοιμοι
την επόμενη φορά.

Συγκρίσεις με τη Γρίπη Α: Πολλοί
συγκρίνουν με τον αριθμό των
κρουσμάτων και τον αριθμό των
θανάτων κάθε χρόνο με την Γρίπη
Α. Κάνουν αριθμητική σύγκριση
και διερωτούνται γιατί όλα αυτά
τα μέτρα για την πανδημία του κο-
ρωνοϊού. Το ζητούμενο εδώ είναι
άλλο. Μια ετήσια επιδημία της Γρί-
πης Α κατανέμεται μέσα σε περίοδο
το πολύ εννέα μηνών. Ο πληθυσμός
τυγχάνει σε μεγάλη πλειοψηφία
ανοσίας με το εμβόλιο, που προ-
στατεύει μια μεγάλη μερίδα του.
Το ζητούμενο εδώ είναι να αντέξει
το σύστημα Υγείας, όταν θα κατα-
κλεισθεί μέσα στις πρώτες μέρες
από κρούσματα που χρειάζονται
νοσοκομειακή φροντίδα. Σε ένα
πληθυσμό χωρίς ανοσία, χωρίς εμ-
βόλιο. Το ζητούμενο είναι η απο-
φυγή κατάρρευσης των νοσοκο-
μείων.

Η επόμενη ανάφλεξη και το σύ-
στημα υγείας: Το σταδιακό άνοιγμα
της οικονομίας και των περιορι-

σμών δεν πρέπει να εκληφθεί από
κανένα ως το τέλος της πανδημίας.
Ο ιός θα παραμείνει ανάμεσά μας
μέχρι να υπάρξει εμβόλιο και να
εμβολιασθεί ο πληθυσμός. Αυτό
δεν πρόκειται να συμβεί το 2020.
Θα συνεχίσουμε να έχουμε κρού-
σματα και κάθε βράδυ στις έξι, θα
συνεχίσουμε να αναμένουμε με
κομμένη την ανάσα τα ημερήσια
αποτελέσματα. Θα μας θυμίζει την
υποχρέωσή μας να τηρούμε τις
οδηγίες για το πώς θα προστατεύ-
σουμε τους εαυτούς μας και τους
γύρω μας. Αναπόφευκτα και σε κά-
ποιο στάδιο θα γίνει νέα ανάφλεξη
που θα μας θυμίζει τις αρχές Μαρ-
τίου. Στην επόμενη ανάφλεξη, το

σύστημα υγείας μας θα πρέπει να
ετοιμαστεί σε βαθμό που να μη
χρειαστεί τα μέτρα που θα ληφθούν
να είναι τόσο αυστηρά όπως τη
παρούσα περίοδο. 

Με την ευκαιρία αυτή, το μεσο-
διάστημα μέχρι την επόμενη ανά-
φλεξη, ίσως το επόμενο φθινόπωρο
και με τις εμπειρίες που αποκομί-
σαμε, ας προετοιμαστούμε. Πολύ
περισσότερες κλίνες εντατικής θε-
ραπείας και αχρείαστες ας μείνουν,
να ενισχυθούμε με περισσότερο
εξοπλισμό και να λύσουμε και το
θέμα του ιατρικού και νοσηλευτικού
προσωπικού. Πού θα βρούμε και
άλλους εντατικολόγους; Από την
Ελλάδα και άλλες χώρες δεν είναι
εύκολο, γιατί θα τους χρειάζονται
οι χώρες τους. Μπορούμε, όμως, να
εκπαιδεύσουμε γιατρούς άλλων ει-
δικοτήτων και τους φοιτητές της
ιατρικής που θα είναι γι’ αυτούς μια
μοναδική ευκαιρία να αποκτήσουν
εμπειρίες υπό την επίβλεψη των ει-
δικών. Οι αναισθησιολόγοι είναι η
αμέσως συγγενική ειδικότητα της
εντατικολογίας. Ας προσλάβουμε
και άλλους. Αν είμαστε έτοιμοι για
την επόμενη φορά, ίσως να αποφύ-
γουμε το εκ νέου κλείσιμο της οι-
κονομίας μας τουλάχιστον στον

βαθμό που ορθώς το πράξαμε τώρα.
Η επένδυση στον τομέα της υγείας
για να είμαστε έτοιμοι θα μας στοι-
χίσει πολύ λιγότερο από ένα δεύτερο
κλείσιμο της οικονομίας.

Η μάσκα: Πολλή φιλολογική συ-
ζήτηση έγινε για τη χρησιμότητα
της μάσκας. Χρειάζεται, δεν χρει-
άζεται; Σταδιακά οι ειδικοί παρου-
σίασαν μεγαλύτερη παρά μικρότερη
χρησιμότητα της μάσκας. Η επι-
στημονική συζήτηση είναι ενδια-
φέρουσα. Για εμάς, όμως, υπάρχει
και η κοινή λογική. Στην αμφιβολία,
τι είναι προτιμότερη; Η χρήση της
και ας είναι μικρή η επιπρόσθετη
αξία της, παρά η μη χρήση και να
χάσουμε την έστω και αμφισβη-
τούμενη πρόσθετη αξία της.

Η διασωλήνωση: Τώρα που η
επιδημία βρίσκεται σε ύφεση οι ει-
δικοί της εντατικολογίας, της πνευ-
μονολογίας και της καρδιολογίας
με τις στατιστικές των επιδημιο-
λόγων θα πρέπει να προβούν σε
μια ανασκόπηση του πρωτοκόλλου
για το πότε ενδείκνυται. Πιστεύω
ότι το πρωτόκολλο ίσως πρέπει να
είναι διακριτό στις περιπτώσεις
κορωνοϊού από τις άλλες περιπτώ-
σεις. Πανηγυρίσαμε όταν έγινε η
πρώτη επιτυχής αφαίρεση του σω-

λήνα, ενώ αν θυμούμαι καλά άλλοι
δέκα ασθενείς ήταν δισωληνωμένοι.
Η παρατεταμένη χρήση του ανα-
πνευστήρα προκαλεί εξασθένηση
των θωρακικών μυών και του δια-
φράγματος. Πότε είναι η στιγμή
της διασωλήνωσης; Νωρίς ή όταν
καθίσταται αναπόφευκτη; Μου μέ-
νει στο μυαλό το παράδειγμα του
πρώτου VIP στο Η.Β., του Μπόρις
Τζόνσον. Απέφυγαν να τον διασω-
ληνώσουν και αρκέστηκαν στην
ενισχυμένη χρήση οξυγόνου. Αυτά
δεν τα γράφω ούτε ως ειδικός ούτε
ακόμα ως γιατρός. Ρίχνω την ιδέα,
απλώς σαν ενδεχόμενος ασθενής. 

Και για να χαμογελάσουμε. Πολύ
συμπαθητικά τα φιλμάκια /σποτά-
κια για να περάσουν το μήνυμα
για την ανάγκη να μένουμε σπίτι.
Του Σπύρου Παπαδόπουλου στην
Ελλάδα και ηθοποιών στην Κύπρο.
Ευγενική η προσπάθειά τους. Η
απορία μου είναι η εξής; Γιατί όλοι
έρχονται απέξω και μπαίνουν μέσα
στο σπίτι και κλείνουν την πόρτα;
Το μήνυμα είναι μένουμε μέσα. Τι
γύρευαν έξω;

Ο κ. Ιωάννης Κασουλίδης είναι τέως
υπουργός Εξωτερικών της Κυπριακής
Δημοκρατίας.

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Τα σκληρά περιοριστικά μέτρα που
έλαβε η Κύπρος από τα πρώτα στά-
δια της εμφάνισης της πανδημίας
έχει αποδειχθεί ότι έβγαλαν το σύ-
στημα υγείας και τους πολίτες από
πολλές κακοτοπιές. Δόθηκε χρόνος
στους επαγγελματίες υγείας και στα
δημόσια νοσηλευτήρια να οργανω-
θούν όσο το δυνατόν καλύτερα και
να μην αναγκαστούν να επωμιστούν
ένα μεγάλο βάρος, το οποίο θα συ-
νέβαλλε στην κατάρρευσή τους.
Έχοντας περάσει την κορυφή της
καμπύλης εδώ και πάνω από έναν
μήνα, πλέον στην Κύπρο καταγρά-

φονται μονοψήφιοι αριθμοί επιβε-
βαιωμένων περιστατικών, ωστόσο,
το επόμενο διάστημα θα πρέπει να
μετρήσουμε τις δυνάμεις μας και
να ενισχύσουμε το σύστημα υγείας
ακόμα περισσότερο, καθώς στο
πίσω μέρος όλων και της Συμβου-
λευτικής Επιστημονικής Επιτροπής
του υπουργού Υγείας υπάρχει το
ενδεχόμενο νέου κύματος της παν-
δημίαςπρος τους χειμερινούς μήνες.
Έχοντας αυτό ως ένα πιθανό σε-
νάριο, το κράτος και οι υγειονομικές
αρχές βρίσκονται το τελευταίο διά-
στημα σε διαδικασία ανασυγκρό-
τησης και σχεδιασμού, προκειμένου
να εξασφαλίσουν το κατάλληλα εκ-
παιδευμένο ανθρώπινο δυναμικό
και τον σωστό εξοπλισμό για τις
Μονάδες Εντατικής Θεραπείας, με
τη ν παραγγελία αναπνευστήρων.

ΜΕΘ σε αριθμούς
Μετά το ναυάγιο της συζήτησης

μεταξύ Κύπρου και Ισραήλ για την
παραλαβή πενήντα αναπνευστήρων

με αντάλλαγμα ποσότητες χλωρο-
κίνης, ήταν επόμενο ότι οι αρχές
έπρεπε να στραφούν σε άλλες επι-
λογές, όσον αφορά στην εξασφά-
λιση των συσκευών. Ένας μεγάλος
αριθμός αναπνευστήρων έχει δια-
τεθεί στο κράτος από ιδιωτικές πρω-
τοβουλίες, ενώ σύμφωνα με τις πλη-
ροφορίες που έχει εξασφαλίσει η
«Κ», παραγγέλθηκαν 62 αναπνευ-
στήρες και έχουν παραληφθεί ήδη
26. Αξίζει να αναφερθεί ότι η Κύπρος
διέθετε 200 αναπνευστήρες, από
τους οποίους οι 150 μπορούσαν να
τεθούν στη διάθεση των ασθενών.
Πλέον ο προβληματισμός από κυ-
βερνητικής πλευράς δεν έγκειται
στο θέμα των αναπνευστήρων,
αλλά σε αυτό της στελέχωσης των
Μονάδων Εντατικής Θεραπείας.
Όπως ανέφερε στην «Κ» ο καθη-
γητής Μικροβιολογίας/ Μοριακής
Ιολογίας, Πέτρος Καραγιάννης, μέ-
λος της Συμβουλευτικής Επιστη-
μονικής Επιτροπής, δεν απασχολεί
ιδιαίτερα, το τελευταίο διάστημα,
ο αριθμός των κλινών ΜΕΘ, ούτε
και ο εξοπλισμός τους, καθώς τα
προβλήματα και οι ανάγκες που
παρουσιάστηκαν στην αρχή έχουν
καλυφθεί. Το ζήτημα που προκύπτει
στην νέα φάση της πανδημίας, είναι
η στελέχωση των ΜΕΘ με ιατρικό
και παραϊατρικό προσωπικό.

Πληροφορίες της «Κ» από πηγές
με γνώση των πραγμάτων, αναφέ-
ρουν ότι σε ενδεχόμενο νέας έξαρ-
σης της πανδημίας τα δύο μεγα-
λύτερα κρατικά νοσηλευτήρια, το
Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και
αυτό της Λεμεσού, έχουν τη δυνα-
τότητα να ανταποκριθούν με 112
και 8 κλίνες ΜΕΘ, αντίστοιχα. Οι
εν λόγω κλίνες, μάλιστα, είναι πλή-
ρως εξοπλισμένες με τον αντίστοιχο
αριθμό αναπνευστήρων και τις
ηλεκτρονικές συσκευές για moni-
toring. Επίσης, υπάρχουν άλλες 6
κλίνες στη Μονάδα Αυξημένης
Φροντίδας του Γενικού Νοσοκο-
μείου Αμμοχώστου, όπου νοση-
λεύονται ασθενείς, οι οποίοι βρί-
σκονται στο στάδιο πριν από την
ανάγκη για νοσηλεία σε ΜΕΘ. Στη
συγκεκριμένη Μονάδα του Νοσο-
κομείου Αναφοράς επίσης υπάρ-

χουν οι συσκευές για monitoring,
όπως και ο εξοπλισμός για χορή-
γηση οξυγόνου σε ασθενείς. Στη
Μονάδα Αυξημένης Φροντίδας δεν
θα υπάρχει εντατικολόγος, ώστε
να εξασφαλίζεται ο μέγιστος αριθ-
μός στα Γενικά Νοσοκομεία Λευ-
κωσίας και Λεμεσού, με την έμφαση
να δίνεται στην πρωτεύουσα. Όσον
αφορά τα νοσοκομεία της Λάρνακας
και της Πάφου, σε αυτά υπάρχουν
μόνο θάλαμοι υπόπτων περιστα-
τικών, ενώ σε περίπτωση ασθενών
με COVID-19 γίνεται η νοσηλεία
βάσει των πρωτοκόλλων, αλλά σε
περίπτωση ανάγκης για νοσηλεία
σε ΜΕΘ, μεταφέρονται στη Λευ-
κωσία ή στη Λεμεσό. Τέλος, στο
πλήρες, όπως χαρακτηρίζεται από
τους αρμόδιους, πλάνο που έχει
ετοιμαστεί, υπάρχει η πρόνοια για
αύξηση των κλινών ΜΕΘ.

Απαισιοδοξία για Ε.Ε.
Στην παρούσα φάση, στα δημό-

σια νοσηλευτήρια, υπάρχουν δια-
θέσιμες 123 κλίνες σε Μονάδες Εν-
τατικής Θεραπείας. Ο αριθμός αυτός
κρίνεται ως απόλυτα ικανοποιητικός
εκ μέρους του Υπουργείου Υγείας,
καθώς πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν
ότι η Βρετανία, η οποία έχει περίπου
60 εκατομμύρια κατοίκους, διαθέτει
μόλις 3 χιλιάδες κλίνες ΜΕΘ, σύμ-
φωνα με κυβερνητικές πηγές με
τις οποίες συνομίλησε η «Κ». Μά-
λιστα, για να καλυφθούν οι 123 κλί-
νες που διαθέτει αυτή τη στιγμή η

Κύπρος, πρέπει να υπάρχουν ταυ-
τόχρονα εντός της κοινότητας 3,5
χιλιάδες ενεργοί ασθενείς. 

Το πλάνο για την ανάγκη δημι-
ουργίας της νέας ΜΕΘ του Γενικού
Νοσοκομείου Λευκωσίας και τον
εξοπλισμό της, εκπονήθηκε από
τον ΟΚΥπΥ. Μάλιστα, ο υπουργός
Υγείας, Κωνσταντίνος Ιωάννου,
εξέφρασε την ικανοποίησή του,
καθώς το έργο παραδόθηκε πέντε
μέρες νωρίτερα –την Παρασκευή
1 Μαΐου– από την προκαθορισμένη
ημερομηνία. Στις δύο εργοληπτικές
εταιρείες που εργάστηκαν για την
ανέγερσή της, υπενθυμίζεται ότι
δόθηκε ως επιβράβευση το ποσό
των 50 χιλιάδων ευρώ, το οποίο
εκείνες με τη σειρά τους χάρισαν
στον ΟΚΥπΥ, για να διατεθούν για
τον εξοπλισμό της νέας ΜΕΘ. Μά-
λιστα, σύμφωνα με πληροφορίες,
η κυβέρνηση δεν φαίνεται να έχει
υψηλές προσδοκίες για βοήθεια
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, όσον
αφορά στην εξασφάλιση αναπνευ-

στήρων και, γενικότερα, όσον αφο-
ρά στην αλληλεγγύη, η οποία δεν
ήταν η αναμενόμενη κατά την διάρ-
κεια της υγειονομικής κρίσης.

Εκπαιδεύονται νοσηλευτές
Την ώρα που ξεκαθαρίζεται από

κυβερνητικής πλευράς ότι το σύ-
στημα υγείας είναι επαρκές σε κλί-
νες ΜΕΘ και σε απαραίτητο εξο-
πλισμό, πρόκληση για το Υπουργείο
Υγείας και τον ΟΚΥπΥ παραμένει
η εξεύρεση του προσωπικού, ια-
τρών και νοσηλευτών, που θα στε-
λεχώνουν τις Μονάδες Εντατικής
Θεραπείας. Αξίζει να αναφερθεί
ότι ο Οργανισμός Κρατικών Υπη-
ρεσιών Υγείας έχει προκηρύξει πέν-
τε θέσεις εργασίας για εντατικο-
λόγους, τέσσερις για τη στελέχωση
της ΜΕΘ του Γενικού Νοσοκομείου
Λευκωσίας και έναν για τις ανάγκες
του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού.
Ωστόσο, δεν φαίνεται ότι υπάρχει
ιδιαίτερη αισιοδοξία για την εξεύ-
ρεσή τους, αν και η τελευταία μέρα
εκδήλωσης ενδιαφέροντος είναι η
15η Μαΐου.

Όσον αφορά τις ανάγκες σε νο-
σηλευτικό προσωπικό, χωρίς εξει-
δίκευση στην Εντατικολογία, εδώ
και τρεις εβδομάδες βρίσκεται σε
εξέλιξη το πρόγραμμα εκπαίδευσης
για 150 νοσηλευτές. Ο στόχος είναι
η σωστή και πλήρης κατάρτισή
τους στη χρήση του αναπνευστήρα,
ώστε να είναι έτοιμοι να στελεχώ-
σουν Μονάδες Εντατικής Θεραπεί-

ας. Εξάλλου, σύμφωνα με τον εκ-
πρόσωπο Τύπου του ΟΚΥπΥ, Πάμπο
Χαριλάου, υπάρχει πλάνο το οποίο
προνοεί την αξιοποίηση τεταρτο-
ετών φοιτητών νοσηλευτικής, σε
ενδεχόμενη νέα έξαρση της παν-
δημίας στο μέλλον, ενώ οι ειδικευό-
μενοι γιατροί ήδη παρέχουν τις
υπηρεσίες τους. Αυτό που πρέπει
να διευκρινιστεί σχετικά με το θέμα
αυτό, ξεκαθαρίζουν πηγές από τον
Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο, είναι
ότι οι φοιτητές της ιατρικής θα μπο-
ρούν υπό επίβλεψη από τους ειδι-
κούς και με ασφάλεια, να διαχειρι-
στούν ασθενείς. Υπάρχουν και συγ-
κεκριμένες υπηρεσίες σε πρωτο-
βάθμιο επίπεδο, όπως η αξιολόγηση
συμπτωμάτων, η λήψη καλού ιστο-
ρικού του ασθενούς, ακόμη και η
απλή κλινική εξέταση με τα ενδε-
δειγμένα μέτρα προστασίας, όπου
θα μπορούσαν να αξιοποιηθούν.

Μάλιστα, υπηρεσίες ήδη προ-
σφέρουν και οι αναισθησιολόγοι,
οι οποίοι είναι τεχνικά καταρτι-
σμένοι για να πραγματοποιήσουν
διασωληνώσεις ασθενών, ανέφερε
ο εκπρόσωπος τύπου του ΟΚΥπΥ.
Σύμφωνα, όμως, και με τον ΠΙΣ,
αυτή η δυνατότητα υπάρχει, καθώς
η οποιαδήποτε στελέχωση των Μο-
νάδων Εντατικής Θεραπείας γίνεται
από ειδικότητες άμεσα εμπλεκό-
μενες με τις ανάγκες αυτής της κα-
τηγορίας περίθαλψης. Μια από αυ-
τές, πέραν των εντατικολόγων,
είναι και οι αναισθησιολόγοι.
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Στην επόμενη ανάφλεξη,
το σύστημα υγείας μας
θα πρέπει να ετοιμαστεί
σε βαθμό που να 
μη χρειαστεί τα μέτρα 
που θα ληφθούν να 
είναι τόσο αυστηρά όπως
τη παρούσα περίοδο. 

Ακόμη 62 
αναπνευστήρες
για τις ανάγκες
της Κύπρου
Καλύπτονται οι ανάγκες σε εξοπλισμό και 
κλίνες , πρόκληση παραμένει η στελέχωση
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Απαισιοδοξία επικρατεί
στην κυβέρνηση σε σχέ-
ση με τη βοήθεια εκ μέ-
ρους της Ε.Ε, αλλά και
απογοήτευση σχετικά με
τη μη αλληλέγγυα στάση
της προς τα κράτη μέλη.
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Υπάρχει πλάνο για 
αξιοποίηση τεταρτοετών
φοιτητών νοσηλευτικής,
ενώ οι ειδικευόμενοι 
γιατροί ήδη παρέχουν 
τις υπηρεσίες τους, 
σύμφωνα με τον ΟΚΥπΥ.

Σε ενδεχόμενο νέας έξαρσης της πανδημίας τα δύο μεγαλύτερα κρατικά νοσηλευτήρια, το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και αυτό της Λεμεσού, έχουν τη δυ-
νατότητα να ανταποκριθούν με 112 και 8, πλήρως εξοπλισμένες, κλίνες ΜΕΘ, αντίστοιχα.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΠΑΝΟΥ ΛΟΪΖΟΥ ΠΑΡΡΑ

Η ανισότητα της αξιοκρατίας

Σ τις 8 Φεβρουαρίου, σύσσωμη
η κυπριακή Βουλή ενέκρινε
τη σύσταση ενός νέου Υφυ-

πουργείου, για ζητήματα καινοτο-
μίας και ψηφιακού μετασχηματι-
σμού. Στις 28 Φεβρουαρίου κατά
τη διάρκεια της τελετής διορισμού
του Υφυπουργού, ο Πρόεδρος δή-
λωνε με κομπασμό ανδραγαθήματος
ότι «…η δημιουργία του Υφυπουρ-
γείου Καινοτομίας θα δώσει δυνα-
μική συνέχεια στην μέχρι στιγμής
επιτευχθείσα πρόοδο». Δεκαπέντε
μέρες αργότερα, η μηχανή παρα-
γωγής της μαγιάς καινοτομίας στη
χώρα, θα πιανόταν τεχνολογικά
αναλφάβητη.

Βασική αιτία διαιώνισης της ανι-
σότητας σε μια κοινωνία, είναι το
χάσμα στην παιδεία. Σήμερα, η αυ-
ξανόμενη ζήτηση για ιδιωτικά σχο-
λεία, φέρνει κάτι από την Κύπρο
του χθες. Μέχρι και τα μέσα του
προηγούμενου αιώνα, οι εύπορες
οικογένειες φρόντιζαν να έχουν

προσωπικούς δασκάλους για τα παι-
διά τους, υψηλής ποιότητας εξειδι-
κευμένη γνώση και υποχρεωτική
εκμάθηση τουλάχιστον δύο ξένων
γλωσσών. Έπειτα σπουδές στο εξω-
τερικό, στα καλύτερα πανεπιστήμια
της Ευρώπης και της Ελλάδας. Μι-
λάμε για τις εποχές, όπου η πλει-
οψηφία των πολιτών, δεν έφτανε
ποτέ στην 3η τάξη του δημοτικού,
καθώς το μεροκάματο ήταν πολυ-
τιμότερο των γραμμάτων. Αν κά-
ποιος έβγαζε το δημοτικό, ήταν μορ-
φωμένος. Αν ο οικογενειακός προ-
ϋπολογισμός τον έστελνε στο γυ-
μνάσιο, θεωρούνταν γραμματιζού-
μενος.

Σήμερα, που παρέχεται σε όλους
δημόσια δωρεάν παιδεία, απολαμ-
βάνουμε λένε αξιοκρατία και ίσες
ευκαιρίες. Ας μιλήσουμε για ίσες
ευκαιρίες. Πώς να μοιάζουν άραγε;
Με την ανύπαρκτη αξιολόγηση των
εκπαιδευτικών; Να ‘ναι ίσως το ακρι-
βό αντίτιμο που καταβάλλουν όσοι

το διαθέτουν, για μια θέση στα ιδιω-
τικά σχολεία; Ή μήπως να κρύβεται
στο μέσο που βάζουν οι γονείς για
να στείλουν τα σπλάχνα τους σε
γνωστά δημόσια σχολεία, όπου συ-
νωστίζεται η υψηλή κοινωνία; Αξιο-
κρατία υφίσταται όταν ο καθένας
αμείβεται, προάγεται και πορεύεται
με επιτυχία ανάλογη της προσπά-
θειας που καταβάλλει. Στη θεωρία,
έχουμε στήσει μηχανισμούς και θε-
σμούς (όπως είναι το δημόσιο σχο-
λείο), ώστε το κάθε παιδί που γεν-
νιέται, να απολαμβάνει τις ίδιες ευ-
καιρίες για να κτίσει τη ζωή του
όπως την ονειρεύτηκε. Στην πράξη,
είναι σχεδόν αδύνατο να καλυφτούν
οι τεράστιες κοινωνικοοικονομικές
ανισότητες που αντικρίζει ένα παιδί
με το που ανοίξει τα μάτια του. Όταν
μάλιστα τα εφόδια της παιδείας που
του παρέχονται είναι ανεπαρκή σε
σχέση με τα εφόδια που λαμβάνουν
άλλα παιδιά γύρω του, τη ψαλίδα
της ανισότητας διογκώνεται.  

Η σημερινή πανδημία δείχνει
ξεκάθαρα ότι το εκπαιδευτικό μας
σύστημα, νοσεί. Ενώ εδώ και κά-
ποια χρόνια συνήψαν σύμβαση με
πάροχο πλατφόρμας ηλεκτρονικής
εκπαίδευσης, κανείς δεν ενδιαφέρ-
θηκε να τη θέσει σε εφαρμογή. Χώ-
ρια το κόστος που καταβάλλουμε
τόσο καιρό, ουδείς προετοιμάστηκε
για να τη χειρίζεται, ούτε εκπαι-
δευτικοί, ούτε μαθητές, ούτε γονείς.
Από τις 13 Μαρτίου η κατάσταση
μοιάζει με διαλυμένη παρέλαση.
Σε ορισμένα σχολεία, ορισμένες
τάξεις, ορισμένοι μαθητές κάνουν
ασύγχρονη εκπαίδευση. Σε άλλα
σχολεία, όσοι μαθητές έχουν τάμ-
πλετ και ίντερνετ στο σπίτι, ξεκί-
νησαν ένα μήνα μετά το κλείσιμο,
τη σύγχρονη εκπαίδευση. Ο κάθε
εκπαιδευτικός αφημένος στη μοίρα
του –και στην καλή του διάθεση-
παλεύει να διδάξει από την ύλη
ό,τι μπορεί, αρχικά με όποιο λογι-
σμικό μπορούσε κι έπειτα με ένα

αμφιβόλου ποιότητας, που προ-κο-
ρωνοϊού ήταν στα αζήτητα. 

Δεν είμαι σε θέση να εκφέρω
άποψη αν και πότε θα πρέπει να
ανοίξουν τα σχολεία, ούτε μηδενίζω
τη σκληρή προσπάθεια που κατα-
βάλλουν πολλοί εκπαιδευτικοί. Το
βέβαιο όμως είναι πως το εκπαιδευ-
τικό μας σύστημα παίρνει απροβί-
βαστο στην τεχνολογία. Όχι γιατί
εν μέσω μιας πρωτοφανούς πανδη-
μίας δυσκολεύτηκε να αντεπεξέλθει
και να συγκριθεί με την πειθαρχία
και την ομοιογενή εκπαιδευτική
πολιτική των ιδιωτικών σχολείων.
Ούτε γιατί για μια αμελητέα περίοδο
των 2-3 μηνών ενδεχομένως να μην
διδάχτηκε νέα ύλη. Είναι όμως εγ-
κληματικό που εν έτει 2020, δεν
υπάρχει ολοκληρωμένο πλάνο υιο-
θέτησης σύγχρονων τεχνολογικών
μεθόδων, προς βελτίωση της παρε-
χόμενης ποιότητας εκπαίδευσης.
Ζούμε στην ψηφιακή εποχή της
ακατάσχετης ροής πληροφορίας

και της τεχνητής νοημοσύνης. Ο
πολίτης του αύριο δεν έχει να αν-
ταγωνιστεί μονάχα το τοπικό ερ-
γατικό δυναμικό, αλλά θα εκτεθεί
σε μια απαιτητική και παγκοσμιο-
ποιημένη αγορά εργασίας η οποία
προετοιμάζεται συστηματικά για
την τέταρτη βιομηχανική επανά-
σταση. Στην Κύπρο, μας βρήκε παν-
δημία, για να ανακαλύψουμε ότι
εκατοντάδες οικογένειες δεν είχαν
πρόσβαση στο διαδίκτυο ή έστω
ένα φτηνό τάμπλετ.

«…η Κύπρος δεν μπορεί να μείνει
αδρανής στις ψηφιακές εξελίξεις
ανά το παγκόσμιο..», ανέφερε κλεί-
νοντας ο Πρόεδρος την ομιλία του
στην τελετή διορισμού του Υφυ-
πουργού Καινοτομίας… Σε μια χώρα
όπου το Υπουργείο Παιδείας θεωρεί
ακόμα τη γενική χρήση του Wi-Fi
στα σχολεία επιβλαβή! 

Ο κ. Πάνος Λοΐζου Παρράς είναι οικονομο-
λόγος.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Οι εργαστηριακές αναλύσεις προς
ανίχνευση επιβεβαιωμένων κρου-
σμάτων του ιού από τον περασμέ-
νο Φεβρουάριο, αποτελεί ένα μέρος
της καθημερινότητας και απ’ ό,τι
φαίνεται θα παραμείνει και μετά
το πέρας της υγειονομικής κρίσης,
για άγνωστο χρονικό διάστημα.
Η ανάγκη για διεξαγωγή μεγάλου
αριθμού αναλύσεων, προκειμένου
να αντιμετωπισθεί αποτελεσμα-
τικά η πανδημία και οι συνέπειες
που έχει επιφέρει σε κοινωνικό
και οικονομικό επίπεδο, έχει προ-
καλέσει ένα νέο περιβάλλον στο
χώρο της υγείας που σε κάποιες
περιπτώσεις προσλαμβάνει χαρα-
κτηριστικά παρασκηνίου με ό,τι
αυτό συνεπάγεται. Ο αριθμός των
γνωστών σε όλους τεστ κορωνοϊού
που αναμένεται να πραγματοποι-
ηθούν, σε συνδυασμό με το κο-
στολόγιο έχει προκαλέσει έναν
αγώνα δρόμου ανάμεσα σε ιδιω-
τικά εργαστήρια, κυρίως, τα οποία
διεκδικούν την πρωτοκαθεδρία
και το μεγαλύτερο μερίδιο της πίτ-
τας των εργαστηριακών αναλύ-
σεων, που επέβαλε και αφήνει πί-
σω της, η πανδημία. Μια πρώτη
γεύση για τον έντονο ανταγωνισμό
που έχει ξεσπάσει και βρίσκεται
σε πλήρη εξέλιξη στο παρασκήνιο,
έδωσαν οι καταγγελίες που έγιναν,
αρχικά, από τον δήμαρχο Πάφου
για το χάσμα που λέγεται ότι υπήρ-
χε στο κόστος αγοράς του εξοπλι-
σμού και στην τελική χρέωση των
αναλύσεων, από ιδιωτικά εργα-
στήρια. Καταγγελίες που είχαν ως
αποτέλεσμα την υποχώρηση των
αρχικών χρεώσεων, μετατοπίζον-
τας όμως την προσοχή και προ-
σπάθεια των ιδιωτικών εργαστη-
ρίων, στην εξασφάλιση του μεγα-
λύτερου μεριδίου από τη μαζική
διενέργεια τεστ που συνεχίζει να
επιδοτεί η κυβέρνηση, στο πλαίσιο
αρτιότερης επιδημιολογικής ει-
κόνας καθώς και επανέναρξης των
οικονομικών και άλλων δραστη-
ριοτήτων με τη μεγαλύτερη επι-
δημιολογική ασφάλεια. 

Οι «μνηστήρες»
Με βάση τον τελευταίο αναθε-

ωρημένο κατάλογο του Υπουργείου
Υγείας, αναλύσεις κορωνοϊού μπο-

ρούν να πραγματοποιούν 10 δια-
γνωστικά κλινικά εργαστήρια τα
οποία έχουν ολοκληρώσει τη δια-
δικασία επαλήθευσης, ανίχνευσης
του γενετικού υλικού του ιού (RT-
RCR), που αποτελεί τη μόνη απο-
δεκτή και εγκεκριμένη μέθοδο διε-
ρεύνησης του COVID-19. Στον ανα-
θεωρημένο κατάλογο δεν συμπε-

ριλαμβάνεται το Ινστιτούτο Νευ-
ρολογίας Γενετικής Κύπρου, το
οποίο ωστόσο αποτελεί το εργα-
στήριο αναφοράς της Κύπρου στο
οποίο ξεκίνησε και συνεχίζεται να
πραγματοποιείται η ανίχνευση
επαφών αλλά και η ανάλυση δειγ-
μάτων. Επίσης, το ΙΝΓΚ είναι αυτό
που επαληθεύει τα αποτελέσματα
άλλων εργαστηρίων που δεν έχουν
ολοκληρώσει την διαδικασία επα-
λήθευσης της μεθόδου ανίχνευσης
του ιού. Ο κατάλογος του Υπουρ-
γείου Υγείας θεωρείται βέβαιο πως
θα αυξηθεί, αφού οι ανάγκες που
προκύπτουν για μοριακή ανίχνευ-
ση του ιού αναμένεται να αυξη-
θούν, το επόμενο διάστημα. Επί
του παρόντος η προσοχή του συ-
νόλου των ιδιωτικών εργαστηρίων
είναι στραμμένη, στο μεγάλο αριθ-
μό επιδοτούμενων από την κυβέρ-
νηση αναλύσεων. Σε δεύτερο στά-
διο το ενδιαφέρον αναμένεται να
στραφεί σε ιδιώτες ή επιχειρήσεις,
οι οποίοι ενδεχομένως θελήσουν
να ενισχύσουν την υγειονομική

ασφάλεια του εργασιακού περι-
βάλλοντος της επιχείρησής τους.

Προσφορά και ζήτηση
Η παρασκηνιακή κούρσα με τα

τεστ κορωνοϊού ξεκίνησε τα τέλη
Μαρτίου 2020 με επιστολή του
Υπουργού Υγείας προς όλα τα κλι-
νικά, βιοϊατρικά και πανεπιστη-
μιακά εργαστήρια, καλώντας τα
να δηλώσουν αμέσως τη δυνατό-
τητά τους να διενεργούν μοριακή
εξέταση. Στο κάλεσμα ανταποκρί-
θηκαν 11 ιδιωτικά εργαστήρια τα
οποία κατάρτησαν την πρώτη λί-
στα. Από τότε μέχρι σήμερα πραγ-
ματοποιήθηκαν, πραγματοποιούν-
ται ή έχει ανακοινωθεί πραγματο-
ποίηση, πέραν τον 63 χιλιάδων επι-
δοτούμενων εργαστηριακών ανα-
λύσεων, συν άλλα 400 έως 500 που
αφορά τον επαναπατρισμό προ-
σώπων στην Κύπρο. Το σύνολο
των επιδοτούμενων τεστ πραγμα-
τοποιείται από ιδιωτικά εργαστήρια,
με το κράτος να καταβάλλει με τους
μετριότερους υπολογισμούς, πέραν

των 5 εκατ. ευρώ. Ποσό που έχει
προκαλέσει το έντονο ενδιαφέρον
και ανταγωνισμό των ιδιωτικών
εργαστηρίων.

Η τιμή ανά τεστ
Αναλυτικά η κυβέρνηση έχει

πραγματοποιήσει 20 χιλιάδες συν
άλλες 2 χιλιάδες που αφορούσαν
το λιανικό εμπόριο, τη δημόσια
υπηρεσία και τον πληθυσμό που
εργαζόταν εν μέσω πανδημίας. Το
δεύτερο κύμα τεστ που αποφασί-
σθηκε, αφορούσε και πάλι 20 χι-
λιάδες εργαζόμενους που επέστρε-
ψαν σε επαγγελματική δραστηριό-
τητα μια διαδικασία που βρίσκεται
σε εξέλιξη. Για τις πρώτες 20 χι-
λιάδες επιδοτούμενα τεστ, το
Υπουργείο Υγείας όρισε σε κάποια
φάση πραγματοποίησης των ανα-
λύσεων, πλαφόν για κάθε τεστ, 110
ευρώ. Ποσό που απείχε από την
προσφορά ιδιωτικών εργαστηρίων.
Ωστόσο σε κάποιες περιπτώσεις
το χάσμα καλύφθηκε με την πα-
ραχώρηση μεγάλου αριθμού τεστ

ή με μείωση του κόστους διενέρ-
γειας των αναλύσεων, από πλευράς
των εργαστηρίων. Όπως υποστη-
ρίζεται από το χώρο των ιδιωτικών
εργαστηρίων, στην προσπάθεια
να κλείσει η ψαλίδα πλαφόν ΥΠ.ΥΓ
και προσφοράς, παρατηρήθηκε σε
κάποια εργαστήρια η πραγματο-
ποίηση πολλαπλών αναλύσεων.
Συγκεκριμένα όπως μας εξηγήθηκε,
ένας πολλαπλός αριθμός δειγμάτων,
από 4 έως 10, τοποθετούνταν για
ανάλυση στο ίδιο κιτ. Με τον τρόπο
αυτό γίνεται εξοικονόμηση ενός
αριθμού κιτ, από 3 έως 9, εάν τα
αποτελέσματα των αναλύσεων
είναι αρνητικά. Ανάλυση ανά δείγμα
πραγματοποιείται μόνο στις περι-
πτώσεις εκείνες που υπάρξει ένα
θετικό δείγμα. Για τη συγκεκριμένη
πρακτική φαίνεται να ενημερώθη-
καν οι αρμόδιες υπηρεσίες, χωρίς
να γίνει γνωστό εάν πραγματοποι-
ήθηκαν έλεγχοι και ποια ήταν τα
αποτελέσματα. Σε εκκρεμότητα
βρίσκεται η πραγματοποίηση 20
χιλιάδων αναλύσεων στο χώρο της
εκπαίδευσης. 

ΙΝΓΚ
Η απόφαση της κυβέρνησης για

επιδοτούμενα τεστ προκάλεσε προ-
βληματισμό, στην καλύτερη των
περιπτώσεων, για το ποιος θα είναι
ο ρόλος και η συμβολή του Ινστι-
τούτου Νευρολογίας Γενετικής, το
οποίο είναι εργαστήριο αναφοράς
της Κύπρου και έχει συμβάλει τα
μέγιστα, από τον περασμένο Φε-
βρουάριο, στην πανδημία του κο-
ρωνοϊού. Το ΙΝΓΚ προσφέρει υπη-
ρεσίες στην ιχνηλάτηση επαφών
και στις παραπομπές δειγμάτων
από τα κέντρα δημόσιας υγείας.
Αυτό που έχει προκαλέσει εύλογα
ερωτηματικά είναι πως, ενώ στις
πρώτες 20 χιλιάδες επιδοτούμενα
τεστ το Ινστιτούτο είχε συμμετοχή,
στις επόμενες 20 χιλιάδες απου-
σίαζε παρόλο που είχε εκδηλώσει
ενδιαφέρον. Οι πληροφορίες που
υπάρχουν αναφέρουν πως με την
εκδήλωση ενδιαφέροντος από
πλευράς ΙΝΓΚ φαίνεται ότι είχε
ικανοποιηθεί η ανάγκη του Υπουρ-
γείου Υγείας για την χωρητικότητα
του προγράμματος. Παραμένει
ωστόσο άγνωστο πως τελικά το
ΙΝΓΚ έμεινε εκτός του προγράμ-
ματος.

Κούρσα εργαστηρίων για τα 63 χιλιάδες τεστ 
Πέραν των 5 εκατ. ευρώ το κόστος διενέργειας μοριακής εξέτασης για τη νόσο COVID-19 σε εργαζόμενους

�������

Ο τελευταίος κατάλογος
που έδωσε στη δημοσιό-
τητα το Υπουργείο Υγείας
περιλαμβάνει 10 διαγνω-
στικά κλινικά εργαστή-
ρια, που έχουν επαλη-
θεύσει τη διαδικασία ανί-
χνευσης του ιού και ως
εκ τούτου πληρούν τις
προϋποθέσεις να πραγ-
ματοποιούν τεστ .

Τριβές και έντονος ανταγωνισμός στο παρασκήνιο για την τιμή αποζημίωσης. Από τα 150 ευρώ που ήταν το αρχικό κόστος, η εργαστηριακή ανάλυση δειγμάτων
έχει υποχωρήσει κοντά στα 85 ευρώ ανά τεστ. 
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ΑΡΘΡΟ / Του δρος ΑΔΩΝΗ ΑΜΕΡΙΚΑΝΟΥ

Το μετέωρο βήμα των τελειόφοιτων μαθητών

Ε ίναι πλέον γεγονός ότι 7.118
τελειόφοιτοι μαθητές των δη-
μοσίων και ιδιωτικών σχο-

λείων θα βρεθούν ξανά πίσω στα
θρανία μετά από μια μεγάλη και
απροσδόκητη αποχή λόγω της παν-
δημίας. Πέραν από τις μεγάλες δυ-
σκολίες της εξ αποστάσεως μάθη-
σης, τις εξόφθαλμες αδυναμίες του
συστήματος, τους προβληματι-
σμούς και τη μουρμούρα πολλών
μαθητών αλλά και γονιών, η κατά
τα άλλα κουτσουρεμένη ακαδη-
μαϊκή χρονιά παρουσιάζει μεγάλες
ευκαιρίες που θα πρέπει ο κάθε τε-
λειόφοιτος να εκμεταλλευτεί. 

Κατ’ αρχάς φέτος η εξεταστέα
ύλη θα είναι σαφώς μειωμένη σε
σχέση με τις προηγούμενες χρονιές,
καθότι έχει αποφασιστεί ότι οι τε-
λειόφοιτοι μαθητές θα αξιολογηθούν
μόνο σε όσα έχουν διδαχθεί εντός

των σχολικών αιθουσών. Παρόλο
που ο βαθμός δυσκολίας θα είναι
για όλους ο ίδιος, για κάποιους μα-
θητές ο μειωμένος όγκος της ύλης
(π.χ. στα Νέα Ελληνικά έχει παρα-
λειφθεί η Λογοτεχνία/Λογοτεχνικό
Βιβλίο) μπορεί να κάνει μεγαλύτερη
διαφορά στη βαθμολογία της εξέ-
τασης σε σχέση με άλλους. 

Παράλληλα, μέσω της εξ απο-
στάσεως μάθησης οι τελειόφοιτοι
είχαν μια εξαιρετική ευκαιρία, άλλοι
σε μεγαλύτερο και άλλοι σε μικρό-
τερο βαθμό, να καλύψουν τα κενά
που ενδεχομένως να είχαν αλλά
και να εμπεδώσουν τη διδαχθείσα
ύλη. Σε αυτό συνέτεινε το γεγονός
ότι κατά τη φετινή χρονιά οι μα-
θητές είχαν (και έχουν ακόμη μέχρι
τις εξετάσεις) ίσως περισσότερο
χρόνο για επανάληψη της ύλης
των τελικών εξετάσεων από κάθε

άλλη χρονιά στο παρελθόν. Ναι,
είναι αλήθεια ότι δεν υπήρχε ομοι-
ομορφία στην επαναληπτική δου-
λειά που έγινε από το κάθε σχολείο
και από τον κάθε εκπαιδευτικό και
ότι κάποιοι δεν ανταποκρίθηκαν
στις απαιτήσεις των καιρών. Είναι,
όμως, επίσης αλήθεια ότι και αρ-
κετοί μαθητές δεν εκμεταλλεύτη-
καν τη χρυσή αυτή ευκαιρία των
επαναληπτικών μαθημάτων. Όσοι
όμως το έκαναν θα μπορέσουν σύν-
τομα να γευτούν τους καρπούς των
κόπων τους.

Παράλληλα με τις παγκύπριες
εξετάσεις παρουσιάζεται μια ευ-
καιρία και για όσους μαθητές εν-
διαφέρονται να εγγραφούν σε αγ-
γλόφωνα πανεπιστήμια του εξω-
τερικού και δεν κατέχουν το απα-
ραίτητο πιστοποιητικό γνώσης της
αγγλικής γλώσσας. Είναι γνωστό

ότι με την ακύρωση των εξετάσεων
των IGCSE και την αναβολή των
εξετάσεων των IELTS, η πλειοψηφία
των πανεπιστημίων έχουν αποδε-
χτεί εναλλακτικούς τρόπους ικα-
νοποίησης του κριτηρίου της καλής
γνώσης της αγγλικής γλώσσας. Κά-
ποιοι από αυτούς περιλαμβάνουν
την εξασφάλιση συγκεκριμένου
τελικού βαθμού στο μάθημα των
αγγλικών της Γ΄ Λυκείου, την επι-
τυχία σε διάφορες διαδικτυακές
εξετάσεις (Duolingo, IELTS Indi-
cator, TOEFL IBT κ.ά.), που θεω-
ρούνται από πολλούς χαμηλότερου
βαθμού δυσκολίας σε σχέση με τις
προαναφερθείσες εξετάσεις, καθώς
και τεστ αγγλικών που δημιουρ-
γήθηκαν από διάφορα πανεπιστή-
μια και προσφέρονται είτε διαδι-
κτυακά είτε στα γραφεία των αν-
τιπροσώπων τους στην Κύπρο.  

Η καινούργια ακαδημαϊκή χρο-
νιά ελλοχεύει μεγάλους κινδύνους,
αλλά και προκλήσεις για όλους τους
μαθητές που θα πετύχουν την έν-
ταξή τους σε ιδρύματα τριτοβάθμιας
εκπαίδευσης. Εκτός από το συνη-
θισμένο χρόνο προσαρμογής τους
στο νέο τους περιβάλλον, η φετινή
φουρνιά θα παρουσιάσει ελλείψεις,
φυσική συνέπεια της φετινής δύ-
σκολης αλλά πρωτίστως μειωμένης
διδακτικής ύλης σχολικής χρονιάς.
Τα πανεπιστήμια θα πρέπει να βοη-
θήσουν στην ομαλή ένταξη των
μαθητών αυτών στην τριτοβάθμια
εκπαίδευση. Είναι γεγονός ότι έχει
ήδη ανακοινωθεί από πανεπιστη-
μιακούς κύκλους η ενεργοποίηση
πρόσθετων διδακτικών πόρων προς
την κατεύθυνση αυτή αλλά, όπως
λέει και το αρχαίο γνωμικό του Αι-
σώπου «συν Αθηνά και χείρα κίνει».

Το ίδιο περίπου ισχύει για τους μα-
θητές που θα σπουδάσουν σε αγ-
γλόφωνα προγράμματα πανεπι-
στημίων του εξωτερικού. Τα μα-
θήματα για εκμάθηση της αγγλικής
γλώσσας έχουν διακοπεί για κάποιο
χρονικό διάστημα, αφήνοντας εξό-
φθαλμες αδυναμίες, οι εξετάσεις
των GCE A-Levels έχουν ακυρωθεί
(αλλά θα δοθούν βαθμοί για τους
μαθητές των ιδιωτικών σχολείων)
και οι μαθητές θα κληθούν να πο-
ρευτούν στο άγνωστο με βάρκα
την ελπίδα κατά τη νέα χρονιά με
σημαντικές αδυναμίες. Οι πιο καλοί
καπετάνιοι θα επιβιώσουν, ενώ άλ-
λοι ενδέχεται να χαθούν στο πέ-
λαγος.  

Ο δρ Άδωνης Αμερικάνος είναι πρόεδρος
του Κυπριακού Συνδέσμου Εκπαιδευτι-
κών Συμβούλων. adonis@tcs.com.cy

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Λένε πως όταν καείς με τον χυλό,
φυσάς και το γιαούρτι και ίσως αυ-
τή ακριβώς η ρήση να ήταν στο
μυαλό του Πρόδρομου Προδρόμου,
όταν είχε να διαχειριστεί την Παι-
δεία μέσω της πανδημίας. Πριν
από δύο χρόνια, άλλωστε, είχε ξε-
σπάσει μία άνευ προηγουμένου
κρίση στην Παιδεία, που είχε ως
αποτέλεσμα την αρχή του τέλους
για τον Κώστα Χαμπιαούρη μετά
την άγαρμπη κόντρα του με τις
εκπαιδευτικές οργανώσεις και την
πρώτη μεγάλη κρίση της δεύτερης
διακυβέρνησης Αναστασιάδη. Ο
νυν υπουργός Παιδείας, όπως έλε-
γαν τότε κύκλοι στο Προεδρικό,
είχε εμπλοκή ως κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος –και εν μέρει ευθύνη–
σε εκείνη την κρίση και έμαθε με
σκληρό τρόπο πως από τη μετω-
πική επίθεση με εκπαιδευτικές ορ-

γανώσεις και εταίρους, κάθε άλλο
από κερδισμένος βγαίνει ο αρμό-
διος υπουργός. Κάπως έτσι, σύμ-
φωνα με τις εκτιμήσεις πολιτικών
κύκλων, κυρίως από το Προεδρικό
και τον ΔΗΣΥ άργησε να ανακοι-
νώσει μέτρα και να δώσει απαν-
τήσεις για την επόμενη μέρα στην
παιδεία. «Μετά τη φουρτούνα, όλοι
γίνονται ειδικοί» ανταπαντάνε με
νόημα άλλοι πολιτικοί κύκλοι που
θεωρούν ότι δεν μπορούσε να τύχει
διαφορετικής μεταχείρισης το όλο
ζήτημα, δεδομένης και της πολυ-
πλοκότητας του εν λόγω υπουρ-
γείου αλλά και των κινδύνων που
ενέχει το άνοιγμα των σχολείων
για την εξάπλωση του ιού. Η αλή-
θεια είναι πως οι αντιδράσεις που
προκάλεσε το όλο ζήτημα της Παι-
δείας σε συνδυασμό με τις δηλώ-
σεις του Λεόντιου Κωστρίκη που
πυροδότησαν το κλίμα ήταν αρ-
κετές για να προκαλέσουν στον
πρόεδρο ένα ντεζά βου από την
κρίση του 2018, με αποτέλεσμα
να σπεύσει να χειριστεί προσωπικά

το θέμα. Το αν αυτό βοήθησε τε-
λικώς την κατάσταση ή αν προ-
κάλεσε περισσότερη σύγχυση είναι
βεβαίως ένα ζήτημα που σηκώνει
συζήτηση. Το σίγουρο είναι πως
η τελική απόφαση για το αν θα
ανοίξουν ή όχι τα σχολεία, θα λη-
φθεί στο τέλος της βδομάδας που
μπαίνει. 

Σχεδιασμοί επί σχεδιασμών
«Η απόφαση για άνοιγμα των

σχολείων την 21η Μαΐου είχε λη-
φθεί εδώ και μέρες» απαντούν κύ-
κλοι στο Προεδρικό, όταν ρωτή-
θηκαν τι οδήγησε στην αλλαγή
πλεύσης και στις ανακοινώσεις της
Τετάρτης. Το είχε πει και ο πρό-
εδρος κατά τη σύσκεψή του με τις
εκπαιδευτικές οργανώσεις και εταί-
ρους, προκαλώντας την έκπληξη
των παρευρισκόμενων, αλλά και
τον αιφνιδιασμό σε κύκλους του
υπουργείου που μέχρι και την Τρίτη
το μεσημέρι χαρακτήριζαν δύσκολο
το άνοιγμα των σχολείων για τους
τελειόφοιτους πόσο μάλλον την
επαναλειτουργία για τις υπόλοιπες
τάξεις. Όπως λέγεται, όμως, στο
παρασκήνιο, το Υπουργείο Παιδείας
είχε κάνει σχεδιασμούς επί σχε-
διασμών για το πότε και πώς μπο-
ρούν να ανοίξουν τα σχολεία, χωρίς
ωστόσο να τα δημοσιοποιεί.

Να ανοίξουν τα σχολεία μόνο
για τους τελειόφοιτους.

Να ανοίξουν μόνο τα δημοτικά
και τα νηπιαγωγεία μετά τους τε-
λειόφοιτους μαθητές και να δια-
σκορπιστούν στα γυμνάσια που
θα ήταν κλειστά. 

Να ανοίξουν για όλους και να
λειτουργούν εκ περιτροπής. 

Η ημερομηνία δεν είχε ξεκαθα-
ρίσει με άλλους να λένε είτε την
21η Μαΐου είτε τον Ιούνιο, με τον
Ιούνιο να θεωρείται ο επικρατέ-
στερος σύμφωνα αρμόδιους κύ-
κλους. Όχι μόνο εξαιτίας των δη-
λώσεων του Υπουργού Παιδείας
στο «paideia news» που έλεγε πως
δεν υπάρχουν αρκετοί εκπαιδευ-
τικοί για να ανοίξουν κι άλλα σχο-
λεία τώρα, αλλά και εξαιτίας των
δηλώσεων που έκανε ο πρόεδρος
της ΠΟΕΔ, Φίλιος Φυλακτού μετά
την τηλεδιάσκεψη που είχε με τον
Πρόδρομο Προδρόμου. Δεν είναι
καθόλου τυχαίο που την Τρίτη που
πέρασε, ο υπουργός, επιστρέφοντας
από το Προεδρικό στο υπουργείο,
σχεδίαζε μέχρι αργά το πλάνο για
την επαναλειτουργία των σχολείων
για την 21η Μαΐου με τους στενούς
του συνεργάτες. Κύκλοι πέριξ του
Προεδρικού σημειώνουν ότι κακώς

ο Πρόδρομος Προδρόμου δεν έδωσε
σαφείς ενδείξεις σε μία σειρά ζη-
τημάτων, όπως το αν θα ανοίξουν
ή όχι τα σχολεία, αν θα διεξαχθούν
εξετάσεις και για τους υπόλοιπους
μαθητές και για την εξεταστέα ύλη
των τελειοφοίτων. Κίνηση που αύ-
ξησε τις αντιδράσεις των γονιών
των μαθητών, αλλά και την πίεση
του θερμόαιμου προέδρου που ήταν
και ο τελικός δέκτης των όποιων
αντιδράσεων. Είχε προηγηθεί, άλ-
λωστε, όπως λένε και η πρώτη σύ-
σκεψη του προέδρου με τις εκπαι-
δευτικές οργανώσεις μετά το διάγ-
γελμα, με τον Πρόδρομο Προδρό-
μου, όπως λένε να μην καταθέτει
συγκεκριμένη πρόταση, όπως έκα-
ναν οι υπουργοί Εργασίας και Οι-

κονομικών, σκεπτόμενος τις αντι-
δράσεις εκπαιδευτικών κύκλων. 

Υπουργείο τερατούργημα
«Κάθε υπουργείο και διαφορετικές

δυσκολίες» σημειώνουν εκπαιδευ-
τικοί κύκλοι υπογραμμίζοντας πως
η διαχείριση της παιδείας κάθε άλλο
από απλή είναι. Ο υπ. Παιδείας είχε
ξοδέψει αρκετό χρόνο στη λειτουργία
της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης,
ενώ παράλληλα έθεσε ως προτεραι-
ότητα το θέμα των τελειοφοίτων.
Όπως σημειώνουν κύκλοι στο
Υπουργείο Παιδείας, κύριος στόχος
ήταν να διεξαχθούν οι παγκύπριες
εξετάσεις με τέτοιο τρόπο ώστε να
μην υπάρχει καμία αμφισβήτηση
της ποιότητας των απολυτηρίων

που θα λάμβαναν οι τελειόφοιτοι.
Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο καθυστέ-
ρησε και η ξεκάθαρη ανακοίνωση
των προθέσεων της κυβέρνησης.
Είχε βεβαίως δεχτεί την πίεση από
τον πρόεδρο να προχωρήσει στην
περιβόητη διάσκεψη, έστω κι αν
δεν είχε να πει τίποτα ουσιαστικό. 

Οι πιέσεις και η οικονομία 
Όμως οι ξαφνικές ανακοινώσεις

επαναλειτουργίας των σχολείων,
άνοιξαν το κεφάλαιο κατά πόσο κάτι
άλλο κρύβεται πίσω από αυτή την
απόφαση. Ο γενικός διευθυντής της
ΟΕΒ Μιχάλης Αντωνίου δημοσιο-
ποίησε στα κοινωνικά δίκτυα επι-
στολή προς τους υπουργούς Υγείας,
Εργασίας και Οικονομικών που ζη-
τούσε «άμεση ολοκλήρωση της ανα-
γκαίας προεργασίας» για τη λειτουρ-
γία των σχολείων, καθώς χωρίς αυτή
είναι αδύνατο να αποκατασταθεί η
εύρυθμη διεξαγωγή της οικονομικής
δραστηριότητας. Η αλήθεια είναι
πως η επαναλειτουργία σχολείων
και η επαναδραστηριοποίηση της
οικονομίας, τέθηκε και στη σύσκεψη
των στενών συνεργατών του προ-
έδρου την Τρίτη που πέρασε, με
όλους τους παρευρισκόμενους (Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου, Νίκο Χριστοδουλίδη,
Κωνσταντίνο Πετρίδη, Κωνσταντίνο
Ιωάννου, Πρόδρομο Προδρόμου,
Νίκο Νουρή και Χάρη Γεωργιάδη)
να συναινούν στο άνοιγμα των σχο-
λείων ομόφωνα. Μάλιστα, ο υπ. Οι-
κονομικών κατά την τελευταία συ-
νεδρίαση του Υπουργικού έκρουσε
τον κώδωνα του κινδύνου για την
πορεία της οικονομίας. Όλα αυτά
ενίσχυσαν την πεποίθηση πως οι-
κονομικοί κύκλοι πίεσαν προς αυτή
την απόφαση.

Aνοιξε 
πολιτικό 
απόστημα 
η Παιδεία 
Οι αποφάσεις που άργησαν μια μέρα 
και τα επικοινωνιακά ολισθήματα 
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Η τελική απόφαση θα 
ληφθεί τελικώς τη βδομά-
δα που μπαίνει όμως ο
όλος χειρισμός αλλά και 
οι χρόνιες παθογένειες
του εκπαιδευτικού συστή-
ματος, προκάλεσαν ήδη
ζημιά στην κυβέρνηση. 

Ο Λεόντιος
Κωστρίκης,
οι έριδες και
το έγγραφο
Tο όλο ζήτημα ενδεχομένως να
μπορούσε να τύχει διαχείρισης,
αν το πρωί της Πέμπτης, το για
πολλούς υπερπροβεβλημένο
μέλος της επιστημονικής ομά-
δας Λεόντιος Κωστρίκης δεν
έβγαινε να εκφράσει αφενός
την έκπληξή του για την από-
φαση επαναλειτουργίας όλων
των τάξεων και αφετέρου τις
επιφυλάξεις του για το εγχεί-
ρημα, υπογραμμίζοντας πως
είναι καθαρά πολιτική απόφα-
ση. Αυτή ακριβώς η κίνηση,
ενίσχυσε τις αντιδράσεις εντός
της κοινωνίας, με πολλούς να
κάνουν λόγο για προχειρότητες
και άλλοι –κυρίως γονείς– για
εφαρμογή της ανοσίας της αγέ-
λης με τα παιδιά να αποτελούν
τα πειραματόζωα. Καθόλου τυ-
χαία η δήλωση του γ.γ. του
ΑΚΕΛ περί σκοπιμοτήτων. Όσο
όμως κι αν η Παιδεία αποτε-
λούσε από την αρχή σημείο αν-
τιπαράθεσης κυβέρνησης-
ΑΚΕΛ πιέζοντας το υπουργείο
για την εξ αποστάσεως εκπαί-
δευση, και άλλα κόμματα όπως
το ΔΗΚΟ και η Συμμαχία Πο-
λιτών αυτή τη φορά μπήκαν
στον χορό και ήγειραν προβλη-
ματισμούς για το κατά πόσο το
σύνθημα της κυβέρνησης ότι
«η Κύπρος ακούει τους ειδι-
κούς» μετατράπηκε μπροστά
στις οικονομικές φουρτούνες
σε εύηχα τσιτάτα για τα ξένα
ΜΜΕ. «Οι ειδικοί συμβου-
λεύουν, όμως, τις τελικές απο-
φάσεις τις παίρνει η κυβέρνη-
ση» έλεγαν πάντως με νόημα
κύκλοι του Προεδρικού σημει-
ώνοντας πως η κυβέρνηση θα
έχει και την τελική ευθύνη της
κρίσης. Οι ίδιοι κύκλοι απορ-
ρίπτουν πως αυτή η απόφαση
ελήφθη κατόπιν πιέσεων της
ΟΕΒ, αλλά για την ομαλή επι-
στροφή στην κανονικότητα,
όπως λένε. 

Το κατά πόσο ο κ. Κωστρίκης
διαφωνούσε ανοικτά και πριν
από τις εξαγγελίες, είναι ένα ζή-
τημα που συζητείται εντόνως
μετά τις δημόσιες τοποθετήσεις
του. Όπως είναι σε θέση να γνω-
ρίζει η «Κ», είχε αναφέρει σε
διυπουργική συνάντηση πως
αν και η απόφαση είναι πολιτική
ο ίδιος θεωρούσε φρονιμότερο
να ανοίξουν τα σχολεία μόνο
για τους τελειόφοιτους. Τη θέση
για επαναλειτουργία όλων των
τάξεων στήριζε η κα Κολιού, η
οποία εκτιμούσε κατά τις συ-
ναντήσεις πως τα παιδιά δύσκο-
λα κολλούν τον ιό και τον με-
ταφέρουν. Κύκλοι του Υπουρ-
γείου Υγείας πάντως αλλά και
του Προεδρικού σημείωσαν πως
στο έγγραφο που ετοίμασε η
διυπουργική τέθηκε το ζήτημα
επαναλειτουργίας όλων των τά-
ξεων σε έγγραφο την 21η Μαΐου,
με όλα τα μέλη της επιστημο-
νικής ομάδας να συναινούν. Ο
μόνος, ο οποίος δεν τοποθετή-
θηκε ήταν ο κ. Κωστρίκης, όμως
γνώριζε για τις σκέψεις της κυ-
βέρνησης.  

Το πήρε πάνω του ο πρόεδρος
Το κύμα αντιδράσεων πάντως που προκάλεσαν τα παραπάνω οδήγη-
σαν την κυβέρνηση να αναδιπλωθεί και αυτή τη φορά στην Παιδεία.
Την περασμένη Παρασκευή ο πρόεδρος της Δημοκρατίας ανέλαβε να
κάνει διευκρινιστική δήλωση, ξεκαθαρίζοντας ότι η επαναλειτουργία
των σχολείων θα εξαρτηθεί από την επιδημιολογική κατάσταση που
προνοεί τα κρούσματα να μην ξεπερνούν τα πέντε την ημέρα και ο δεί-
κτης μεταδοτικότητας κάτω από ένα προς ένα. Μία κίνηση για να κοπά-
σει τις αντιδράσεις των γονιών, οι οποίοι στην πλειοψηφία έλεγαν πως
δεν θα στείλουν τα παιδιά τους στο σχολείο. Ήδη με τις εναλλάξ παρου-
σίες των παιδιών στο σχολείο, εγείρονται ήδη ερωτήματα για το ποιος
θα τα προσέχει τελικώς, ανοίγουν ζητήματα για το τι γίνεται σε ενδεχό-
μενο παρουσίας κρούσματος σε τάξη, αλλά και κατά πόσο κάποιοι από
τους μαθητές θα μπορούν να συνεχίσουν την εξ αποστάσεως παρακο-
λούθηση τη στιγμή που οι εκπαιδευτικοί θα βρίσκονται στα σχολεία. Η
τελική απόφαση αναμένεται να ληφθεί την εβδομάδα που μπαίνει, αλ-
λά το σίγουρο είναι πως δεν πρόκειται για ανώδυνη απόφαση για την
κυβέρνηση αλλά και για την οικονομία. Το κατά πόσο αυτό θα αποτελέ-
σει τη δεύτερη πράξη του δράματος, που άνοιξε το καλοκαίρι του 2018
και θα δυσχεράνει τη σχέση μίσους-αγάπης Προέδρου – Προδρόμου
θα φανεί το επόμενο διάστημα. 

Ο πρόεδρος ανησύχησε πως θα επαναληφθεί το δράμα που παίχτηκε το καλοκαίρι του 2018 και αποφάσισε να λάβει
δράση στην Παιδεία, ανοίγοντας ωστόσο περισσότερα μέτωπα. 
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Η παιδεία διαβατήριο για το μέλλον 

Ο ι σκέψεις των τελευταίων
εφιαλτικών μηνών είναι πολ-
λές. Κατ’ αρχάς ανησυχούμε

για την υγεία μας, το πρώτιστο αγα-
θό. Γι’ αυτό η υγεία ήταν και η προ-
τεραιότητα που πολύ σωστά έθεσε
το κράτος τους πρώτους αυτούς
μήνες της πανδημίας. Και εμείς οι
πολίτες με πειθαρχία ακολουθήσαμε
τις οδηγίες των ειδικών, και τα κα-
ταφέραμε. Κλεισμένοι στα σπίτια
μας, σκεφτόμαστε επίσης τις οικο-
νομικές επιπτώσεις που θα έχει η
πανδημία στον τόπο μας. Ακόμα
είναι ζωντανή στη μνήμη μας η
προηγούμενη κρίση και οι επιπτώ-
σεις που είχε στην οικονομία και
στη ζωή της πλειοψηφίας των αν-
θρώπων και στις ανισότητες που
δημιούργησε. 

Σήμερα, εντούτοις, πρέπει να
μας απασχολούν και οι επιπτώσεις
που θα έχει στα παιδιά μας το κλεί-
σιμο για τρεις μήνες των σχολείων.
Διερωτώμαι τι ποσοστό παιδιών εί-
χαν τη δυνατότητα να συνεχίσουν
τα μαθήματά τους ή τουλάχιστο να
ασχοληθούν με τη βοήθεια των γο-
νιών τους με κάτι εποικοδομητικό
και επιμορφωτικό από το σπίτι; Πό-

σοι γονείς είχαν τη δυνατότητα ή
τη διάθεση να τηρήσουν με τα παι-
διά τους ένα πρόγραμμα και μια
καθημερινή ρουτίνα που θα περι-
λάμβανε το διάβασμα, τις επανα-
λήψεις ή έστω την ασχολία με πνευ-
ματικά παιγνίδια; 

Έχουν όντως δωρίσει τάμπλετ
για τα παιδιά πολλοί οργανισμοί,
και τους ευχαριστούμε. Πόσα παιδιά,
όμως, είχαν τη δυνατότητα να τις
χρησιμοποιήσουν; Πόσες οικογέ-
νειες διέθεταν Wi Fi; Πόσα παιδιά
της ίδιας οικογένειας ήταν αναγ-
κασμένα να μοιράζονται την ίδια
συσκευή; Πόσοι δάσκαλοι είχαν
την εμπειρία να διδάξουν εξ απο-
στάσεως; Πολύ φοβάμαι ότι η με-
γάλη πλειοψηφία των παιδιών μας
έμειναν μακριά από το σύστημα.
Συνήθισαν σε μια διαφορετική ζωή
μακριά από το σχολείο. Τα αποτε-
λέσματα στο μυαλό των παιδιών
μπορεί να είναι καταστροφικά. Έχει
αποδειχτεί ότι το κλείσιμο των σχο-
λείων, έστω και για σύντομο χρονικό
διάστημα, επηρεάζει αρνητικά τις
ευκαιρίες του παιδιού στο μέλλον.
Για παράδειγμα, μια μελέτη που
έγινε στην Αμερική σε σχέση με

τις επιπτώσεις του κλεισίματος ορι-
σμένων σχολείων, εξαιτίας κακο-
καιρίας, έδειξε ότι τα παιδιά αυτών
των σχολείων δεν τα πήγαν καθόλου
καλά στις εξετάσεις. Φανταστείτε,
λοιπόν, για σχολεία που μένουν
κλειστά για τρεις μήνες…

Άλλο επακόλουθο του κλεισίμα-
τος των σχολείων είναι και οι ανι-
σότητες που θα δημιουργηθούν.
Από τη μία έχουμε τα παιδιά που
φοιτούν σε ιδιωτικά σχολεία που
ξεκίνησαν από την πρώτη κιόλας
βδομάδα τα μαθήματα διαδικτυακά,
τηρώντας και μια ρουτίνα ή παιδιά
που είχαν γονείς μορφωμένους και
σε θέση να τα βοηθήσουν με τα
μαθήματα στο σπίτι. Από την άλλη,
ένας πολύ μεγάλος αριθμός παιδιών

δεν είχαν αυτή τη δυνατότητα και
έμειναν εντελώς εκτός του εκπαι-
δευτικού συστήματος. Φυσικά, αυτό
δεν συμβαίνει μόνο στην Κύπρο.
Για παράδειγμα, σύμφωνα με έρευνα
που έγινε στο Η.Β., πέραν των μισών
μαθητών ιδιωτικών σχολείων κά-
νουν μάθημα εξ αποστάσεως ενώ
μόνο ένα στα πέντε παιδιά των δη-
μόσιων σχολείων έχουν αυτή την
ευκαιρία. Αντίθετα, στη Φινλανδία
και στη Ν. Κορέα, που θεωρούμε
πρότυπα στο θέμα της εκπαίδευσης,
τότε μόνο ξεκίνησαν τη διαδικτυακή
εκπαίδευση, όταν βεβαιώθηκαν ότι
όλα τα παιδιά ήταν σε θέση να συμ-
μετάσχουν και όταν βεβαιώθηκαν
ότι οι δάσκαλοι μπορούσαν να αν-
ταποκριθούν. 

Η απομάκρυνση των παιδιών
από το σύστημα, που αναφέρθηκα
πιο πάνω, φοβάμαι θα οδηγήσει
και σε αύξηση του ποσοστού της
πρόωρης εγκατάλειψης του σχο-
λείου κάτι που καταπολεμήσαμε
με σθένος στην Ε.Ε. την τελευταία
δεκαετία, στην Κύπρο μάλιστα κα-
ταφέραμε να τη μειώσουμε. 

Θα μου πείτε μα τι γίνεται με
τους κινδύνους που ελλοχεύουν

για την υγεία με το άνοιγμα των
σχολείων; Δεν είμαι ειδικός αλλά
διαβάζω και ακούω ότι είναι σπάνιο
να μολυνθούν τα παιδιά από τον
κορωνοϊό και σπάνιο να τον μετα-
δώσουν. Η Οργάνωση ECDC (Eu-
ropean Centre for Disease Preven-
tion and Control) που συμβουλεύει
την Ε.Ε. για θέματα δημόσιας υγείας,
είπε πριν από μερικές μέρες: «Θε-
ωρούμε απίθανο τα παιδιά να με-
ταδώσουν στους ενήλικες τον ιό».
Εντούτοις, το κράτος θα πρέπει να
λάβει όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα
και για την προστασία των παιδιών,
αλλά και των δασκάλων. Πιστεύω
ότι η επιστημονική ομάδα, που μέ-
χρι σήμερα βοήθησε να αντιμετω-
πίσουμε με επιτυχία την κρίση, θα
συμβουλεύσει και στην περίπτωση
των σχολείων και θα πρέπει να τους
εμπιστευθούμε. 

Πιστεύω ότι το άνοιγμα των σχο-
λείων, με την ταυτόχρονη λήψη
όλων των προστατευτικών μέτρων,
επιβάλλεται. Τα δύσκολα, φυσικά,
έπονται. Το επίπεδο της εκπαίδευ-
σής μας δεν ήταν και το καλύτερο.
Πολύ φοβάμαι ότι αυτή η κρίση θα
αφήσει το αρνητικό της αποτύπωμα.

Θα μπορούσε, όμως, και θα πρέπει
να χρησιμοποιηθεί η κρίση και οι
εμπειρίες από αυτή, ως εφαλτήριο
για δράση. Θα πρέπει το κράτος,
το Υπουργείο Παιδείας, οι δάσκαλοι
και οι γονείς να συνεργαστούν εποι-
κοδομητικά για να επιφέρουν τις
απαιτούμενες αλλαγές. Από την
εποχή που ήμουν Επίτροπος είχα
προτρέψει, μαζί με την Επίτροπο
Kroes,τα κράτη- μέλη να δώσουν
έμφαση στην τεχνολογία και στην
εξ αποστάσεως εκπαίδευση. Φυσικά,
τίποτα δεν αντικαθιστά τη διά ζώ-
σης εκπαίδευση που θα δώσει ο
δάσκαλος στο παιδί, αλλά ζούμε
στην ψηφιακή εποχή και η κρίση
του Covid-19 απόδειξε την ανα-
γκαιότητα του να μπορούμε με ευ-
χέρεια να χρησιμοποιούμε τη νέα
τεχνολογία. Η τεχνολογία δεν θα
αντικαταστήσει τον δάσκαλο, αλλά
θα τον ενδυναμώσει για να μπορέσει
να επιτελέσει καλύτερα το λειτούρ-
γημά του. Ας μη μείνουμε στα λόγια.
Ας προχωρήσουμε σε πράξεις. 

Η κα Ανδρούλα Βασιλείου είναι πρώην
Επίτροπος της Ε.Ε. για την Παιδεία, τον
Πολιτισμό και τη Νεολαία. 
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Θα πρέπει το κράτος, το
Υπ. Παιδείας, οι δάσκα-
λοι και οι γονείς να συ-
νεργαστούν εποικοδομη-
τικά για να επιφέρουν τις
απαιτούμενες αλλαγές.

������

Αμερικανοί και Ευρωπαί-
οι αξιωματούχοι εμφανί-
ζονται ανήσυχοι με την
πορεία του κυπριακού
προγράμματος πολιτο-
γραφήσεων. Σε αμφότε-
ρες τις περιπτώσεις αυτό
που φαίνεται να μην περ-
νά απαρατήρητο είναι η
δημόσια διαχείριση πα-
ραχώρησης διαβατηρίων
από τη Λευκωσία.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η ενίσχυση του πλαισίου κριτηρίων
του προγράμματος πολιτογραφή-
σεων, τέλη του 2017 αρχές του 2018,
εκτόνωσε τις ασφυκτικές πιέσεις
που προκαλούσαν στη Λευκωσία
διεθνή δημοσιεύματα και όχι μόνο,
ωστόσο, το κυπριακό σχέδιο συνε-
χίζει να παραμένει υπό αυστηρή
«επιτήρηση», στο προσκήνιο αλλά
κυρίως στο παρασκήνιο. Μετά από
δύο χρόνια σχετικής νηνεμίας, πλη-
θαίνουν οι ενδείξεις ότι το όλο ζή-
τημα εξελίσσεται σε μόνιμο βραχνά
για την κυπριακή πλευρά, η οποία
σε κάποιες περιπτώσεις φαίνεται
να γίνεται και πάλι αποδέκτης των
διακριτικών υποδείξεων, στην κα-
λύτερη των περιπτώσεων, για το
μέλλον του επενδυτικού προγράμ-
ματος. Ωστόσο, επί του θέματος, οι
έξωθεν νουθεσίες που φαίνεται να
υπάρχουν δεν είναι το μοναδικό ζή-
τημα που θα πρέπει να τύχει δια-
χείρισης σε πολιτικό επίπεδο.

Οι έξωθεν υποδείξεις, που φαί-
νεται να έχουν επιστρέψει προς τη
Λευκωσία, είναι το ένα σκέλος χει-
ρισμού. Το άλλο αφορά το εσωτερικό
και τις διαφορετικές απόψεις που
φαίνεται να υπάρχουν για τις πολι-
τογραφήσεις, όχι στον χώρο της αν-
τιπολίτευσης αλλά πέριξ του κυβερ-

νητικού στρατοπέδου. Απόψεις που
σε συγκεκριμένες περιπτώσεις έχουν
καταγραφεί δημόσια και ουσιαστικά
υποδεικνύουν πως στο συγκεκριμένο
θέμα η Κύπρος δεν είναι σε θέση
να αγνοεί την βασική παράμετρο
«του να είσαι αλλά και να πρέπει να
φαίνεται», λογική στην οποία κινή-
θηκε η αυστηροποίηση του πακέτου
κριτηρίων για τις πολιτογραφήσεις,
το οποίο συνεχίζει να υφίσταται.
Μάλιστα, σε κάποιες περιπτώσεις,
εμφανίζεται να υπάρχει διάσταση
απόψεων σε επίπεδο διαμόρφωσης
του πλαισίου των πολιτογραφήσεων,
κάτι που ωστόσο δεν επιβεβαιώνεται
επί του παρόντος.

Οι Αμερικάνοι
Για το κυπριακό πρόγραμμα πο-

λιτογραφήσεων έντονο ενδιαφέρον
φαίνεται να επιδεικνύεται από την
Ουάσιγκτον, ενδιαφέρον, το οποίο
έρχεται να προστεθεί σε αυτό που
ήδη επιδεικνύεται από τις Βρυξέλλες.
Κυβερνητική πηγή με την οποία μί-
λησε η «Κ» έλεγε πως οι Αμερικάνοι
το τελευταίο διάστημα δείχνουν με-
γαλύτερη προσοχή στις κυπριακές
πολιτογραφήσεις απ’ ό,τι στο πα-
ρελθόν. Η ίδια πηγή σημείωνε πως
μετά το 2013, όταν το πρόγραμμα
πήρε την τελική μορφή του, οι ΗΠΑ
κατά διαστήματα, στο παρασκήνιο

και με διακριτικότητα έδειχναν να
τις ενδιαφέρουν περιπτώσεις πολι-
τογραφήσεων και όχι το καθαυτό
πρόγραμμα. Η προσοχή, όπως ση-
μείωνε η ίδια πηγή, επικεντρωνό-
ταν:

-Στην προσπάθειαξεπλύματος βρώ-
μικου χρήματος, μέσω της απόκτη-
σης κυπριακών διαβατηρίων.

-Σε περιπτώσεις Ρώσων ολιγαρχών
και ειδικότερα του περιβάλλοντος
του Βλαντιμίρ Πούτιν.

-Για υλοποίηση της πολιτικής των
ΗΠΑ στις σχέσεις της με τη Μόσχα.

Στο πνεύμα αυτό οι παραινέσεις
Αμερικανών αξιωματούχων, όπως
τονίζεται, ήταν διακριτικές-φιλικές,
χωρίς ιδιαίτερες πιέσεις. Απέναντι
στις φιλικές αμερικάνικες υποδείξεις,
η πολιτική της Λευκωσίας ήταν οι
κινήσεις καθησυχασμού όποιων και
σε οποιαδήποτε μορφή ανησυχιών
εκφραζόντουσαν. Μια χαρακτηρι-
στική περίπτωση, όπως αναφέρεται,
είναι αυτή του Ρώσου μεγιστάνα
και του περιβάλλοντος του Ρώσου
προέδρου, Όλεγκ Ντεριπάσκα, ο
οποίος συμπεριλαμβάνεται στο κα-
τάλογο των αμερικανικών κυρώσεων
και στον οποίο δόθηκε κυπριακό
διαβατήριο μέσω του προγράμματος
πολιτογραφήσεων. Η απόφαση της
κυπριακής κυβέρνησης να συμπε-
ριλάβει τη συγκεκριμένη περίπτωση

με τις υπόλοιπες προβληματικές,
λέγεται πως ικανοποίησε την αμε-
ρικάνικη πλευρά, προλαβαίνοντας
ενδεχόμενες άλλες δυσάρεστες εξε-
λίξεις.

Η πρεσβεία των ΗΠΑ
Ωστόσο, το τελευταίο διάστημα

πληθαίνουν οι πληροφορίες πως η
αμερικάνικη πλευρά και πάλι έχει
στρέψει την προσοχή της στο κυ-
πριακό πρόγραμμα πολιτογραφή-
σεων. Χαρακτηριστικά αυτό το οποίο
λέγεται σε πολιτικούς κύκλους, κοντά
στην κυβέρνηση, είναι «πως μετά
τους Ευρωπαίους έχουμε και τους
Αμερικάνους τώρα». Συγκεκριμένα
αυτό το οποίο υποστηρίζεται, εντό-
νως σε κύκλους κοντά στο πρόγραμ-
μα πολιτογραφήσεων είναι πως το
τελευταίο διάστημα παρατηρείται
μια αυξητική τάση στις διακριτικές
υποδείξεις Αμερικανών αξιωματού-
χων, προς τη Λευκωσία. Όπως λέ-
γεται «υπάρχει μια κινητικότητα για
το πρόγραμμα των διαβατηρίων. Οι
Αμερικάνοι, ναι, έχουν στείλει κάποια

μηνύματα ότι ενδεχομένως να αλ-
λάξει η πολιτική τους για να είμαστε
πιο αυστηροί. Τα μηνύματα δεν είναι
σε επίσημο επίπεδο». Η «Κ» ζήτησε
επίσημη τοποθέτηση από την πρε-
σβεία των ΗΠΑ, στο ερώτημα αν
για το θέμα των πολιτογραφήσεων
υπήρξε οποιαδήποτε επαφή ή αν
συζητήθηκε το θέμα με την κυπρια-
κή κυβέρνηση. Η απάντηση της
αμερικάνικης διπλωματικής απο-
στολής ήταν η ακόλουθη: «Δεν έχου-
με υπόψη οποιεσδήποτε πρόσφατες
συνομιλίες, μεταξύ Ηνωμένων Πο-
λιτειών και Κυπριακής Δημοκρατίας
(ROC) αναφορικά με αυτό το ζήτημα.
Οι Ηνωμένες Πολιτείες έχουν εκ-
φράσει τις ανησυχίες τους, προ-
ηγουμένως, σε αξιωματούχους της
Κυπριακής Δημοκρατίας (ROC)».

Όπως προκύπτει από την επίση-
μη τοποθέτηση, το συγκεκριμένο
θέμα δεν απασχόλησε τις δύο χώρες
σε επίσημο επίπεδο, ενισχύοντας
τα όσα υποστηρίζονται για παρα-
σκηνιακές υποδείξεις. Επίσης επι-
βεβαιώνεται πως οι ΗΠΑ παρακο-

λουθούσαν το κυπριακό πρόγραμμα,
εκφράζοντας ανησυχίες χωρίς να
διευκρινίζεται εάν οι ανησυχίες
αυτές συνεχίζουν να υπάρχουν.

Οι Βρυξέλλες
Περισσότερο εμφανής είναι η ει-

κόνα που υπάρχει, σε επίπεδο Ε.Ε.
για το πρόγραμμα των πολιτογρα-
φήσεων με τη στενή παρακολούθη-
ση, όχι μόνο της Κύπρου αλλά της
Μάλτας και της Βουλγαρίας με την
αποστολή, μάλιστα, σχετικής επι-
στολής την 1η Απριλίου, που δεν
είναι η μοναδική, όπως επίσημα ανα-
κοινώθηκε από την Κομισιόν. Οι δη-
μόσιες υποδείξεις του αρμοδίου εκ-
προσώπου της Κομισιόν Κρίστιαν
Βίγκαντ αποκαλύπτουν το κλίμα που
επικρατεί στις Βρυξέλλες για τα προ-
γράμματα πολιτογραφήσεων, ανά-
μεσα σε αυτά και το κυπριακό. Χωρίς
να υπεισέλθει σε λεπτομέρειες, ο εκ-
πρόσωπος της Κομισιόν τόνισε με
νόημα τις «υποχρεώσεις (των κρατών
μελών) ως προς το κοινοτικό δίκαιο
και ειδικά τα ζητήματα ασφαλείας
που ενέχουν τα εν λόγω προγράμ-
ματα». Στη Λευκωσία πηγές με γνώση
έλεγαν στην «Κ» πως «σε ευρωπαϊκό
επίπεδο ποτέ δεν τέθηκε θέμα για
το πρόγραμμα. Οι υποδείξεις που
υπήρχαν προέρχονταν από διευθύν-
σεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής».

Σε δίνη νέων
πιέσεων για «χρυσά»
διαβατήρια η Κύπρος
Δέκτης παρασκηνιακών αμερικανικών και ευρωπαϊκών
υποδείξεων η Λευκωσία για το πρόγραμμα πολιτογραφήσεων 

Η άλλη όψη του νομίσματος στις
πολιτογραφήσεις, αφορά το εσω-
τερικό σκηνικό και την πολιτική
διαχείριση των συχνά πυκνά αρ-
νητικών αναφορών που προέρχον-
ται εκτός Κύπρου. Εδώ, όπως σα-
φέστατα προκύπτει, φαίνεται να
υπάρχουν δύο διαφορετικές σκέψεις
πολιτικής επί των πολιτογραφήσεων,
όχι προς το ζητούμενο και τα οφέλη,
αλλά προς υπερπήδηση των εμπο-
δίων που παρουσιάζονται. Αντίληψη
που φαίνεται να υπήρχε από την
εκκίνηση του προγράμματος, από
την παρούσα κυβέρνηση που στην
πορεία σχηματοποιήθηκε με την
υιοθέτηση αυστηρότερων κριτηρίων
για την παραχώρηση «χρυσών» δια-
βατηρίων. Αυτό το οποίο φαίνεται
να γίνεται κατανοητό, υπό τις πα-

ρούσες συνθήκες, είναι πως μερίδα
παραγόντων πλησίον στο κυβερ-
νητικό στρατόπεδο φαίνεται να εν-
τοπίζουν προβληματικά σημάδια
στη διαχείριση του προγράμματος
χωρίς, ωστόσο, όπως τονίζεται, να
έχει διαφοροποιηθεί το αναθεωρη-
μένο πλαίσιο κριτηρίων. «Εάν χα-
λαρώσουν ή δεν τηρηθούν ή δεν
εφαρμοσθούν οι αυστηρές διαδι-
κασίες ελέγχου των αιτητών θα τους
βρούμε μπροστά μας», είναι η ανη-
συχία που εκφράζεται. Αναφορές
που σαφέστατα στρέφονται κατά
του Υπουργείου Εσωτερικών και
τις πρόσφατες αναφορές του Νίκου
Νουρή, ως αντίδραση στα όσα υπο-
δεικνύονται από Ε.Ε. Θέτοντας ξε-
κάθαρα ζήτημα διαχείρισης του
προγράμματος, ακόμα και παρά-

γοντες πλησίον της κυβέρνησης
εμφανίζονται να διαφωνούν με εν-
δεχόμενη χαλάρωση του πλαισίου
αλλά και του χειρισμού από το ΥΠΕΣ.
Εδώ μάλιστα εκφράζονται αμφιβο-
λίες για την ακολουθούμενη πολιτική
που αγγίζει ακόμα και το Προεδρικό.
Χαρακτηριστικό παράδειγμα που
εν πολλοίς αποκαλύπτει και τη δια-
χρονική διαφορετική διαχείριση,
ανάλογων πιέσεων αποτελεί η πε-
ρίπτωση του Ρώσου Όλεγκ Ντερι-
πάσκα για την οποία αρχικά λέγεται
πως υπήρχε μια αμφιταλάντευση.
Η μια πλευρά, όπως αφήνεται να
νοηθεί, υποστήριζε πως έπρεπε να
παρθούν δραστικά μέτρα, προκει-
μένου να φανεί πως η Κύπρος εννοεί
αυτά τα οποία λέει για το πρόγραμμα,
και η άλλη υποστήριζε πως οι πο-

λιτογραφήσεις θα υποστούν ζημιά.
Τελικά, το Υπουργικό Συμβούλιο
αποφάσισε να εντάξει και την πε-
ρίπτωση αυτή στις υπόλοιπες των
προβληματικών.

Το Υπ. Εσωτερικών
Η «Κ» ζήτησε από το Υπουργείο

Εσωτερικών επίσημη τοποθέτηση,
επί του προγράμματος πολιτογρα-
φήσεων και σε ποιο στάδιο βρί-
σκονται οι σχετικές διεργασίες,
ωστόσο, μέχρι την ώρα που έκλεινε
το φύλο της εφημερίδας (Παρασκευή
μεσάνυχτα) δεν υπήρξε απάντηση.
Η προσωπική θέση του υπουργού
Εσωτερικών Νίκου Νουρή επί του
προγράμματος των πολιτογραφή-
σεων, όπως αυτή καταγράφηκε σε
συνέντευξή του στην «Κ» στις

25/12/2019, είναι πως τυχόν τερμα-
τισμός του προγράμματος θα έστελ-
νε λανθασμένα μηνύματα. «… κατά
την εκτίμησή μου, εάν προχωρή-
σουμε σε αναστολή του προγράμ-
ματος, είναι ωσάν να ομολογούμε
ότι φτιάξαμε μια μηχανή παραγωγής
υπηκοοτήτων για να υπηρετήσουμε
κάποιους συγκεκριμένους σκοπούς».
Για το ίδιο θέμα έκανε λόγο για υπέρ-
μετρη φασαρία και κριτική εναντίον
της κυβέρνησης τονίζοντας. «Ωστό-
σο και σήμερα υπάρχει λάθος στον
τρόπο με τον οποίο πολιτευόμαστε
στο πρόγραμμα. Θεωρώ πως τα νέα
κριτήρια μπορούσε να μην ήταν
τόσο αυστηρά, όπως ενδεχόμενα
και το 2011 δεν υπήρχε η εμπειρία
του προγράμματος να μπορούσαν
τα κριτήρια να ήταν πιο αυστηρά».

«Προβληματική» διαχείριση του προγράμματος πολιτογραφήσεων

H προσωπική θέση του Νίκου Νουρή
σε συνέντευξή του στην «Κ» στις
25/12/2019 είναι πως το πρόγραμμα
πρέπει να συνεχισθεί.

Οι υποδείξεις από πλευράς ΗΠΑ φαίνεται να εκφράζονται επί του παρόντος,
σε παρασκηνιακό επίπεδο. Η επίσημη τοποθέτηση της αμερικάνικης πρεσβεί-
ας στη Λευκωσία στην «Κ» είναι πως δεν γνωρίζει για επίσημες επαφές. 
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Ας κάνουμε την κάλπη ηλεκτρονική 
Τις τελευταίες μέρες είμαι προ-

σωπικά πιο αισιόδοξος. Βλέπουμε
τις κινήσεις του υφυπουργού Και-
νοτομίας για την εφαρμογή της
ηλεκτρονικής υπογραφής  και νιώ-
θω πως μπήκε το νερό στο αυλάκι.
Σίγουρα η αναγκαιότητα να αξιο-
ποιήσουμε στον μεγαλύτερο δυνατό
βαθμό την τεχνολογία λόγω της
πανδημίας έδωσε ρυθμό στη στρα-
τηγική της ψηφιακής μεταρρύθμι-
σης. Όμως, η αλήθεια είναι  πως
η εφαρμογή της ηλεκτρονικής υπο-
γραφής θα ξεκλειδώσει πολλές δια-
δικασίες που σήμερα δεν μπορούν
να γίνουν χωρίς τη φυσική παρου-
σία των προσώπων. Και αυτό δίνει
στη χώρα μας τη δυνατότητα να
βελτιώσει την ποιότητα ζωής μας.
Οι συναλλαγές των πολιτών με το
κράτος θα γίνονται πιο γρήγορα,
πιο αξιόπιστα, χωρίς την ταλαιπω-
ρία των ουρών, χωρίς τη γραφει-
οκρατία που σπάει κόκαλα και με
μια διαφάνεια που θα ενισχύσει
την καταρρακωμένη σήμερα εμ-
πιστοσύνη μεταξύ πολιτών και θε-
σμών. 

Εδώ αναδεικνύεται μια χρυσή
ευκαιρία. Να εκσυγχρονίσουμε τις
διαδικασίες που καθορίζουν τη
σχέση των πολιτών και της πολι-

τικής. Να πιάσουμε τον ταύρο από
τα κέρατα και να εφαρμόσουμε
πρώτοι τις δυνατότητες της ηλε-
κτρονικής υπογραφής. Παρά να
παραπονιόμαστε μόνο για την απα-
ξίωσή μας από τους πολίτες, για
την απόσταση που συνεχώς μεγα-
λώνει, ας τρέξουμε σε κατοστάρι
και ας κάνουμε τριπλούν. 

Ποιες είναι οι πράξεις των πο-
λιτών που υλοποιούν τη σχέση
τους με την πολιτική; Μα προφανώς
η ψηφοφορία και για τους δεκαο-
κτάρηδες η αναγκαία για να ψη-
φίσουν εγγραφή στον εκλογικό κα-
τάλογο. Ας ξεκινήσουμε από το τε-
λευταίο. Ζητάμε ως Πολιτεία από

τους δεκαοχτάχρονους να εγγρα-
φούν στον εκλογικό κατάλογο μέσω
μιας αναχρονιστικής διαδικασίας.
Η επιστολή μέσω ταχυδρόμου που
λαμβάνουν για να εγγραφούν είναι
για πολλούς και η πρώτη τους επα-
φή με το κουτί έξω από την πόρτα

τους. Τους ζητάμε να πάνε από τον
κοινοτάρχη, να πιστοποιήσει την
ταυτοπροσωπία τους με τις φωτο-
γραφίες, φωτογραφίες που είναι
ήδη καταχωρημένες στο αρχείο
πληθυσμού, και μετά τους ζητάμε
να πάνε στα Κέντρα Εξυπηρέτησης

του πολίτη, να κάτσουν στην ουρά
για να υπογράψουν πως επιθυμούν
να συμμετέχουν στη γιορτή της
δημοκρατίας. 

Και στη λογική της μη αυτόμα-
της εγγραφής να μην μπούμε, μπο-
ρούμε να τους ζητούμε να εγγρα-
φούν στο εκλογικό κατάλογο με
πολύ πιο σύγχρονο και άμεσο τρό-
πο. Μπορούμε για παράδειγμα να
τους στέλνουμε ένα email, ή ένα
απευθείας μήνυμα στα κοινωνικά
τους δίκτυα τη μέρα που κλείνουν
τα δεκαοκτώ, να τους ευχόμαστε
χρόνια πολλά, και να τους ζητάμε,
μέσω της ηλεκτρονικής υπογραφής,
να αποδεχτούν τη συμπερίληψή
τους στον εκλογικό κατάλογο, απαν-
τώντας απλώς στο μήνυμα, χωρίς
ουρές, χωρίς ταλαιπωρία. 

Με την ίδια λογική μπορούμε
να κτίσουμε την αρχιτεκτονική για
την εφαρμογή της ηλεκτρονικής
ψηφοφορίας στις εκλογές. Η τε-
χνολογία υπάρχει, εφαρμόζεται σε
άλλες χώρες του εξωτερικού. Με
την ψηφιοποίηση του αρχείου πλη-
θυσμού μπορούμε να ψηφιοποι-
ήσουμε και τον εκλογικό κατάλογο.
Οι δικλίδες ασφαλείας επίσης είναι
δοκιμασμένες. Ο ψηφοφόρος θα
έχει την ευχέρεια να ψηφίσει μέσω

του κινητού του τηλεφώνου από
την άνεση της βεράντας του. 

Μπορεί σε κάποιους να ακού-
γεται ουτοπικό ή τεχνολογικά ακα-
τόρθωτο. Ούτε το ένα είναι ούτε
το άλλο. Το ζήτημα είναι να έχουμε
την πολιτική βούληση και την τόλ-
μη να το εφαρμόσουμε. Δεν ισχυ-
ρίζομαι πως θα είναι το φάρμακο
στις γυρισμένες πλάτες των πολιτών
και δεν περιμένω να δω την αποχή
να μηδενίζεται. Είναι όμως ένα άλ-
μα, που θα αυξήσει τις εναλλακτικές
επιλογές των πολιτών για τον τρόπο
που επιθυμούν να ψηφίσουν. Και
σίγουρα είναι η καλύτερη απάν-
τηση στην ερώτηση πόσο τεχνο-
λογικά ανεπτυγμένη είναι η χώρα
μας. Στο δικό μου μυαλό δεν υπάρ-
χει λογική να ψηφίζουμε νόμους
για εφαρμογή της τεχνολογίας σε
όλο το υπόλοιπο φάσμα της ζωής
μας πλην του σπιτιού μας, πλην
των όσων μας αφορούν. Ιδού, λοι-
πόν, η ευκαιρία να αποδείξουμε
πως ούτε φοβόμαστε το τέρας της
τεχνολογίας αλλά ούτε μαθουσάλες
είμαστε. 

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι Βουλευ-
τής Λευκωσίας και Εκπρόσωπος Τύπου
ΔΗΣΥ, twitter: @dmdemetriou
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Να εκσυγχρονίσουμε τις
διαδικασίες που καθορί-
ζουν τη σχέση των πολι-
τών και της πολιτικής.
Να πιάσουμε τον ταύρο
από τα κέρατα και να
εφαρμόσουμε πρώτοι τις
δυνατότητες της ηλε-
κτρονικής υπογραφής.

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΟ ΛΥΤΡΑ

Το θέμα της επιστροφής των μα-
θητών στα σχολεία το επόμενο διά-
στημα αποτελεί το αντικείμενο συ-
ζήτησης των τελευταίων ημερών.
Η ανησυχία που εκφράζεται από
τους γονείς, τους μαθητές και τους
εκπαιδευτικούς μπορεί να θεωρηθεί
εύλογη, αλλά τα επιδημιολογικά
δεδομένα στην Κύπρο φαίνεται ότι
επιτρέπουν την επαναλειτουργία
των σχολείων. Τίθενται, ωστόσο,
αυστηρές προϋποθέσεις, ενώ υπάρ-
χει και το ενδεχόμενο οι συστάσεις
της Συμβουλευτικής Επιστημονικής
Επιτροπής το επόμενο διάστημα
να κινηθούν προς την εντελώς αν-
τίθετη κατεύθυνση, αν ανατραπεί
η θετική εικόνα των τελευταίων
ημερών. Η δρ Μαρία Κολιού, μέλος
της ομάδας των επιστημόνων, μι-
λάει στην «Κ» και εξηγεί τους λό-
γους, αλλά και τον τρόπο που ελή-
φθησαν οι αποφάσεις για τα σχο-
λεία. Εξηγεί ότι έχουν δοθεί αυ-
στηρές οδηγίες για τη σωστή κα-
θαριότητα των χώρων και την επί-
βλεψη των παιδιών, ενώ η επιστρο-
φή πρώτα των μαθητών της Γ΄ Λυ-
κείου θα δώσει μια εικόνα για τα
επόμενα βήματα.

–Υπήρξαν δύο ειδών τοποθετή-
σεις σχετικά με την πρόταση
της επιστημονικής ομάδας για
το άνοιγμα των σχολείων. Αφ’
ενός, ότι είχατε ως επιτροπή εκ-
πλαγεί με την πολιτική απόφαση
και, αφ’ ετέρου, ότι στις προτά-
σεις σας συμπεριλαμβανόταν η
επαναλειτουργία τους…

–Όταν μας ζητήθηκε ως ομάδα
να σχεδιάσουμε μια πολιτική ανοίγ-
ματος των διαφόρων υπηρεσιών
και τομέων της οικονομίας, είχαμε
προβεί σε συγκεκριμένες εισηγή-
σεις, αλλά ταυτόχρονα ζητήσαμε
από την πολιτική ηγεσία να μας
δώσει κατευθύνσεις ως προς το
ποιους τομείς θεωρούν πιο βασι-
κούς για την οικονομία, για να μπο-
ρέσουμε να το συνδυάσουμε με τα
κατάλληλα μέτρα προστασίας. Ως
εκ τούτου, μας εστάλη ένα έγγραφο
από το Υπουργείο Οικονομικών σε
συνεργασία και με άλλα υπουργεία.

Στο έγγραφο συμπεριλαμβανόταν
και το άνοιγμα των σχολείων. Στην
πρώτη φάση άρσης μέτρων τοπο-
θετείτο η επιστροφή των μαθητών
της Γ΄ Λυκείου και στη δεύτερη
φάση η επιστροφή μαθητών και
άλλων τάξεων. Η Συμβουλευτική
Επιστημονική Επιτροπή τοποθε-
τήθηκε και εξέφρασε απόψεις και
επιφυλάξεις επί των προϋποθέσεων
επαναλειτουργίας των σχολείων.
Η βασικότερη προϋπόθεση είναι
να είμαστε εντάξει με τους επιδη-
μιολογικούς δείκτες μέχρι τότε.
Πράγματι, όμως, οι ανακοινώσεις
αφορούν περισσότερα απ’ όσα είχε
προτείνει η επιστημονική ομάδα.
–Πώς διαφυλάσσεται η ασφάλεια
των παιδιών, των εκπαιδευτικών
και των γονέων, με την επανα-
λειτουργία, πλέον, όλων των
βαθμίδων της εκπαίδευσης;

–Η προσωπική μου άποψη είναι
όπως ανοίξουν σταδιακά. Πρώτα,

βέβαια, θα επιστρέψουν οι μαθητές
της Γ΄ Λυκείου, απ’ όπου θα αντ-
λήσουμε εμπειρίες. Βέβαια, πρό-
κειται για μεγάλα παιδιά, τα οποία
μπορούν να τηρήσουν τα μέτρα
κοινωνικής αποστασιοποίησης και
ατομικής υγιεινής. Μέχρι τότε,
υπάρχει χρόνος για να αξιολογηθεί
η πρώτη φάση της σταδιακής άρσης
μέτρων, αλλά και για να διαπιστω-
θούν τα προβλήματα και οι αδυ-
ναμίες των σχολείων. Αν μετά το
πέρας των δύο πρώτων εβδομάδων
από την εφαρμογή του πλάνου χα-
λάρωσης κριθεί ότι δεν πρέπει να
επαναλειτουργήσουν τα σχολεία,
εμείς, ως επιστημονική ομάδα, μπο-
ρούμε να τοποθετηθούμε αρνητι-
κά.
–Η αγωνία εκπαιδευτικών και
γονέων αφορά και στο πώς θα
γίνει κατορθωτός ο έλεγχος των
παιδιών μικρότερων ηλικιών…

–Τα παιδιά είναι αυθόρμητα και

θα είναι πολύ δύσκολο να ελέγχον-
ται, ειδικότερα οι μαθητές προδη-
μοτικής και νηπιαγωγείου. Θα πρέ-
πει το κάθε παιδί ξεχωριστά να επι-
βλέπεται. Και πάλι, όμως, τα παιδιά
έχουν το χαρακτηριστικό να δοκι-
μάζουν με όλες τους τις αισθήσεις
το καθετί που υπάρχει στον χώρο
τους, όπως τα παιχνίδια που υπάρ-
χουν σε ένα νηπιαγωγείο. Στο Δη-
μοτικό Σχολείο, ωστόσο, τα παιδιά
είναι πάρα πολύ εκπαιδεύσιμα και
πολλές φορές επιδεικνύουν μια
ωριμότητα που δεν χαρακτηρίζει
ούτε ακόμα και τους ενήλικες. Πα-
ράλληλα, σημαντικό ρόλο θα δια-
δραματίσουν οι επισκέπτριες υγεί-
ας, οι ιατροί της Σχολιατρικής Υπη-
ρεσίας Κύπρου, ενώ θα εκπαιδευ-
τούν κατάλληλα και οι δάσκαλοι.
–Υπάρχει ανησυχία σε σχέση
με τους χώρους υγιεινής των
σχολείων, όπως οι τουαλέτες
και τα αποδυτήρια. Ποια είναι
τα μέτρα που πρέπει να τηρούν-
ται σε αυτούς;

–Το θέμα της χρήσης των απο-
χωρητηρίων χρειάζεται πολλή επί-
βλεψη, καθώς ο ιός όπως γνωρί-
ζουμε αποβάλλεται στα κόπρανα.
Οι οδηγίες προς τις υπηρεσίες κα-
θαρισμού είναι εξαιρετικά αυστη-
ρές. Δεν πρέπει να πηγαίνει ένα
παιδί μετά από άλλο χωρίς να έχει
καθαριστεί προηγουμένως η τουα-
λέτα και όταν χρησιμοποιείται το
καζανάκι, πρέπει να είναι κλειστό
το καπάκι της τουαλέτας. Πρέπει
να χρησιμοποιείται η χλωρίνη για
τον καθαρισμό των χώρων υγιεινής,
ενώ ιδιαίτερη προσοχή πρέπει να
δοθεί και στα πόμολα και τα παιδιά
μικρών ηλικιών πρέπει να επιβλέ-
πονται. Επίσης, τα παιδιά θα βγαί-
νουν σε τελείως διαφορετικές ώρες
για διάλειμμα, θα επιβλέπονται από
τους εκπαιδευτικούς ώστε να μην
έρχονται σε στενή επαφή μεταξύ
τους, στις τάξεις θα προσέρχονται
μόνο 12 παιδιά, ενώ σημαντικό
ρόλο θα διαδραματίσουν και τα
ωράρια διδασκαλίας. Είναι πάρα
πολύ σημαντικός ο έλεγχος αυτής
της φάσης, ενώ έχουν διατεθεί και
20 χιλιάδες τεστ, τα οποία θα γίνουν
δειγματοληπτικά σε εκπαιδευτικούς
και μαθητές, κατόπιν έγκρισης των
γονέων τους, πάντοτε. Επίσης,
έχουν ήδη δοθεί οδηγίες για το
πώς θα απολυμανθούν οι χώροι
των σχολείων, πριν από την υπο-
δοχή των μαθητών και των εκπαι-
δευτικών, και ήδη οι εργασίες έχουν
γίνει σε πολλά σχολεία. Με το άνοιγ-
μα των σχολείων πρέπει να υπάρχει
συνεχής διάλογος με τους εκπαι-
δευτικούς, ώστε να διαπιστωθούν
τυχόν προβλήματα που θα προκύ-
ψουν για να αντιμετωπιστούν εγ-
καίρως.

Δόθηκαν αυστηρές οδηγίες για τα σχολεία
Η δρ Μαρία Κολιού μιλάει στην «Κ», εξηγεί το πώς αποφασίστηκε η επιστροφή των μαθητών στις τάξεις και απαντά στις ανησυχίες

Η Συμβουλευτική Επιστημονική Επιτροπή τοποθετήθηκε και εξέφρασε από-
ψεις και επιφυλάξεις επί των προϋποθέσεων επαναλειτουργίας των σχολεί-
ων, με τη βασικότερη να αφορά τους επιδημιολογικούς δείκτες, σύμφωνα με
την δρα Κολιού.

–Ποιος είναι ο κίνδυνος να μο-
λυνθούν τα παιδιά από τη νόσο
COVID-19 και ποιος είναι ο κίν-
δυνος να τη μεταδώσουν;

–Ακόμα δεν είναι γνωστό σε
ποιο βαθμό τα παιδιά μεταδίδουν
τη νόσο. Εκείνο το οποίο γνωρί-
ζουμε είναι το ότι δεν έχει ουσια-
στικά περιγραφεί μέχρι στιγμής
η μετάδοσή της από παιδάκι προς
ενήλικα, οπότε δεν γνωρίζουμε
την έκταση που θα μπορούσε να
έχει, αφού είναι κάτι το οποίο ακό-
μα μελετάται. Όσον αφορά τον
κίνδυνο να νοσήσει παιδί, είναι
σαφές, από την τεράστια εμπειρία
που έχουμε αποκομίσει μέχρι σή-
μερα μέσω διαφόρων άλλων χω-
ρών, ότι τα παιδιά νοσούν πιο
ήπια, αλλά και λιγότερο από τους
ενήλικες. Ένα χαρακτηριστικό
παράδειγμα –βάσει και της δικής
μας εμπειρίας– είναι το ότι από
τους 800 και πλέον επιβεβαιωμέ-
νους ασθενείς στην Κύπρο, μόλις
το 6% ήταν παιδιά. Σε άλλες χώρες,
τα ποσοστά των παιδιών είναι
ακόμα χαμηλότερα, ωστόσο στην
Κύπρο ρόλο διαδραματίζει και η
εντατική ιχνηλάτηση και οι δειγ-
ματοληψίες που διενεργούνται.
–Στην Κύπρο η επιδημιολογική
εικόνα εξελίσσεται πολύ καλά.
Ωστόσο, η επαναδραστηριο-
ποίηση τομέων της οικονομίας,
οι περισσότερες μετακινήσεις
και συναναστροφές, σε ποιο
βαθμό μπορούν να ανατρέψουν
την κατάσταση;

–Σίγουρα δεν περιμένουμε ότι
θα παραμείνουμε στα πολύ χα-
μηλά ποσοστά που καταγράφον-
ται αυτή την περίοδο, αλλά δεν
είναι και φυσιολογική κατάσταση
η παραμονή στα σπίτια μας. Κά-
ποια στιγμή θα βγαίναμε, αλλά ο
ιός θα ήταν εκεί και θα μας περί-
μενε. Άρα, το πιο σωστό είναι να
βγούμε με ελεγχόμενα σταδιακά
βήματα, δηλαδή η σταδιακή απο-
κλιμάκωση των μέτρων είναι πολύ
σωστή στρατηγική στη φάση αυ-
τή, όπως έχουν κάνει κι άλλες χώ-
ρες. Ιδιαίτερα η Ελλάδα, την οποία
ακολουθούμε κατά πόδας, έχει
μια πολύ επιτυχημένη πολιτική
στον περιορισμό της πανδημίας,
αλλά και στον τρόπο άρσης των
περιοριστικών μέτρων. 
–Προηγουμένως, πολλοί παπ-
πούδες και γιαγιάδες αναλάμ-
βαναν την επίβλεψη των παι-
διών, όταν οι γονείς εργάζον-
ταν. Πλέον, με την επιστροφή

των γονέων στην εργασία τους
και την επαναλειτουργία των
σχολείων, τι πρέπει να ισχύει;

–Σίγουρα, οι παππούδες πρέπει
να κρατηθούν έξω από αυτό. Κατά
την άποψή μου, το κράτος  πρέπει
να φροντίσει, ώστε ένας τουλά-
χιστον εκ των γονέων να έχει ευέ-
λικτο ωράριο, ώστε να μπορεί να
επιβλέπει τα παιδιά, αλλά και να
τα μεταφέρει και να παραλαμβάνει
από το σχολείο, τις ημέρες που
θα πηγαίνουν. Ο κίνδυνος για
τους ηλικιωμένους εξακολουθεί
να υπάρχει και ως επιτροπή έχου-
με δώσει ξεκάθαρες οδηγίες: χα-
λαρώνουν κάποια μέτρα, αλλά τις
ευάλωτες ομάδες συνεχίζουμε να
τις προστατεύουμε, μέχρι να υπάρ-
ξει ένα εμβόλιο.

–Έχοντας περάσει στην επόμενη
φάση της πανδημίας, φαίνεται
να οδεύουμε προς εξασθένησή
της το καλοκαίρι, αλλά επανεμ-
φάνισής της τον χειμώνα;

–Αυτό έχουν πει πολύ σημαν-
τικοί επιδημιολόγοι στο εξωτερικό,
αλλά το πώς θα γίνει στην πραγ-
ματικότητα κανείς δεν μπορεί να
το ξέρει. Αυτό το ενδεχόμενο
υπάρχει, όπως και το να επιστρέ-
ψει η πανδημία παράλληλα με
την έξαρση της γρίπης και τότε
θα έχουμε πρόβλημα. Μια από
τις συστάσεις της επιστημονικής
επιτροπής είναι να γίνει εκτετα-
μένα ο εμβολιασμός κατά της γρί-
πης φέτος, δηλαδή, εκτός των ευ-
παθών ομάδων που εμβολιάζον-
ταν κάθε χρόνο μέχρι σήμερα, το
εμβόλιο να λάβουν και άλλες ομά-
δες του πληθυσμού, όπως τα παι-
διά κάτω των πέντε ετών και άνω
των έξι μηνών. Τόσο η νόσος CO-
VID-19, όσο και η γρίπη, είναι δυ-
νητικά επικίνδυνες ασθένειες και
δεν θέλουμε να συμπέσουν.

Από τα 800 κρούσματα
μόνο το 6% ήταν παιδιά

������

«Αν μετά το πέρας των δύο
πρώτων εβδομάδων από
την εφαρμογή του πλά-
νου χαλάρωσης κριθεί ότι
δεν πρέπει να επαναλει-
τουργήσουν τα σχολεία,
εμείς, μπορούμε να τοπο-
θετηθούμε αρνητικά».

Με την ψηφιοποίηση του αρχείου πληθυσμού μπορούμε να ψηφιοποιήσου-
με και τον εκλογικό κατάλογο. 

������

Όσον αφορά τον κίνδυ-
νο να νοσήσει παιδί, εί-
ναι σαφές, από την τε-
ράστια εμπειρία που
έχουμε αποκομίσει μέ-
χρι σήμερα μέσω διαφό-
ρων άλλων χωρών, ότι
τα παιδιά νοσούν πιο
ήπια, αλλά και λιγότερο
από τους ενήλικες. 
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ΑΡΘΡΟ / Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ Ν. ΠΟΧΑΝΗ

Τουρκική γεωπολιτική και η θρυαλλίδα της οικονομικής κρίσης

Η Άγκυρα εδώ και αρκετά χρό-
νια έχει δηλώσει με τον πιο
ξεκάθαρο τρόπο τις προθέ-

σεις της και την πολιτική που θα
ακολουθούσε. Ο Ταγίπ Ερντογάν,
αφού καθόρισε τα Εθνικά Συμφέ-
ροντα της χώρας και τους Εθνικούς
Αντικειμενικούς Σκοπούς, προχώ-
ρησε στην Εθνική Στρατηγική που
οδήγησε στην αντίστοιχη Στρα-
τιωτική Στρατηγική και το εξοπλι-
στικό πρόγραμμα για την υποστή-
ριξή της. Οργάνωσε και προσπαθεί
να ολοκληρώσει, διά πυρός και σι-
δήρου, το πολιτισμικό οικοδόμημα
του (Ιδεολογία – Κοινωνική Οργά-
νωση – Οικονομία – Στρατιωτική
Ισχύ) και καθόρισε τη γεωπολιτική
του βάση, τον ζωτικό του χώρο και
την ευρύτερη περιοχή άμυνας, η
οποία εκτείνεται από το νότιο Αι-
γαίο και μέσω της Λιβύης μέχρι το
Κατάρ και τη Σομαλία, βλέποντας
τον Ινδικό Ωκεανό.

Ο Τούρκος πρόεδρος μάς μίλησε
και για τη Γαλάζια Πατρίδα, το νέο
δόγμα της γεωστρατηγικής του.
Ένα δόγμα στο οποίο, συχνά, τούρ-
κοι ναύαρχοι και στρατηγοί, συ-
νεισφέρουν με δηλώσεις, όπως ο
ναύαρχος (ε.α.) Τζεμ Γκιούρντενιζ,
ο οποίος σε συνέντευξή του στην
εφημερίδα Aydinlik, δήλωσε ότι,
«η Μεσόγειος δεν αρκεί στην Τουρ-
κία, η Τουρκία πρέπει να βγει έξω
από τα σύνορα της Γαλάζιας Πα-
τρίδας», υποστηρίζοντας, παράλ-
ληλα ότι η Ε.Ε. έδωσε ελληνικό
όνομα στην επιχείρηση IRINI, για
χαϊδέψει τα αφτιά των Ελλήνων.
Στο ίδιο μήκος και το τελευταίο
«τιτίβισμα» του ναυάρχου Τουργκάι
Ερντάγ, με το οποίο λέει ότι η Τουρ-
κία, ενδέχεται, να αρχίσει να δι-
δάσκει στους μαθητές ότι τα ελ-
ληνικά νησιά ανήκουν σε αυτούς
και ότι αυτό θα ενδυναμώσει τη

δημιουργία μιας εθνικής συνείδη-
σης για τη Γαλάζια Πατρίδα.

Θεωρώ ότι δεν θα πρέπει να ξε-
χνάμε και την απάντηση του Τούρ-
κου ΥΠΑΜ, Χουλουσί Ακάρ προς
τον Έλληνα ομόλογό του, Ε. Απο-
στολάκη, στις 20/12/2018: «… Κά-
νουμε όλες τις προσπάθειες για να
προστατεύσουμε τη Γαλάζια Πα-
τρίδα μας. Δεν υπάρχει περίπτωση
να υποχωρήσουμε από τα δικαιώ-
ματα της χώρας και του λαού μας».
Προσθέτοντας ότι, «… Είμαστε
υπέρ της ειρήνης και των σχέσεων
καλής γειτονίας. Όμως στο Αιγαίο,
στη Μεσόγειο δεν υπάρχει περί-
πτωση να υποχωρήσουμε από τα
δικαιώματα του λαού μας, της Τουρ-
κικής Δημοκρατίας και της ‘’Τουρ-
κικής Δημοκρατίας της Βόρειας
Κύπρου’’». Σε τελική ανάλυση, ο
νεοσουλτάνος Ερντογάν μάς τα
έχει πει όλα, όπως γινόταν και στην
αρχαία Αθήνα, στην εκκλησία του
Δήμου στην Πνύκα, όπου, σύμφωνα
με τον Θουκυδίδη, ο εκάστοτε στρα-
τηγός/κυβερνήτης για έναν χρόνο
καθόριζε από το βήμα τους στόχους
της πόλης τόσον εντός όσον και
εκτός αυτής. 

Με λίγα λόγια διακήρυττε την
«εσωτερική» αλλά και την «εξωτε-
ρική» πολιτική της Αθήνας, απέ-

ναντι στους συμμάχους, αλλά και
τους εχθρούς αυτής. Διότι το Δόγμα
έχει τρεις κατευθύνσεις, το εσω-
τερικό, το εξωτερικό και τους ίδιους
που το διακηρύττουν. Βέβαια, μέσα
στην εξίσωση που διέπει τη γεω-
πολιτική, τη γεωστρατηγική και
τη γεωοικονομία, υπάρχει και ο
άγνωστος Χ, που ονομάζεται συγ-
κυρία και το ζητούμενο είναι πώς
την εκμεταλλεύεσαι. Συγκυρία, λοι-
πόν, μέσα στο όλο πλάνο του Ερν-

τογάν, είναι και η πανδημία που
έχει ξεσπάσει ανά το παγκόσμιο
με τις συνέπειές της και στον γε-
ωπολιτικό χάρτη της της Αν. Με-
σογείου και Μ. Ανατολής εν γένει.
Το πώς έχει εκμεταλλευτεί αυτή
τη συγκυρία η Τουρκία (μια χώρα
όπου τα επιβεβαιωμένα κρούσματα
κορωνοϊού έχουν φτάσει, στα
131.744 και οι θάνατοι στους 3584
μέχρι τώρα), μας το δείχνει καθη-
μερινά, κινούμενος πάνω σε δύο

άξονες: Εντατικοποίηση της προ-
βολής ισχύος της στους χώρους
ενδιαφέροντός της (Αιγαίο, Α. Με-
σόγειος, Λιβύη, Συρία) και προβολή
ήπιας ισχύος, με τη μορφή της πα-
ροχής ιατρικής βοήθειας σε περισ-
σότερα από 60 κράτη (σύμφωνα
με την Daily Sabah). Αυτή, λοιπόν,
η συγκυρία, με τις συνέπειές της
να τυγχάνουν πλήρους εκμετάλ-
λευσης από την Τουρκία, με το πε-
δίο ελεύθερο στην Αν. Μεσόγειο
να αλωνίζει σε ξέφραγο χωράφι,
συνοδεύεται και από δύο παρά-
γοντες που ευνοούν την Άγκυρα:
Από την εδώ και τρεις δεκαετίες
εσωστρεφή αμυντική πολιτική της
Αθήνας, που δίδει στον αντίπαλο
την ευκαιρία να προχωρά και να
δημιουργεί τετελεσμένα και από
τη συνειδητοποιημένη, εδώ και
τρεις δεκαετίες, ανυπαρξία απο-
τρεπτικής δύναμης, σε θάλασσα
και αέρα, από την πλευρά της Κ.Δ.
Υπήρχε βέβαια ένας «άσος» στο
μανίκι και των δύο που υπαγόρευε
αυτήν την πολιτική με το μότο «κα-
λές σχέσεις Τουρκίας – Ε.Ε. οδηγούν
σε καλές σχέσεις Τουρκίας – Ελ-
λάδας που οδηγούν με τη σειρά
τους σε μία βιώσιμη, λειτουργική
και δίκαιη λύση του κυπριακού
προβλήματος.

Η άποψή μου είναι ότι η Τουρκία
έχει τις σχέσεις της με την Ε.Ε.,
την οποία εκμεταλλεύεται με το
παραπάνω, και ότι αυτός ο «άσος»
έχει αρχίσει να εξανεμίζεται. Το
νέο Στρατηγικό Δόγμα της Τουρ-
κίας, η Γαλάζια Πατρίδα, δεν είναι
μια απλή δήλωση και δεν πρέπει
επ’ ουδενί να υποτιμηθεί. Είναι
Δόγμα που μπορεί να καταστρα-
τηγεί το Διεθνές Δίκαιο, αλλά αν-
τανακλά την πολιτική και στρα-
τιωτική βούληση της Τουρκίας και
καταλαμβάνει, πρακτικά, μία έκτα-

ση 462.000 τετρ. χλμ. που στην
πραγματικότητα καλύπτει όλη την
έκταση που η Τουρκία θεωρεί ως
ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδα της! Αυτό,
όμως, που πρέπει να μας ανησυχεί
περισσότερο είναι και η οικονομική
δυσπραγία στην οποία έχει περιέλ-
θει η χώρα και που την καθιστά
πιο επικίνδυνη και πιο απρόβλεπτη
σε χρόνο και τόπο. Σύμφωνα με
έγκυρα δημοσιεύματα, η Άγκυρα
απαγόρευσε στη Citigroup, στην
ελβετική USB και στην BNP Paribas
της Γαλλίας, να συναλλάσσονται
σε λίρες, με το νόμισμα να φτάνει
στο πιο χαμηλό όλων των εποχών,
$ 7,17 ανά λίρα και με χειρότερες
απώλειες από αυτές του 2018. Αυτό
ο Ερντογάν πρέπει να το δικαιο-
λογήσει, στο εσωτερικό του. Η προ-
σφιλής μέθοδος είναι γνωστή πλέ-
ον, εξαγωγή των προβλημάτων. Σε
ποιους, άραγε, θα επιρρίψει την
ευθύνη για αυτή την κατρακύλα
Και, εδώ υπεισέρχονται τα βασα-
νιστικά ερωτήματα: Με την πα-
ρούσα ηγεσία της Τουρκίας και τη
δεινή οικονομική θέση που έχει
βρεθεί, πόσο δυνατό είναι να πε-
τύχουμε τους στόχους που έχουμε
θέσει, τόσο στο πολιτικό μας πρό-
βλημα όσον και σε αυτούς του ενερ-
γειακού προγράμματος, χωρίς να
διαθέτουμε μια αποτρεπτική δύ-
ναμη και με μόνο όπλο μας τη δι-
πλωματία  Μήπως, διαχρονικά,
σχεδιάζαμε και βάζαμε στόχους
στηριζόμενοι μόνο σε αυτή και σε
επεμβάσεις τρίτων  Πώς είναι δυ-
νατόν να μην αντιλαμβανόμαστε
ότι η στρατιωτική ισχύς είναι ερ-
γαλείο της εξωτερικής πολιτικής
και βαδίζει μαζί με τη διπλωματία

Ο κ. Κυριάκος Ν. Ποχάνης Π.Ν. είναι αρχι-
πλοίαρχος (εα). Πρώην διοικητής Κυπρια-
κού Ναυτικού.
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Αυτό που πρέπει να μας
ανησυχεί περισσότερο εί-
ναι και η οικονομική δυ-
σπραγία στην οποία έχει
περιέλθει η Τουρκία που
την καθιστά πιο επικίν-
δυνη και πιο απρόβλεπτη
σε χρόνο και τόπο.

Με το νόμισμα να φτάνει στο πιο χαμηλό όλων των εποχών, $ 7,17 ανά λίρα, ο
Ερντογάν πρέπει να δικαιολογήσει στο εσωτερικό του την οικονομική κατρα-
κύλα. Προσφιλής μέθοδος είναι η εξαγωγή των προβλημάτων. Σε ποιους, άρα-
γε, θα επιρρίψει την ευθύνη για αυτή την κατρακύλα  

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Είναι σίγουρο ότι η νέα παγκό-
σμια οικονομική ύφεση θα είναι
ισχυρότερη από αυτήν του 1929.
Ως Τουρκία αντιμετωπίσαμε το ξέ-
σπασμα του Covid-19, ενώ βρισκό-
μασταν προς το τέλος της διαδι-
κασίας εξισορρόπησης της οικο-
νομίας μας. Αγωνιζόμαστε σκληρά
για να αντιμετωπίσουμε τις επι-
πτώσεις των νομισματικών επιθέ-
σεων και να ενισχύσουμε το ανο-
σοποιητικό σύστημα της οικονο-
μίας μας. Χάρη στα οφέλη της δια-
δικασίας σταθεροποίησης, ενερ-
γοποιήσαμε ένα ολοκληρωμένο
σύνολο μέτρων». Η παραπάνω δή-
λωση του γαμπρού του Τούρκου
Προέδρου και Υπουργού Οικονο-
μικών της Τουρκίας Μπεράτ Άλμ-
παϊρακ συνέπεσε με τη νέα τρελή
κούρσα του δολαρίου στην τουρ-
κική αγορά.

Σε μια στιγμή που ο Άλμπαϊρακ
σπεύδει να στείλει καθησυχαστικά
μηνύματα, οι αριθμοί και τα νέα
δεδομένα στην τουρκική οικονομία
διαψεύδουν τις αισιόδοξες προ-
βλέψεις του τουρκικού Προεδρικού
για την πορεία της οικονομίας. Η
πτωτική τάση της λίρας έναντι του
δολαρίου συνεχίζεται την στιγμή
που σύμφωνα με τα επίσημα στοι-
χεία της Τουρκικής Στατιστικής
Υπηρεσίας για τον Μάρτιο του
2020, το έλλειμμα εξωτερικού εμ-
πορίου της Τουρκίας αυξήθηκε κα-
τά 180%. Εγνωσμένου εκτοπίσμα-
τος οικονομολόγοι και αναλυτές
προειδοποιούν ότι οι πραγματικές
διαστάσεις της κρίσης είναι πολύ
πιο σοβαρές από την εικόνα που
επιλέγει να παρουσιάσει η κυβέρ-
νηση του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν.
Την ίδια άποψη έχει και ένας πρώην

στενός συνεργάτης του Τούρκου
Προέδρου ο Μαγφί Εγιλμέζ οποίος
προειδοποιεί ότι η Τουρκία χρει-
άζεται άμεσα δραστικά μέτρα για
να αποφευχθούν τα χειρότερα στην
οικονομία. Ο Εγιλμέζ υπήρξε από
τους πρώτους Τούρκους οικονο-
μολόγους, που έκρουσαν τον κώ-
δωνα του κινδύνου για την τουρ-
κική οικονομία κατά την περίοδο
της μετάβασης στο προεδρικό σύ-
στημα, που ακολούθησε το απο-
τυχημένο πραξικόπημα του 2016.
Σύμφωνα με τον Εγιλμέζ τα τελευ-
ταία χρόνια η τουρκική κυβέρνηση
παρασέρνεται από λανθασμένες
αντιλήψεις και πρακτικές οι οποίες
επιδεινώνουν την οικονομική κρίση
που αντιμετωπίζει η χώρα.

Αναφερόμενος δε στα αποθέ-
ματα ξένου συναλλάγματος της
Τουρκίας -εν μέσω και της πανδη-
μίας- συμπεραίνει ότι η τουρκική
οικονομία «ξεμένει» από χρήμα κα-
θώς σημειώνει: «Σύμφωνα με στοι-
χεία της 24ης Απριλίου 2020, το
ακαθάριστο ποσό αποθεματικού
στην Κεντρική Τράπεζα (CBT) είναι

52,7 δισ. δολάρια. Από τις 29 Απρι-
λίου 2020, τα καθαρά αποθέματα
είναι 16,2 δισ. δολάρια», προειδο-
ποιεί ότι ο το συγκεκριμένο ποσό,
«αποτελεί μονάχα την μια όψη του
νομίσματος.

Αυτό το δεν αντικατοπτρίζει
πλήρως τα καθαρά αποθεματικά,
δεδομένου ότι περιλαμβάνει νομί-
σματα ανταλλαγής -μεσεγγύησης
που λαμβάνονται με πράξεις αν-
ταλλαγής. Στην περίπτωση αυτή,
προκειμένου να καθορίσουμε το
καθαρό αποθεματικό συναλλάγ-
ματος πρέπει να αφαιρέσουμε από
αυτό (δηλ. από τα 16,2 δισ. δολάρια)
το ποσό του ξένου νομίσματος που
εξασφαλίζεται με πράξεις ανταλ-
λαγής (διαδικασία swap). Swap 1-
4 μηνών αντιστοιχεί σε 18,9 δισ.
δολάρια. Έτσι έχουμε 16,2 μείον
18,9 ισούται με -2,7 δισ. δολάρια».
Έτσι αντλώντας από τα επίσημα
στοιχεία της Άγκυρας, ο Εγιλμέζ
καταλήγει στο συμπέρασμα ότι το
καθαρό αποθεματικό της Τουρκίας
είναι πλέον αρνητικό.

Με πολύ απλά λόγια, η Τουρκία
βλέπει το αποθεματικό της να εξα-
νεμίζεται την στιγμή που (όπως
έγραψε η Οικονομική «Κ»), ο ίδιος
ο πρόεδρος Ερντογάν επιχειρεί
απεγνωσμένα να καταλήξει σε μια
νέα συμφωνία swap με τον Αμερι-
κανό ομόλογό του. Κύκλοι της Ουά-
σιγκτον επισημαίνουν ότι οι ελπίδες
για μια συμφωνία σε αυτό το ζήτημα
είναι ελάχιστες, καθώς η Τουρκία
δεν εκπληρώνει τους όρους και τις
προϋποθέσεις της Ομοσπονδιακής
Τράπεζας των ΗΠΑ και το χαμηλό
επίπεδο αποθεμάτων της Τουρκίας
σε συνδυασμό με το προβληματικό
πλαίσιο νομισματικής πολιτικής
προβληματίζει την αμερικανική
πλευρά. 

Στρατηγική του Ερντογάν
Όπως άλλοι έμπειροι οικονομο-

λόγοι έτσι και ο κ. Εγιλμέζ τοπο-
θετηθεί στο επίκεντρο της τουρ-
κικής οικονομικής κρίσης την
άκρως προβληματική στρατηγική
που ακολουθεί η κυβέρνηση Ερν-
τογάν κατά τα τελευταία χρόνια
που όχι μόνο δεν επιλύει προβλή-
ματα αλλά δημιουργεί νέα όπως
αυτό της μείωσης του αποθεματι-
κού της χώρας. Η στρατηγική Ερν-
τογάν στην οικονομία που προ-
βληματίζει αποτελείται από τρία
επίπεδα: Σε πρώτο επίπεδο, η τουρ-
κική Κεντρική Τράπεζα εκδίδει
χρήματα.

Με τα νέα χρήματα η Κεντρική
Τράπεζα αγοράζει κρατικά ομόλογα
από τις δημόσιες τράπεζες. Σε δεύ-
τερο επίπεδο, οι τράπεζες χρησι-
μοποιούν το νέο «ζεστό» χρήμα
που φτάνει στα θησαυροφυλάκια
τους για να αγοράσουν νέα ομόλογα

από το Υπουργείο Οικονομικών.
Το δε, Υπουργείο Οικονομικών προ-
χωρά σε πληρωμές του προϋπολο-
γισμού με τα χρήματα που έρχονται
από την πώληση ομολόγων. Αυτό
ακριβώς προκαλεί το σημαντικό
πρόβλημα καθώς η τουρκική αγορά
«υπερθερμαίνεται» από την εισροή
μεγάλου ποσού χρήματος. Για να
αντιμετωπιστεί αυτή η κατάσταση,
σε τρίτο επίπεδο, η τουρκική Κεν-
τρική Τράπεζα, με απώτερο στόχο
την καθυστέρηση της εκτίναξης
του πληθωρισμού στα ύψη, πουλά
Δολάρια και «αποσύρει» τουρκικές
λίρες.

Ο Εγιλμέζ προσθέτει δε ότι η
λανθασμένη οικονομική πολιτική
έχει ως αποτέλεσμα τον εκτροχια-
σμό των αριθμών που αφορούν
την τουρκική οικονομία στις διε-
θνείς αγορές, όπως λ.χ. τον δείκτη
ανταλλαγής προεπιλεγμένης πί-
στωσης (credit default swap, cds). 

Στα επικίνδυνα νερά 
εμπόλεμης πολιτικής
η τουρκική οικονομία
Διογκώνει τα προβλήματα η προβληματική στρατηγική Ερντογάν

Η προειδοποίηση
Αλί Μπαμπατζάν 
Την ανάλυση Εγιλμέζ συμμερί-
ζεται και ο πρώην συνεργάτης
του Ερντογάν, οικονομολόγος και
πολιτικός Αλί Μπαμπατζάν, ο
οποίος από το 2002 μέχρι το
2015 βρέθηκε στο πλευρό του
Τούρκου Προέδρου και οδήγησε
την οικονομία της χώρας σε μέ-
ρες ευμάρειας. Τώρα μετά το πο-
λιτικό διαζύγιο με τον Ερντογάν
και την ίδρυση ενός νέου πολιτι-
κού κόμματος, ο Μπαμπατζάν
προειδοποιεί ότι, «η χώρα χρει-
άζεται διαρθρωτικές αλλαγές και
μεταρρυθμίσεις, μια ώρα αρχύ-
τερα, και προτού να είναι πολύ
αργά. Υπάρχουν δύο είδη λαθών
στις δημοσιονομικές και νομι-
σματικές παρεμβάσεις: Κάνουμε
ή πολύ λίγα ή πάρα πολλά. Το
δεύτερο λάθος είναι προτιμητέο
(στην περίπτωση της Τουρκίας)»,
τονίζει ο κ. Μπαμπατζάν μιλών-
τας στο «Bloomberg» και προ-
σθέτει: «Η Τουρκία χρειάζεται
ένα μεγαλύτερο πρόγραμμα τό-
νωσης που θα βασίζεται στις δη-
μοσιονομικές δαπάνες αντί για
τις αναβολές πληρωμών και την
ευκαιριακού τύπου πιστωτική κα-
τανάλωση. Η κυβέρνηση πρέπει
να πραγματοποιήσει μια σημαντι-
κή δημοσιονομική παρέμβαση
χωρίς να διατρέξει τον κίνδυνο
διόγκωσης των τιμών ενώ η ανά-
πτυξη παραμένει σε ύφεση -
ένας τοξικός συνδυασμός που θα
ήταν δύσκολο να ξεπεραστεί με
το τρέχον πρόγραμμα τόνωσης
που εφαρμόζει η κυβέρνηση. Η
Τουρκία χρειάζεται επίσης έναν
μεσοπρόθεσμο οδικό χάρτη για
την επιστροφή των δημόσιων οι-
κονομικών στην κανονικότητα
μετά τον Covid-19». Ο πρώην συ-
νοδοιπόρος του Τούρκου προ-
έδρου προειδοποιεί ότι, «Ακόμα
και αν η κυβέρνηση ζητήσει βοή-
θεια, το Διεθνές Νομισματικό Τα-
μείο δεν θα μπορέσει να ικανο-
ποιήσει τις ανάγκες της Τουρκίας
για ξένη χρηματοδότηση καθι-
στώντας έτσι τις συμφωνίες αν-
ταλλαγής νομισμάτων με άλλες
κεντρικές τράπεζες αναγκαιότη-
τα. Ωστόσο, η ολοένα και πιο εμ-
πόλεμη εξωτερική πολιτική της
Τουρκίας καθιστά μια τέτοια ρύθ-
μιση ακόμη πιο δύσκολη».

������

Ο Ερντογάν επιχειρεί να
καταλήξει σε νέα συμφω-
νία swap με τον Τραμπ,
ωστόσο κύκλοι της Ουά-
σιγκτον επισημαίνουν
ότι οι ελπίδες είναι ελά-
χιστες, καθώς η Τουρκία
δεν εκπληρώνει τους
όρους και τις προϋποθέ-
σεις της Ομοσπονδιακής
Τράπεζας των ΗΠΑ. 

«Ακόμα κι αν η κυβέρνηση ζητήσει βοήθεια, το ΔΝΤ δεν θα μπορέσει να ικα-
νοποιήσει τις ανάγκες της Τουρκίας για ξένη χρηματοδότηση καθιστώντας έτσι
τις συμφωνίες ανταλλαγής νομισμάτων με άλλες κεντρικές τράπεζες ανα-
γκαιότητα. Ωστόσο, η ολοένα και πιο εμπόλεμη εξωτερική πολιτική της Τουρ-
κίας καθιστά μια τέτοια ρύθμιση ακόμη πιο δύσκολη», προειδοποιεί τον Ερντο-
γάν, ο πρώην υπουργός του των Οικονομικών Αλί Μπαμπατζάν. 
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Φόρος τιμής
Η 9η Μαΐου 2020 ήταν η 75η επέτειος της
νίκης των Συμμάχων κατά του χιτλεροφασι-
σμού. Μια ημέρα μέγιστης ευγνωμοσύνης
στα 85 εκατομμύρια των ανθρώπων που
έδωσαν τη ζωή τους στο Δεύτερο Παγκό-
σμιο Πόλεμο. Γι’ αυτό κι εμείς ανοίγουμε τη
σκηνή της στήλης κλίνοντας ευλαβικά το
γόνυ στη μνήμη των ηρώων της μέγιστης
θυσίας για ειρήνη στον πλανήτη. Το κάνου-
με αυτό σε μια εξαιρετικά κρίσιμη συγκυρία
που ο πλανήτης βρίσκεται στο μέσω μιας
υγειονομικής κρίσης αλλά και μιας κολοσσι-
αίας οικονομικής δοκιμασίας με πολλά εκα-
τομμύρια ανέργων με δεκάδες χιλιάδες επι-
χειρήσεις υπό διάλυση και με πολλούς αμ-
φιλεγόμενους ηγέτες να έχουν στα χέρια
τους τις τύχες λαών που ενεοί κοιτάζουν
τον γκρίζο ορίζοντα και τα μαύρα σύννεφα
να μαζεύονται πάνω απ’ τα κεφάλια τους,
ένεκα της ανθρώπινης βουλιμίας και ασυ-
νειδησίας. Ευχή μας ποτέ να μη δει ξανά η
ανθρωπότητα στρατόπεδα συγκέντρωσης
και ανθρωποθυσίες να γίνονται χάριν στρα-
τοκρατικών και άλλων σχεδιασμών μιας
χούφτας τρελών. 

••••
Πρόδρομος χωρίς δρόμο 
Δύο μέρες πριν από την τελεσίδικη απόφα-
ση ότι ανοίγουν τα σχολεία, ο υπουργός της
Παιδείας σε μια συνέντευξη Τύπου πυθια-
κής κοπής ανακοίνωσε ότι μόνο οι τελει-
όφοιτοι του λυκείου θα επιστρέψουν στα
σχολεία, προφανώς διότι αυτή ήταν η από-
φαση της κυβέρνησης. Ας πούμε καλώς
ελήφθη για να κάνει restart και η οικονο-
μία. Εκείνο όμως που απέδειξαν τα διαδρα-
ματισθέντα ήταν ότι το υπουργείο δεν είχε
κάνει σχέδια ως προς το πώς θα ξεκινήσουν
ξανά τα σχολεία. Καθόλου σχέδια. Κάθον-
ταν δύο μήνες και περίμεναν το καλοκαίρι.
Μέχρι και τα πρωτόκολλα για την επαναλει-
τουργία των σχολείων έγιναν με πρωτοβου-
λία του Υπουργείου Υγείας. Όπως μαθαί-
νουμε από αρμόδια πηγή, ο Νίκαρος είναι
έξω φρενών με τον Πρόδρομο για όλα, γι’
αυτό και την Παρασκευή το πήρε πάνω του
και βγήκε με δήλωση για να βάλει τα πράγ-
ματα στη θέση τους.

••••
Να μελετάς, Νίκαρε
Νίκαρέ μου, θα έπρεπε να μελετάς πώς λει-
τουργεί στην Αθήνα ο Κυριάκος κι όχι μόνο
να αντιγράφεις. Στη συνέντευξή του στην
«Κ» στις 24/04/20 ο πρωθυπουργός είχε
πει: «Υπήρχε το ερώτημα μήπως βιαζόμα-
στε. Επειδή όμως είχα φροντίσει ο ίδιος να

διαβάσω πολύ και να ενημερώνομαι για τον
τρόπο με τον οποίο άλλες χώρες διαχειρί-
στηκαν ανάλογα προβλήματα και να βρίσκω
ιστορικές αναλογίες, ήμουν αρκετά σίγου-
ρος ότι κάναμε το σωστό». Ο άνθρωπος με-
λετά ο ίδιος κι έχει και δική του συγκροτη-
μένη αντίληψη. Εδώ κι εκείνους που μελε-
τούν (βλ. επιστήμονες) και που μας έβγαλαν
από το σκοτεινό τούνελ του κινδύνου του
κορωνoϊού, τους απαξιώνουμε, όταν διαφω-
νούμε μαζί τους και γινόμαστε ξανά πολιτι-
κοί οδοστρωτήρες και τους κάνουμε χαλκο-
μανία. 

••••
Πόρτα στον ιό
Εκ του αποτελέσματος, ο τομέας της άμυ-
νας κατάφερε και κράτησε μακριά του την

πανδημία. Με εξαίρεση τα κρούσματα που
εντοπίσθηκαν στα γραφεία που στεγάζεται
το ΥΠΑΜ και το ΓΕΕΦ, ο ιός έμεινε εκτός
Εθνικής Φρουράς κάτι που θεωρείται επιτυ-
χία της ηγεσίας, πολιτικής και στρατιωτικής,
αλλά και του προσωπικού από αξιωματικούς
έως οπλίτες. Δικαιολογημένα και τα αισθή-
ματα ικανοποίησης, σε κάποια επιτελικά
γραφεία, αν ληφθεί υπόψη πως το προ-
ηγούμενο διάστημα κάποιοι στο ΥΠΑΜ κα-
θόντουσαν σε αναμμένα κάρβουνα. Άντε να
ολοκληρωθεί και η κατάταξη της ΕΣΣΟ Ιουλί-
ου για να ησυχάσει ο Σάββας Αγγελίδης, ο
οποίος επιβεβαιώνει τη φήμη του μεθοδι-
κού και αποτελεσματικού Υπουργού της κυ-
βέρνησης Αναστασιάδη. 

••••

Για κλάματα
Η Θέμιδα εάν δεν ήταν τυφλή και μπορού-
σε να δει την εικόνα που επικρατεί στα δι-
καστήρια της Λευκωσίας, θα απεμπολούσε
κατά τη μυθολογία, τη «θεϊκή της υπόστα-
ση». Η θεά της Δικαιοσύνης, έκφραση της
ισορροπίας και της τάξης των πραγμάτων,
τους πρώτους που θα τιμωρούσε θα ήταν
τους εκφραστές του εγχώριου συστήματος
απονομής δικαιοσύνης. Στη μετά κορωνοϊό
εποχή, η κατάσταση που επικρατεί στο
συγκρότημα δικαστηρίων Λευκωσίας συνε-
χίζει να είναι τραγική. Ειδικά εκείνο το
πρωτοκολλητείο, έχει καταστεί ο καθημε-
ρινός εφιάλτης για πολίτες και δικηγόρους.
Ο χαρακτηρισμός «τριτοκοσμικές» συνθή-
κες, όπως μου έλεγε γνωστός δικηγόρος,
δεν είναι σε θέση να αποδώσει την πραγ-
ματική εικόνα. Ήταν στραβό το κλήμα, ήλ-

θαν και οι περιορισμοί της πανδημίας και
το αποτελείωσαν. 

••••
Ο γεν. εισαγγελέας υπεράνω 
Γιατί ο γενικός εισαγγελέας και όχι ο Κώστας
Κληρίδης (όπως ο ίδιος κάνει δηλώσεις),
εξεμάνη, όταν ασκήθηκε κριτική για την εν-
δεχόμενη ευθύνη του ιδίου και της Νομικής
Υπηρεσίας; Γιατί ο Κώστας Κληρίδης θεωρεί
εαυτόν υπεράνω κριτικής; Ποιοι ήταν οι όροι
εντολής της διερευνητικής επιτροπής; Δεν
υπήρχε καμία ανάμιξη στον χειρισμό των
υποθέσεων των ελλειπουσών από τον ίδιο
προσωπικά; Είναι, δυστυχώς, λυπηρό κάποι-
οι που κατέχουν θέσεις αξιωματούχων να
αρνούνται την κριτική και να θεωρούν ότι εί-
ναι υπεράνω των νόμων, για ένα τόσο σοβα-
ρό θέμα και από την αρχή μέχρι το τέλος του,
όλα γίνονται λάθος. Στην Κύπρο της ασυδο-
σίας, πάλι, θα την πληρώσουν κάτι μικρά ψα-
ράκια, ενώ τα μεγάλα ψάρια θα κολυμπούν
αμέριμνα στη μεσογειακή θάλασσα …. Πα-
ρεμπιπτόντως, η προ αφυπηρέτηση άδεια,
σε δημόσιους λειτουργούς, είναι πλαστελίνη
και την πλάθει ο καθένας όπως τον βολεύει;
Υπάρχει σύνταγμα, νόμοι και κανονισμοί που
διέπουν αυτό το θέμα… καθαρίζουμε με μια
γνωμάτευση μπριάμ και γράφουμε όλους
τους νόμους στα παλαιά μας υποδήματα .

Στο μυαλό του κ. Νίκου για το άνοιγμα των σχολείων 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Όταν η λαϊκή έκφραση για τα όσα βιώνει ένας απλός πολίτης, σε συνθήκες καραντίνας βρίσκεται σε πορεία σύγκλισης με τα κέντρα εξουσίας
και τη λογική αντίληψη λήψης αποφάσεων, τα αποτελέσματα είναι εκπληκτικά σχεδόν συνωμοτικά. 

Δ εν υπάρχει κανένα πραγματικό
δίλημμα μεταξύ υγείας και οι-
κονομίας. Το σκέφθηκα πολύ

προτού να μπορέσω να το θέσω με
αυτή την ευθύτητα, αλλά στο βάθος
του ζητήματος μιλούμε και στις δύο πε-
ριπτώσεις για το ίδιο πράγμα: σταθμί-
ζουμε νεκρούς με νεκρούς. Νεκρούς
από μια επιδημία την οποία δεν μπορεί
να αντιμετωπίσει ένα σύστημα υγείας
ή νεκρούς από μια οικονομία που βου-
λιάζει. Προφανώς και δεν έχει καμία
σημασία τι από τα δύο είναι το χειρότερο.
Σημασία έχει μόνο πώς θα γλιτώσεις
ανθρώπινες ζωές, δηλαδή πώς μακρο-
πρόθεσμα θα έχεις λιγότερους νε-
κρούς.

Στην αρχή της κρίσης, όταν όλα σχε-
δόν ήταν άγνωστα και οι αποφάσεις
έπρεπε να είναι γρήγορες, ήταν δια-
φορετικά. Τότε, ο στόχος της σωτη-
ρίας ανθρώπινων ζωών επέβαλε το
lockdown και αποδείχθηκε αυτό πε-
ρίτρανα από τους αριθμούς. Ετυχε
μάλιστα και διεθνούς αναγνώρισης:
γίναμε success story για τη διαχείρι-
ση της παγκόσμιας υγειονομικής κρί-
σης στην πρώτη φάση της. Σοβαρό
επίτευγμα, αν σκεφθείτε ότι, τις πρώ-
τες δύο ημέρες της κρίσης, δεν
υπήρχε κανείς στην Ελλάδα ο οποίος
να γνώριζε επακριβώς πόσες κλίνες
ΜΕΘ (λειτουργικές) διέθετε η χώρα
μπαίνοντας στην περιπέτεια...

Οσο εξελίσσεται όμως η κρίση και
αντιλαμβανόμαστε πια ότι ο κορωνοϊ-
ός δεν πρόκειται να φύγει από τη
ζωή μας όσο απότομα εισέβαλε, κα-
ταλαβαίνουμε επίσης (θέλω να το ελ-
πίζω ως καλοπροαίρετος άνθρωπος)
ότι, αν δεν λειτουργήσει ξανά η οικο-
νομία, τότε πορευόμαστε προς μια
καταστροφή με ανυπολόγιστες επι-
πτώσεις κάθε είδους και, ασφαλώς,
με περισσότερους νεκρούς μακρο-

πρόθεσμα. Χρήσιμες και απαραίτητες
οι διευκολύνσεις της ΕΚΤ, ωραίο και
το όραμα του ευρωομολόγου στο βά-
θος του ορίζοντα, αλλά το θέμα είναι
τι μπορούμε να κάνουμε εμείς για
τον εαυτό μας – αυτό μας δίδαξαν τα
λάθη μας της περασμένης δεκαετίας
και ελπίζω να μην το έχουμε κιόλας
ξεχάσει.

Η επανεκκίνηση της οικονομίας
πρέπει να είναι, επομένως, ο στρα-
τηγικός στόχος για τη χώρα μέσα
στον επόμενο χρόνο. Υπό το πρίσμα

αυτό, τι δίλημμα μπορεί να υπάρξει
μεταξύ υγείας και οικονομίας; Το κα-
θένα από αυτά είναι προϋπόθεση
του άλλου. Και επειδή η αποτυχία
της κάθε κυβέρνησης είναι ο δρόμος
της αντιπολίτευσης προς την εξου-
σία, ο ΣΥΡΙΖΑ, που λόγω ηθικής ανω-
τερότητας δεν φημίζεται ιδιαιτέρως
για τις ηθικές αναστολές του, προ-
σπαθεί πλαγίως να εμποδίσει την
προσπάθεια εξόδου της χώρας από
το lockdown. Επειδή ασφαλώς δεν
μπορεί να εναντιωθεί ευθέως στο
κοινό συμφέρον, το κάνει πλαγίως,

όπως λ.χ. με την επιμονή του να πα-
ραμείνουν τα σχολεία κλειστά ή μοι-
ράζοντας αφειδώς χρήματα που δεν
υπάρχουν. Είτε, δηλαδή, με το ψευ-
δοδίλημμα μεταξύ υγείας και οικο-
νομίας είτε με τον μύθο του λεφτό-
δεντρου.  

Η έκβαση της μάχης στο πεδίο αυτό
έχω την πεποίθηση πως θα καθορίσει
την πορεία των πολιτικών πραγμάτων
το επόμενο διάστημα. Το έργο που
έχει μπροστά της η κυβέρνηση προ-
ϋποθέτει, το λιγότερο, άρτιο συντονι-

σμό πνεύματος μέσα στην ίδια την
κυβέρνηση. Δεν διαπιστώνεται όμως.
Μάλλον το αντίθετο παρατηρείται,
όταν μια τάση στην κυβέρνηση, που
την εκφράζει κυρίως το υπουργείο
Οικονομικών, υποχωρεί με εξαιρετι-
κή ευκολία στην πίεση των κλαδικών
αιτημάτων και μοιράζει γενναιόδω-
ρα. Συχνά μάλιστα, το υπουργείο δί-
νει την εντύπωση ότι ακολουθεί τη
δική του γραμμή, όταν λ.χ. διαρροές
στον Τύπο προλαμβάνουν κυβερνητι-
κές αποφάσεις για ζητήματα της επι-
καιρότητας.

Κατανοώ ασφαλώς ότι ο υπουργός
έχει να ασχοληθεί με πολλά και σο-
βαρά θέματα. Διαβάζω, φέρ’ ειπείν,
στην ιστοσελίδα του ότι, προ πενθη-
μέρου, «συντόνισε ηχοδιάσκεψη με
τους προϊσταμένους των δικαστικών
αρχών Λαμίας», με σκοπό «την επι-
καιροποίηση του κτιριολογικού σχε-
διασμού» του Δικαστικού Μεγάρου
Λαμίας, που πρόκειται κάποτε στο
μέλλον να χτισθεί, εάν βρεθούν οι
πόροι – καθότι ο υπουργός, ως γνω-
στόν, είναι πρωτίστως βουλευτής
Φθιώτιδας.

Αναρωτιέμαι μήπως ο υπουργός
δεν έχει την ίδια εικόνα για την κατά-
σταση με τον πρωθυπουργό και την
κυβέρνηση. Αλλωστε, εκείνος δεν
ήταν που δέσμευσε την κυβέρνηση
με την υπεραισιόδοξη πρόβλεψη για
ύφεση στο 4%; Δεν λέω ότι ο άν-
θρωπος διαφωνεί και υπονομεύει.
Υποστηρίζω απλώς ότι η αισιοδοξία
του και η γενναιοδωρία του δεν συ-
νάδουν με αυτό που πρέπει να είναι
ο στρατηγικός στόχος: η επανεκκίνη-
ση της κοινωνικής και οικονομικής
ζωής.

Το μέλλον μας θα κριθεί από τη δυ-
νατότητά μας να βάλουμε ξανά την
οικονομία μπροστά, προσαρμοζόμε-
νοι σε νέους κανόνες και νέες, χρο-
νοβόρες διαδικασίες. Και το σύνθετο
αυτό εγχείρημα γίνεται ακόμη πιο
δύσκολο, καθώς δεν υπάρχει και ού-
τε μπορεί να υπάρξει κοινός χάρτης
εξόδου για όλες τις χώρες. Μπροστά
σε μια πρόκληση τέτοιου μεγέθους
και τέτοιας διάρκειας, είναι απαραί-
τητο ο υπουργός Οικονομικών να βρί-
σκεται με όλο το μυαλό και την καρ-
διά του στη μάχη.

Ο μονόδρομος της επανεκκίνησης
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΛΕΟΝΤΙΟΣ ΚΩΣΤΡΙΚΗΣ

Ο λαλίστατος επιδημιολόγος-σύμ-
βουλος-καθηγητής-επικεφαλής ερευ-
νητικού τμήματος… αν έχει φιλοδοξίες
να διαπρέψει στον πολιτικό βίο, θα
πρέπει να μάθει να μην εκφράζει τις
απλοϊκές εκπλήξεις του δημοσίως. Το
Προεδρικό, Λεόντιε, δεν είναι αμφιθέ-
ατρο με φοιτητικό ακροατήριο.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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Το καλοκαίρι του 2018 αυτό που
απασχολούσε την επικαιρότητά
μας ήταν η παρουσία χιλιάδων εκ-
παιδευτικών έξω από το Προεδρικό.
Απειλούσαν τότε πως δεν θα ανοί-
ξουν τα σχολεία τον Σεπτέμβριο

και απαιτούσαν την αποχώρηση του Κώστα
Χαμπιαούρη από το Υπουργείο Παιδείας. 

Αφορμή της δυναμικής κινητοποίησής τους
ήταν ο λεγόμενος εξορθολογισμός στην παιδεία.
Εξορθολογισμό, που ανακοίνωσαν άγαρμπα και
χωρίς διαβούλευση με τους εμπλεκόμενους οι
κυβερνώντες. Να θυμηθούμε μόνο τις προει-
δοποιήσεις του Νίκου Αναστασιάδη, μπροστά
στις πρώτες αντιδράσεις, ότι δεν θα αφήσει το
κράτος να μετατραπεί σε συνδικαλιστικό φέουδο.
Αλλά και τις αναφορές του βεβαίως σε εκπαι-
δευτικούς που κάνουν θεατράκια και παίζουν
εν πολλοίς τον αυλό τους. 

Τα «συνδικαλιστικά φέουδα» που δεν θα επέ-
τρεπε να επικρατήσουν ο πρόεδρος πάντως μια
χαρά τα κατάφεραν να οδηγήσουν το Προεδρικό
στην πρώτη μεγάλη κρίση της δεύτερης δια-
κυβέρνησης. Κάπως έτσι, μία ολόκληρη κυβέρ-
νηση οδηγήθηκε σε άτακτη αναδίπλωση και
έβαλε στο συρτάρι την όποια σκέψη μεταρρύθ-
μισης του εκπαιδευτικού συστήματος. Μιας με-
ταρρύθμισης που θα έπρεπε να συμβαδίζει με
την τεχνολογική ανάπτυξη και να είναι περισ-
σότερο μαθητοκεντρική. 

Όμως τα περί εξορθολογισμού στην Παιδεία
δεν τα θυμήθηκε ο Κώστας Χαμπιαούρης μια
καλή μέρα μετά τον διορισμό του. Ενάμιση
χρόνο προηγουμένως, η κυβέρνηση ανέθεσε
σε μεγάλο ελεγκτικό οίκο να εκπονήσει μελέτη
αποκλειστικά για τον εξορθολογισμό της εκ-
παίδευσης, ο οποίος πρότεινε, μεταξύ άλλων,
αύξηση των ωρών εργασίας των εκπαιδευτικών.
Εισηγήσεις που η κυβέρνηση φύλαξε διακριτικά
στο συρτάρι. Και λέμε διακριτικά στο συρτάρι
δεδομένου ότι ο προεκλογικός άρχιζε και η κυ-
βέρνηση κάθε άλλο από το να δυσαρεστήσει
ήθελε τους χιλιάδες εκπαιδευτικούς. Ρόλο έπαιξε
βεβαίως και το γεγονός ότι ο προκάτοχος του
Κώστα Χαμπιαούρη, ο Κώστας Καδής, δεν ήθελε
επ’ ουδενί να μπει σε αντιπαράθεση για την
παιδεία και να ρισκάρει τον επαναδιορισμό του
σε άλλο Υπουργείο. Είχε προηγηθεί το εγχείρημα
του νέου συστήματος διορισμού, που αν και
προωθήθηκε ως μεγάλη μεταρρύθμιση στην
εκπαίδευση, κατέληξε την πρώτη φορά σε φιά-
σκο, αν λάβει κανείς υπόψη τη διαρροή των θε-
μάτων των γραπτών εξετάσεων. Όμως, γενικό-
τερα κατά την παραμονή του στο Υπουργείο
απέδειξε πως δεν ήθελε να σπάσει αβγά, λει-
τουργώντας ως καλός υπηρεσιακός που ακο-

λουθεί οδηγίες των ανωτέρων. Ο Κώστας Χαμ-
πιαούρης θεωρήθηκε στη συνέχεια απλώς το
κατάλληλο πρόσωπο στην κατάλληλη ώρα για
τον λεγόμενο εξορθολογισμό. Έδειξε τέτοιο
υπερβάλλοντα ζήλο στην κόντρα του με τους
εκπαιδευτικούς που κατάφερε να τους ηρωο-
ποιήσει σε μέρος της κοινωνίας και να μετατραπεί
μέσα σε λίγους μήνες μετά τον διορισμό του
σε persona non grata. Σήμερα ο ίδιος πήρε μεν
τα βουνά, αλλά απολαμβάνει μια χαρά τον
παχυλό μισθό του ως αποζημίωση για όσα «κα-
τάφερε» στον τομέα της Παιδείας.

Και δεν θέλουμε να είμαστε άδικοι ούτε με
τον κ. Καδή ούτε με τον κ. Χαμπιαούρη. Οι δύο
δεν αποτελούν την αιτία της παθογένειας του
εκπαιδευτικού συστήματος. Αν εξαιρέσουμε
ελάχιστες περιπτώσεις, διαχρονικά διορίζονταν
πρόσωπα με μηδέν πολιτικό υπόβαθρο, χωρίς
πραγματικό όραμα για την παιδεία. Πρόσωπα
που αποτελούσαν συνδιαλλαγή κομμάτων-κυ-
βερνήσεων και πρόσωπα που είχαν ως απλό
προσόν τα διαπιστευτήρια που έδιδαν στην Εκ-
κλησία. Ένα πολιτικό σύστημα που αντιμετώπιζε
την παιδεία ανέκαθεν ως υποσημείωση και ποτέ
ως προτεραιότητα. Που μπροστά στα όποια συν-
τηρητικά αντανακλαστικά και συμφέροντα, η
Πολιτεία υπέκυπτε αμαχητί, μετρώντας το πο-
λιτικό κόστος έναντι του δημοσίου συμφέροντος. 

Αυτό, λοιπόν, το εκπαιδευτικό σύστημα που
προεκλογικά θα εκσυγχρονιζόταν, αντιμετωπίζει
σήμερα μία από τις μεγαλύτερες κρίσεις. Πρώτα
ψάχνουν τα στοιχεία των μαθητών, ύστερα
προσπαθούν να εκπαιδεύσουν τους εκπαιδευ-
τικούς για την εξ αποστάσεως διδασκαλία και
ύστερα ψάχνονταν για τάμπλετ. Κάποιοι μαθητές
διδάσκονταν εξ αποστάσεως και άλλοι βρίσκονται
στο περίμενε. Εμείς λέμε πως αν όλες οι άλλες
χώρες κατάφεραν να ανοίξουν τα σχολεία τους,
θα έπρεπε να το κατορθώναμε κι εμείς. Για την
επιστροφή στην κανονικότητα, την επανεκκί-
νηση της οικονομίας, χωρίς και γκρίνιες και
αντιδράσεις. Όμως, η πανδημία ανέδειξε όλες
τις παθογένειες του συστήματος και εκδηλώ-
νονται με την πλήρη έλλειψη εμπιστοσύνης
των πολιτών στο ότι μπορεί να πετύχει το εγ-
χείρημα. Και αν σήμερα τρέχουν να διορθώσουν
τα κακώς έχοντα στην Παιδεία για την επανα-
δραστηριοποίηση του ιδιωτικού και δημόσιου
τομέα, ας ελπίσουμε πως πλέον θα γίνει αντι-
ληπτό πως για ένα νέο παραγωγικό μοντέλο
ανάπτυξης με προοπτική, θα πρέπει να κτίσουμε
και ένα γερό εκπαιδευτικό σύστημα. Μία παιδεία
προοπτικής και που δεν θα στηρίζεται πλέον
σε γυάλινα πόδια.

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 
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Ένα κράτος πρέπει να διευκολύνει και να επι-
βραβεύει τους συνεπείς φορολογούμενους και
όχι αυτούς που φοροδιαφεύγουν. Αυτή πρέπει
να είναι η βασική αρχή μιας σωστής, αποτε-
λεσματικής και δίκαιης φορολογικής πολιτικής.
Στη χώρα μας, κάθε φορά που αντιμετωπίζουμε

οικονομικές δυσκολίες, επανέρχονται εισηγήσεις για εφαρμογή
φορολογικής αμνηστίας. Το συγκεκριμένο μέτρο είχε εφαρ-
μοστεί πριν από δεκαπέντε περίπου χρόνια, επί διακυβέρνησης
Τάσσου Παπαδόπουλου. Με βάση τις σχετικές ρυθμίσεις,
φορολογούμενοι που είχαν παραλείψει να δηλώσουν εισο-
δήματα και να καταβάλουν τη σχετική φορολογία, είχαν την
ευκαιρία να το πράξουν εκ των υστέρων, πληρώνοντας ένα
ειδικό, χαμηλό, φορολογικό συντελεστή. Δηλαδή, οι συγκε-
κριμένοι φορολογούμενοι όχι μόνο απέφυγαν τις συνέπειες
του νόμου, που περιλαμβάνουν την πληρωμή τόκου, πρόσθετης
επιβάρυνσης και το ενδεχόμενο δίωξης, αλλά επωφελήθηκαν
με φορολογικό συντελεστή χαμηλότερο από αυτόν που
ίσχυσε για τους φορολογούμενους που πλήρωσαν στην ώρα
τους. Μάλιστα, δεν υπήρξε καν υποχρέωση επαναπατρισμού
των κεφαλαίων, ούτε και δόθηκε σχετική πληροφόρηση
στις φορολογικές αρχές, που είναι απαραίτητη για την ενά-
σκηση μελλοντικού φορολογικού ελέγχου. 

Υπάρχει, βεβαίως, μια λογική πίσω από τέτοια μέτρα, που
σχετίζεται με την είσπραξη κάποιων, έστω, φορολογικών
εσόδων τα οποία σε διαφορετική περίπτωση θα διέφευγαν
πλήρως. Όμως, παρά το όποιο βραχυπρόθεσμο όφελος, οι
μακροπρόθεσμες αρνητικές επιπτώσεις είναι πολύ πιο
σοβαρές. Προκύπτει ένας αδιαμφισβήτητος ηθικός κίνδυνος
αλλά και διάβρωση της φορολογικής συνείδησης. Ο φορο-
λογούμενος μπορεί να ενθαρρυνθεί να αποκρύβει εισοδήματα
με την προσδοκία ότι, κάθε μερικά χρόνια, θα έρχεται το
κράτος και θα τον αμνηστεύει. Αυτός ακριβώς είναι ο λόγος
που δεν προωθήθηκε ανάλογο μέτρο μετά το 2013 και για
τους ίδιους λόγους θα ήμουν και σήμερα πολύ επιφυλακτικός
στην προώθηση μιας φορολογικής αμνηστίας.  Ασφαλώς,
πολύ διαφορετική είναι, για παράδειγμα, μια ρύθμιση για
σταδιακή αποπληρωμή φορολογίας που έχει δηλωθεί, αλλά
για την οποία προκύπτει αντικειμενική δυσκολία έγκαιρης
καταβολής της εκ μέρους του φορολογούμενου. Οι διακα-
νονισμοί δεν ισοδυναμούν με φορολογική αμνηστία και δεν
είναι εντελώς ασυνήθιστοι, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι δεν
πρέπει και αυτές οι περιπτώσεις να τυγχάνουν προσεκτικής
διαχείρισης από τις φορολογικές αρχές, που πρέπει να είναι
δίκαιες με όλους αλλά και αυστηρές εκεί που πρέπει. Είναι
επίσης κατανοητό ότι λάθη μπορούν να προκύψουν, όπως
και διαφορετικές απόψεις μεταξύ φορολογούμενου και φο-
ρολογικής αρχής. Για αυτό και πρέπει να υπάρχουν και εξω-
δικαστικοί θεσμοί όπως είναι το Εφοριακό Συμβούλιο, στους
οποίους να μπορεί ο φορολογούμενος να προσφύγει αμφι-
σβητώντας μια απόφαση της φορολογικής αρχής. Όμως
πρέπει να είναι ξεκάθαρο ότι η δήλωση εισοδήματος και η
καταβολή φορολογίας είναι υποχρέωση. Αυτό εδώ πρέπει
να ξεκινά και εδώ πρέπει να καταλήγει κάθε σχετική συζήτηση. 

Βεβαίως, η φορολογία σε καμία περίπτωση δεν πρέπει
να είναι δυσβάστακτη. Οι φορολογικοί συντελεστές πρέπει
να παραμένουν σε λογικά επίπεδα και να μην επιβαρύνουν
αλόγιστα τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις. Και είναι εδώ
που προκύπτει άμεση διασύνδεση με τη διαχείριση των δη-
μοσίων οικονομικών. Αστοχίες στην οικονομική πολιτική,
όπως είναι τα επαναλαμβανόμενα ελλείματα, οδηγούν ανα-
πόφευκτα σε διόγκωση των φορολογικών επιβαρύνσεων.
Όμως, διόγκωση του φορολογικού βάρους προκύπτει και
όταν η φορολογική συμμόρφωση είναι χαλαρή. Επειδή, όταν
κάποιοι φοροδιαφεύγουν άλλοι θα χρειαστεί να πληρώσουν
περισσότερα. Η διεύρυνση της φορολογικής βάσης και η
ενίσχυση της φορολογικής συμμόρφωσης είναι προϋπόθεση
για τη διατήρηση της φορολογίας σε λογικά επίπεδα. Η
πρόταση για την υποχρεωτική υποβολή φορολογικής δήλωσης
από όλο τον πληθυσμό, που εκκρεμεί ενώπιον της Βουλής,
σε αυτό ακριβώς αποσκοπεί.

Σε περιόδους δύσκολες, όπως είναι αυτή που διανύουμε,
οι όποιες σκέψεις πρέπει να εστιάζουν στη διευκόλυνση
των φορολογουμένων που ήταν και παραμένουν συνεπείς
στις υποχρεώσεις τους. Τα όποια κίνητρα πρέπει να είναι
προς την κατεύθυνση της έγκαιρης πληρωμής των φόρων
και όχι στην εκ των υστέρων νομιμοποίηση της φοροδιαφυγής.
Μόνο έτσι θα διασφαλίσουμε το κοινό περί δικαίου αίσθημα
και μόνο έτσι θα στηρίξουμε την υγιή επιχειρηματικότητα. 

Φορολογική
αμνηστία

ΑΡΘΡΟ / Tου ΧΑΡΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Την περίοδο της μεγάλης κρίσης, όταν
ξυπνήσαμε μια μέρα και βρεθήκαμε οι
πάντες κουρεμένοι (απολυμένοι, απελ-
πισμένοι, πτωχευμένοι κτλ. κτλ.) και
ενώπιον της τρομαχτικής ανακάλυψης
ότι αυτό το κράτος ήταν βουτηγμένο

μέσα στη διαφθορά και στη διαπλοκή τι κάναμε για
να αλλάξουν τα πράγματα και για να μη βρεθούμε
ξανά στην ίδια κατάσταση; Τίποτα απολύτως. Σιωπή-
σαμε. Και υπομέναμε άλλοι οργισμένοι, άλλοι λιγότεροι
οργισμένοι να «περάσει το κακό». Και το κακό πέρασε
ή τουλάχιστον έτσι θέλαμε να πιστεύουμε και όταν
θεωρήσαμε ότι πέρασε επανήλθαμε στα ίδια. Λες και
δεν είχε μεσολαβήσει το χάος. Χτίζαμε πύργους, μι-
λούσαμε για επενδυτικά σχέδια, προσκυνούσαμε τον
κάθε εγκληματία επενδυτή που ερχόταν από τα βάθη
της Ασίας να ενισχύσει το οικονομικό μας όραμα, τσα-
κωνόμαστε για το ποιος είναι περισσότερο πατριώτης
από τον άλλο κτλ. κτλ. κτλ. Τι είχες Γιάννη μου, τι είχα
πάντα. Κοινώς δεν αλλάξαμε μυαλά ή κι αν κάποιοι
κατάφεραν να δουν τα πράγματα από άλλη οπτική
γωνία προφανώς ήταν μια θλιβερή μειοψηφία που δεν
μπόρεσε να κάνει τη διαφορά. Και ύστερα ήρθε και
μας βρήκε η πανδημία, όχι μόνο εμάς, αλλά ολόκληρο
τον πλανήτη. Μας κλείδωσε στα σπίτια μας, μας
στέρησε την αγκαλιά από τους δικούς μας, μας στέρησε
τους ίδιους τους δικούς μας, μας ανάγκασε να έρθουμε
ενώπιος ενωπίω με την ευθραυστότητα της ζωής και
μας έφερε και πάλι το οικονομικό χάος. Και τώρα ετοι-
μαζόμαστε όλοι και πάλι να επανέλθουμε στην «κα-
νονικότητα». Μήπως θα συμπεριφερθούμε ξανά με
τα ίδια μυαλά; Με αυτή τη νοοτροπία τού «να περάσει
κι αυτό το κακό;» Ή θα καταφέρουμε επιτέλους να
μετακινήσουμε λιγάκι τον τρόπο σκέψης μας, ώστε
να απαιτήσουμε ένα άλλο τρόπο ζωής και κυρίως μια
άλλη ιεράρχηση των προτεραιοτήτων και σε προσωπικό,
αλλά και σε κρατικό επίπεδο; Διότι, αν μετά από όλο
αυτό που μεσολάβησε και το οποίο είχε σαν αποτέλεσμα
χιλιάδες θανάτους ανά το παγκόσμιο δεν έχουμε ακόμα
αντιληφθεί πως εκείνο που θεωρούσαμε «κανονικότητα»
εσφαλμένα το θεωρούσαμε κανονικότητα, τότε πραγ-
ματικά είμαστε άξιοι της μοίρας μας.

Διάβαζα τις προάλλες ότι περισσότεροι από 200
διάσημοι καλλιτέχνες και νομπελίστες από όλη τη γη
έγραψαν ένα κείμενο μέσα από τον οποίο ζητούν «να
μην επιστρέψουμε στην κανονικότητα». Συνέταξαν
ένα είδος «μανιφέστου» κάλεσμα προς τους ηγέτες
και πολίτες «να αλλάξουν ριζικά τρόπο ζωής, κατανά-
λωσης και οικονομίας, διότι οι διορθώσεις και οι προ-
σαρμογές πλέον δεν αρκούν και ο λόγος που δεν αρκούν
είναι γιατί το πρόβλημα είναι συστημικό». Γράφουν,
μεταξύ άλλων, πως «ο καταναλωτισμός μας οδήγησε
να αρνηθούμε τη ζωή αυτή καθ’ εαυτή. Η ρύπανση, η
υπερθέρμανση του πλανήτη και η καταστροφή των
φυσικών χώρων οδηγούν τον κόσμο σε σημείο καμπής,
σε σημείο ρήξης. Γι’ αυτούς τους λόγους, σε συνδυασμό
με τις συνεχώς αυξανόμενες κοινωνικές ανισότητες
μας φαίνεται αδιανόητο να «επιστρέψουμε στην κα-
νονικότητα». Καλούμε επισήμως τους ηγέτες και τους
πολίτες να βγουν από την αστήρικτη λογική που εξα-
κολουθεί να επικρατεί για να εργασθούν επιτέλους
για μια βαθιά αναθεώρηση των στόχων, των αξιών
και της οικονομίας. Ο ριζικός μετασχηματισμός που
απαιτείται –σε όλα τα επίπεδα– χρειάζεται κουράγιο
και θάρρος. Δεν θα μπορέσει να πραγματοποιηθεί
χωρίς μια τεράστια και αποφασιστική δέσμευση».

Αν πραγματικά και εμείς έχουμε καταλάβει πέντε
πράγματα από αυτή την τρομαχτική εμπειρία που ζή-
σαμε (και η οποία ακόμα δεν έχει περάσει) τότε οφεί-
λουμε να μην επιστρέψουμε στην «κανονικότητα»
μας, αλλά να απαιτήσουμε μια ουσιαστική αναθεώρηση
στόχων, αξιών και οικονομικών πλάνων. Οφείλουμε
να μη σκεφτεί και πάλι –ως συνήθως– ο καθένας το
τομάρι και τον δικό του μικρόκοσμο, αλλά να ανοίξουμε
και το πνεύμα και το βλέμμα μας, ώστε να απαιτήσουμε
συλλογικά αυτό τον ριζικό ανασχηματισμό. Ούτως
ώστε αυτός ο τόπος να αρχίσει να επενδύει επιτέλους
σε άλλες προτεραιότητες ζωής και όχι απλώς πάνω σε
πύργους που χτίζονται στην άμμο μέχρι να «περάσει
το κακό». 

Για ποια κανονι-
κότητα μιλάμε;

AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Σε πολλές σκανδιναβικές χώ-
ρες –και όχι μόνο– η τελευ-
ταία μόδα ή και ανάγκη, είναι
η τοποθέτηση ενός μικρο-
σκοπικού ηλεκτρονικού μη-
χανισμού, εντός του σώμα-

τος, ο οποίος παρακολουθεί συνεχώς την
υγεία των ανθρώπων. Το σύστημα αυτό
στέλνει πληροφορίες, μέσω κινητού τη-
λεφώνου, σε ένα γιατρό ή σε κάποιο ιατρικό
κέντρο και κτυπά καμπανάκι κινδύνου,
όταν καταγράψει κάποια αρνητική ένδειξη.
Ακόμη σε χώρες, οι οποίες ταλανίζονται
από υψηλή εγκληματικότητα κατά παιδιών,
είτε για σεξουαλική εκμετάλλευση, είτε
για εμπορία οργάνων, συνηθίζουν να το-
ποθετούν κάτω από το δέρμα των παιδιών,
μικροσκοπικούς ηλεκτρονικούς μηχανι-
σμούς, τα γνωστά GPS, οι οποίοι παρέχουν
στα κινητά τηλέφωνα, συνεχώς στοιχεία
για τον χώρο στον οποίο βρίσκονται τα
παιδιά. Ανάλογους μηχανισμούς τοποθε-

τούν και σε ηλικιωμένα άτομα, τα οποία
συνήθως υποφέρουν από άνοια. 

Τα περισσότερα κινητά τηλέφωνα προ-
σφέρουν τη δυνατότητα χρήσης δακτυ-
λικών αποτυπωμάτων για να ξεκινούν και
τα τηλέφωνα, αλλά και διάφορες εφαρμογές.
Τα πιο σύγχρονα κινητά παρέχουν την
ίδια δυνατότητα, με μόνο μια ματιά, δηλαδή
με τη φωτογράφηση της κόρης των ματιών.
Ακόμη προσφέρουν διάφορες εφαρμογές
για καταμέτρηση των παλμών της καρδιάς,
μέτρησης της αρτηριακής πίεσης, του πο-
σοστού οξυγόνου και άλλων πολλών ια-
τρικών στοιχείων. Σήμερα υπάρχουν δη-
μοσιεύματα ότι ετοιμάζονται και εφαρμογές
στα κινητά, τα οποία θα εντοπίζουν εάν
ένα άτομο προσβλήθηκε από τον κορωνοϊό
ή άλλες ασθένειες. Τελευταία υπόθεση,
φανταστική ή όχι, είναι τα περίφημα εμ-
βόλια του «Μπιλ Γκέιτς» στα οποία θα
υπάρχουν μικροσκοπικοί μηχανισμοί, οι
οποίοι θα παρακολουθούν τους ανθρώπους. 

Από την εποχή του Χριστού μέχρι και
σήμερα, φόβο και τρόμο προκαλεί η έννοια
του αντίχριστου, δηλαδή ενός αόρατου ή
ορατού ανθρώπου ή πνεύματος, ο οποίος
παρακολουθεί και κατευθύνει τους άλλους
ανθρώπους. Πρώτος αντίχριστος ήταν σί-
γουρα ο Ηρώδης, ο οποίος έσφαξε 14 χι-
λιάδες βρέφη, σύμφωνα με την παράδοση,
για να σκοτώσει τον νεογέννητο Χριστό,
ο οποίος απειλούσε τη βασιλεία του. Ο
Απόστολος Παύλος και ο Ιωάννης ο Θεο-
λόγους μιλούν για αντίχριστους δηλαδή
ανθρώπους, οι οποίοι κυνηγούσαν τους
Χριστιανούς. Από τότε εμφανίστηκαν στην
ιστορία χιλιάδες αντίχριστοι, οποίοι πο-
λέμησαν την Εκκλησία του Χριστού, για
να διατηρήσουν την εξουσία τους. Ιστορικά
και χειρότερα σήμερα, κάθε εξουσία θέλει
να ελέγχει τους υπηκόους της και αυτό γί-
νεται είτε με παρακολουθήσεις, είτε με
χορηγίες, είτε με προπαγάνδα, είτε με άλ-
λους πιο βάρβαρους τρόπους. Στην Αγία

Γραφή, στο περίφημο αλλά και πολύ πα-
ρεξηγημένο βιβλίο της Αποκάλυψης, ο
Άγιος Ιωάννης ο Θεολόγος λέει με πολύ
παραστατικό τρόπο την απλή αλήθεια ότι
όσοι πολεμούν τον Χριστό και τους πιστούς,
στο τέλος της ημέρας, ηττώνται και δια-
λύονται. Και με άλλα λόγια, όσοι πολεμούν
τη φύση και τον άνθρωπο, άρα και τον
Δημιουργό του κόσμου, στο τέλος οι ίδιοι
καταστρέφονται. 

Ο αείμνηστος Αλέξανδρος Σμέμαν, Ρώ-
σος ορθόδοξος ιερέας και σπουδαίος θε-
ολόγος, έγραψε στο περίφημο ημερολόγιό
του: «Η εξουσία πάνω στις ψυχές είναι ένα
φοβερό και ακόρεστο πάθος, που καταπίνει
την ψυχή οποιουδήποτε το έχει. Δεν υπάρ-
χει τίποτε πιο τρομακτικό όσο η δίψα για
εξουσία πάνω σε ψυχές. Είναι η δίψα του
αντίχριστου». Τώρα αν ο Μπιλ Γκέιτ, ο
ισχυρότερος ίσως άνθρωπος στον κόσμο,
ο οποίος μπορεί να παρακολουθεί διά των
κινητών τηλεφώνων και των υπολογιστών,

σχεδόν όλους τους ανθρώπους του κόσμου,
διατηρεί ή όχι και αυτό το πάθος, είναι
μια δύσκολη υπόθεση. Ο άνθρωπος φημί-
ζεται για τα φιλανθρωπικά του έργα. Ωστό-
σο, και ο βασιλιάς Δαυίδ ήταν στα μάτια
των υπηκόων του ο φιλάνθρωπος άνθρω-
πος, ο οποίος παντρεύτηκε τη γυναίκα του
στρατηγού του, ο οποίος σκοτώθηκε υπε-
ρασπιζόμενος τη βασιλεία του. Στην πράξη,
όμως, ήταν ένας πονηρός φονιάς, ο οποίος
σκότωσε με έμμεσο τρόπο τον στρατηγό
του, από ένα μακρινό βλέμμα, της γυναίκας
του στρατηγού.

Η ουσία είναι πολύ απλή. Ο Θεός είναι
ισχυρότερος από κάθε αντίχριστο. Από
τον Θεό έρχεται η ζωή και η χαρά και από
τους αντίχριστους, ο φόβος και ο θάνατος.
Ο κορωνοϊός είτε είναι μια νέα μορφή του
αντίχριστου, είτε είναι μια άλλη ασθένεια,
δεν έχει και τόση σημασία. 

Ο αντίχριστος του κορωνοϊού
ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

Πολίτες σε πλατεία της Βερόνας, στην Ιταλία. Η χώρα έχει αρχίσει σταδιακά να αίρει τους περιορισμούς
που είχαν επιβληθεί εξαιτίας του κορωνοϊού.

Παιδεία σε γυάλινα πόδια 
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Ο κ. Χάρης Γεωργιάδης είναι αναπληρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ.
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Η πανδημία μας διδά-
σκει ότι εάν δεν είμα-
στε όλοι ασφαλείς, ου-
δείς είναι ασφαλής. Κα-
θώς μπαίνουμε στη
δεύτερη φάση συνύ-

παρξης με τον ακόμη αδάμαστο κο-
ρωνοϊό, η οικουμενική πρόκληση
είναι να διαχειριστούμε την κατά-
σταση ώστε να πετύχουμε τη μεγα-
λύτερη δυνατή ατομική και συλλογική
ασφάλεια. Η κρίση είναι υγειονομική,
οικονομική και κοινωνική· η λύση
θα εξαρτάται από την πολιτική, από
τις διαδικασίες και τους μηχανισμούς
που θα θεσπιστούν για την εξάλειψη
της απειλής, την αντιμετώπιση της
μεγαλύτερης παγκόσμιας οικονομικής
κρίσης από τον Β  ́Παγκόσμιο Πόλεμο
και από την αποτροπή των κοινωνι-
κών προβλημάτων που θα μπορούσαν
να οδηγήσουν σε εφιαλτική αστάθεια
σε εθνικό και διεθνές επίπεδο.

Σε κάθε χώρα βλέπουμε τις συνέ-
πειες του κορωνοϊού: από τη δική
μας, όπου η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
προβλέπει το ΑΕΠ να μειώνεται κατά
9,7% το 2020, έως τις ΗΠΑ, όπου η
ανεργία αυξήθηκε κατά 10,3% τον
Απρίλιο, φτάνοντας στο 14,7%, το
χειρότερο σημείο από τη Μεγάλη

Υφεση του 1929. Σε παγκόσμιο επί-
πεδο, η κατάσταση είναι ακόμη χει-
ρότερη, αφού το 40% του πληθυσμού
στερείται ιατροφαρμακευτικής κά-
λυψης, ενώ μόνο ένας στους πέντε
έχει πρόσβαση σε επιδόματα ανερ-
γίας. Η σοβαρότητα των επιπτώσεων
στην ανθρωπότητα εξαρτάται από
τη διάρκεια της πανδημίας και το
άμεσο κόστος των συνεπειών της.
Ηδη, όμως, διαφαίνεται, μέσα σε μια
καθηλωμένη παγκόσμια οικονομία,
ο κίνδυνος μάζες ανθρώπων σε πολλές
περιοχές της Γης να βρεθούν χωρίς
εισοδήματα, χωρίς ιατροφαρμακευ-
τική κάλυψη και χωρίς προοπτικές.
Το ζοφερό μέλλον που φοβόμασταν
ως συνέπεια της κλιματικής κρίσης,
με τη μετακίνηση εκατοντάδων εκα-
τομμυρίων, μπορεί να προκύψει λόγω
κορωνοϊού: το ενδεχόμενο μαζικής
μετακίνησης σε αναζήτηση καλύτε-
ρης τύχης σε χώρες και κοινωνίες
που θα βρίσκονται ήδη στα όριά τους
λόγω της πανδημίας.

Εάν το σενάριο μοιάζει ακραίο,
αρκεί να ανατρέξει κανείς στην ιστο-
ρία της Ευρώπης του Μεσαίωνα για
να διαπιστώσει ότι όποτε υπήρχε
μεγάλη ανασφάλεια και δυστυχία
(λόγω ανεργίας του «πλεονάζοντος

πληθυσμού», λόγω λιμού – ή και των
δύο), αρκούσε να εμφανιστεί ένας
«προφήτης» για να ξεκινήσει μια
«σταυροφορία των φτωχών». Στόχος
ήταν είτε να «απελευθερώσουν»
τους Αγίους Τόπους είτε να απαλ-
λάξουν τους πλούσιους, τον κλήρο
και τους Εβραίους από τις ζωές και
τα πλούτη τους. Το ότι κάθε μαζική
αυταπάτη αποδεικνυόταν αυτοκα-
ταστροφική δεν εμπόδιζε το επόμενο
κύμα απελπισίας και πείνας να οδη-
γήσει σε νέα «σταυροφορία». Οταν
οι περιοχές της δυτικής και κεντρικής
Ευρώπης ανέπτυξαν ισχυρή κεντρική
διοίκηση, αυτά τα φαινόμενα κόπα-
σαν. Ομως, τον περασμένο αιώνα
είδαμε πάλι πόσο εύκολα χειραγω-
γούνται τα πλήθη όταν οι συνθήκες
είναι κατάλληλες. Σήμερα, τα τεχνο-
λογικά μέσα παρακολούθησης που
θα κατέστελλαν την ανάπτυξη «αδέ-
σποτων» μαζικών κινημάτων παρα-
χωρούν αυτή την ισχύ σε μικρές
ομάδες που μπορούν να χειραγω-
γήσουν τα πλήθη. Ο κίνδυνος του
απελπισμένου πλήθους παραμένει
υπαρκτός και απρόβλεπτος.

Ας μην ξεχνάμε ότι εμείς στην
Ευρώπη της ειρήνης, της ευημερίας
και της φιλελεύθερης δημοκρατίας

απέχουμε μόλις 75 χρόνια από το
τέλος του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου,
το μεγαλύτερο αιματοκύλισμα της
Ιστορίας. (Την Παρασκευή ήταν η
επέτειος). Και πριν από την επέλαση
της ασθένειας COVID-19 είδαμε να
αποσυντονίζεται το διεθνές σύστημα
διακυβέρνησης, να αυξάνεται η ανι-
σότητα μεταξύ πολιτών και χωρών,
να αποδυναμώνεται η Ευρωπαϊκή
Ενωση, καθώς αναπτύσσονταν τά-
σεις εθνικισμού και αυθαιρεσίας σε
όλο τον κόσμο. Η μόνη διέξοδος,
που δεν θα οδηγούσε σε βία και κα-
ταστολή, είναι οι χώρες και οι δια-
κρατικοί οργανισμοί να αναγνωρί-
σουν το μέγεθος της σημερινής απει-
λής, να καταγράψουν τους κινδύνους
και να επιδιώξουν λύσεις. Ενώ κάθε
χώρα χρειάζεται γιγαντιαία προσπά-
θεια για να κρατηθεί όρθια, ουδεμία
θα τα καταφέρει χωρίς διεθνή στα-
θερότητα. Οπως στην Ε.Ε. λαμβά-
νονται έκτακτα μέτρα και συζητείται
«Διάσκεψη για το Μέλλον της Ευ-
ρώπης», έτσι χρειάζεται διεθνής διά-
σκεψη για τη διαχείριση της κρίσης.
Εάν οι εθνικοί ηγέτες ακόμη δεν
βλέπουν το συλλογικό συμφέρον,
αλλά μόνο το δικό τους, η ανάγκη
θα τους αφυπνίσει.

Η απειλή της απελπισίας
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Κάθε κρίση που ανα-
τρέπει με τρόπο δρα-
ματικό τους ρυθμούς
μιας κοινωνίας –
όπως στις μέρες μας
η πανδημία του κο-

ρωνοϊού– επιταχύνει διαδικασίες
προωθήσεως πολιτικών. Το αντι-
προσωπευτικό σύστημα διακυβερ-
νήσεως μιας χώρας τηρεί κάποιες
διαδικασίες, έστω και προσχημα-
τικώς, ενώ στις καταστάσεις εκτά-
κτου ανάγκης –υγειονομικής ή άλ-
λης– οι περιορισμοί και οι απαγο-
ρεύσεις αξιοποιούνται ως καταλύτες

αλλαγών, ενίοτε σαρωτικών.
Αυτό συμβαίνει εν Ελλάδι σή-

μερα. Με αυτόν τον τρόπο ενεργεί
η κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Με τον ίδιο τρόπο σε δια-
φορετική κατεύθυνση θα ενεργού-
σε και ο Αλέξης Τσίπρας, εάν ασκού-
σε σήμερα την εξουσία. Πρόκειται
απλώς για εργαλειοποίηση μιας
δυναμικής που ανέκυψε από τη
συγκυρία. Κανένα από τις δύο ντου-
ζίνες νομοσχεδίων που προωθεί ο
κ. Μητσοτάκης στη Βουλή δεν
είναι εκτός πλαισίου του προγράμ-
ματος που είχε εξαγγείλει στα χρό-
νια που προ των εκλογών ηγείτο
της Ν.Δ. και κατά τη διάρκεια της
προεκλογικής περιόδου. Από την
άποψη αυτή, είναι απολύτως συ-
νεπής. Και είναι άνευ σημασίας
εάν η προωθούμενη πολιτική του
σημερινού πρωθυπουργού είναι
φιλελεύθερη, αφού το συντηρητικό
τμήμα του κόμματος –εάν πράγματι
υπάρχει– παραμένει άφωνο.

Δεν είναι κόμμα εσωτερικού
διαλόγου η Ν.Δ., αλλά εξουσίας.
Οπως εξάλλου και ο ΣΥΡΙΖΑ και
πριν από αυτόν το ΠΑΣΟΚ. Συζη-
τητικό κόμμα ήταν η «εκσυγχρο-
νιστική Αριστερά», που εκπαρα-
θυρώθηκε από το Κοινοβούλιο,
μάλλον οριστικά.

Τα κόμματα εξουσίας έχουν βε-
βαίως το δικό τους πελατολόγιο
στην κοινωνία. Συγκεκριμένες ομά-
δες συμφερόντων, τις οποίες και
επιδιώκουν να ικανοποιήσουν. Αλ-
λωστε αυτό πράττουν, προσδίδον-
τας στην ασκουμένη πολιτική τους
βάθος «ιδεολογικό». Διότι, όπως
και να το κάνουμε, η όποια κοινωνία
διαχρονικώς κινείται σε δύο άξονες:
στις δυνάμεις των παραδόσεων
αφενός και αφετέρου στις δυνάμεις
της αλλαγής. Μόνον που σήμερα
όλοι επαγγέλλονται και υπηρετούν
την αλλαγή, δηλαδή μοχθούν για
τον μετασχηματισμό της κοινωνίας,
του διοικητικού και οικονομικού
συστήματος, ώστε να επιτευχθεί
η προσαρμογή στα ευρωπαϊκώς
ισχύοντα. Σύνθεση πολιτικών στο
πλαίσιο της λειτουργίας του Κοι-
νοβουλίου δεν είναι δυνατόν να
επιτευχθεί εν Ελλάδι. Εκτός μιας
περιπτώσεως, όταν σύμπασα η πο-
λιτική ηγεσία μεθόδευσε την κα-
τάργηση της Βασιλείας.

Μια κάποια ισορροπία αποκα-
θίσταται με την εναλλαγή των κομ-
μάτων στην εξουσία. Και δεν είναι
τα προγράμματα αυτά που ανα-
δεικνύουν το ένα ή το άλλο κόμμα
στην εξουσία, αλλά η κόπωση των
πολιτών. Η ώρα του κ. Τσίπρα πα-
ρήλθε. Σήμερα είναι η ώρα του κ.
Μητσοτάκη. Τα πήγε άριστα στην
πρώτη φάση της πανδημίας. Θα
έχει προβλήματα στην επανεκκί-
νηση της οικονομίας. Και σε όλο
το διάστημα που θα ακολουθήσει,
θα υποστούμε τους παραλλήλους
μονολόγους των κομμάτων. Ετσι
πορεύεται η Ελλάς. Και δεν τα πήγε
τόσο άσχημα εδώ και δύο αιώνες
πάνω-κάτω.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Σε ποιες χρονικές συγκυρίες ή πλέγμα
συνθηκών δέχθηκε ο πλανήτης μας
(ο μόνος έμβιος μέσα στο αχανές
σύμπαν) την επίθεση του κορωνοϊού;
Και η αριθμητικά ασήμαντη ελλαδική
κοινωνία με ποιες προϋποθέσεις «συ-
ναντήθηκε» μαζί του;

Στην Ελλάδα, χρόνια τώρα, βιώ-
νουμε, με εκπλήσσουσα ανεμελιά,
συμπτώματα ιστορικού τέλους. Σε
κάθε μέρα που περνάει, κάτι πολύτιμο
μοιάζει να έχει χαθεί οριστικά και
αμετάκλητα. Εχουμε συνηθίσει να
προσπερνάμε την απώλεια, τη λο-
γαριάζουμε φυσιολογική – είναι «το
γραφτό μας», «η μοίρα μας», το επο-
χικά αναπότρεπτο.

Ηδονικά ξιπασμένοι, λ.χ., με την
πληκτρολόγηση, το τέλος της ιδιό-
χειρης γραφής. Ωσάν να μας κολα-
κεύει η παραίτηση από την υπαρ-
κτική μοναδικότητα, τον «γραφικό
χαρακτήρα», όπως και από το ερώ-
τημα για την αιτία και τον σκοπό.
Στη θέση της ταυτότητας που τη βε-
βαιώνει η ετερότητα της «υπογρα-
φής», υιοθετούμε τον «κωδικό πρό-
σβασης» (PIN), δηλαδή τη συμβατι-
κότητα της αριθμητικής διαφοράς.
Παθητικοί δέκτες του οτιδήποτε. Με
χαμένη την εκτίμηση της μοναδι-
κότητας, η συλλογικότητα υποτάσ-
σεται, «ανεπαισθήτως», μόνο σε λει-
τουργίες χρήσης, αποφεύγει τη δια-
κινδύνευση των σχέσεων. Περιττεύει
η μετοχή, η συνύπαρξη, η κοινωνία
των αναγκών και της ζωής, με απο-
τέλεσμα εμφατικό η πολιτική να αλ-
λοτριώνεται σε ηδονική εθελοδουλεία

και ο φιλαθλητισμός σε ψυχοπάθεια.
Σε τέτοιες συνθήκες βίου σπάρθηκε
αοράτως (χωρίς καν «ψεκασμό») η
άμεση απειλή θανάτου, ο κορωνοϊός.
Θάνατος χωρίς λογική φθοράς ή δυ-
στυχήματος, θάνατος που μοιάζει
να ξεπηδάει σαν τερατογένεση. Δύ-
σπνοια ή και πνιγμός, βασανιστικό
ξεψύχισμα μέσα σε ολόσωμη πλα-
στική σακούλα, ανάμεσα σε αναρίθ-
μητα ασυνόδευτα φορεία ή μόνο με
μάσκες ολόγυρα που αποκλείουν
αποχαιρετιστήριο χαμόγελο. Ολό-
κληρος ο πλανήτης, ο έμβιος και νοή-
μων, με ηπείρους αχανείς και ωκεά-
νιες θάλασσες, από πόλο σε πόλο
(κόσμος μικρός και απειλητικά μέγας)
όλος έρμαιο και φέουδο ιού αόρατου
με γυμνό μάτι. Ο ιός ερημώνει με-
γαλουπόλεις, ουρανοξύστες αχαλί-
νωτης υπεροψίας, ατελεύτητα και
πολυπλόκαμα οδικά δίκτυα. Νεκρώνει
μυθικές σε μέγεθος εργοστασιακές
τεχνουργίες, αδειάζει τους ουρανούς
από τη σιδερένια ακρίδα, τα θηριώδη
μηχανικά πετούμενα. Κλείνει και τις
αγορές ο ιός, σφραγίζει το εμπόριο,
σταματάει τη ροή του χρήματος, τις
ανταλλακτικές σχέσεις που συντη-
ρούν το ανθρώπινο είδος στον πλα-
νήτη.

Πώς να αντιδράσουν, πώς να δια-
χειριστούν τέτοιον εφιάλτη οι ηγεσίες
των ανθρώπινων κοινωνιών; Προ-
βλέψεις δεν πρόλαβαν να λειτουρ-
γήσουν, ο αιφνιδιασμός επιτρέπει
μόνο σπασμωδικά αντανακλαστικά.
Ευτυχώς κάποια αντανακλαστικά
σώζουν (ακόμα) απροσποίητη την

ανθρώπινη ποιότητα – και στην εδώ,
ελλαδική περίπτωση, αυτή η ποι-
ότητα ξάφνιασε. Το απρόβλεπτο και
αναπάντεχο θανατικό σκόρπισε και
εξαφάνισε τα αηδιαστικά φρόκαλα
που επιπλέουν στην παρακμιακή
σηπεδόνα – ποιος να ακούσει πλη-
ροφόρηση και καθοδήγηση για την
εφιαλτική συμφορά από τους επαγ-
γελματίες της διαστροφής και της
ψευτιάς: κανάλια, κόμματα, εμπόρους
και φαμπρικαδόρους εντυπώσεων;

Σίγουρα, έχουμε μπροστά μας
πολλές μεγάλες, ίσως και απρόβλεπτες
οικονομικές δυσκολίες, που θα τις
προσθέσει η πανδημία στην παθο-
γένεια της κρατικής μας οικονομίας.
Ομως τώρα έχουμε και την κοινή εμ-
πειρική πιστοποίηση (ζωντανή ει-
κόνα) ότι πίσω από τη δραματική
ανεπάρκεια του πολιτικού προσω-
πικού της χώρας, σώζεται ακόμα αν-
θρώπινη ποιότητα και αξιοπρέπεια
στην ελληνική κοινωνία, ικανή να
μεταγγίσει σιγουριά. Κάθε απόγευμα
στις 6, η ημίωρη σφήνα ενημέρωσης
για την πανδημία από τον ΕΟΔΥ, βε-
βαιώνει ψηλαφητά πως η Ελλάδα
δεν τελειώνει στο θλιβερό μείγμα
μικρόνοιας, απληστίας και αμορα-
λισμού των επαγγελματιών της εξου-
σίας. Η αναπάντεχη έκπληξη που
μας κόμισε, μαζί με τον τρόμο, ο κο-
ρωνοϊός, είναι η ξαφνική ανάδυση
στο προσκήνιο της δημοσιότητας
άλλης γλώσσας, άλλου ήθους, άλλης
νοοτροπίας, άλλων αντανακλαστικών.
Οχι άλλων «απόψεων», άλλων «προ-
τάσεων», άλλης ρητορικής παπαρ-

δέλας. Το δίδυμο Τσιόδρα - Χαρδαλιά,
συμβολική έκφανση της κοινωνικής
μας απελευθέρωσης από τη λοιμική
της κομματοκρατίας, μιλάνε για να
ενημερώσουν τίμια και ρεαλιστικά
τον πολίτη, όχι για να κερδίσουν τις
εντυπώσεις. Ο λόγος τους είναι κοι-
νωνικό λειτούργημα, γι’ αυτό κυριο-
λεκτεί και γι’ αυτό πείθει.

Διαφορά αβυσσαλέα, όχι μόνο σε
σύγκριση με την εκφραστική της
επαγγελματικής εξουσιολαγνείας,
αλλά και σε σύγκριση με τις «ιδεο-
λογικές» συντεχνίες που λυμαίνονται
τα πανεπιστήμια, την εφιαλτική
αγραμματοσύνη και κωμική αυτάρ-
κεια της πλειονότητας των επισκό-
πων, την αυτονόητη αβελτηρία των
επικεφαλής σε θεσμούς και λειτουρ-
γήματα. Η εικόνα αληθινών ηγητό-
ρων σε στιγμές κινδύνου για ενδε-
χόμενο καθολικευμένου πανικού,
θα συνοδεύει τουλάχιστον τη μνήμη
μας. Μακάρι και την κρίση μας.

Πάγκοινη, ας ελπίσουμε η ευχή:
Να αντιλήφθηκε την πρόκληση ο
πρωθυπουργός. Και να ξαναφτιάξει
εξ υπαρχής την κυβέρνησή του με
μέτρο το υπόδειγμα των «αρχηγετών»
του αντι-κορωναϊκού αγώνα. Με αν-
θρώπους που θα αρνηθούν έστω και
την πιο παραμικρή παραχώρηση στις
«εντυπώσεις». Να τολμήσει πανεκ-
στρατεία για τη διακονία του συγκε-
κριμένου και χειροπιαστού. Για την
προτεραιότητα της ποιότητας.

Θα κερδίσει μια θέση στην Ιστορία
ευκλεή, όχι πρωθυπουργία μιας χρή-
σης.

Θέλουμε φιλόδοξο πρωθυπουργό

Η χώρα των μονολόγων
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Επικοινωνιακά τερτίπια
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Καλό είναι η κυβέρ-
νηση να προετοιμα-
σθεί για απότομη
προσγείωση τους
επόμενους μήνες. Ο
πρωθυπουργός και

μία μικρή ομάδα υπουργών και
επιτελών χειρίσθηκαν με επιτυχία
δύο μεγάλες κρίσεις, την εργαλει-
οποίηση του μεταναστευτικού από
την Αγκυρα και την αποτροπή μιας
καταστροφής λόγω του κορωνοϊού.
Αυτές τις δύο επιτυχίες κανείς δεν
μπορεί να τις αρνηθεί, όσο και αν
προσπαθήσει. Δεν μπορεί να είναι
αγορασμένα... και τα ξένα μέσα
ενημέρωσης που παρουσιάζουν

αυτή την εικόνα σε σχέση με τον
ιό. Και επειδή ο κόσμος καταλα-
βαίνει, δεν βγάζει πουθενά η κα-
κόπιστη κριτική που τη μία λέει
ότι η κυβέρνηση βιάστηκε να προ-
χωρήσει στο lockdown και την
άλλη ότι βιάστηκε να το άρει.

Η αδρεναλίνη από τον χειρισμό
δύο αλλεπάλληλων κρίσεων θα τε-
λειώσει όμως κάποια στιγμή. Και
θα έλθει η επόμενη κρίση που δεν
έχει εύκολες λύσεις, ούτε προφανή
ευτυχή έκβαση. Ορισμένα κυβερ-
νητικά στελέχη έχουν κολλήσει
και προσπαθούν να δημιουργή-
σουν μία εξωραϊσμένη εικόνα τού
τι θα ακολουθήσει. Αλλοι συνεχί-
ζουν να πιστεύουν ότι ο τουρισμός
δεν θα εξαλειφθεί εντελώς φέτος
ή ότι ο ιός ο ίδιος θα εξανεμισθεί
τον Ιούλιο. Αλλοι επιμένουν ότι η
ύφεση θα είναι πολύ μικρή. Ή
ζουν σε κάποιο παράλληλο σύμπαν
ή επαναλαμβάνουν επικοινωνιακά
λάθη που αποδείχθηκαν μοιραία

στο παρελθόν. Ο τουρισμός δεν
θα επανακάμψει, η ύφεση θα είναι
μεγάλη. Ο κ. Μητσοτάκης δεν πρέ-
πει να απαρνηθεί το δικό του
brand, αλλά να δώσει μία ρεαλι-
στική εικόνα για το τι έρχεται και
πώς σκοπεύει να βγει από το τού-
νελ. Οι πολίτες εδώ ζουν και επίσης
ενημερώνονται. Αντιλαμβάνονται
ότι πρόκειται για μια παγκόσμια
κρίση που μπορεί να μετατραπεί
σε κραχ. Καταλαβαίνουν, ακόμη
τώρα, ότι δεν μπορεί αυτή η ύφεση
να χρεωθεί στον Μητσοτάκη και
στην κυβέρνηση.

Το πρόβλημα θα αρχίσει αν οι
προσδοκίες που ανοήτως καλλιερ-
γούνται διαψευσθούν. Και το φθι-
νόπωρο εγκεφαλικά θα ξέρουν ότι
δεν είναι «ύφεση Μητσοτάκη», συ-
ναισθηματικά όμως θα ψάχνουν
με κάποιον να θυμώσουν γιατί δεν
θα τα βγάζουν εύκολα πέρα.

Η αντιπολίτευση επενδύει στον
θυμό του φθινοπώρου και την κα-
ταστροφή. Η πίεση θα είναι τερά-
στια προς την κυβέρνηση. Κάθε
χρεοκοπημένος (πριν από τον κο-
ρωνοϊό) επιχειρηματίας θα απαιτεί
επιχορήγηση για να σωθεί. Κάθε
κοινωνική ομάδα θα ζητάει επιδό-
ματα. Κάποιοι υπουργοί θα αρχί-
σουν το κλασικό παλαιοπολιτικό
«εγώ θα σας τα έδινα αλλά δεν με
αφήνει το Μαξίμου».

Ο πρωθυπουργός έχει μπροστά
του μία πολύ δύσκολη περίοδο.
Επιχειρηματίες και πολίτες περι-
μένουν ένα σαφές πρακτικό σχέδιο
που δεν θα αφήνει περιθώρια για...
λαμογιές. Η οικονομία μπορεί να
γυρίσει σε ένα χρόνο, εφόσον βρε-
θεί εμβόλιο και ανακάμψει και η
διεθνής οικονομία. 

Σε αυτό το κρίσιμο διάστημα
όμως θα χρειασθούν υπουργοί-κα-
μικάζι και μια δεμένη ομάδα που
θα λαμβάνει γρήγορες αποφάσεις,
δεν θα λαϊκίζει στα παράθυρα και
θα λειτουργεί με συντονισμό και
πειθαρχία. Μια ομάδα που θα πάρει
μια βαθιά ανάσα, θα ξέρει ότι θα
τρώει «ξύλο» για πολύ καιρό, αλλά
θα έχει το σχέδιο με στόχο να «πε-
ράσει απέναντι».

������

Δεν είναι τα προγράμ-
ματα αυτά που αναδει-
κνύουν το ένα ή το άλλο
κόμμα στην εξουσία,
αλλά η κόπωση των 
πολιτών.
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Η κυβέρνηση να δώσει
μια ρεαλιστική εικόνα
για την επόμενη κρίση
που έρχεται και η οποία
δεν έχει εύκολες λύσεις,
ούτε προφανή ευτυχή
έκβαση.
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Ημια μετά την άλλη οι εταιρείες εξορύ-
ξεων αποχωρούν από το ερευνητικό
πρόγραμμα στην κυπριακή ΑΟΖ. Η

πανδημία του κορωνοϊού, η θεαματική πτώ-
ση των τιμών του πετρελαίου, η αστάθεια
προκαλεί νέες αξιολογήσεις από όλους. Η
Τουρκία την ίδια περίοδο ανέβασε στροφές.
Τα γεωτρητικά σκάφη «Φατίχ» και «Γιαβούζ»
μαζί με το σκάφος για σεισμικές έρευνες
«Ορούτζ Ρέις» κινούνται στην Ανατολική
Μεσόγειο. Η διαφορά ανάμεσα στις δύο
επιλογές έγκειται στο εξής: στις εταιρείες
εξόρυξης όπως η Exxon Mobil, η ENI, η
DELEK, και δευτερευόντως στην TOTAL,
οι μέτοχοι έχουν τον κύριο λόγο και απο-
φασίζουν με τα δικά τους εμπορικά/οικο-
νομικά κριτήρια. Η Τουρκία κινεί τα ερευ-
νητικά σκάφη της με κρατική στήριξη και
δεν επηρεάζεται σε τέτοιο βαθμό από τις
εξελίξεις, όπως επηρεάζονται οι ιδιωτικές
εταιρείες. Η Άγκυρα αξιολόγησε τις προ-
τεραιότητές της στην περιοχή και αποφά-
σισε να δώσει βάρος στα μελλοντικά σενάρια
στην Α. Μεσόγειο. Πρώτο, να ασκήσει πίεση
στο εσωστρεφές λόγω κορωνοϊού Ισραήλ.
Δεύτερο, παρά τις συνέπειες που και η ίδια
υφίσταται λόγω της πανδημίας εξακολουθεί
να δίνει προτεραιότητα στα ζητήματα ενέρ-
γειας-αγωγοί με χώρες της Κ. Ασίας, TANAP,
χώρα-σταθμός στη μεταφορά ενέργειας με
αγωγούς από την ζώνη του Καυκάσου στην
Ευρώπη. Τρίτο, να στείλει σήμα στις εται-
ρείες ότι στην επόμενη κάθοδό τους στην
περιοχή τα πράγματα δεν θα είναι όπως
στο παρελθόν, καθότι πλέον θα είναι ση-
μαντικός παίκτης και, υπό προϋποθέσεις,
εταίρος τους.

Οι εταιρείες έχουν τη δική της αντίληψη
στα πράγματα. Η ExxonMobil ανακοίνωσε
στις 13 Απριλίου αναστολή των γεωτρήσεων
της εξαιτίας του κορωνοϊού και λόγω της
αστάθειας που παρατηρείται στις διεθνείς
αγορές πετρελαίου. ΤΟΤΑΛ και ΕΝΙ ακύ-
ρωσαν κάθε προγραμματική κίνησή τους
μέσα στο 2020, προφανώς γιατί καμία εται-
ρεία δεν θέλει να επενδύσει σε μια περίοδο
με τόσο υψηλό ρίσκο. Σε όλες τις εξελίξεις

πλέον παίζει κύριο ρόλο η παρουσία της
Τουρκίας με δικά της ερευνητικά πλοία
γιατί καμία εταιρεία δεν επιθυμεί να έρθει
σε αντιπαράθεση με την Τουρκία. Παρά
το γεγονός ότι οι δραστηριότητες αυτές
εξελίσσονται χωρίς την πλέον κατάλληλη
τεχνική προετοιμασία και εκπέμπουν κυρίως
πολιτικά μηνύματα, μια πιθανή ανακάλυψη
φυσικού αερίου από τουρκικό σκάφος θα
αλλάξει τις ισορροπίες στην περιοχή. Είναι
ενδιαφέρουσα η περίπτωση της ισραηλινής
DELEK. Σύμφωνα με την https://energy-
press.gr «η χρηματιστηριακή της αξία της
έχει υποχωρήσει κατά 72% από την αρχή
του έτους. Σύμφωνα με την Globes, πρό-
σφατα παρουσιάστηκε έκθεση ανεξάρτητης
εταιρείας που αναφέρει ότι ο όμιλος θα
μπορέσει να αντεπεξέλθει φέτος στις υπο-
χρεώσεις του, αλλά το μέλλον είναι αβέβαιο».
Αυτή η κατάσταση δεν αντιμετωπίζεται με
καταγγελίες από την πλευρά της Λευκωσίας.
Χρειάζεται καθαρή σκέψη και σημαντικές
πολιτικές αποφάσεις. Η Τουρκία μετά το
Κραν Μοντάνα άλλαξε τη στάση της κά-
νοντας την εκτίμηση ότι ο ε/κ ηγέτης δεν
έχει καμία διάθεση για σοβαρές συζητήσεις
στο κυπριακό. Γι’ αυτό: πρώτο, ζήτησε από
τον Μ. Ακιντζί να βάλει στην ατζέντα του
και το σενάριο για άλλες λύσεις στο κυ-
πριακό, πέρα από την ΔΔΟ, δεύτερο απο-
φάσισε να ακυρώσει το επικοινωνιακό πλε-
ονέκτημα που απέκτησε η Λευκωσία στις
επαφές της με το Ισραήλ και την Αίγυπτο,
και, τρίτο, επιχειρεί να θέσει τις διαβου-
λεύσεις της με τις εταιρείες εξόρυξης πάνω
σε άλλη βάση.

Η κυπριακή κυβέρνηση έχει μηδαμινές
ελπίδες να επηρεάσει τα πράγματα από τη
στιγμή που οι βασικοί παίκτες αλλάζουν
κατεύθυνση. Όταν αλλάζουν τα δεδομένα,
αλλάζεις και εσύ χειρισμούς. Ο υπουργός
Εμπορίου Γ. Λακκοτρύπης προσποιείται
ότι χειρίζεται τα ενεργειακά γύρω από τη
νήσο τη στιγμή που γνωρίζει καλύτερα
παντός άλλου ότι δεν ελέγχει την κεντρική
φορά των πραγμάτων. Το ζήτημα αποκτά
διαστάσεις ελαφρότητας, αν κρίνω από το

εξής δημοσίευμα: «H Κοινοβουλευτική Επι-
τροπή Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας
ενημερώθηκε σήμερα σε τηλεδιάσκεψη
από τον υπουργό Ενέργειας, Γ. Λακκοτρύπη.
O πρόεδρος της Επιτροπής, βουλευτής του
ΔΗΣΥ, Ανδρέας Κυπριανού δήλωσε ότι ‘σε
σχέση με τις τουρκικές προκλήσεις στην
κυπριακή ΑΟΖ η θέση του Υπουργείου, την
οποία ασπάζονται και άλλοι σοβαροί παίκτες,
είναι ότι πρόκειται περισσότερο για πολιτικές
προσπάθειες παρά επί της ουσίας. Η κα-
τάσταση παρακολουθείται στενά χωρίς να
δώσει περαιτέρω λεπτομέρειες’». («Φιλε-
λεύθερος» 5/5). Η Λευκωσία, έτσι όπως
έχουν διαμορφωθεί οι συνθήκες, δεν έχει
ποικιλία από επιλογές για να επιλέξει την
«καλύτερη», υπό τις περιστάσεις. Ή επι-
στρέφει με σοβαρότητα για να διεξέλθει
το «τελευταίο μίλι» στις συνομιλίες για επί-
λυση του Κυπριακού, ή θα δει τα σενάρια
και τα πλάνα που έχουν καλλιεργηθεί την
τελευταία πενταετία να συντρίβονται με
πάταγο στις θαλάσσιες ζώνες της με την
πλήρη εξουδετέρωση των πλεονεκτημάτων
από τις έρευνες φυσικού αερίου. 

Η κυβέρνηση Αναστασιάδη, αν κρίνω
από τις δηλώσεις Λακκοτρύπη, δεν φαίνεται
να δείχνει προθυμία να δει τα δεδομένα
και να αναπροσαρμόσει την πολιτική της.
Πιθανόν να έχει επιλέξει την τακτική της
άρνησης της πραγματικότητας όπως λ.χ.
δείχνει η επιλογή του να μην κατανοεί τη
γενική αδιαφορία που συνάντησε ανάμεσα
στους ηγέτες της Ε.Ε. στην τελευταία συ-
νάντησή τους, καθώς και τη συνεπή άρνηση
του Σ.Α. του ΟΗΕ να μιλήσει στις εκθέσεις
του για τις δραστηριότητες τουρκικών πλοί-
ων μέσα στην κυπριακή ΑΟΖ. Ο Ν. Ανα-
στασιάδης προτιμά την πολιτική της κα-
ταγγελίας και «ό,τι βγει». Αλλά πλέον δεν
έχει ακροατήριο για να ακούσει άλλες κα-
ταγγελίες –και οι άλλοι έχουν προβλήματα,
και οι άλλοι έχουν συμφέροντα, και οι άλλοι
γνωρίζουν ποιος ευθύνεται για το παρόν
αδιέξοδο. 

www.larkoslarkou.org.cy
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Τα οδοφράγματα είναι ίσως
το μόνο θέμα που σχετίζεται
με το Κυπριακό και συζητεί-
ται εν μέσω πανδημίας. Από
τις 23 Απριλίου του 2003,
όταν για πρώτη φορά επε-

τράπη η διέλευση προς τα Κατεχόμενα,
δηλαδή εδώ και 17 χρόνια, εντός ή εκτός
κρίσεων, το ζήτημα αυτό είναι πάντα στην
επικαιρότητα. Αν και ο όρος «οδόφραγμα»
χρησιμοποιείται ευρέως και συνεχώς απο-
τελεί αιτία αντιπαραθέσεων, δυστυχώς
ακόμα να αντιληφθούμε τη σωστή του έν-
νοια. Οδόφραγμα είναι εξ ορισμού «πρό-
χειρη κατασκευή από οποιοδήποτε υλικό
είναι διαθέσιμο που φράζει έναν δρόμο
και χρησιμεύει ως οχύρωμα κατά τη διάρ-
κεια εξεγέρσεων», ή ακόμα, «φυλάκιο με
μπάρες που απαγορεύει την ελεύθερη διά-
βαση ενός δρόμου». Παρόμοια και η ερ-
μηνεία που δίνεται από τον καθηγητή Γε-
ώργιο Μπαμπινιώτη: «Οδόφραγμα είναι
το πρόχειρο και προσωρινό οχυρωματικό
έργο, το οποίο κατασκευάζεται από ετε-
ρόκλιτα υλικά και τοποθετείται καθέτως
σε δρόμο με στόχο να εμποδιστεί η κυ-
κλοφορία και η διάβαση».

Όπως συμβαίνει με το κάθε τι που έχει
σχέση με το Κυπριακό, έτσι και τα οδο-
φράγματα έχουν τη δική τους ιστορία, άλ-
λοτε ελπιδοφόρα και άλλοτε πονεμένη.
Εμφανίστηκαν για πρώτη φορά τον Δε-
κέμβριο του 1963, μετά τις ταραχές που
δημιουργήθηκαν με την πρόταση του
Εθνάρχη Μακαρίου, του Νοεμβρίου του
1963, για αναθεώρηση των 13 σημείων
του συντάγματος του 1960.

Τα τότε κατασκευάσματα ήταν στην
κυριολεξία οδοφράγματα γιατί ήταν κα-
τασκευασμένα από πρόχειρα υλικά και το
κυριότερο, σκοπό είχαν την απαγόρευση
της διέλευσης μεταξύ των περιοχών που
ήλεγχε η Κυπριακή Δημοκρατία και των
θυλάκων των Τ/κ. Η τουρκική εισβολή του
1974 είχε αποτέλεσμα την επέκταση των
συρματοπλεγμάτων κατά μήκος ολόκληρης
της πράσινης γραμμής, δημιουργώντας
έτσι σε κάθε δρόμο και ένα οδόφραγμα.
Το 2003 έγινε η μεγάλη ανατροπή. Συγκε-
κριμένα στις 23 Απριλίου ο Ραούφ Ντενκτάς,
μετά από πιέσεις ή καλύτερα μετά από εν-
τολές του Ταγίπ Ερντογάν, εξαναγκάστηκε
να προχωρήσει στο άνοιγμα του πρώτου
οδοφράγματος, αυτού του Λήδρας Πάλας,
μετατρέποντας έτσι τον δρόμο εκείνο από
οδόφραγμα σε σημείο διέλευσης προς τις
κατεχόμενες περιοχές. Η δυσφορία του
τότε Τ/κ ηγέτη ήταν έκδηλη, όπως άλλωστε
φαίνεται από τις πρώτες του δηλώσεις.
«Αυτή η προσωρινή φιλία και ο μήνας του
μέλιτος είναι πολύ καλά αλλά να μη λαν-
θάνετε κανείς, νομίζοντας ότι θα διαρκέσουν
για πάντα». Στην πορεία όμως αποδεικνύε-
ται ότι ακόμα και ο Ραούφ Ντενκτάς έπεσε
έξω. Δεν υπολόγισε ότι, βολεμένοι με το
στάτους κβο, τον μήνα του μέλιτος τον εκ-
μεταλλευτήκαμε και τον μετατρέψαμε σε
έτη και όπως πορευόμαστε, οδεύουμε προς
τον αιώνα του μέλιτος.

Μετά από τέσσερις ημέρες, δηλαδή στις
27 Απριλίου του 2003, ακολούθησε το
άνοιγμα των οδοφραγμάτων Στροβιλιών

και Περγάμου και στις 19 Μαΐου 2003 αυτού
του Αγίου Δομετίου. Σήμερα υπάρχουν συ-
νολικά 9 σημεία πρόσβασης προς τα Κα-
τεχόμενα. Αν και υπήρχαν πληροφορίες
για τους σχεδιασμούς των Τούρκων, η τότε
κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου
αιφνιδιάστηκε. Εκτός του αιφνιδιασμού
φανερή ήταν και η δυσφορία του τότε προ-
έδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας, ανά-
λογη με αυτήν του Ραούφ Ντενκτάς. «Αυτό
δεν είναι μέτρο προς τη λύση του Κυπριακού
και να διαχωρίζουμε τις κινήσεις εντυπω-
σιασμού ή όπως μερικοί λένε εξελίξεις προς
τη λύση του Κυπριακού, από εξελίξεις
εφαρμογής των ανθρωπίνων δικαιωμάτων»,
ήταν η πρώτη του αντίδραση.

Δυστυχώς, διαχρονικά, τις εξελίξεις που
μπορούν να οδηγήσουν σε λύση, έτσι τις
χαρακτηρίζουμε. Κίνηση εντυπωσιασμού
χαρακτηρίσαμε το άνοιγμα των οδοφραγ-
μάτων τον Απρίλιο του 2003, πυροτέχνημα
την πρόσκληση/πρόκληση του Μουσταφά
Ακιντζί, του Απριλίου του 2018, για υιοθέ-
τηση του πλαισίου Γκουτιέρες, του μεγάλου
μας κεκτημένου κατά τον Νίκο Κοτζιά ή
της «προίκας» μας κατά τον Αβέρωφ Νεο-
φύτου, ως στρατηγική συμφωνία για συ-
νολική διευθέτηση του Κυπριακού.

Σήμερα, 17 χρόνια μετά το άνοιγμα των
οδοφραγμάτων, τα σημεία αυτά, είτε ανοι-
κτά είτε προσωρινά κλειστά, δεν μπορούν
να ονομάζονται οδοφράγματα, γιατί ούτε
πρόχειρα είναι ούτε κατασκευασμένα από
ετερόκλιτα υλικά. Όσο και αν ορισμένοι
δεν μπορούν ή δεν θέλουν να το συνειδη-
τοποιήσουν, είναι σημεία διέλευσης τα
οποία τουλάχιστον κρατούν ζωντανή την
ελπίδα για τερματισμό των τετελεσμένων
της κατοχής. Σίγουρα θα μπορούσε κάποιος
να ισχυριστεί ότι εμείς, εξαιτίας πανδημίας,
κλείσαμε μόνο τέσσερα οδοφράγματα ενώ
αυτοί, με απόφαση της ψευδοκυβέρνησης,
τα έκλεισαν όλα. Σωστός ισχυρισμός.

Όμως, ένα είναι το δεδομένο, είτε αρέσει
είτε όχι στους διαχρονικά υποστηρικτές
των μακροχρονίων, των προτάξεων και
των σωστών περιεχομένων καθώς και
στους νεοφανείς των παλινδρομήσεων και
των προβληματισμών για σχέδια Β΄ και Γ΄.
Όταν ανοίγεις συρματοπλέγματα προωθείς
τη λύση και επανένωση, διακηρύσσοντας
έτσι ότι τα σύνορά μας είναι στην Κερύνεια.
Αντίθετα, όταν τάσσεσαι υπέρ του κλει-
σίματος ή και το χειρότερο, όταν τα κλείνεις
με προφάσεις εν αμαρτίαις, στοχεύεις στην
οριστική διαίρεση και στην ντε γιούρε δι-
χοτόμηση, αποδεχόμενος έτσι ότι τα σύνορά
μας είναι στην οδό Λήδρας. 

Αν συνεχίσουμε να αντιμετωπίζουμε
το θέμα των οδοφραγμάτων με τακτικι-
σμούς, λαϊκισμούς και μικροπολιτικές, τότε
τα συρματοπλέγματα της ντροπής, που σε
εννέα σημεία μετατράπηκαν σε σημεία
διέλευσης και επαναπροσέγγισης, θα πά-
ρουν την τελευταία τους μορφή δηλαδή
θα αποτελέσουν τα εξωτερικά μας σύνορα
με ένα ξένο, με ένα τρίτο, με ένα γειτονικό
κράτος που θα καταλήξει δυστυχώς να
είναι η χαμένη μισή μας πατρίδα.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός προ-
γραμμάτων ηλεκτρονικών υπολογιστών.

Οδοφράγματα, σημεία
διέλευσης ή εξωτερικά σύνορα;
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Α ν προσπαθήσουμε να ξεχωρί-
σουμε τρεις κύριες δυνάμεις
πάνω στις οποίες μπορεί να

στηριχτεί ένα κράτος και μια κοι-
νωνία για να ξεπεράσουν μια μεγάλη
κρίση, αυτές είναι η επιστήμη, η
αλληλεγγύη και η ευθύνη. Και οι
τρεις είναι εκ των ων ουκ άνευ. Η
επιστήμη επιστρατεύει τη γνώση
και την εμπειρία για την αντιμετώ-
πιση του προβλήματος και τροφο-
δοτεί με αντικειμενική ενημέρωση
την πολιτική ηγεσία και την κοι-
νωνία. Είναι στην τελική, η αιχμή
του δόρατος στη μάχη για την υπέρ-
βαση της κρίσης. Η αλληλεγγύη
είναι αναπόσπαστο στοιχείο της
ανθρώπινης ευαισθησίας και ενσυ-
ναίσθησης και συνοδεύεται με πρα-
κτικά μέτρα στήριξης προς την κοι-
νωνία ευρύτερα και ιδιαίτερα προς
τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού.
Η ευθύνη είναι η λυδία λίθος της
ηθικής και καλύπτει όλα τα επίπεδα,
θεσμούς και τομείς της ανθρώπινης
δραστηριότητας. Καταλυτική είναι
η κρατική, η πολιτική, η ευρύτερη
κοινωνική και η προσωπική ευθύνη. 

Στην περίπτωση της πανδημίας
του κορωνοϊού, που σηματοδότησε
μια πρωτοφανή παγκόσμια κρίση
με αρνητικές οικονομικές, πολιτικές

και κοινωνικές παρενέργειες, οι
τρεις δυνάμεις αποκτούν οικουμε-
νική διάσταση. Απαιτείται παγκό-
σμια συνεννόηση των επιστημόνων,
παγκόσμια πολιτική και οικονομική
αλληλεγγύη μεταξύ των κρατών και
παγκόσμια συνείδηση ευθύνης για
τη σωτηρία της ανθρωπότητας. Για
να υλοποιηθεί, όμως, μιας τέτοιας
εμβέλειας σχεδιασμός χρειάζεται
έστω και προσωρινά να παραμερι-
στεί ο αδυσώπητος παγκόσμιος αν-
ταγωνισμός και να εδραιωθεί η παγ-
κόσμια συνεργασία. 

Η επιστήμη αποτελούσε μια σύμ-
φυτη δύναμη που ακολουθούσε και
τροφοδοτούσε τη διανοητική εξέλιξη
του ανθρώπου. Η βιωματική εμπειρία
στην πάλη για επιβίωση οδήγησε
στην παρατήρηση των φαινομένων
στη φύση, στην κοινωνία, στη βιο-
λογία και ψυχολογία του ανθρώπου.
Η καταγραφή, η κατανόηση, η ερ-
μηνεία, η επιβεβαίωση ή η διάψευση
αντιλήψεων και δεδομένων, η πει-
ραματική επεξεργασία, η γενίκευση
και η σύνθεση, συνέβαλαν στο πέ-
ρασμα από τον μύθο στον ορθό λόγο.
Όλα αυτά, σε συνδυασμό με τη φαν-
τασία, τον ανταγωνισμό, την έφεση
προς την καινοτομία και την επιζή-
τηση της αναγνώρισης της ευφυίας

ώθησαν στη μεγάλη ανάπτυξη και
εδραίωση της επιστήμης. Παρ’ όλους
τους περιορισμούς και τις επιθέσεις
από τον κυρίαρχο για αιώνες ιερο-
εξεταστικό θρησκευτικό σκοταδισμό,
με τις απόλυτες αλήθειες, τα στε-
ρεότυπα και τις δεισιδαιμονίες, το
επιστημονικό πνεύμα με συνθήματα
το «Σκέφτομαι, άρα υπάρχω» και το
ανατρεπτικό «Πίστευε και μη - ερεύ-
να» στη θέση του «Πίστευε και μη
ερεύνα», αποκαθήλωσε την πνευ-
ματική βεβαιότητα και στασιμότητα
και άνοιξε καινούργιους δρόμους
για την ερμηνεία των φυσικών και
κοινωνικών φαινομένων και των
ατομικών συμπεριφορών. Η επιστη-
μονική σκέψη συνέβαλε τα μέγιστα
στην ανάπτυξη των παραγωγικών
δυνάμεων και έφτασε τον τελευταίο
αιώνα σε ασύλληπτα τεχνολογικά
επίπεδα. Οι επιστήμες της πληρο-
φορικής και της γενετικής μηχανι-
κής, το διαδίκτυο, η τεχνητή νοη-
μοσύνη, η αποκωδικοποίηση του
DNΑ, η επεξεργασία του μικρόκο-
σμου των γονιδίων, η πυρηνική ια-
τρική, η κλωνοποίηση, η εξερεύνηση
του μακρόκοσμου του σύμπαντος
και η προσπάθεια μετοικεσίας σε
άλλους εξωγήινους πλανήτες, αυτά
και άλλα πολλά, αποδεικνύουν ότι

η επιστήμη και η τεχνολογία απο-
τελούν τις βασικές κινητήριες δυ-
νάμεις της ανθρώπινης εξέλιξης.
Απτό παράδειγμα είναι και το γεγο-
νός ότι αυτή τη συγκεκριμένη στιγμή
της πανδημικής κρίσης, η ανθρω-
πότητα στρέφει πρώτιστα το βλέμμα
προς την επιστήμη και την τεχνο-
λογία, περιμένοντας με αγωνία την
ανακάλυψη του εμβολίου και των
φαρμάκων που θα νικήσουν τον κο-
ρωνοϊό.

Από μια άλλη σκοπιά, οφείλουμε
να αναγνωρίσουμε ότι η επιστήμη
και η τεχνολογία δεν έχουν μονάχα
θετικό αντίκτυπο και οι ευεργετικές
τους συνέπειες δεν έχουν γίνει παγ-
κόσμιο αγαθό. Αυτές οι μεγάλες δυ-
νάμεις από την αρχική τους εμφά-
νιση ταυτίστηκαν με την ισχύ, την
εξουσία και την παγκόσμια κυριαρ-
χία και χρησιμοποιήθηκαν από τους
ισχυρούς της γης για την εξασφά-
λιση κέρδους και εξουσίας και δι-
αιώνιση της κοινωνικής ανισότητας
μέσα από ένα σύστημα επιβολής,
καταπίεσης και εκμετάλλευσης.

Η αλληλεγγύη είναι μια από τις
βασικότερες οικουμενικές και ηθικές
αξίες. Είναι δείκτης ανθρωπιάς, άρ-
ρηκτα συνδεδεμένος με την αγάπη,
τη φιλαλληλία, τη συμπόνια, την

ανιδιοτέλεια, τον αλτρουισμό. Είναι
αντίθετη του ατομικισμού αλλά και
της απάθειας και της αδιαφορίας.
Η αλληλεγγύη είναι πολύμορφη και
ανάλογα με την περίπτωση εκδη-
λώνεται ως ηθική, υλική και πρα-
κτική συμπαράσταση σε τοπικό,
εθνικό, ευρωπαϊκό και παγκόσμιο
επίπεδο. Από τις πιο συγκινητικές
εκφάνσεις της αλληλεγγύης είναι
η διεθνιστική αλληλεγγύη, η βοήθεια
προς λαούς που υποφέρουν από φυ-
σικές καταστροφές, πολέμους, πείνα
και θανατηφόρες πανδημίες. Στην
περίπτωση του κορωνοϊού είδαμε
διάφορες στάσεις κρατών και αν-
θρώπων με εικόνες διεθνιστικής
έμπρακτης αλληλεγγύης προς την
Ιταλία, την Ισπανία, την Ελλάδα,
είδαμε όμως και εικόνες εγωιστικής
συμπεριφοράς από τις ΗΠΑ, το Ισ-
ραήλ, ακόμη και από κράτη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. 

Η ευθύνη είναι και αυτή μια τε-
ράστια αξία. Φαντασθείτε μονάχα
την κυριαρχία του αντίθετου- της
ανευθυνότητας. Σκεφτείτε ένα ανεύ-
θυνο κράτος, ανεύθυνους πολιτικούς
ηγέτες, κόμματα, ΜΜΕ, εργοδότες,
εργαζόμενους, εκπαιδευτικούς, επι-
στήμονες, καλλιτέχνες, αθλητικούς
παράγοντες, οικογένεια, ανεύθυνα

άτομα. Η ανευθυνότητα γεννά χάος
και ασυδοσία και η έλλειψη ανάλη-
ψης ευθύνης, ιδιαίτερα από πολιτικά
και δημόσια πρόσωπα, αναδεικνύει
την ανηθικότητα και το χαμηλό επί-
πεδο πολιτικού πολιτισμού. Η ευθύνη
συνδέεται με την αυτογνωσία, την
αιδώ και την αυτοκριτική και θέτει
το πάντα καίριο ερώτημα: τι κάνεις
εσύ για να βοηθήσεις στην επίλυση
του όποιου προβλήματος. Συνήθως,
κράτη, λαοί και άτομα, εύκολα φορ-
τώνουν τις ευθύνες στους άλλους
και αγνοούν τη δική τους ευθύνη.
Ο Καβάφης εντόπισε αυτήν την πα-
θογένεια και τη βροντοφώναξε στα
«Τείχη» του: «Α όταν έκτιζαν τα
τείχη πώς να μην προσέξω». Ο Κα-
ζαντζάκης, πιο επαναστατικός και
απαιτητικός στην «Ασκητική» του,
μας προτρέπει: «Ν’ αγαπάς την ευ-
θύνη. Να λες: εγώ μονάχος μου έχω
χρέος να σώσω τη γης. Αν δεν σωθεί,
εγώ θα φταίω». Επιστήμη, Αλληλεγ-
γύη, Ευθύνη. Τρεις δυνάμεις του
καλού. Τρεις πυλώνες του Ορθολο-
γισμού, του Ανθρωπισμού και του
Διεθνισμού. Ας μην τις αφήσουμε
ποτέ ξανά να φύγουν...

Ο κ. Μενέλαος Αβραάμ είναι δρ Φιλοσο-
φίας. rodo@primehome.com

Τρεις δυνάμεις του καλού, Επιστήμη - Αλληλεγγύη - Ευθύνη
Του ΜΕΝΕΛΑΟΥ ΑΒΡΑΑΜ 

Πολωνοί βετεράνοι του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου καταθέτουν στεφάνια στο Μνημείο Αγνώστου Στρατιώτη, στο Lublin, της ανατολικής Πο-
λωνίας, στο πλαίσιο των εκδηλώσεων για την 75η επέτειο την ημέρα της Νίκης.
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Συνέντευξη στον ΝΙΚΟ ΣΤΕΛΓΙΑ

Το όνομα της Τουρκοκύπριας γιατρού
Οζλέμ Γκιουρκούτ ακούγεται συχνά
κατά το τελευταίο διάστημα στον
τουρκοκυπριακό Τύπο, με αφορμή
τις καθημερινές δημόσιες παρεμ-
βάσεις της για την πανδημία του
κορωνοϊού. Με την ιδιότητά της ως
προέδρου της Ένωσης Τ/κ Ιατρών,
η κ. Γκιουρκούτ προειδοποιεί τους
Τ/κ για τη σοβαρότητα της νέας παν-
δημίας και συχνά ασκεί κριτική στην
τ/κ πολιτική ηγεσία για τα μέτρα
που λαμβάνονται στο πλαίσιο της
καταπολέμησης του νέου ιού. Σε
μια περίοδο που τόσο στα Κατεχό-
μεναόσο και στις ελεύθερες περιοχές
της Κύπρου επιχειρείται η σταδιακή
επιστροφή στους κανονικούς ρυθ-
μούς της καθημερινότητας, η κ.
Γκιουρκούτ απαντά στις ερωτήσεις
της «Κ» σχετικά με τη νέα φάση της
πανδημίας και στέλνει το δικό της
μήνυμα για την προοπτική κοινής,
δικοινοτικής αντιμετώπισης των
προκλήσεων της νέας περιόδου. 

–Καθώς εισερχόμαστε στον τρίτο
μήνα του αγώνα κατά της νέας
πανδημίας, πώς αξιολογείτε την
κατάσταση που επικρατεί αυτή
τη στιγμή στο βόρειο κομμάτι
της Κύπρου; 

–Όταν ο κορωνοϊός είχε αρχίσει
να εξαπλώνεται σε άλλες χώρες πέ-
ραν της Κίνας είχαμε αρχίσει τις
προετοιμασίες μας ως Ομάδα Με-
λέτης Λοιμώξεων της Ένωσης Τ/κ
Ιατρών. Μετά τις πρώτες αξιολογή-
σεις, αποφασίσαμε ότι βρισκόμαστε
αντιμέτωποι με μια νέα απειλή και
ότι υπάρχει η ανάγκη να αρχίσουμε
τη σχετική συνεργασία με το «Υπουρ-
γείο» Υγείας και την ενημέρωση της
κοινότητας. Ως Ένωση Τ/κ Ιατρών
(KTTB) είχαμε την πρώτη συνάντηση
για τον κορωνοϊό με το «Υπουργείο»

Υγείας στις 24 Ιανουαρίου 2020.
Ταυτόχρονα, αρχίσαμε να παρέχουμε
πληροφορίες και κατευθυντήριες
γραμμές για την αντιμετώπιση των
ιών και άλλων ασθενειών σε όλους
τους γιατρούς που είναι μέλη της
Ένωσής μας. Το πρώτο κρούσμα
COVID 19 στη βόρεια Κύπρο εντο-
πίστηκε στις 10 Μαρτίου 2020 σε
έναν τουρίστα. Την ίδια μέρα, τα
ξενοδοχεία όπου είχε διαμείνει η
ομάδα τουριστών της οποίας μέλος
ήταν ο Γερμανός ασθενής τέθηκαν
σε καραντίνα. Επίσης, η Ομάδα Με-
λέτης Λοιμώξεων της KTTB διευ-
ρύνθηκε και συγκλήθηκε το επιστη-
μονικό συμβούλιο KTTB COVID 19,
το οποίο προσδιόρισε τις συστάσεις
για τα κοινωνικά μέτρα που θα έπρε-
πε να ληφθούν. Οι επιδημιολογικές
μελέτες, που είχαμε στη διάθεσή
μας, προειδοποιούσαν ότι ο αριθμός
των ασθενών θα μπορούσε να φτάσει
τους 10.000 μέσα σε έναν μήνα, εάν
δεν λαμβάνονταν τα κατάλληλα μέ-
τρα. Στις 13 Μαρτίου 2020, το
«Υπουργικό Συμβούλιο» έκλεισε
σχολεία και επιχειρήσεις. Επίσης,
ξεκίνησε η πρακτική της αυτοπε-
ριορισμού για εκείνους που έφταναν
από το εξωτερικό και λειτούργησε
το τηλεφωνικό κέντρο Covid 19.
Ταυτόχρονα, το «Υπουργικό Συμ-

βούλιο» άρχισε να λαμβάνει απο-
φάσεις σύμφωνα με τις συστάσεις
της KTTB και του Επιστημονικού
Συμβουλίου. Με τον εντοπισμό των
πρώτων εγχώριων κρουσμάτων και
την αύξησή τους, πραγματοποιήθηκε
έκκληση για πιο ριζοσπαστικά μέτρα.
Ως αποτέλεσμα τις επόμενες ημέρες
απαγορεύτηκε η λειτουργία των μέ-
σων μαζικής μεταφοράς και η είσο-
δος από τα σύνορα σε όλους με εξαί-
ρεση τους πολίτες της «ΤΔΒΚ». Τότε
λειτούργησαν και τα κέντρα καραν-
τίνας. Κατά τη διάρκεια της ημέρας,
τέθηκε σε εφαρμογή μερική απα-
γόρευση της κυκλοφορίας, καθώς
και πλήρης απαγόρευση της κυκλο-
φορίας από τις 9 π.μ. έως τις 6 π.μ.
Ως αποτέλεσμα, μέχρι τις 6 Μαΐου
2020 εντοπίστηκαν στη βόρεια Κύ-
προ συνολικά 108 κρούσματα COVID
19, εκ των οποίων τα 31 ήταν τοπικά,
ενώ συνολικά τέσσερις άνθρωποι
έχασαν τη ζωή τους. Από τις 4 Μαΐου
2020, η κυβέρνηση προχώρησε σε

σημαντική χαλάρωση των κοινω-
νικών μέτρων και η απαγόρευση
της κυκλοφορίας καταργήθηκε κατά
τη διάρκεια της ημέρας.
–Ποια είναι τα μεγαλύτερα προ-
βλήματα που αντιμετωπίζει η
τουρκοκυπριακή κοινότητα στη
νέα φάση του αγώνα κατά του
κορωνοϊού;

–Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγεί-
ας συνιστά να είμαστε προσεκτικοί
όσον αφορά την κατάργηση των
κοινωνικών μέτρων που λαμβάνον-
ται σε χώρες όπου έχει εμφανιστεί
η ασθένεια. Πρέπει να προχωρή-
σουμε προς τη νέα φυσιολογική ζωή
σταδιακά και με ελεγχόμενο τρόπο.
Στον Βορρά, με το θάρρος που μας
παρέχει η απουσία νέων κρουσμά-
των, παρατηρήθηκε κατά τις τελευ-
ταίες 17 ημέρες μια σημαντική «χα-
λάρωση» στην κοινωνία. Η «κυβέρ-
νηση» άλλαξε ρητορική για τον CO-
VID 19 και ξεκίνησε την άρση των
μέτρων, ενώ δεν λήφθηκαν μέτρα

για τα άτομα της ομάδας υψηλού
κινδύνου. Από την άλλη πλευρά, οι
αφίξεις από το εξωτερικό έχουν αρ-
χίσει και σε πολλά πεδία οι κανονι-
σμοί για τον έλεγχο των λοιμώξεων
επαφίενταιστην προσωπική ευθύνη
του καθενός. Από την άλλη πλευρά,
το ενδεχόμενο μιας ανεξέλεγκτης
δοκιμασίας των αντοχών του συ-
στήματος υγείας εξαιτίας αυτού του
μεγάλου «ανοίγματος» εξακολουθεί
να αποτελεί πηγή ανησυχίας. 
–Σε σύγκριση με άλλες κοινωνίες,
ο αριθμός των τεστ στην τ/κ πλευ-
ρά παραμένει περιορισμένος. Πα-
ρόλα αυτά δρομολογήθηκε η επι-
στροφή στην κανονικότητα. Συμ-
φωνείτε με αυτήν την απόφαση;

–Σύμφωνα με τον Παγκόσμιο Ορ-
γανισμό Υγείας το «άνοιγμα» θα
μπορούσε να μπει στην ημερήσια
διάταξη, εάν είχε ενισχυθεί το σύ-
στημα υγείας παράλληλα με την
εξασφάλιση στοιχείων που να δεί-
χνουν ότι η επιδημία βρίσκεται πλέον
υπό έλεγχο. Αν και δεν έχουν πραγ-
ματοποιηθεί αρκετές εξετάσεις PCR
στη Βόρεια Κύπρο, εντούτοις δεν
έχουν εντοπιστεί κρούσματα στα
άτομα που έχουν εισαχθεί σε νοσο-
κομεία κατά τις τελευταίες 17 ημέρες.
Όλα δείχνουν ότι οι άνθρωποι που
ανήκουν στην ομάδα υψηλού κιν-
δύνου θα πρέπει να συνεχίσουν να
προστατεύονται έως ότου βρεθεί
αποτελεσματική θεραπεία ή προ-
στατευτικό εμβόλιο, ενώ είναι σωστό
για τα άτομα που διατρέχουν χαμηλό
κίνδυνο να επιστρέψουν σταδιακά
στους δρόμους και τους χώρους ερ-
γασίας λαμβάνοντας ατομικά μέτρα
προστασίας. Ωστόσο, από τις 4 Μαΐου
η ομάδα υψηλού κινδύνου δεν προ-
στατεύεται και το «άνοιγμα» δεν
πραγματοποιήθηκε σταδιακά (με
ελεγχόμενο τρόπο). 
–Στην επόμενη περίοδο της κα-
ταπολέμησης του ιού, σε ποια

πεδία θα μπορούσε να εντατικο-
ποιηθεί η συνεργασία των δύο
κοινοτήτων; 

–Το γεγονός ότι η Κύπρος είναι
μια νησιωτική χώρα αποτελεί πλε-
ονέκτημα σε τέτοιου είδους επιδη-
μίες. Με το κλείσιμο των συνόρων
και στις δύο πλευρές, μπορεί να είναι
ευκολότερο να διατηρηθεί ο έλεγχος
και να σημειωθεί επιτυχία έναντι
του ιού. Αλλά αυτός είναι επίσης
είναι ο λόγος για τον οποίο μπορεί
να υπάρξουν προβλήματα εάν θα
χρειαστούμεφάρμακα, ιατρικές προ-
μήθειες και συσκευές από το εξω-
τερικό. Από την άλλη πλευρά, είτε
πρόκειται για την παρακολούθηση
των επαφών, είτε πρόκειται για τη
χρήση των νοσοκομειακών υπηρε-
σιών, είτε πρόκειται για την παροχή
προηγμένων εργαστηριακών υπη-
ρεσιών, η συνεργασία και η κοινή
χρήση των υφιστάμενων εγκατα-
στάσεων θα συμβάλει στη βελτίωση
της υγειονομικής περίθαλψης. Θα
διευκόλυνε πολύ την συνολική προ-
σπάθεια η διεύρυνση της ακτίνας
δράσης της Δικοινοτικής Υγειονο-
μικής Τεχνικής Επιτροπής καθώς
και η συνέχιση του έργου της μετά
την επιστροφή στην κανονικότητα.
Είναι, επίσης, σημαντικό οι οργα-
νώσεις γιατρών στο Βορρά και το
Νότο να συνεργάζονται και να έχουν
καλό διάλογο. Εμείς, ως Διοικητικό
Συμβούλιο της Ένωσης Τ/κ Ιατρών,
επαναλαμβάνουμε την πρόσκλησή
μας για συνεργασία προς τους συ-
ναδέλφους μας, τον διευθυντή του
Ιατρικού Συλλόγου Κύπρου, και θα
θέλαμε να τους υπενθυμίσουμε ότι
αναμένουμε την απάντησή τους.
Όταν το πρώτο κύμα της επιδημίας
θα τεθεί υπό έλεγχο και στις δύο
πλευρές του νησιού, τότε ακριβώς
θα πρέπει να είμαστε απολύτως έτοι-
μοι για το δεύτερο κύμα έτσι ώστε
να ελαχιστοποιηθούν οι απώλειες. 

Προβληματίζει η χαλάρωση μέτρων στα Κατεχόμενα
«Πρέπει να είμαστε έτοιμοι για το δεύτερο κύμα» προειδοποιεί η πρόεδρος της Ενωσης των Τ/κ γιατρών, Οζλέμ Γκιουρκούτ

Η Οζλέμ Γκιουρκούτ προειδοποιεί τους Τ/κ για τη σοβαρότητα της νέας παν-
δημίας και συχνά ασκεί κριτική στην τ/κ πολιτική ηγεσία για τα μέτρα.

������

«Ως Δ.Σ. της Ενωσης Τ/κ
Ιατρών, επαναλαμβάνου-
με την πρόσκλησή μας
για συνεργασία προς
τους συναδέλφους μας
του Ιατρικού Συλλόγου
Κύπρου, και τους υπεν-
θυμίζουμε ότι αναμένου-
με την απάντησή τους».



16 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Γ Ν Ω Μ Ε Σ Κυριακή 10 Μαΐου 2020

Σ ε ένα από τα σημαντικά βιβλία,
που επηρέασαν τη μεταπολε-
μική Δυτική σκέψη, στην «Επα-

νάσταση των διευθυντών» (1941),
ο James Burnham (1905-1987) διέ-
βλεψε την αρχή μιας νέας κοινωνι-
κής διαστρωμάτωσης με βάση τη
λογική των «ειδικών», διαχειριστών
και διευθυντών (managers), παντός
τύπου. Ο Burnham συνέχισε την
παράδοση των σπουδαίων «μακια-
βελιστών» θεωρητικών των ελίτ Ga-
etano Mosca (1858-1941), Roberto
Michels (1876-1936) και Vilfredo
Pareto (1848-1923), οι οποίοι αντ-
λούσαν από τον Niccol  Machiavelli
(1469-1527) την πεποίθηση ότι στην
ανθρώπινη φύση επικρατούν δύο
διαφορετικές «διαθέσεις» (umori):
οι πρίγκιπες επιζητούν να επιβάλουν
την εξουσία τους στους άλλους, ενώ
ο λαός ζητάει να είναι ελεύθερος
από οποιαδήποτε εξουσία. Η θεωρία
των ελίτ στηρίζεται σε αυτόν τον
διαχωρισμό, ο οποίος αποτελεί τη
βασική δομή εξουσίας σε όλες τις
ιστορικές κοινωνίες. Το ερώτημα
λοιπόν που τίθεται είναι με ποιο
τρόπο και μέσω ποιων διαύλων εξα-
σφαλίζεται η άνοδος και η παραμονή
στην εξουσία εκείνων που την επι-
διώκουν.

Στα κοινοβουλευτικά συστήματα
της Δύσης του τέλους του 19ου αι-
ώνα και των αρχών του 20ού αιώνα,
η επιδίωξη της πολιτικής επιρροής
και εξουσίας στηριζόταν στο προ-
σωπικό «χάρισμα» του ηγέτη σε
συνδυασμό με την επικράτηση της
κομματικής ιδεολογίας. Η διευθέ-
τηση αυτή, ισχυρίζεται ο Burnham,
ανατρέπεται προς όφελος των τε-
χνοκρατών που κατέχουν την εξει-
δικευμένη γνώση που χρειάζεται η
βιομηχανική κοινωνία για την ανά-
πτυξή της στην εποχή της ώριμης
χρηματοοικονομίας. Η πολιτική και
οικονομική ισχύς περνάει στα χέρια
των γραφειοκρατών, μηχανικών,
νομικών, οικονομολόγων και λοιπών
τεχνοκρατών της διοίκησης. Με άλ-
λα λόγια, στις μεταπολεμικές λογο-

κρατικές-γραφειοκρατικές δομές,
η άνοδος και η ανακύκλωση των
ελίτ στην εξουσία καθορίζονται από
την κατοχή και τον έλεγχο της γνώ-
σης και της εξειδίκευσης, αποκλει-
στικός φορέας των οποίων είναι η
επιστήμη. Αυτό πρακτικά σημαίνει
ότι ή η επιστήμη αποκτά πραγματική
πολιτική ισχύ και κυβερνά ή γίνεται
εργαλείο στα χέρια των πολιτικών,
ενισχύοντας την ικανότητά τους
για άσκηση της εξουσίας. Υπό αυτό
το πρίσμα, η σημερινή πανδημική
κρίση είναι μια πρώτης τάξεως ευ-
καιρία για την ανάλυση των σχέσεων
ανάμεσα στην πολιτική, ως άσκηση
της εξουσίας, και την επιστήμη, ως
επιδίωξη της γνώσης.

Κατά τη διάρκεια της παρούσας
κρίσης, μοιάζει ολόκληρη η ανθρω-
πότητα να έχει παραχωρήσει την
εξουσία σε μια νέα τάξη ειδικών
της βιοϊατρικής τεχνογνωσίας και
τεχνολογίας, ιατρών, επιδημιολόγων,
λοιμωξιολόγων, βιολόγων, βιοχη-
μικών, από τους οποίους αναμένει
τη σωτηρία. Πολιτικοί, νομικοί και
οικονομολόγοι έχουν παραδώσει
τα σκήπτρα στη νέα κατηγορία ει-
δικών που αναδύθηκε και εκτοξεύ-
θηκε, μεσούσης της κρίσης, στην
κορυφή της αλυσίδας λήψης απο-
φάσεων. Οι ιατροί υπαγορεύουν τα

αναγκαία μέτρα και οι πολιτικοί τα
εφαρμόζουν, αγνοώντας πλήρως
την υφιστάμενη νομική και οικο-
νομική τάξη. Πόσο αληθινή είναι
όμως αυτή η εικόνα; Πόσο «επιστη-
μονική» είναι η αντιμετώπιση της
πανδημίας; Αποφασίζουν όντως οι
ειδικοί; Ή μήπως οι κυβερνήσεις
απλά συμβουλεύονται τους ειδικούς
για να αποφασίσουν, όταν βέβαια
δεν χρησιμοποιούν απλά την επι-
στήμη ως άλλοθι;

Για να απαντήσουμε στα ερω-
τήματα αυτά πρέπει να διαγνώσουμε
σωστά από που προέρχεται η πίεση
για λήψη αυστηρών προστατευτι-
κών μέτρων, ώστε να περιοριστούν
στο ελάχιστο οι απώλειες σε αν-
θρώπινες ζωές. Η «απόφαση» αυτή
δεν πάρθηκε ούτε από τις κυβερ-
νήσεις ούτε από τους ειδικούς. Επι-
βλήθηκε από τη νέα ευαισθησία
για την ανθρώπινη ασφάλεια, η
οποία έχει πλέον επικρατήσει σε
πλανητικό επίπεδο. Η συντονισμένη
παγκόσμια απάντηση στον ιό είναι
αδιάσειστη απόδειξη αλλαγής επο-
χής. Οι ενδείξεις αυτής της αλλαγής
ήταν πολλές και πριν από την παν-
δημία, η ανθρωπότητα πορευόταν

εδώ και δεκαετίες προς μια νέα κα-
τανόηση της σχέσης του ανθρώπου
με τον εαυτό του, με τον συνάν-
θρωπο και με το περιβάλλον. Με
την παρούσα απάντηση στην κρίση,
οι ενδείξεις έγιναν αποδείξεις και
η αλλαγή εποχής εκδηλώθηκε ως
τομή με το σύστημα αξιών του πε-
ρασμένου αιώνα. Η πραγματική
«απόφαση» ήταν αυτή η αντικει-
μενική τομή, και όχι οι αξιολογήσεις
των ειδικών, οι εξαγγελίες των ηγε-
τών ή οι ανακοινώσεις των κυβερ-
νήσεων. Τρανή απόδειξη αυτού
είναι το γεγονός ότι ακόμη και όσοι
δεν συμφωνούσαν με την προσέγ-
γιση της ανθρώπινης ασφάλειας,
όπως ο Αμερικανός πρόεδρος ή ο
Βρετανός πρωθυπουργός, σύρθηκαν
στη συνέχεια να συμμορφωθούν. 

Και μετά τη μέριμνα για την υγει-
ονομική ασφάλεια, η μέριμνα για
οικονομική ασφάλεια είναι αυτή
που θα αναγκάσει τις κυβερνήσεις
να «αποφασίσουν» τη σταδιακή άρ-
ση της απομόνωσης με αποκλειστικό
σκοπό την εξασφάλιση της ποιότη-
τας ζωής των πολιτών σε ένα στα-
θερό, ασφαλές οικονομικό περιβάλ-
λον. Και δεν θα είναι πλέον οι ιατροί

και οι επιδημιολόγοι που θα κάνουν
κατάληψη στις οθόνες μας, αλλά οι
οικονομολόγοι και οι κοινωνικοί
επιστήμονες.

Αυτοί που αποφασίζουν πώς θα
πάρει σάρκα και οστά η νέα κοινω-
νική ευαισθησία της προάσπισης
του ατομικού συμφέροντος των πο-
λιτών και όχι του κρατικού συμφέ-
ροντος, της raison d’État, εξακο-
λουθούν να είναι οι ηγέτες και οι
κυβερνήσεις τους. Υποβοηθούμενοι
από στρατιές επιστημονικών συμ-
βούλων και άλλων τεχνοκρατικών
μορφών υποστήριξης, ιεραρχούν
τις προτεραιότητες προτάσσοντας
την τάδε ή τη δείνα μορφή κρατικής
παρέμβασης. 

Είναι αρετή για τον πολιτικό να
ακούει και να εφαρμόζει τις συμ-
βουλές των ειδικών για κάθε κρίση.
Είναι ακόμη μεγαλύτερη αρετή να
μπορεί να ιεραρχήσει τις προτεραι-
ότητες, για παράδειγμα: ειδικοί της
υγείας προ των ειδικών της οικονο-
μίας, μέχρι βέβαια οι προτεραιότητες
να αντιστραφούν. Και πάλι ο πολι-
τικός θα κληθεί να κρίνει τη στιγμή
της αλλαγής, ακούγοντας ειδικούς
από δύο εντελώς διαφορετικούς επι-

στημονικούς κλάδους. Τέλος, και
εντός των ειδικών του κάθε κλάδου,
πάλι ο πολιτικός θα κληθεί να επιλέξει
την ορθότερη στρατηγική: ανοσία
αγέλης ή απομόνωση, νεοκεϋνσια-
νισμός ή νεοφιλελευθερισμός, κρα-
τισμός ή ελεύθερη αγορά; Η επιστη-
μονική λογική όχι μόνο δεν αποκλείει
τις συγκρούσεις επιβάλλοντας μια
μονοδιάστατη άποψη, αλλά στηρί-
ζεται στην παραγωγή αντικρουό-
μενων επιστημονικών θεωριών, βα-
σισμένων σε τεκμηριωμένες αιτιο-
λογήσεις. Επομένως, η πολιτική τάξη
βρίσκεται σε ένα ενδιάμεσο επίπεδο
στην αλυσίδα λήψης απόφασης, πά-
νω ακριβώς από ειδικούς, διαχειρι-
στές και διευθυντές, αλλά κάτω από
την ήδη ειλημμένη «απόφαση» της
ιστορίας, την οποία καλείται να υλο-
ποιήσει.  

Αυτό πρακτικά σημαίνει ότι την
τελική «απόφαση» δεν την παίρνουν
οι πρίγκιπες, αλλά ο «λαός», όσοι
δηλαδή ζητούν ελευθερία σκέψης
και πίστης, ελευθερία από την ένδεια
και το φόβο. Ο λαός ζητάει απλά
ελευθερία από οτιδήποτε θα μπο-
ρούσε να χρησιμοποιηθεί για την
επιβολή μια μη νόμιμης εξουσίας
επάνω του και ελευθερία για οτιδή-
ποτε θα μπορούσε να συμβάλει στην
αντίσταση σε μια τέτοια εξουσία.
Ο λαός έχει ανάγκη από πρίγκηπες
και οι πρίγκηπες από τον λαό. Όπως
είχε ήδη κατανοήσει ο Φλωρεντίνος
στοχαστής, οι πρίγκηπες καλούνται
να υλοποιήσουν αυτό που απαιτεί
συνειδητά ή μη ο λαός στη συγκε-
κριμένη ιστορική συγκυρία, εγκαι-
νιάζοντας «νέους τρόπους και νέες
τάξεις πραγμάτων». Η άνοδος και
η παραμονή τους στην εξουσία, κα-
θώς και η ιστορική κρίση για το έργο
τους θα εξαρτηθούν ακριβώς από
το πόσο ουσιαστικά θα έχουν αν-
ταποκριθεί στο αίτημα αυτό.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος ερευνητικών κέντρων των Πανε-
πιστημίων Λωρραίνης και Στρασβούργου. 

Η επιστήμη ως σύμβουλος του πρίγκηπα και ως πολιτικό άλλοθι 
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

O λα τα «ήπια» (: σαφώς δομη-
μένα) προβλήματα είναι πα-
ρόμοια, αλλά κάθε «ατίθασο»

(: πολύσημο, υψηλής αβεβαιότητας,
και μεταλλασσόμενο) πρόβλημα
είναι μοναδικό. Το 1996 η κυβέρνηση
Σημίτη αντιμετώπισε την κρίση στα
Ίμια. Οι κυβερνήσεις Καραμανλή
και Τσίπρα ήρθαν αντιμέτωπες με
φονικές πυρκαγιές στην Ηλεία και
την Αττική, το 2007 και το 2018 αν-
τιστοίχως. Η κυβέρνηση Μητσοτάκη
διαχειρίστηκε πρόσφατα δύο αλλε-
πάλληλες κρίσεις – την οργανωμένη
από την Τουρκία απόπειρα παρα-
βίασης των συνόρων της χώρας από
μετανάστες στον Έβρο και, τώρα,
την κρίση του κορωνοϊού. Κάθε κρί-
ση είχε τη δική της ιδιαιτερότητα.
Όλες, όμως, είχαν κάτι κοινό: ο χει-
ρισμός της κρίσης εξαρτώνταν από
την ποιότητα της ηγεσίας. 

Εκ των υστέρων, βέβαια, είμαστε
όλοι σοφοί. Έχοντας δει την έκβαση
μιας κρίσης, διαθέτουμε γνώση που
δεν διέθεταν οι λήπτες αποφάσεων
την ώρα της δράσης. Το δύσκολο,
ωστόσο, είναι να παίρνεις αποφάσεις
σε πραγματικό χρόνο, υπό πίεση,
όταν «προχωράς στην ομίχλη», όπως
γράφει ο Μίλαν Κούντερα, όταν η
ορατότητα είναι περιορισμένη, η
αβεβαιότητα έντονη, τα σημεία δια-
κλάδωσης στο δένδρο αποφάσεων
πολλά. Σε τέτοιες περιστάσεις κρί-
νεται ο ηγέτης, δοκιμάζεται η ευ-
θυκρισία του. Δεν χρειάζεται να
είναι κανείς πολιτικός φίλος του κ.
Κυριάκου Μητσοτάκη για να ανα-
γνωρίσει ότι σε δύο δύσκολες στιγ-
μές το τελευταίο τετράμηνο το πη-
δάλιο της χώρας κρατούσε ένας
πρωθυπουργός με «αίσθηση της
πραγματικότητας» – το σημαντι-
κότερο στοιχείο της πολιτικής ευ-
θυκρισίας, όπως γράφει ο Αϊζάια
Μπερλίν. 

Ο statesman, παρατηρεί ο Μπερ-
λίν, κινείται ταυτοχρόνως σε δύο
επίπεδα: αυτό της γνώσης των δε-
δομένων και των γενικεύσεων, και
αυτό της κατανόησης των ιδιαιτε-
ροτήτων μιας κατάστασης και των
άρρητων στοιχείων που τη συνθέ-
τουν. Το πρώτο επίπεδο απαιτεί ανά-

λυση, το δεύτερο διαίσθηση. Η ανά-
λυση αξιοποιεί την επιστημονική
γνώση, γενικεύει και προβλέπει. Η
διαίσθηση συλλαμβάνει την εξελισ-
σόμενη «φυσιογνωμία» μιας κατά-
στασης – τη μοναδικότητα των χα-
ρακτηριστικών της. 

Τόσο στην περίπτωση του Έβρου
όσο και σε αυτή της πανδημίας, ο
πρωθυπουργός επέδειξε ευθυκρισία
και ταχύτατα ανακλαστικά: κατάλαβε
γρήγορα ότι επρόκειτο για απόπειρα
εισβολής, στην πρώτη περίπτωση,
και για δυνητικώς οξύτατο πρόβλημα
δημόσιας υγείας, στη δεύτερη. 

Δεν ήταν αυτονόητο. Πρώτον,
τα προβλήματα δεν έχουν ετικέτες
– ορίζονται από τους λήπτες απο-
φάσεων. Όταν μετανάστες-πρόσφυ-
γες εισέρχονται μαζικά στη χώρα
σου τί αντιμετωπίζεις: ανθρωπιστική
κρίση ή εισβολή; Όταν βρίσκεσαι
αντιμέτωπος με μια υγειονομική
κρίση, σε τί δίνεις προτεραιότητα
– στην υγεία ή την οικονομία; Αυτό
που καθιστά τα προβλήματα αυτά
«ατίθασα» είναι ότι και τα δύο σκέλη
του διλήμματος είναι εύλογα. Που
θα δώσεις έμφαση κάθε φορά εξαρ-
τάται από το συγκερασμό ανάλυσης
και διαίσθησης στα εκάστοτε συμ-
φραζόμενα. 

Δεύτερο, ο χρόνος είναι καθορι-
στική παράμετρος στη λήψη απο-

φάσεων. Αν δεν κινούνταν ταχύτατα
ο μηχανισμός ασφάλειας στον Έβρο
ίσως έσπαγε ο φράχτης στα ελλη-
νοτουρκικά σύνορα. Η κατάσταση
τότε θα ήταν πολύ διαφορετική. Όχι
μόνο θα παραβιαζόταν η κρατική
κυριαρχία αλλά θα αποτύγχανε πα-
ταγωδώς το ελληνικό κράτος, με
αρνητικές συνέπειες για την εθνική
αυτοπεποίθηση. Αν η απόφαση για
τα περιοριστικά μέτρα και, τελικά,
τον εγκλεισμό, λαμβάνονταν μια
βδομάδα αργότερα, η πανδημία
ίσως αποκτούσε διαστάσεις Ιταλίας.
(Το ξέρουμε από την εμπειρία άλλων
χωρών. Εκτιμάται ότι αν ο πρόεδρος
Τραμπ είχε λάβει μέτρα «κοινωνικής
αποστασιοποίησης» δύο βδομάδες
νωρίτερα, το 90% των θανάτων
στις ΗΠΑ ίσως είχε αποφευχθεί).
Αντιμετωπίζοντας ατίθασα προ-
βλήματα, ο ηγέτης δεν μπορεί να
ξέρει αν υπο- ή υπερ-αντιδρά. Το
διαισθάνεται, όμως. Αυτό που έχει
σημασία είναι να συντονίζεται με
τη μεταβαλλόμενη πραγματικότητα:
να βλέπει τη μεγάλη εικόνα, να
ανα-θεωρεί, να ξέρει τι θέλει, να
ξέρει ν’ ακούει, να δίνει το ρυθμό
στην κρατική μηχανή, να δουλεύει
ομαδικά με άξιους συνεργάτες, να
προσηλώνεται στο κοινό καλό. Ο
ναρκισσιστής ηγέτης δεν διαθέτει
αυτές τις αρετές. Νομίζει ότι τα
ξέρει όλα, παρασύρεται από επιμέ-
ρους ομάδες συμφερόντων, διχάζει
και δημαγωγεί, προτάσσει το πο-
λιτικό όφελος. Η περίπτωση Τραμπ
είναι χαρακτηριστική. 

Ο κ. Μητσοτάκης επέδειξε σύν-
θεση αναλυτικής ικανότητας και δι-
αισθητικής αντίληψης. Σε συνέν-
τευξή του στον Αλ Παπαχελά («Κ»,
24/4/20) είπε: «Υπήρχε το ερώτημα
μήπως βιαζόμαστε. Επειδή όμως
είχα φροντίσει ο ίδιος να διαβάσω
πολύ και να ενημερώνομαι για τον
τρόπο με τον οποίο άλλες χώρες δια-
χειρίστηκαν ανάλογα προβλήματα
[κορωνοϊού] και να βρίσκω ιστορικές
αναλογίες, ήμουν αρκετά σίγουρος
ότι κάναμε το σωστό». Δείτε τον
τρόπο σκέψης του αποτελεσματικού
κυβερνήτη: εγρήγορση και ενημέ-
ρωση (ανάλυση), αναλογική σκέψη

(συνεχής μάθηση), διαισθητική βε-
βαιότητα (αυτοπεποίθηση). Καθότι
ο κυβερνήτης ισορροπεί αντικρουό-
μενες προτεραιότητες σε περιβάλλον
αβεβαιότητας, η αναβλητικότητα
είναι συνήθης πρακτική – «να το
δούμε αργότερα όταν θα γνωρίζουμε
περισσότερα». Ο πρωθυπουργός
την απέφυγε. Αντιλήφθηκε έγκαιρα
ότι το μείζον, αρχικά τουλάχιστον,
ήταν η προστασία της δημόσιας
υγείας. Γνώριζε ότι το ΕΣΥ δεν θα
άντεχε αν κατακλυζόταν από ασθε-
νείς του κορωνοϊού. Ο έγκαιρος κα-
θολικός εγκλεισμός ήταν η φρόνιμη
απόφαση. 

Η ζητούμενη «μεσότης» του ηγέ-
τη - η αποφυγή της υπο- ή υπερ-αν-
τίδρασης - δεν είναι το μέσο σημείο
μεταξύ δύο αντικρουόμενων αγαθών
(υγεία έναντι οικονομίας) αλλά ό,τι
ταιριάζει στη συγκεκριμένη περί-
σταση. Αρχικά, προτεραιότητα είχε
η προστασία της υγείας, μέσα από
την πατερναλιστική κρατική πα-
ρέμβαση. Κατόπιν, η προσοχή στρά-
φηκε βαθμιαία στην προστασία της
οικονομίας, ζητώντας από τους πο-
λίτες να αναλάβουν λελογισμένο ρί-
σκο, έχοντας όμως κερδίσει θερα-
πευτικό χρόνο. 

Η ευθυκρισία του πρωθυπουργού
προστάτευσε τη χώρα και δικαιο-
λογημένα του απέφερε, προσώρας,
υψηλό πολιτικό κεφάλαιο. Η επόμενη
πρόκληση είναι πως θα το αξιοποι-
ήσει. Το επιτελικό (πρωθυπουργι-
κοκεντρικό) κράτος αποδίδει σε πε-
ριόδους έκτακτης ανάγκης. Σε συν-
θήκες σχετικής ομαλότητας, όμως,
το ζητούμενο παραμένει η ορθολο-
γική - ακομμάτιστη, μη πελατειακή,
επαγγελματική - λειτουργία των θε-
σμών. Η υπακοή του πολίτη στις
κρατικές εντολές προήλθε περισ-
σότερο από φόβο για την υγεία του
και λιγότερο γιατί εμπιστεύεται το
κράτος. Χρειάζεται πολύ δουλειά
για να εμπεδωθεί η εμπιστοσύνη.
Θα επανέλθω. 

Ο κ. Χαρίδημος Κ. Τσούκας (www.htsou-
kas.com) είναι καθηγητής Στρατηγικής
Διοίκησης στην Έδρα Columbia Ship Ma-
nagement στο Πανεπιστήμιο Κύπρου.

Ηγεσία και ευθυκρισία
Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ
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Δεν χρειάζεται να είναι
κανείς πολιτικός φίλος
του Κ. Μητσοτάκη για να
αναγνωρίσει ότι, σε δύο
δύσκολες στιγμές το τε-
λευταίο τετράμηνο, το πη-
δάλιο της χώρας κρατούσε
ένας πρωθυπουργός με
«αίσθηση της πραγματι-
κότητας» – το σημαντικό-
τερο στοιχείο της πολιτι-
κής ευθυκρισίας, όπως
γράφει ο Αϊζάια Μπερλίν. 
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Κατά τη διάρκεια της πα-
ρούσας κρίσης, μοιάζει
ολόκληρη η ανθρωπότη-
τα να έχει παραχωρήσει
την εξουσία σε μια νέα
τάξη ειδικών της βιοϊα-
τρικής τεχνογνωσίας και
τεχνολογίας, ιατρών, επι-
δημιολόγων, λοιμωξιολό-
γων, βιολόγων, βιοχημι-
κών, από τους οποίους
αναμένει τη σωτηρία.

Η χώρα μας έχει επιτύχει να
λάβει και να εφαρμόσει με
επιτυχία αυστηρά μέτρα

αναχαίτισης της εξάπλωσης της
πανδημίας του κορωνοϊού. Με θυ-
σίες, αλληλεγγύη και κρατική στή-
ριξη πετύχαμε, από τις 11 Μαρτίου
που εμφανίστηκε το πρώτο κρού-
σμα με τη σταδιακή εφαρμογή
ολοένα και πιο αυστηρών μέτρων,
να συγκρατήσουμε την εξάπλωση
με αποτέλεσμα σήμερα δύο σχεδόν
μήνες μετά, η χώρα μας να θεω-
ρείται ένα από τα πλέον επιτυχη-
μένα παραδείγματα στην Ευρώπη.
Λαμβάνοντας αυτό ως δεδομένο,
ήρθε ο καιρός για να στρέψουμε
την προσοχή μας στην επόμενη
ημέρα. Όχι γιατί έχουμε νικήσει
στον πόλεμο αλλά επειδή έχουμε
κερδίσει την πρώτη και πλέον ση-
μαντική μάχη. Η επόμενη που θα
κληθούμε να δώσουμε είναι εξίσου
κρίσιμη. Είναι η μάχη του να μπο-
ρέσουμε να συνυπάρξουμε με
ασφάλεια ο ένας με τον άλλο σε
καθεστώς καθημερινής ρουτίνας.

Μέσα σε αυτό το νέο καθεστώς,
η επιστροφή των παιδιών στις
σχολικές μονάδες αποτελεί ίσως
τη δεύτερη πιο κρίσιμη καμπή
στην μακρά πορεία επαναφοράς
στην κανονικότητα, με πρώτη -
θεωρώ- αυτή του ανοίγματος των
αεροδρομίων για επιβατική κίνηση.
Η ανησυχία και οι αντιδράσεις
ποικίλλουν και είναι απόλυτα σε-
βαστές και έλλογες. Εντούτοις, το
βέβαιο είναι ότι, η επιστροφή στην
κανονικότητα διέρχεται μέσα από
την επαναφορά της παιδείας, της
κοινωνίας και της οικονομίας σε
φυσιολογικούς αν και σίγουρα δια-
φορετικούς ρυθμούς απ’ ό,τιπαλιά.
Το κλειδί της ομαλής επαναφοράς
βρίσκεται στην συμμόρφωση του
καθενός και της καθεμίας (μικρών
και μεγάλων) με τα αυξημένα μέτρα
υγιεινής και προφύλαξης. Η πα-
ρατεταμένη απομόνωση και ο εγ-
κλεισμός έως ότου εξευρεθεί και
χορηγηθεί το αντιιικό εμβόλιο σε

όλο τον πληθυσμό της γης δεν
αποτελεί λύση. Έτσι είμαστε δυ-
στυχώς αναγκασμένοι να μάθουμε
να ζούμε μαζί με τον ιό, με πρω-
ταρχική έγνοια να προφυλάξουμε
στον μέγιστο δυνατό βαθμό τις
ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού
έως ότου υπάρχει διαθέσιμη μια
αποτελεσματική θεραπεία.

Οι ειδικοί επιστήμονες και λοι-
μοξιολόγοι εξετάζοντας την καμ-
πύλη των κρουσμάτων έχουν ει-
σηγηθεί την επαναφορά των παι-
διών στα σχολεία. Ήδη χώρες
όπως η Δανία, η Νορβηγία, η Ελ-
λάδα, η Γαλλία, η Γερμανία, η Αυ-
στρία, το Λουξεμβούργο, η Ελβετία,
η Ολλανδία, η Κροατία έχουν επα-
ναφέρει τα παιδιά και τους εκπαι-
δευτικούς πίσω στα σχολεία. Την
επαναφορά βεβαίως θα πρέπει να
συνοδεύουν ειδικές ρυθμίσεις και
ειδικά πρωτόκολλα αναφορικά με
την ασφάλεια και την υγιεινή στους
σχολικούς χώρους. Είναι, όμως,
θεωρώ απαραίτητο να κερδίσουμε
και αυτή τη μάχη με την θετική
συνεισφορά όλων.

Με σύμμαχό μας τα μηδαμινά
κρούσματα, τον καλό ζεστό καιρό,
τον καλό εξαερισμό, τα σωστά μέ-
τρα υγιεινής, την ετοιμότητα των
λειτουργών υγείας και την ευσυ-
νειδησία όλων μπορούμε να κερ-
δίσουμε τη μάχη επαναφοράς των
παιδιών στα σχολεία. Γιατί η αλυ-
σίδα δεν πρέπει ούτε και μπορεί
να διακοπεί. Οι ζωές των παιδιών
μας πρέπει να συνεχίζουν όπως
θα συνεχιστούν και οι δικές μας.
Έχουμε ευθύνη να τους διασφα-
λίσουμε το δικαίωμά τους στη μόρ-
φωση, στη συναναστροφή, το δι-
καίωμά της αυτό-ανάπτυξής τους
στο σχολικό περιβάλλον, με τους
φίλους, τους συμμαθητές και τους
εκπαιδευτικούς τους. Όλοι μαζί
μπορούμε να κερδίσουμε κι αυτή
τη νέα μάχη.

Η κα Ξένια Κωνσταντίνου είναι βου-
λευτής ΔΗΣΥ.

Να κερδίσουμε
και τη νέα μάχη

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Είναι αρετή για τον πολιτικό να ακούει και να εφαρμόζει τις συμβουλές των ειδικών για κάθε κρίση. 
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Αγώνας για ένα σίγουρο και ασφαλές μέλλον
Του δρα ΓΙΩΡΓΟΥ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ

Α πό τώρα θα πρέπει να βάλουμε
τις βάσεις για την ανάπτυξη
το 2021 και 2022. Αυτές είναι

μερικές από τις εισηγήσεις μου. 

Δημόσια οικονομικά
Όπως προβλέπεται για τις χώρες

της Δυτικής Ευρώπης και Αμερικής,
έτσι και στην Κύπρο αναμένεται
σημαντική μείωση των εσόδων και
παράλληλα αύξηση των εξόδων λόγω
των αναγκών που δημιούργησε η
κρίση του κορωνοϊού. Η αύξηση
των εξόδων αναμένεται στις ακό-
λουθες κατηγορίες: 

1) Τα ποσά που χρειάζονται για τη
διασφάλιση της ρευστότητας των
μικρομεσαίων επιχειρήσεων.

2) Τη σημαντική αύξηση των κοι-
νωνικών παροχών και του ανεργια-
κού επιδόματος.

3) Τις επιχορηγήσεις των Δήμων
και των Κοινοτήτων. 

4) Την ανάληψη επενδύσεων για
εκτέλεση έργων και για άμεση ανα-
βάθμιση των διαδικτυακών προ-
σβάσεων στις δημόσιες υπηρεσίες.

Αναμένεται μείωση των εσόδων: 
1) Από την άμεση φορολογία λόγω

μικρότερου κύκλου εργασιών και
επικερδότητας.

2) Του ΦΠΑ και άλλων ειδών έμ-
μεσης φορολογίας. 

3) Άλλων εσόδων όπως π.χ. του
Εφόρου Εταιρειών, του Κτηματο-
λογίου κ.λπ.

Ήδη η μείωση των εσόδων ανάγ-
κασε την κυβέρνηση να προβεί σε
νέο δανεισμό δύο δισεκατομμυρίων
για να βοηθήσει τις εταιρείες οι οποί-
ες, υπό κανονικές συνθήκες, θα μπο-
ρούσαν να εκπληρώνουν τις υπο-
χρεώσεις τους, ενώ τώρα θα πρέπει
να εξασφαλίσουν ρευστότητα μέσω
εγγυήσεων από την κυβέρνηση.
Αναμένεται ότι πολλές επιχειρήσεις
θα αναγκαστούν να κλείσουν και
εκατοντάδες εργαζόμενοι θα μείνουν
χωρίς δουλειά. Σε περίπτωση, όμως,
που οι τράπεζες αναλάμβαναν να

δώσουν δάνεια σε όλες τις επιχει-
ρήσεις, εν γνώσει τους ότι αρκετά
θα ήταν «δανεικά και αγύριστα», θα
κινδύνευε ο τραπεζικός τομέας.
Όλοι, όμως, ξέρουμε ότι χωρίς υγιείς
τράπεζες δεν μπορεί να λειτουργήσει
καμιά οικονομία. 

Άρα την ευθύνη για την εξασφά-
λιση των αναγκαίων πόρων για τους
άνεργους θα πρέπει να αναλάβει η
κυβέρνηση, πράγμα που δεν πρέπει
να τη φοβίσει, έστω και αν ο δανει-
σμός οδηγήσει σε μεγάλη αύξηση
του δημόσιου χρέους, εφόσον τα
δάνεια είναι για μακρά σχετικά πε-
ρίοδο, 20-30 χρόνια και με επιτόκια
που θα κυμαίνονται γύρω στο 1%
με μάξιμουμ 2%. Θα είμαστε τυχεροί,
εάν καταφέρουμε να περιορίσουμε
το δημόσιο χρέος στα 23 με 24 δι-
σεκατομμύρια ευρώ. 

Φυσικά, είναι γνωστό ότι η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση θα συμβάλει στην
αντιμετώπιση της αύξησης των δα-
πανών της κρίσης με σειρά μέτρων
που όμως δεν μπορούν σε καμία πε-
ρίπτωση να καλύψουν το κενό που
θα δημιουργηθεί. 

Ανάγκη αύξησης εσόδων
Τα παραπάνω περιγράφουν μια

κατάσταση για την Κύπρο που πε-
ριλαμβάνει σοβαρές οικονομικές
δυσκολίες που θα είναι αδύνατο να
καλύψουμε χωρίς την παράλληλη
αύξηση των εσόδων. Οφείλουμε να
κάνουμε το παν για να μειώσουμε
το βάρος του κράτους πάνω στην
οικονομία. Ήδη το βάρος του δη-
μόσιου μισθολογίου παραμένει υπερ-
βολικά ψηλό πάνω στο ΑΕΠ. Γι’ αυτό
εισηγούμαι:

(α) Παγοποιήσεις μισθών για τα
επόμενα δύο χρόνια. 

(β) Αναστολή προσλήψεων στον
δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα για
τα επόμενα 3-5 χρόνια. 

(γ) Αναστολή προαγωγών ή αν θα
γίνουν προαγωγές να γίνουν με τους
ίδιους μισθούς, προσωρινά. 

Δεν δικαιούμαστε να επιτρέψουμε
η κοινωνία μας να μοιραστεί σε δύο:
στους προνομιούχους υπαλλήλους
του δημοσίου, ημικρατικών οργα-
νισμών, τραπεζών, κ.λπ., με μονι-
μότητα εργασίας και τους άλλους
που θα ελπίζουν να παραμείνουν
εργοδοτούμενοι έστω και με μει-
ωμένα εισοδήματα ή θα χάσουν τη
δουλειά τους χωρίς προοπτική απα-
σχόλησης στο άμεσο μέλλον.

Πιστεύω ότι είναι αναγκαίο να
εισαγάγουμε ένα νέο είδος φόρου
υπό τη μορφή προσωρινών αποκο-
πών για τα επόμενα δύο χρόνια όλων
των εργαζομένων, συμπεριλαμβα-
νομένου και των επιχειρηματιών,
με εισοδήματα άνω των €2000. Το
ποσοστό της ειδικής αποκοπής να
είναι 5% του μισθού τους. Τα ποσά
που θα συγκεντρώνονται να χρη-
σιμοποιούνται κυρίως για παραγω-
γικές επενδύσεις. 

Τα πλεονεκτήματα μιας τέτοιας
προσέγγισης είναι:

(α) Να περάσουμε το μήνυμα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση ότι αντιμετωπί-

ζουμε σοβαρά το θέμα της ανάπτυξης
και του δανεισμού, και

(β) ότι δεν θα φορτώσουμε όλο το
βάρος στο δημόσιο ταμείο. 

Νέες επενδύσεις
Δημόσια υγεία: Μπορεί να είμαστε

περήφανοι για το ότι καταφέραμε
να καταπολεμήσουμε τον ιό και να
μειώσουμε σχετικά το ποσοστό θα-
νάτων, δυστυχώς, όμως, δεν παύει
να είναι αλήθεια ότι οι δημόσιες δα-
πάνες υγείας στην Κύπρο υστερούν
των άλλων χωρών μελών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Πριν από την ει-
σαγωγή του ΓΕΣΥ, το ποσοστό των
δημόσιων δαπανών για την υγεία
ήταν μόλις 2,7%, που κατατάσσει
την Κύπρο στη τελευταία θέση στην
Ε.Ε. Ακόμα και τώρα που υπολογί-
ζεται ότι έχει αυξηθεί στο 4%, εξα-
κολουθεί να είναι το χαμηλότερο
της Ευρώπης. Για να διασφαλίσουμε
το μέλλον μας, λοιπόν, είναι απα-
ραίτητο να ενισχύσουμε σοβαρά το
σύστημα υγείας και να αναβαθμί-
σουμε τον εξοπλισμό των νοσοκο-

μείων για να είναι σε θέση να αντι-
μετωπίσουν οιανδήποτε κρίση στο
μέλλον.

Βιομηχανία: Να εφαρμόσουμε επι-
λεκτική πολιτική ενίσχυσης της με-
ταποίησης ιδιαίτερα της φαρμακευ-
τικής βιομηχανίας, ένας κλάδος με
σημαντική συνεισφορά στην ανά-
πτυξη και τις εξαγωγές με μεγάλες
προοπτικές στο άμεσο μέλλον και
λόγω των επιπτώσεων της πανδη-
μίας. 

Γεωργοκτηνοτροφικός τομέας: Οι
δυνατότητες για αξιοποίηση του γε-
ωργικού τομέα είναι ακόμα πολύ
μεγάλες, λόγω των κλιματικών της
πλεονεκτημάτων στην πρωιμότητα
της παραγωγής φρούτων και λαχα-
νικών. Γι’ αυτό πιστεύω ότι δικαιο-
λογείται πιο έντονη κρατική παρέμ-
βαση με επιδοτήσεις στις βιολογικές
καλλιέργειες και την κτηνοτροφία
και ενθάρρυνση των νέων να στρα-
φούν προς αυτούς τους τομείς. 

Νέοι κλάδοι: Για το μέλλον δεν
είναι αρκετό να εργαζόμαστε σκληρά
αλλά χρειάζεται να επενδύσουμε σε
νέους καινοτόμους κλάδους και να
ενθαρρύνουμε τους επιστήμονες
μας και τα πανεπιστήμια να μετα-
φράσουν την επιστημονική τους
έρευνα σε επιχειρηματικές δραστη-
ριότητες.

Οφείλουμε να περιορίσουμε τις
λειτουργικές δαπάνες του δημόσιου
τομέα, καθώς και να αναβάλουμε
επενδύσεις που δεν είναι απαραί-
τητες, σε αυτό το στάδιο. Θα ήθελα,
σχετικά με αυτό, να τονίσω την κα-
θυστέρηση, κατά την άποψή μου,
που παρατηρείται στο να περνάει
η μείωση του κόστους του πετρε-
λαίου σε αντίστοιχη μείωση της
τιμής του ηλεκτρισμού που θα είναι
προς όφελος των καταναλωτών και
των επιχειρήσεων.

Ενίσχυση ασφάλειας με λύση
Ως αποτέλεσμα της κρίσης αυ-

ξήθηκε, σε μεγάλο βαθμό, τόσο η

οικονομική όσο και η πολιτική ανα-
σφάλεια. Χωρίς επανένωση της Κύ-
πρου κανένας δεν μπορεί να εγγυη-
θεί το μέλλον, την ασφάλεια ξένων
επενδύσεων ή να αναμένει ότι η Ει-
ρηνευτική Δύναμη θα μείνει εδώ
επ’ άπειρο. 

Γι’ αυτό, μόλις οι συνθήκες το
επιτρέψουν, θα πρέπει να συμβά-
λουμε (α) στο άνοιγμα των οδοφραγ-
μάτων, (β) στην ενίσχυση των σχέ-
σεων μεταξύ των δύο κοινοτήτων
και (γ) να αναλάβουμε πρωτοβουλίες
για επανέναρξη του διαλόγου για
επίλυση του Κυπριακού στο πλαίσιο
της ΔΔΟ και να ενθαρρύνουμε τη
διεθνή κοινότητα να συμβάλει προς
αυτή την κατεύθυνση.

Ο ρόλος μας
Στα δύο αυτά άρθρα προσπάθησα

να περιγράψω τις επιπτώσεις που
μπορεί να έχει η επιδημία, αλλά
ούτε προς στιγμή δεν θέλησα να
δεχθώ ότι πρέπει να τρομάξουμε
μπροστά στο μέγεθος του καθή-
κοντος που έχουμε να επιτελέσουμε.
Για να το πετύχουμε, όμως, θα πρέπει
από τώρα να αρχίσουμε. Να μην
ανεχθούμε την αδιαφορία και με-
τριότητα. Να μη δικαιολογούμε τις
γραφειοκρατικές πράξεις, να μη δε-
χόμαστε ότι στην άλλη γραμμή του
τηλεφώνου δεν υπάρχει απάντηση.
Όπως δήλωσε και ο υπουργός Εξω-
τερικών της Ιταλίας, Λουίτζι ντι
Μάιο, «χωρίς το παρόν το μέλλον
δεν υπάρχει. Το μέλλον κτίζεται
αυτή τη στιγμή». 

Πιστεύω στις ικανότητες και ιδίως
στη δημιουργικότητα του Κύπριου
που γνωρίζει ότι το νησί μας είναι
μικρό αλλά ο κόσμος είναι μεγάλος
και μέσα σ’ αυτό τον κόσμο μπο-
ρούμε να πετύχουμε να κτίσουμε
το μέλλον που χρωστούμε στα παιδιά
και στα εγγόνια μας. 

Ο δρ Γιώργος Βασιλείου είναι πρώην
πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας.
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Τ ο 1950, η Ευρώπη βρισκόταν
σε κρίση, όντας ακόμη κατε-
στραμμένη φυσικά και οικο-

νομικά από τις επιπτώσεις του Β΄
Παγκοσμίου Πολέμου και αναζη-
τώντας πολιτικά μια οδό που να
διασφαλίζει ότι οι φρικαλεότητες
του πολέμου δεν θα μπορούσαν
να επαναληφθούν ποτέ. Σε αυτό
το σκοτεινό πλαίσιο, στις 9 Μαΐου,
ο υπουργός Εξωτερικών της Γαλλίας
κ. Robert Schuman περιέγραψε το
όραμά του για τον τρόπο με τον
οποίο η Ευρώπη θα μπορούσε να
πετύχει αυτόν τον σκοπό, δημι-
ουργώντας κοινούς θεσμούς που
θα καθιστούσαν τον πόλεμο όχι
απλά αδιανόητο, αλλά και υλικά
αδύνατο. Τα λόγια του άλλαξαν τον
ρου της ιστορίας και έθεσαν τα θε-
μέλια πάνω στα οποία η γενιά του
και οι επόμενες γενιές οικοδόμησαν
τη σημερινή Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Η 70ή επέτειος της Διακήρυξης
Σουμάν συμπίπτει με ακόμη μια
περίοδο κρίσης για την Ευρώπη.
Σε ολόκληρη την ήπειρό μας, πε-
ρισσότεροι από 100.000 άνθρωποι
έχουν πεθάνει εξαιτίας του κορω-
νοϊού τους τελευταίους μήνες. Εκα-
τοντάδες εκατομμύρια άνθρωποι
έχουν αντιμετωπίσει πρωτόγνω-
ρους περιορισμούς στην καθημε-
ρινότητά τους, προκειμένου να
επιτευχθεί ο περιορισμός της εξά-
πλωσης του ιού. 

Ως πρόεδροι των τριών κύριων
θεσμών της Ε.Ε., οι σκέψεις μας
σήμερα πηγαίνουν καταρχήν σε
όλους εκείνους που έχουν χάσει
αγαπημένα πρόσωπα. Η δε ευγνω-
μοσύνη μας πηγαίνει στους εργα-
ζομένους σε νευραλγικές θέσεις,
που εξακολουθούν να εργάζονται
κατά τη διάρκεια αυτής της κρίσης,
καθώς και σε όσους είναι στην πρώ-
τη γραμμή στα νοσοκομεία μας και
στους οίκους ευγηρίας, οι οποίοι
αγωνίζονται για να σώσουν ζωές.
Επίσης, ευγνωμονούμε τους οδη-
γούς που παραδίδουν προϊόντα,
τους βοηθούς καταστημάτων, τους
αστυνομικούς και όλους εκείνους
που εργάζονται, για να διασφαλιστεί
η συνέχεια της καθημερινής μας
ζωής.

Είμαστε επίσης ευγνώμονες για
το πνεύμα αλληλεγγύης και ευθύνης
που έχουν επιδείξει οι Ευρωπαίοι
πολίτες, καθώς και για τους εκα-
τομμύρια εθελοντές που βοηθούν
με κάθε τρόπο κατά τη διάρκεια

αυτής της κρίσης, είτε κάνοντας
αγορές για ηλικιωμένους γείτονες,
είτε ράβοντας μάσκες προσώπου,
είτε συγκεντρώνοντας χρήματα,
για να τα δώσουν σε αυτούς που
τα έχουν ανάγκη. Η Ευρώπη ανα-
δεικνύει τα καλύτερα στοιχεία της,
όταν επιδεικνύει ζεστασιά και αλ-
ληλεγγύη.

Η Ευρώπη ενήργησε αποφασι-
στικά, για να διασφαλίσει ότι η ενι-
αία αγορά θα εξακολουθούσε να
λειτουργεί, ώστε τα ιατρικά εφόδια
να φτάσουν στους γιατρούς και
τους νοσηλευτές που τα είχαν ανάγ-
κη, οι αναπνευστήρες να φτάσουν
εκεί που θα μπορούσαν να σώσουν
ζωές και το φαγητό και τα βασικά
αγαθά να φτάσουν στα ράφια των
καταστημάτων μας, για να τα βρουν
οι Ευρωπαίοι πολίτες. 

Λάβαμε πρωτοφανείς αποφά-
σεις, για να διασφαλίσουμε ότι οι
εθνικές κυβερνήσεις θα έχουν τη
δημοσιονομική ικανότητα που χρει-
άζονται, ώστε να αντιμετωπίσουν
την παρούσα κρίση. Μετατρέψαμε
τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στα-
θερότητας σε ένα εργαλείο για τη
μάχη κατά της νόσου COVID-19.
Διαθέσαμε 100 δισ. ευρώ για να
μείνουν οι Ευρωπαίοι στις δουλειές

τους, στηρίζοντας εθνικά συστή-
ματα μειωμένου ωραρίου εργασίας.
Επίσης, η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα παρείχε πρωτοφανή στή-
ριξη, προκειμένου να διασφαλιστεί
η συνέχιση του δανεισμού των πο-
λιτών και των επιχειρήσεων. 

Μένουν ακόμη πολλά που πρέ-
πει να γίνουν. Καθώς τα κράτη
μέλη δειλά και σταδιακά προχω-
ρούν στην άρση της απαγόρευσης
κυκλοφορίας και των άλλων περιο-
ρισμών, η πρωταρχική μας προτε-
ραιότητα παραμένει να σώζουμε
ζωές και να προστατεύουμε τα πλέ-

ον ευάλωτα μέλη της κοινωνίας
μας. Πρέπει να συνεχίσουμε να κά-
νουμε ό,τι περνά από το χέρι μας,
για να στηρίξουμε την έρευνα για
ένα εμβόλιο κατά του κορωνοϊού.
Η επιτυχία της εκδήλωσης δωρητών
της 4ης Μαΐου για την παγκόσμια
αντίδραση στον κορωνοϊό, όπου
συγκεντρώθηκαν 7,4 δισ. ευρώ και
βρέθηκαν υπό την ίδια σκέπη παγ-
κόσμιοι οργανισμοί υγείας, ώστε
να συνεργαστούν για την ανάπτυξη
εμβολίων και θεραπευτικών και
διαγνωστικών μέσων, καταδεικνύει
πόσο γρήγορα ο κόσμος μπορεί να
συσπειρωθεί γύρω από έναν κοινό
σκοπό.

Πρέπει να διατηρήσουμε αυτή
την κινητοποίηση και να κρατή-
σουμε τον κόσμο ενωμένο ενάντια
στον κορωνοϊό. Η Ευρώπη μπορεί
εν προκειμένω να διαδραματίσει
αποφασιστικό ρόλο. Ταυτοχρόνως,
όλα τα κράτη μέλη πρέπει να δια-
θέτουν τη δημοσιονομική ικανό-
τητα που απαιτείται για την αντι-
μετώπιση της τρέχουσας υγειονο-
μικής έκτακτης ανάγκης. Πρέπει
δε να είμαστε προετοιμασμένοι
για την ανάκαμψη. Μετά τον φόβο
για τη ζωή τους, πολλοί Ευρωπαίοι
φοβούνται πλέον για τις θέσεις ερ-

γασίας τους. Απαιτείται επανεκκί-
νηση της οικονομικής κινητήριας
δύναμης της Ευρώπης. Ας θυμη-
θούμε το πνεύμα του Robert Sch-
uman και των ομότιμών του, ένα
πνεύμα εφευρετικό, τολμηρό και
ρεαλιστικό. Κατέδειξαν ότι η έξοδος
από περιόδους κρίσης απαιτεί νέα
πολιτική σκέψη και ρήξη με το πα-
ρελθόν. Πρέπει να πράξουμε το
ίδιο και να αναγνωρίσουμε ότι θα
απαιτηθούν νέες ιδέες και εργαλεία,
για να στηρίξουμε την ανάκαμψή
μας. Πρέπει να αναγνωρίσουμε ότι
η Ευρώπη που θα βγει απ’ αυτήν
την κρίση δεν μπορεί και δεν θα
είναι η ίδια με εκείνη που εισήλθε
στην κρίση. 

Καταρχάς, πρέπει να πράξουμε
περισσότερα για τη βελτίωση της
ζωής των πλέον φτωχών και ευά-
λωτων μελών της κοινωνίας μας.
Πάρα πολλοί άνθρωποι στην Ευ-
ρώπη δυσκολεύονταν να εξασφα-
λίσουν τα προς το ζην ακόμη και
πριν από την έναρξη της παρούσας
κρίσης. Τώρα πια, εκατομμύρια πε-
ρισσότεροι βρίσκονται προ ενός
αβέβαιου μέλλοντος, έχοντας χάσει
τις θέσεις εργασίας τους ή τις επι-
χειρήσεις τους. Οι νέοι άνθρωποι
και οι γυναίκες πλήττονται ακόμη

περισσότερο και χρειάζονται απτή
και αποφασιστική στήριξη. Η Ευ-
ρώπη πρέπει με αποφασιστικότητα
να κάνει ό,τι περνά από το χέρι
της, για να προστατέψει τη ζωή
και τα μέσα διαβίωσης, ειδικά στις
περιοχές που έχουν πληγεί περισ-
σότερο από την κρίση. Η Ένωσή
μας πρέπει επίσης να είναι υγιής
και βιώσιμη. Ένα δίδαγμα που αντ-
λήσαμε από την κρίση αυτή είναι
το πόσο σημαντικό είναι να ακούμε
τις επιστημονικές συμβουλές και
να αναλαμβάνουμε δράση πριν να
είναι πολύ αργά. Δεν πρέπει να
αναβάλουμε την αντιμετώπιση της
κλιματικής αλλαγής και οφείλουμε
να οικοδομήσουμε την ανάκαμψή
μας πάνω στην Ευρωπαϊκή Πρά-
σινη Συμφωνία.

Πρέπει επίσης να σταθούμε πιο
κοντά στους πολίτες, καθιστώντας
την Ένωσή μας πιο διαφανή και
πιο δημοκρατική. Η Διάσκεψη για
το Μέλλον της Ευρώπης, που είχε
προγραμματιστεί να ξεκινήσει σή-
μερα, αλλά καθυστέρησε λόγω της
πανδημίας, θα είναι καίριας σημα-
σίας για την ανάπτυξη αυτών των
ιδεών. Βρισκόμαστε σε μια περίοδο
προσωρινής αστάθειας και μόνο
μια ισχυρή Ευρωπαϊκή Ένωση μπο-
ρεί να προστατέψει την κοινή μας
κληρονομιά και τις οικονομίες των
κρατών μελών.

Χθες, γιορτάσαμε την 75η επέ-
τειο τους τέλους του Β΄ Παγκοσμίου
Πολέμου. Πρέπει πάντοτε να θυ-
μόμαστε τις φρικαλεότητες και τη
βαρβαρότητα του πολέμου και των
θυσιών που απαιτήθηκαν για τον
τερματισμό του. Σήμερα, αναλο-
γιζόμαστε αυτά που ακολούθησαν.
Ας θυμηθούμε τη γενιά του 1950,
που πίστευε ότι πάνω στα ερείπια
του πολέμου μπορούσε να οικοδο-
μηθεί μια καλύτερη Ευρώπη και
ένας καλύτερος κόσμος και στη
συνέχεια προχώρησε στην οικο-
δόμησή τους. Αν αξιοποιήσουμε
αυτά τα διδάγματα, αν παραμεί-
νουμε ενωμένοι με αλληλεγγύη και
σεβόμενοι τις αξίες μας, τότε η Ευ-
ρώπη έχει τη δυνατότητα να βγει
απ’ αυτή την κρίση πιο δυνατή από
πριν.

Ο κ. Ντέιβιντ Σάσολι είναι πρόεδρος του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, ο κ. Σαρλ Μι-
σέλ πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμβου-
λίου και η κ. Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν
πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Η Ευρώπη πρέπει να βγει πιο δυνατή απ’ αυτή την κρίση
Των ΝΤΕΙΒΙΝΤ ΣΑΣΟΛΙ, ΣΑΡΛ ΜΙΣΕΛ και ΟΥΡΣΟΥΛΑ ΦΟΝ ΝΤΕΡ ΛΑΪΕΝ

Η πανδημία COVID-19 που συ-
νεχίζει να επηρεάζει ριζικά
την καθημερινή μας ζωή,

δεν ήταν ή πρώτη στη σύγχρονη
ιστορία της ανθρωπότητας, ήταν
όμως πρωτόγνωρη όσο αφορά την
κλίμακα και τις συνέπειές της, άμε-
σες, μεσοπρόθεσμες και μακρο-
πρόθεσμες. Ο εγκλεισμός για με-
γάλο χρονικό διάστημα απαιτούσε
να προσαρμοστούμε. Από την ανάγ-
κη για προσαρμογή δεν εξαιρούν-
ταν, βέβαια, οι παρανομούντες ανά
το παγκόσμιο. Όμως, ας πάρουμε
τα πράγματα με τη σειρά. 

Κατ’ αρχάς, πολύ γρήγορα γί-
ναμε πληροφορηθήκαμε για τις τε-
ράστιες εξουσίες που δίνει ο νόμος
στον υπουργό Υγείας και όχι μόνο
για την αντιμετώπιση της πανδη-
μίας. Η παρανομία, λοιπόν, δεν αν-
τιμετωπίζεται αποτελεσματικά
μόνο με το Ποινικό Δίκαιο, όπως
ανακάλυψε και ο αρχιμαφιόζος Αλ
Καπόνε στο Σικάγο της Αμερικής
τα χρόνια της ποτοαπαγόρευσης,
όταν φυλακίστηκε, όχι σύμφωνα
με τον Νόμο Volstead του 1919 για
τα παράνομα ζυθοποιεία της Μα-
φίας του, αλλά για φοροδιαφυγή,
για τον πλούτο που είχε κάνει με
το λαθρεμπόριο κ.λπ. Τα διατάγ-
ματα έβγαιναν και η αστυνομία
ήταν επί ποδός για να επιβεβαιώσει
την εφαρμογή τους, καθ’ όλο το
24ωρο. Ευτυχώς, η κυβέρνηση σο-
φά αποφάσισε να αξιοποιήσει ομά-
δα επιστημόνων για να τη συμβου-
λεύει και τους λάμβανε υπόψη. Δυ-
στυχώς, αντί να εκτιμήσουν την
πολύτιμη υπηρεσία που μας πρό-
σφεραν καθημερινά η επιστημο-
νική ομάδα, απείλησε κάποιος τον

καθηγητή Λεόντιο Κωστρίκκη για
να συλληφθεί από την αστυνομία
στη συνέχεια και να κατηγορηθεί. 

Η εμπειρία έδειξε και πάλι ότι
ένας μικρός αριθμός στην κοινωνία
μας επιλέγει να μη συμμορφώνεται
με τον νόμο. Έτσι είχαμε χιλιάδες
καταγγελίες, περιλαμβανόμενου
και ενός βουλευτή, για παραβίαση
του διατάγματος για μη κυκλοφορία
που τιμωρήθηκε με το νενομισμένο
εξώδικο προστίμου. Ουδείς υπε-
ράνω του νόμου, αυτό πάει να πει
ένα σύγχρονο ευνομούμενο κράτος.
Ενδιαφέρον ήταν και η περίπτωση
κάποιου για να του επιτραπεί να
επαναπατρισθεί παρουσίασε ψευδή
στοιχεία, καθώς και εκείνη της
ομάδας αλλοδαπών αλλά και συμ-
πατριωτών μας που εν μέσω παν-
δημίας έκαναν πάρτι, σούβλα ή μα-
ζεύτηκαν πολλοί για να τα πουν
από κοντά. Ακόμη πιο ενδιαφέρον
εγκληματολογικά είναι η ετερογέ-
νεια των ατόμων και οι λόγοι για
τους οποίους παραβιάστηκε το διά-

ταγμα και τα οποία περιλάμβαναν
κληρικούς, εργοληπτικές εταιρείες,
αλλά και κάποια που πήγε για μα-
νικιούρ. Μερικοί δε άστεγοι αλλο-
δαποί, άσχετα νόμιμοι ή παράνομοι,
έμπαιναν παράνομα σε κλειστά
μαγαζιά και ακατοίκητα σπίτια για
να κοιμηθούν, μερικοί μεθυσμένοι,
ελκύοντας έτσι την προσοχή της
αστυνομίας με την παρανομία τους. 

Η μεγάλη και συνεχής παρουσία
της αστυνομίας και η ύπαρξη των
διαταγμάτων που απαγόρευαν την
ελεύθερη διακίνηση σήμαινε ότι
όσοι ήθελαν να εγκληματήσουν
έπρεπε να προσαρμοστούν. Για
τους κλέφτες και διαρρήκτες, η πα-
ραμονή τόσων πολλών στα σπίτια
μας, δυσκόλευε πολύ την εξάσκηση
της ειδικότητά τους, ενώ τα κλειστά
οδοφράγματα περιόριζαν τη διά-
πραξη διαφόρων εγκλημάτων σε
σχέση με τα Κατεχόμενα. Η ανάγκη
για προσαρμογή και για τους εγ-

κληματίες έφερε στο προσκήνιο
της εφευρετικότητά τους. Έτσι εί-
χαμε διάφορες νέες προσεγγίσεις
για να μπουν σε ένα σπίτι, συνήθως
με δόλο και στοχεύοντας τους ευά-
λωτους στην κοινωνία αλλά όχι μό-
νο. Το οργανωμένο έγκλημα, βέβαια,
δεν έμεινε άπραγο κατά τον εγκλει-
σμό αλλά, σύμφωνα με την αστυ-
νομία, η παράνομη κυβεία και η
πώληση προστασίας συνέχισαν χω-
ρίς διακοπή. Η τάση μερικών να
κάνουν λεφτά, αξιοποιώντας την
πανδημία τεκμηριώθηκε και στα
Κατεχόμενα όπου κάποιοι σε θέσεις
κλειδιά πωλούσαν σε καλή τιμή τις
μάσκες προσώπου που είχαν πα-
ραχωρηθεί δωρεάν για να δοθούν
στον κόσμο δωρεάν. Δύο συνέπειες
του COVID-19 για την αστυνομία,
ήρωες της πρώτης γραμμής, ήταν
ότι (α) η ανάγκη απασχόλησης με-
γάλου αριθμού αστυνομικών στην
αστυνόμευση των διαταγμάτων

στερούσε πολύτιμο προσωπικά από
τμήματα όπως ΤΑΕ κ.λπ. και (β)
έδωσε κίνητρο σε ένα αριθμό να
πάρουν την απόφαση να αφυπη-
ρετήσουν πριν από τα 63 χρόνια,
ίσως προβληματιζόμενοι με την με-
γάλη πιθανότητα μιας άλλης οικο-
νομικής κρίσης, όπως το 2013 που
θα επηρέαζε αρνητικά τις συντάξεις. 

Ρίχνοντας μια ματιά εκτός Κύ-
πρου, βλέπουμε ότι για την αντι-
μετώπιση της εγκληματικότητας
κατά της διάρκεια της πανδημίας,
η INTERPOL από νωρίς πρόσφερε
τις υπηρεσίες της στις αστυνομίες
των χωρών μελών της, ενθαρρύ-
νοντάς τες να έχουν υπόψη τους
διάφορες δραστηριότητες των εγ-
κληματιών διεθνώς και modus ope-
randi και να λάβουν προληπτικά
μέτρα. Το γεγονός είναι ότι η παν-
δημία καθιστά ευάλωτη μια σύγ-
χρονη κοινωνία που αναγκάζεται
όλο και περισσότερο να αξιοποιεί
το διαδίκτυο, ηλεκτρονικούς υπο-
λογιστές και κινητά τηλέφωνα για
εργασία από το σπίτι, επικοινωνία,
ανταλλαγή και να μοιραζόμαστε
πληροφορίες για την κρίση ώστε
να μειώσουμε τις αρνητικές συνέ-
πειες του εγκλεισμού και της κοι-
νωνικής απόστασης. Στον κυβερ-
νοχώρο, λοιπόν, εγκληματίες βρή-
καν και αξιοποίησαν ευκαιρίες να
θυματοποιήσουν και να κλέψουν
λεφτά και προσωπικά δεδομένα.
Μερικοί τρόποι που το πέτυχαν
αυτό σύμφωνα με την INTERPOL
είναι: (α) στέλνοντας κακόβουλα
λογισμικά κρυμμένα σε ηλεκτρο-
νικά μηνύματα που πληροφορού-
σαν για τον υιό για να κλέψουν
προσωπικά δεδομένα ή για να κα-

ταστρέψουν μία βάση δεδομένων
και να εκβιάσουν για λύτρα, (β) με
επιθέσεις εναντίον της υποδομής
σε Η.Υ του ίδιου του Παγκόσμιου
Οργανισμού Υγείας, (γ) κλοπή πλη-
ροφοριών για εταιρείες όταν αρ-
κετοί εργάζονται από το σπίτι με
τηλεδιασκέψεις, (δ) την προώθηση
για τάχα αγορά στο διαδίκτυο αν-
τισηπτικών και μασκών καθώς και
ψεύτικων φαρμάκων για τον CO-
VID-19 κλπ., εκμεταλλευόμενοι τον
πανικό που δημιουργήθηκε στο
κοινό ανά το παγκόσμιο. 

Τέλος, σε μία προσπάθεια αντι-
μετώπισης των κινδύνων της παν-
δημίας για τους πολίτες, είδαμε νέα
νομοθεσία στην Αγγλία σύμφωνα
με την οποία τιμωρείται ακόμη και
με ισόβια κάθειρξη η σκόπιμη μό-
λυνση κάποιου με τον COVID-19.
Στην δε Αυστραλία, το βήξιμο μπρο-
στά σε κάποιον για τον εκφοβισμό
του τώρα τιμωρείται με πρόστιμο
μέχρι 5.000 δολάρια, ενώ αν βήξει
ή φτύσει αστυνομικό τιμωρείται
με φυλάκιση μέχρι έξη μήνες. Συμ-
περασματικά, η πρωτόγνωρη παν-
δημία του COVID-19 είχε και θα
έχει αρκετές και μεγάλες προκλήσεις
για όλους. Η εμπειρία του πώς την
έχουν αντιμετωπίσει και πώς έχουν
προσαρμοστεί διάφοροι ανά το παγ-
κόσμιο έχει πολλά να μας διδάξει
ώστε την επόμενη φορά να είμαστε
καλύτερα προετοιμασμένοι. 

Ο κ. Ανδρέας Καπαρδής, είναι ομότιμος
καθηγητής (Ενεργός) στο Τμήμα Νομικής
του Πανεπιστημίου Κύπρου, επίτιμος επι-
σκέπτης καθηγητής στο Πανεπιστήμιο
του Κέμπριτζ και πρόεδρος του Κυπρια-
κού Συνδέσμου Εγκληματολογίας.

Η πανδημία COVID-19 και εγκληματικότητα
Του ΑΝΔΡΕΑ ΚΑΠΑΡΔΗ
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Πρέπει δε να είμαστε
προετοιμασμένοι για την
ανάκαμψη. Μετά τον φό-
βο για τη ζωή τους, πολ-
λοί Ευρωπαίοι φοβούνται
πλέον για τις θέσεις ερ-
γασίας τους. Απαιτείται
επανεκκίνηση της οικο-
νομικής κινητήριας δύ-
ναμης της Ευρώπης. 
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Ακόμη πιο ενδιαφέρον
εγκληματολογικά είναι η
ετερογένεια των ατόμων
και οι λόγοι για τους
οποίους παραβιάστηκε
το διάταγμα και τα οποία
περιλάμβαναν κληρι-
κούς, εργοληπτικές εται-
ρείες, αλλά και κάποια
που πήγε για μανικιούρ. 
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«Η ψυχική 
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«Κρατήσαμε 
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Ανάγκη 
στήριξης

Ευάλωτη η γενιά της πανδημίας

Νησίδες ζωής, χωρίς
κορωνοϊό, με το βλέμμα
στο καλοκαίρι

Ανάγκη παρεμβάσεων για προστασία της ψυχικής υγείας νέων και παιδιών, που απειλείται από τις επιπτώσεις της COVID-19

Θέλουν να ανοίξουν για τους τουρίστες 

Διεθνές δίκτυο μελετών 
διερευνά την επίδραση 
της πανδημίας στην 
καθημερινότητά μας  
και τον τρόπο που 
άλλαξε τις σκέψεις και 
τα συναισθήματά μας.

Οι δήμαρχοι 
Αστυπάλαιας, Σίφνου, 
Αμοργού, Τήλου μιλούν 
στην «Κ» – Αγωνία 
για τις οικονομικές 
συνέπειες από μια 
παρατεταμένη ύφεση 
του τουρισμού.

Στιγμιότυπο 
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Της ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

Του ΓΙΑΝΝΗ ΕΛΑΦΡΟΥ
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ

«Να κρατήσουμε
τρεις ημέρες»

Συνοριοφύλακας 

Στο κέντρο

Στελέχη της ΕΛ.ΑΣ. 
και του στρατού στην 
περιοχή μιλούν για 
ψυχολογικό πόλεμο  
και προσπάθεια  
της Τουρκίας να ελέγξει 
τα περάσματα κατά 
μήκος του ποταμού.

Τον ηλεκτρονικό  
πόλεμο Ελλάδας -  
Τουρκίας επιβεβαιώ-
νουν οι αξιωματικοί  
της Α.Δ. Ορεστιάδας 
αποκαλύπτοντας παρεμ-
βολές στα κινητά τους 
τηλέφωνα.

Το στρατηγείο επιτήρησης στον Εβρο
Η «Κ» βρέθηκε στη μεθόριο και μπήκε στην απαγορευμένη ζώνη, στα επιχειρησιακά κέντρα αστυνομίας και στρατού
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Στο προγεφύρωμα -



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     21Ε Λ Λ Α Δ ΑΚυριακή 10 Μαΐου 2020

Στην περιοχή -
-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-
-

Ενας υπόγειος, -

-
-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

Το βιβλίο

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

Οι αντιφάσεις
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Στο δάσος 

Προ ολίγων

Η πλέον επικίνδυνη 
πρακτική είναι  
η έκδοση αγγελιών για 
υποβρυχιακές ασκήσεις 
γύρω από Λήμνο, Λέσβο 
και Χίο, σε περιοχές ταυ-
τόσημες με εκείνες  
που έχουν δεσμευθεί από 
το Πολεμικό Ναυτικό.

«Είμαστε σαν τους κυα-
νόκρανους του ΟΗΕ. 
Παρατηρούμε όσα  
συμβαίνουν και συντάσ-
σουμε αναφορές»,  
λέει αξιωματικός  
των γαλλικών ΜΑΤ. 

Οι Τούρκοι επαναφέρουν τις αναθεωρητικές θέσεις τους σε Αιγαίο και Αν. Μεσόγειο μέσω της δημιουργίας τετελεσμένων

Στο ραντάρ της Αθήνας η στρατιωτικοποίηση της Αγκυρας

Δύο ομάδες
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Μία 

Τα εξοπλιστικά

Η επόμενη ημέρα
στις Καστανιές
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FINANCIAL TIMES, XINHUA

Διεθνείς οι αντιδράσεις 

Κίνα και Δύση: ρήξη ή συνεργασία;
Εντείνεται η ανησυχία για την κλιμάκωση της αντιπαράθεσης Ουάσιγκτον - Πεκίνου με φόντο την πανδημία

Στην πόλη 

Το Πεκίνο επέλεξε 
μαχητική στάση 
απέναντι  
στους επικριτές του.
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Είμαστε όλοι θύματα της COVID-19
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Η εκστρατεία 
παραπληροφόρησης 
του Λευκού Οίκου  
και η πραγματικότητα.

«O Τραμπ -
-

-
-

A.
P. 

/ 
EV

AN
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I

Διαφημιστική 

Του STEVEN ERLANGER 
THE NEW YORK TIMES

Των SUN WENJI  
και LI ZHIHUI 
XINHUA
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Η γεωπολιτική διάσταση
της κούρσας για το εμβόλιο
Κυβερνητικές πιέσεις στους επιστήμονες για γρήγορη λύση του προβλήματος

Είναι ενδεικτικό  
ότι χώρες και επιχει-
ρήσεις κατασκευάζουν 
γραμμές παραγωγής 
προτού ακόμη αποκτή-
σουν κάτι χειροπιαστό 
για να παραγάγουν.

Περίπου -

Των DAVID E. SANGER, 
DAVID D. KIRKPATRICK,  
CARL ZIMMER, KATIE THOMAS  
και SUI-LEE WEE 
THE NEW YORK TIMES

Η ανάπτυξη -
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Πολλά τα προσδοκώμενα κέρδη

Στο «Αγιο Δισκοπότηρο» -
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REUTERS, A.P. 

Στο παιχνίδι έχουν μπει 
κατάσκοποι και χάκερ

Προσπάθειες υποκλο-
πής επιστημονικών 
στοιχείων που αφο-
ρούν τις έρευνες  
για το εμβόλιο.

Μια πραγματική -
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BBC, A.P.

Η διασπορά του ιού της παραπληροφόρησης απο την Ακροδεξιά

Πολλές 
-
-



«Το ποδόσφαιρο θα υποστεί μεγάλη ζημιά»,
«οι ομάδες κινδυνεύουν να εξαφανιστούν»,
«το πρωτάθλημα πρέπει να κριθεί στο
γήπεδο», «η Ομοσπονδία επιβλέπει την
κατάσταση»… κάτι τέτοια μεγάλα λόγια
ακούγαμε όλο αυτό τον καιρό από τους
προύχοντες της εγχώριας ποδοσφαιρικής
κοινωνίας. Θέλοντας έτσι να μας περι-
γράψουν τις δυσκολίες και τις συνέπειες
που προκαλεί η πανδημία, αναμέναμε

και εμείς την αντίδραση  ή τα όπλα που έχουμε για να
αντιπαρατεθούμε με τον «αόρατο εχθρό». 

Δεν θες και παπά να σου το πει, το βασικότερο «όπλο»
που πρέπει να κανείς να διαθέτει για ν’ ανταποκριθεί τέ-
τοιων περιστάσεων είναι η σοβαρότητα. Λίγο όμως να
καταγράψεις τα γεγονότα κατά τη διάρκεια της κρίσης
του κορωνοϊού στο ποδόσφαιρο, θα διαπιστώσεις ότι το
«όπλο»  που παντελώς απουσίασε είναι αυτό ακριβώς

Από πού ν’ αρχίσεις και πού να σταματήσεις. Πέρασε
ενάμιση περίπου μήνας και η ΚΟΠ ποτέ δεν όρισε μια
κατευθυντήρια γραμμή για το πώς πρέπει οι ομάδες να
κινηθούν. Ο δε πρόεδρός της δεν μίλησε ούτε και μια
φορά δημόσια ωσάν και το πρόβλημα σχετίζεται με την
σκοποβολή και όχι με το άθλημα που τάχατες ηγείται.
Εδώ καλά, καλά ολοκληρώσαμε την καραντίνα και ποτέ
δεν μας είπαν ποια είναι η οικονομική ζημιά που υπέστη
το άθλημα, με βάση κάποια έρευνα την οποία θα έπρεπε
να είχαν εκπονήσει. Άμα δε θυμηθεί κανείς την πρόταση
που έγινε εκ μέρους της για το μισθολογικό… τότε κλάφ’
τα Χαράλαμπε. Ως προς την στάση που διατήρησαν οι
πρόεδροι των μεγάλων ομάδων, άμα τη μιμηθούν οι δι-
πλωμάτες ανά την υφήλιο θα σταματήσουν οι συζητήσεις
σε όλα τα μέτωπα. Ποιο πολύ κρυφτό θυμίζει που παίζαμε
μικρά παιδιά παρά διαχείριση της κρίσης.

Και η δημοσιογραφική κάλυψη δεν πολύ απείχε απ’ αυτό
που λέμε μη σοβαρό. Αν εξαιρέσεις κάποια μέσα που λει-
τούργησαν πέρα για πέρα επαγγελματικά κάποια άλλα σάιτ,
τάχατες αθλητικά ασχολούνταν με τις ουρές που θα δημι-
ουργηθούν στα κομμωτήρια. Με λίγα λόγια, αν κάτι έπρεπε
να συμβεί για να διαχειριστούμε την κρίση, δεν έγινε τίποτα
απολύτως. Παρά μόνο κάτι συνωμοτικά, παρασκήνια και
ανταλλαγή μηνυμάτων στο viber. Και αν κάτι πρέπει επίσης
να εξάξουμε ως συμπέρασμα.. είναι ακριβώς ότι η σοβαρότητα
δυστυχώς απουσιάζει. Και αν κανείς την αξιολογούσε με
αριθμούς… θα κατέληγε στο μηδέν.

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ

Κ Υ Ρ Ι Α Κ Η  1 0  Μ Α Ϊ ΟΥ  2 0 2 0

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Σοβαρότης 
μηδέν 

Κανείς δεν διαφωνεί πως πάνω απ’ όλα
είναι η ασφάλεια της υγείας των ποδοσφαι-
ριστών και γενικότερα όλων των ανθρώπων
του χώρου. Κανείς δεν θα μπορούσε με βε-
βαιότητα να εκτιμήσει, πως σε περίπτωση
επανεκκίνησης του πρωταθλήματος, όλα
θα εξελίσσονταν ομαλά. Την ίδια ώρα όμως,
κανείς δεν μπορεί να αμφισβητήσει, πως
(δυστυχώς) δεν καταβλήθηκε προσπάθεια,
με ειλικρινείς τις προθέσεις, για το ενδε-

χόμενο να ξαναπαίξουμε ποδόσφαιρο. Η υγεία πάνω απ’
όλα, αλλά το αίτημα οριστικής διακοπής από κάποιους,
λίγες μόνο μέρες μετά την αρχή του κακού στη χώρα μας
και πριν ακόμη διαφανεί το μέγεθος του προβλήματος, πριν
ακόμη γίνουν οι πρώτοι υπολογισμοί, πριν καν συζητηθούν
εναλλακτικοί τρόποι και χρονοδιαγράμματα ολοκλήρωσης
της φετινής περιόδου, αποδεικνύει πως η ασφάλεια της
υγείας ήταν η πρόφαση και το απόλυτο άλλοθι.

Κάποιοι φάνηκαν πιο ειλικρινείς, παραδεχόμενοι πως
το οικονομικό ήταν η αιτία, ωστόσο, κανείς απ’ αυτούς δεν
θέλησε και ούτε μπόρεσε, με στοιχεία και αριθμούς να
πείσει, πως η «καθαρή» ζημιά, συνέπεια των επιπτώσεων
της πανδημίας, είναι αυτή που ευθύνεται και όχι ο συνδυασμός
με την οικονομική πολιτική των πολλών τελευταίων χρόνων,
την πολιτική των ελλειμματικών προϋπολογισμών. Κάποιοι
έμειναν και εκτεθειμένοι, επικαλούμενοι ζημιές από «πάγωμα»
δόσεων τηλεοπτικών συμβολαίων, τη στιγμή που καμιά
συνδρομητική πλατφόρμα δεν εξέφρασε πρόθεση να μην
πληρώσει, αν το πρωτάθλημα συνεχισθεί και ενώ πολλά
από τα σωματεία έχουν ήδη προεισπράξει δόσεις της επό-
μενης χρονιάς!

Κανείς δεν μπορεί να μιλήσει για ειλικρινείς προθέσεις,
όλων όσοι έσπευσαν, κάποιοι μάλιστα από τα μέσα του πε-
ρασμένου Μάρτη, να υποστηρίξουν απόφαση οριστικής
διακοπής. Αν υπήρχαν τέτοιες ειλικρινείς προθέσεις, αν η
υγεία ήταν αυτό που αποτελούσε προτεραιότητα, δεν θα
μπαίναμε από τόσο νωρίς σε συζητήσεις – διαφωνίες, για
αύξηση ομάδων (μέχρι και 16!), για το αν θα ισχύσει άνοδος
και όχι υποβιβασμός, αναλόγως του τι συμφέρει, για το πώς
και ποια κριτήρια πρέπει να καθορίσουν τις θέσεις για τις
ευρωπαϊκές διοργανώσεις.

Στο τέλος αυτής της κατάστασης και σε μια περίοδο που
η αξιοπιστία του κυπριακού ποδοσφαίρου βρισκόταν στο
ναδίρ, το μόνο βέβαιο είναι πως πέρα από την πραγματική
ζημιά – συνέπεια της πανδημίας, οι χειρισμοί των ανθρώπων
του κυπριακού ποδοσφαίρου, επιβεβαίωσαν την από καιρού
απόφαση της πλειοψηφίας των κύπριων φιλάθλων, οι οποίοι
έχουν γυρίσει την πλάτη στο άθλημα…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Ειλικρινείς 
προθέσεις

ΤΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Την αποκάλυψη ότι ο ΑΠΟΕΛ προχωρεί
αποφασιστικά στην δημιουργία ιδιό-
κτητου γηπέδου στην Κοκκινοτριμι-
θιά, έκανε ο πρόεδρος της Εταιρείας
«ΑΠΟΕΛ Ποδόσφαιρο», Πρόδρομος
Πετρίδης. Οι σημαντικές αποκαλύψεις
του Πρόδρομου Πετρίδη έγιναν την
περασμένη Πέμπτη σε συνέντευξη
εφ’ όλης της ύλης στην εβδομαδιαία
εκπομπή «Χωρίς VAR», στo Cablenet
Sports 1.

Ο Πρόδρομος Πετρίδης αναφέρ-
θηκε στις εξελίξεις που αφορούν στην
προσπάθεια του ΑΠΟΕΛ για ανέγερση

ιδιόκτητου γηπέδου, τονίζοντας πως
έχει προχωρήσει αρκετά το θέμα, με
τη διοίκηση να έχει καταλήξει σε δυο
σχέδια, από τα οποία θα επιλεγεί ένα.

Oνειρο ζωής 
Ο πρόεδρος του ΑΠΟΕΛ δήλωσε

συγκεκριμένα:«Είναι ένα όνειρο ζωής
του κάθε ΑΠΟΕΛίστα. Ευτυχήσαμε
φέτος και αναθέσαμε σε οικονομικό
οίκο να μας κάνει μια μελέτη. Το δώ-
σαμε σε οίκο του εξωτερικού για τη
μελέτη που αφορά στην κατασκευή
και συντήρηση. Βγήκε και ερωτημα-
τολόγιο από τους κατόχους loyalty.
Βγήκαμε και σε διαγωνισμό μέσω με-
γάλου αρχιτεκτονικού γραφείου στην
Κύπρο. Πήραμε συμβουλές και από
την UEFA. Βγήκαμε σε διεθνή διαγω-
νισμό για concept plans του γηπέδου
με τις προδιαγραφές που βάλαμε. Κα-
ταλήξαμε στους πέντε, μετά στους
δυο και τώρα τα μελετάμε. Μας πα-
ρουσιάστηκαν το Δεκέμβριο. Θα ερ-
χόντουσαν μέσα Μαρτίου για τα τελικά
και στη Συνέλευση της Εταιρείας να

τα παρουσιάσουμε. Η χωρητικότητα
θα είναι αρχικά 14.500 με προοπτική
να αυξηθεί με ακόμα 5.600».

Eτοιμο στο τέλος του 2023!
Ο πρόεδρος του ΑΠΟΕΛ αναφέρ-

θηκε και στο χρονοδιάγραμμα ολο-
κλήρωσης του μεγαλεπήβολου έργου:
«Στόχος το 2021 να ξεκινήσει και σε
δυο χρόνια να τελειώσει. Μας πήρε
πίσω η πανδημία, όμως πιστεύω πως
όταν όλοι οι συντελεστές επαναλει-
τουργήσουν και με καθυστέρηση
ίσως ενός χρόνου, να το υλοποιήσου-
με. Δεν είναι υποσχέσεις. Κανένας
κακόπιστος δεν μπορεί να μας χρεώσει
ως διοίκηση ή προσωπικά εμένα, για
αδιαφορία. Το γήπεδο θα είναι στην
Κοκκινοτριμιθιά».

Το ιδιόκτητο γήπεδο των γαλαζο-
κιτρίνων θα γίνει σε μια απ’ τις πλέον
αναπτυσσόμενες περιοχές στην επαρ-
χία της Λευκωσίας. Συγκεκριμένα θα
αναγερθεί στην περιοχή που βρίσκε-
ται πλησίον του εκπτωτικού χωριού
στην Κοκκινοτριμιθιά και γειτνιάζει
με το κτήριο που στέγαζε για πολλά
χρόνια την Παγκύπρια Εταιρεία Αρ-
τοποιών στην Κοκκινοτριμιθιά.

Εκεί ο ΑΠΟΕΛ διαθέτει ιδιόκτητη
γη 40 - 50 σκαλών ενώ θα χρησιμο-
ποιηθεί και χαλίτικη γη ακόμα 100
σκαλών. Η έκταση αυτή θα χρειαστεί
για τον περιβάλλοντα χώρο και κυρίως
για άνετο παρκάρισμα των οχημάτων
των φιλάθλων. 

Οι προδιαγραφές 
Το γήπεδο θα είναι πλήρως στε-

γασμένο. Η αρχική χωρητικότητα θα
είναι στις14.500 (με προοπτική να
φτάσει στις 20.000). Με δεδομένο ότι
ο ΑΠΟΕΛ υποχρεούται να δίνει το
10% την χωρητικότητας στους φιλο-
ξενούμενους οπαδούς, με βάση την
προκήρυξη της ΚΟΠ, θα μπορεί να
έχει στην διάθεση του λίγο περισσό-
τερους από 12.000 οπαδούς του, αριθ-
μός που θα του δίνει πολύ σημαντικό
πλεονέκτημα και μεγάλη δύναμη –
ώθηση προκειμένου να δημιουργήσει
ακόμα πιο ισχυρή έδρα. 

Για να γίνει εφικτό ένα τόσο ση-
μαντικό έργο για τον ΑΠΟΕΛ σε τόσο
δύσκολες εποχές και πριν τα 100χρονα
του Συλλόγου, είναι απαραίτητη η
κρατική χορηγία η οποία, με βάση
την περίπτωση του «ΑΕΚ Αρένα»,
μπορεί να φτάσει στο 50% του συ-
νολικού κόστους.  Στον ΑΠΟΕΛ θα
επιδιώξουν χαμηλότοκο δανεισμό.
Πολύ σημαντικό ρόλο θα διαδραμα-
τίσει η συνδρομή του ΑΠΟΕΛίστικου
κόσμου, με την προοπτική αγοράς
εισιτηρίου διαρκείας στο ιδιόκτητο
γήπεδο από 8 – 10 χιλιάδες οπαδών
του. Τέλος έγιναν και γίνονται προ-
σπάθειες για εξεύρεση εγχώριων και
ξένων επενδυτών.

Μια άλλη σημαντική παράμετρος

είναι και το ότι η διοίκηση του ΑΠΟΕΛ
ενημέρωσε την UEFA για τα σχέδια
ανέγερσης ιδιόκτητου γηπέδου και
δέχτηκε συμβουλές που αφορούν
στην τεχνική υποδομή και όχι μόνο. 

«Ιδιοκτήτης» το Σωματείο 
Όπως είναι γνωστό, το Σωματείο

ΑΠΟΕΛ έχει εκχωρήσει δικαιώματα
λειτουργίας του ποδοσφαιρικού τμή-
ματος του στην Εταιρεία «ΑΠΟΕΛ
Ποδόσφαιρο». Το ιδιόκτητο γήπεδο
θα ανήκει στο Σωματείο ΑΠΟΕΛ αφού
με βάση την νομοθεσία της Κυπριακής
Δημοκρατίας, οι εταιρείες δεν δι-
καιούνται κρατική χορηγία για ανέ-
γερση ιδιόκτητου γηπέδου σε αντί-
θεση με τα σωματεία.

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Aστοχες συγκρίσεις
Στα επιχειρήματα που προβάλλουν
αρκετοί, υποστηρικτές της οριστικής
διακοπής των φετινών πρωταθλημά-
των, συμπεριλαμβάνονται και οι ανά-
λογες αποφάσεις σε άλλες χώρες της
Ευρώπης και σε πρωταθλήματα πολύ
μεγαλύτερου ποδοσφαιρικού εκτοπί-
σματος, όπως το γαλλικό, το ολλανδικό
και το πρωτάθλημα του Βελγίου. Άστο-
χες συγκρίσεις! Γιατί στις χώρες αυτές,
ξεκάθαρα οι κυβερνήσεις και οι απο-
φάσεις τους καθιστούσαν αδύνατη τη
συνέχιση των πρωταθλημάτων. Γιατί
στην Κύπρο οι κυβερνητικές αποφά-
σεις άφηναν  ελπίδες. Γιατί από χώρα
σε χώρα η κατάσταση με το πρόβλημα
της πανδημίας διαφέρει. Γιατί υπάρ-
χουν και χώρες με μεγαλύτερο το πρό-
βλημα σε κρούσματα και θανάτους,
που κάνουν πραγματική προσπάθεια
να ξαναπαίξουν, που εξαντλούν τα πε-
ριθώρια και τις πιθανότητες.

* * * * *

Ευτυχώς… 
Όσο και αν φαίνεται περίεργο, ευτυ-
χώς που τελειώνει η κρίση γύρω από

την απόφαση διακοπής ή όχι του πρω-
ταθλήματος γιατί μπουχτίσαμε. Υπο-
κρισία, ερασιτεχνισμούς, προσβολές,
ίντριγκες… πόσο ν’ αντέξει το στομάχι
μας. Πήραν την απόφαση και ανακου-
φιστήκαμε.

* * * * *

Η εικόνα του καθενός 
Σε περιπτώσεις όπως αυτήν που δια-
νύουμε- έντονες διαφωνίες στο ποδό-
σφαιρο εν μέσω της πανδημίας - ο  κα-
θείς  από αυτούς που εμπλέκονται πα-
ρουσιάζει την εικόνα του και το επίπε-
δό του. Μέσα από όλη αυτήν τη διαδι-
κασία,  που δυστυχώς είναι λυπηρή σε
μεγάλο βαθμό, είδαμε πολλά. Πάρα
πολλά.

* * * * *

Κίνγκσλι και πόρτα εξόδου
Ανήρτησε επιστολή σε μέσο κοινωνι-
κής δικτύωσης ο ποδοσφαιριστής της
Νέας Σαλαμίνας Κίνγκσλι Ονουέγκμ-
που. Είπε στην ανάρτηση πολλά αρνη-
τικά για το Διοικητικό Συμβούλιο της
Βαρωσιώτικης ομάδας. Μετά  έτρεξε

να τα μαζέψει, ζητώντας συγγνώμη.
Όμως το κακό έγινε. Κάτι που  θα φα-
νεί όταν ανοίξει η πόρτα εξόδου. 

* * * * *

Οι «σοφοί» και τα σπορ
Το να είναι κάποιος επιστήμονας και
καταξιωμένος, δε σημαίνει και απαραί-
τητα πως κατέχει την πάσα αλήθεια για
όλα τα θέματα. Γεγονός είναι πως δό-
θηκε ο χώρος, και πολύ σωστά, στην
επιστημονική ομάδα ώστε να δράσει
όπως πίστευε στη διαχείριση της κρί-
σης, όμως κάποια στιγμή η κυβέρνηση
πρέπει να αναλάβει το ρόλο για τον
οποίο εξελέγη: να κυβερνά. Το κομμά-
τι του αθλητισμού, είναι ένα από αυτά
που παρατηρήθηκαν αστοχίες καθώς
δεν θα μπορούσαν να είναι σε θέση οι
επιστήμονες να γνωρίζουν τις ιδιαιτε-
ρότητες προπόνησης και αγώνων του
κάθε αθλήματος. Θα έπρεπε να μετέ-
χουν της ομάδας και επιστήμονες επί
των αθλητικών για να λαμβάνεται υπό-
ψη και η δική τους γνώμη στις αποφά-
σεις. Αλλιώς, σε ορισμένες περιπτώ-
σεις λέγονται και γράφονται και αστει-
ότητες. Να τους προσέχουμε για να

τους έχουμε τους επιστήμονες, όπως
μας πρόσεξαν κι αυτοί ως εδώ.

* * * * *

Eμεινε η απορία!
Από την πρώτη στιγμή δημοσιοποί-
ησης του σχεδιασμού των χαλαρωτι-
κών μέτρων, εκφράστηκε η απορία και
ζητήθηκε η διευκρίνιση (επίσημα από
Ανόρθωση) γιατί τέσσερις αθλητές στί-
βου με τον προπονητή τους (σύνολο
πέντε) μπορούν να προπονηθούν σ’
ένα ανοικτό γήπεδο και κάτω από τις
ίδιες συνθήκες δεν επιτρέπεται να
συμβεί το ίδιο με τους ποδοσφαιρι-
στές. Μείναμε με την απορία, αφού
ούτε ο Υπουργός Υγείας, ούτε οποιοσ-
δήποτε άλλος αξιωματούχος της κυ-
βέρνησης δεν θέλησε να δώσει μια
απάντηση, σ’ ένα θέμα το οποίο, σε με-
γάλο βαθμό, θα μπορούσε κάποιος να
υποστηρίξει πως καθόρισε ή… βοήθη-
σε κάποιους να καθορίσουν το αποτέ-
λεσμα της απόφασης για το μέλλον
του φετινού πρωταθλήματος και σε
ό,τι έχει να κάνει με το απαιτούμενο
χρονικό διάστημα προετοιμασίας των
ποδοσφαιριστών…

Το όραμα 
του ιδιόκτητου 
γηπέδου γίνεται
πραγματικότητα
Στην Κοκκινοτριμιθιά θα αναγερθεί το «σπίτι» 
του ΑΠΟΕΛ χωρητικότητας 14.500 θεατών  

�������

Η διοίκηση του ΑΠΟΕΛ
ενημέρωσε την UEFA και
δέχτηκε συμβουλές που
αφορούν στην τεχνική
υποδομή και όχι μόνο.

Το γήπεδο της Φερεντσβάρος στην Ουγγαρία είναι πρότυπο για το πλάνο του ΑΠΟΕΛ.

«Πρότυπο» το Groupama Arena
Tο Groupama Arena είναι  ένα υπερσύγχρονο γήπεδο στην Βουδαπέστη, «σπί-
τι» της Ουγγρικής Φερεντσβάρος. Άρχισε να κατασκευάζεται το 2013 και παρα-
δόθηκε τον Αύγουστο του 2014, με το κόστος του να αγγίζει τα 46 εκ. ευρώ. Το
Groupama Arena βρίσκεται στην κατηγορία 4 της UEFA, που σημαίνει ότι μπο-
ρεί να φιλοξενήσει παιχνίδια προκριματικών για το Μουντιάλ και το Euro, αλλά
και παιχνίδια Champions League μέχρι τη φάση των προημιτελικών. Έχει χωρη-
τικότητα 22.000 θεατών για την Ευρώπη και 23.800 για το ουγγρικό πρωτάθλη-
μα. Αποτελεί πρότυπο για την δημιουργία του ιδιόκτητου γηπέδου του ΑΠΟΕΛ.
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Στην παρούσα φάση η κριτική για
την ΕΕ εντείνεται. Ειδικότερα, γί-
νεται αναφορά σε έλλειψη αλλη-
λεγγύης προς τις αδύναμες χώρες
καθώς και σε ανεπάρκεια συντο-
νισμού που αφορά την αντιμετώ-
πιση του κορωνοϊού. Σε κάποια
σημεία, η κριτική είναι βάσιμη και
πρέπει να αποτελέσει τροφή συ-
ζήτησης για την περαιτέρω πορεία. 

Η αρχική αντίδραση των κρατών
μελών να αναζητήσουν άμεσες λύ-
σεις σε εθνικό επίπεδο ήταν κα-
τανοητή, όμως γρήγορα διαφάνηκε
η αναποτελεσματικότητα τέτοιων
προσεγγίσεων.  

HEE, παρά τις όποιες αδυναμίες,
έδρασε αποτελεσματικά. Ιδιαίτερα
η παρέμβαση της ΕΚΤ απέτρεψε
μια ακόμη βαθύτερη οικονομική
κρίση, επιτρέποντας στις Κυβερ-
νήσεις της Ευρωζώνης να εξασφα-
λίσουν δανεισμό με σχετικά ευνοϊ-
κούς όρους και να καλύψουν τις

άμεσες ανάγκες ιατροφαρμακευ-
τικής περίθαλψης και στήριξης της
απασχόλησης, όπως επίσης να συγ-
κρατήσουν τα εισοδήματα. 

Περαιτέρω, το Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο συμφώνησε σε σειρά δρά-
σεων συνολικού ύψους περίπου
€500 δισ. προς όφελος των κρατών
μελών, ενισχύοντας το κλίμα εμ-
πιστοσύνης στις αγορές, που απο-
τελεί καθοριστικό παράγοντα υπό
τις παρούσες συνθήκες. 

‘Ολα τα στοιχεία καταδεικνύουν
ότι η σημερινή κρίση θα είναι βα-
θύτερη και πιο παρατεταμένη από
τις αρχικές εκτιμήσεις και ότι θα
επηρεάσει σε μεγαλύτερο βαθμό
τις χώρες του νότου. Για το λόγο
αυτό, τα επόμενα χρόνια θα απαι-
τηθούν γενναιόδωρες συμπληρω-
ματικές ενέργειες για να αποτραπεί
η οικονομική και κοινωνική κρίση
και να περιοριστούν ζητήματα
βιωσιμότητας του δημόσιου και

ιδιωτικού χρέους. Ήδη στο επίπεδο
της ΕΕ υπάρχει συμφωνία αρχών
για τη δημιουργία ενός ταμείου
ανάκαμψης, τύπου “Marshall
Plan”. Ουσιαστικής σημασίας είναι
το μέγεθος της παρέμβασης και
η ποιότητα των δράσεων μέσω
του συγκεκριμένου ταμείου. Ειδικοί
αποτιμούν ότι θα απαιτηθούν συμ-
πληρωματικά κονδύλια πέραν των
€500 δισ., ανεβάζοντας τις συνο-
λικές κοινοτικές παρεμβάσεις σε
ποσό πέραν του €1 τρισ. Δεδομέ-
νου ότι κάποιες χώρες αντιμετω-
πίζουν ήδη θέμα υπέρμετρου δη-
μόσιου χρέους, σημαντικό μέρος
πρέπει να διοχετευθεί σε αυτές
ως βοήθεια.

Εξίσου κρίσιμης σημασίας είναι
οι δράσεις να επικεντρωθούν στους
τομείς οι οποίοι διασφαλίζουν βιώ-
σιμο αναπτυξιακό μοντέλο. Το μέλ-
λον της ΕΕ θα κριθεί στους νευ-
ραλγικούς τομείς της έρευνας, και-

νοτομίας, ηλεκτρονικής διακυβέρ-
νησης και κλιματικής αλλαγής. Επι-
πλέον, σημαντικά κονδύλια θα
απαιτηθούν στους τομείς της υγείας
και εξ αποστάσεως εκπαίδευσης.
Άλλοι τομείς, ιδιαίτερης σημασίας
για την Κύπρο, που χρήζουν στή-
ριξης / αναδιάρθρωσης είναι ο αει-
φόρος τουρισμός και οι αερομετα-
φορές.

Πρόδηλα σε αυτούς τους τομείς
θα χρειαστούμε περισσότερη και
πιο αποτελεσματική Ευρώπη, όπως
και έξυπνη παρέμβαση του κράτους
για στήριξη δράσεων του ιδιωτικού
τομέα. Θα απαιτηθεί επίσης διεθνής
συνεργασία στην οποία η ΕΕ πρέπει
να συνεχίσει να πρωτοστατεί.

Η πρόσφατη απόφαση του Γερ-
μανικού Συνταγματικού Δικαστη-
ρίου που αφορά το πρόγραμμα πο-
σοτικής χαλάρωσης δικαιολογη-
μένα δημιουργεί ανησυχίες για την
αποτελεσματικότητα των μελλον-

τικών παρεμβάσεων της ΕΚΤ. Εν-
τούτοις, οι μέχρι τώρα περιορισμέ-
νες επιπτώσεις στις αγορές δείχνουν
ότι η νέα αυτή πρόκληση φαίνεται
να είναι διαχειρίσιμη. 

Συμπερασματικά, η ΕΕ έχει δια-
δραματίσει ένα θετικό ρόλο στην
αντιμετώπιση των συνεπειών της
πρωτόγνωρης οικονομικής κρίσης,
παρά τις όποιες δικαιολογημένες
κριτικές για ορισμένες πτυχές της
παρέμβασής της. Τα επόμενα χρό-
νια ό ρόλος της θα πρέπει να είναι
ακόμη πιο ουσιαστικός. Το πνεύμα
της ενωμένης Ευρώπης μπορεί να
βγει ενδυναμωμένο από τη σημε-
ρινή κρίση.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οικονο-
μολόγος και πρώην διευθυντής στο
Υπουργείο Οικονομικών.
Ο Όμηρος Πισσαρίδης είναι διευθύνων
σύμβουλος της Pricewaterhouse Coo-
pers Investment Services. 

Quo vadis Europa - μια οικονομική οπτική

Χειρόφρενο τράβηξαν οι πωλήσεις αυτοκινήτων Πλάνο για 
εξοικονόμηση
368,5 εκατ.
Αναστολή κάποιων έργων

«Ασκήσεις επί χάρτου» για εξοικο-
νόμηση 368,5 εκατ. ευρώ κάνει το
υπ. Οικονομικών. Το πλάνο της εξοι-
κονόμησης δεν αφορά σε μείωση
μισθών, συντάξεων, κοινωνικών
παροχών και αναπτυξιακών έργων.
Κάποια κατασκευαστικά έργα όπως
το νέο κτήριο της Βουλής και ο δρό-
μος Πόλης Χρυσοχούς- Πάφου μπο-
ρεί να περιμένουν. Σελ. 4

Αναζητείται
φόρμουλα για
τα εστιατόρια
Πιθανόν να ανοίξουν ενωρίτερα

Τη φόρμουλα για επαναλειτουργία
των εστιατορίων αναζητεί η κυ-
βέρνηση.Εστιατόρια και καφετέριες
αναμένεται ν’ ανοίξουν στις 21
Μαΐου, αλλά η εξυπηρέτηση θα γί-
νεται μόνο σε εξωτερικούς χώρους.
Από τις 9 Ιουνίου θα μπορούν να
λειτουργήσουν πλήρως. Ωστόσο,
δεν αποκλείεται λόγω των θετικών
επιδημιολογικών δεδομένων να
λειτουργήσουν ενωρίτερα. Σελ. 6

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΕΛΛΑΔΑ

Αναζητούν ακίνητα και
σε περίοδο καραντίνας
Το 85% των υποψήφιων αγοραστών ή ενοι-
κιαστών κατοικιών στην Ελλάδα, ανησυχεί
αλλά δεν προτίθεται να καθυστερήσει ή
ακόμα και να ακυρώσει τις αποφάσεις του
λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού, σύμ-
φωνα με έρευνα του δικτύου ηλεκτρονικών
αγγελιών ακινήτων Spitogatos.gr. Σελ. 12

ΠΑΓΚΟΣΜΙΩΣ

Eσοδα 1,2 τρισ. δολ. θα
χάσει φέτος ο τουρισμός
Πρωτοφανή καταστροφή, τη μεγαλύτερη
που έχει γνωρίσει ο κλάδος από το 1950,
έχουν προκαλέσει στον παγκόσμιο τουρι-
σμό η πανδημία του κορωνοϊού και τα μέ-
τρα κοινωνικού αποκλεισμού. Η οικονομική
ζημία εκτιμάται να κυμανθεί μεταξύ 910
δισ. και 1,2 τρισ. δολάρια. Σελ. 11

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΕΣ

Συγχώνευση
39 δισ. αλλάζει
τα δεδομένα 
στη Βρετανία

Σελ. 10

Η στήριξη κόστισε ακριβά στο κράτος
Ποντάρει στο επιτυχές άνοιγμα των επιχειρήσεων και για ανάκαμψη των δημοσίων οικονομικών

Στο 116,8% αναμένεται να φθάσει
το 2020 το δημόσιο χρέος της Κύ-
πρου, λόγω του δανεισμού για να
στηριχθεί η οικονομία. Το κόστος
στα δημόσια οικονομικά από τα
πακέτα στήριξης ανέρχεται στα
1,3 δισεκατομμύρια ευρώ για την

τριμηνία μέχρι και τον Ιούνιο. Το
Υπουργείο Οικονομικών προβλέ-
πει μείωση του πραγματικού ΑΕΠ
κατά 7% το 2020 και μία περίοδο
ανάκαμψης της οικονομίας στους
τελευταίους 5 μήνες του έτους.
Ωστόσο, προβλέπει ισχυρή ανά-

πτυξη 6% το 2021 και αναμένει
ότι θα καλύψει κατά πολύ τη ζημιά
που υπέστη το 2020. Η Κύπρος
ποντάρει σε όλους τους επιχει-
ρηματικούς τομείς και αναμένει
να ανακάμψουν. Για τη στήριξη
εργαζομένων το κράτος θα δώσει

700 εκατ. ευρώ. Για την υγεία
αποδέσμευσε 100 εκατ. ευρώ από
τα τέλη Μαρτίου. Από την ανα-
στολή του ΦΠΑ χάνει περίπου
100 εκατ. ευρώ το μήνα, ενώ θα
χάσει 100 εκατ. ευρώ και από την
αναστολή των εισφορών του Γε-

ΣΥ. Για τη στήριξη του τουρισμού
αντιστοιχούν 11 εκατ. ευρώ, το
κονδύλι που αντιστοιχεί σε εγ-
γυήσεις προς τους ξενοδόχους
για προκρατήσεις, και για τα αε-
ροδρόμια φτάνουν συνδυαστικά
τα 90 εκατομμύρια ευρώ. Σελ.3

Η πανδημία ήλθε ως η κατακλείδα μιας μακράς πτωτικής πορείας του κλάδου του αυτοκινήτου, ο οποίος βρισκόταν σε σημείο καμπής και
μετασχηματισμού, προκειμένου να αντεπεξέλθει στα νέα δεδομένα. Η κερδοφορία του κατρακυλάει και η ζήτηση συρρικνώνεται περισσότερο.
Κατακόρυφη πτώση 49% σημείωσαν τον Μάρτιο οι πωλήσεις στις ΗΠΑ και 52% στην ΕΕ. Σελ. 9

Κύπρος 1,99% 0,08%
Γερμανία -0,55% -0,05%
Γαλλία 0,03% -0,08%
Ιταλία 1,91% 0,16%
Ισπανία 0,81% 0,02%
Ιρλανδία 0,12% 0,00%
Ελλάδα 2,13% 0,00%
Ην. Βασίλειο 0,23% -0,05%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cy

Κίνητρα
επαναδραστηριοποίησης
Νέο πακέτο που στηρίζεται σε τρεις πυλώνες
προωθεί η κυβέρνηση, και στο οποίο περιλαμ-
βάνονται, η απευθείας στήριξη των πολύ μι-
κρών επιχειρήσεων, η παραχώρηση κρατικών
εγγυήσεων προς τις τράπεζες για δανειοδότηση
μικρομεσαίων και μεγάλων επιχειρήσεων και
τέλος, η παροχή κινήτρων προς τους ιδιοκτήτες
ακινήτων έτσι ώστε να αποδεχθούν από 30-
50% μείωση των ενοικίων που εισπράττουν
από πρόσωπα που πλήττονται από τον κορω-
νοϊό. Το πακέτο αυτό στοχεύει στον επιχειρημα-
τικό κόσμο προσφέροντας κίνητρα για επανα-
δραστηριοποίηση. Επίσης, οι επιχειρήσεις επω-
φελούνται και από το σχέδιο αναστολής δόσεων
που ανακοινώθηκε αμέσως μετά την επιβολή
του lockdown. 

••••
Αναμενόμενη στήριξη 
Αναμενόμενη στήριξη από το ΔΝΤ έλαβε η
Κριστίν Λαγκάρντ για τη συνέχιση του προ-
γράμματος αγοράς ομολόγων. Η επικεφαλής
του ΔΝΤ σημείωσε ότι σε αυτήν την ύφεση οι
κεντρικές τράπεζες και εθνικές αρχές πρέπει
να χρησιμοποιήσουν όλα τα εργαλεία που
έχουν στη διάθεσή τους. Από την πλευρά της,
η επικεφαλής της ΕΚΤ σημείωσε ότι «θα πρέ-
πει να εφαρμόσουμε όλες τις διαθέσιμες πο-
λιτικές για την αντιμετώπιση αυτού του σοκ».
Η στήριξη ήρθε σε μια στιγμή που η εφαρμο-
γή του «what ever it takes» έτυχε δικαστικής
απόρριψης στη Γερμανία από το συνταγματικό
δικαστήριο της χώρας, το οποίο αποφάσισε
μάλιστα να δώσει διορία τρεις μήνες στην κ.
Λαγκάρντ για να δικαιολογήσει τις αγορές
ομολόγων που διενεργεί όλον αυτόν τον και-
ρό η ΕΚΤ στο πλαίσιο του προγράμματος νομι-
σματικής πολιτικής. 

••••

Βάζει δύσκολα 
η γερμανική δικαιοσύνη 
Εν μέρει παραβίαση των κανόνων του Συντάγ-
ματος αποφάσισε η γερμανική δικαιοσύνη εξε-
τάζοντας το πρόγραμμα ποσοτικής χαλάρωσης
που εφαρμόζει η ΕΚΤ από το 2015. Η απόφαση
καλεί τη γερμανική κεντρική τράπεζα να σταμα-
τήσει τη διενέργεια αγορών γερμανικών ομολό-
γων ως μέρος τους προγράμματος ποσοτικής
χαλάρωσης που εφαρμόζει η ΕΚΤ. Η απόφαση
δύναται να διαφοροποιηθεί εφόσον η ΕΚΤ δώ-
σει σε περίοδο τριών μηνών πειστικές απαντή-
σεις για την αναγκαιότητα του μέτρου. Το μπα-
λάκι τώρα βρίσκεται στην ΕΚΤ, η οποία θα πρέ-
πει να λάβει εκ νέου απόφαση ότι το πρόγραμ-
μα που ακολουθεί δεν έχει δυσανάλογες του
οφέλους οικονομικές επιπτώσεις. Σε αντίθετη

περίπτωση η Bundesbank όχι μόνον θα αναγκα-
στεί να σταματήσει τις αγορές ομολόγων, αλλά
επιπλέον θα πρέπει να πουλήσει στην αγορά
όλα τα ομόλογα που έχει συσσωρεύσει μέχρι
σήμερα μέσω του προγράμματος. Η απόφαση
δεν θεωρείται ουσιώδης αλλά έχει περισσότε-
ρο σημειολογικό χαρακτήρα αν και πραγματικά,
οι αγορές την υποδέχθηκαν με επιφυλάξεις που
συνοδεύθηκαν από ρευστοποιήσεις έναντι του
ευρωπαϊκού νομίσματος. 

••••
Σενάρια επί χάρτου
Σχέδιο προς υλοποίηση, όταν δοθεί το πράσινο
φως, για άνοιγμα των αεροδρομίων ετοιμάζει η
κυβέρνηση, ως απαραίτητη προϋπόθεση επα-
νεκκίνησης της τουριστικής βιομηχανίας. Την
ίδια στιγμή ο αρμόδιος υφυπουργός ξεκαθαρί-
ζει ποια θα είναι η στόχευση σε αυτήν την κου-
τσουρεμένη, όπως πάει να εξελιχθεί, τουριστι-
κή περίοδο. Σύμφωνα με τον κ. Περδίο, η προ-
σοχή θα στραφεί στις γειτονικές μας χώρες εν-
δεχομένως λόγω της μικρής διάρκειας των πτή-
σεων, οι οποίες δυνατόν να περιληφθούν στο
πρώτο κύμα χαλαρώσεων.  Ήδη οι παραδοσια-
κές αγορές καταγράφουν μεγάλες απώλειες
που φαίνεται ότι δεν είναι αναστρέψιμες. Όπως
και να έχει, η προσοχή φέτος θα δοθεί στον
εσωτερικό τουρισμό αφού οι δυσκολίες στις
πτήσεις όταν θα ξεκινήσουν πολύ πιθανόν θα
«καθηλώσουν» στην Κύπρο πολλούς παραδο-
σιακούς ταξιδιώτες κατά τη καλοκαιρινή περίο-
δο. 

••••
Απορία 
Οι κρατικές επενδύσεις είναι απαραίτητες για
στήριξη του κατασκευαστικού κλάδου και αυτό
είναι διαχρονικά ορθό και απόλυτα κατανοητό
να ζητείται από τους επαγγελματίες του κλά-
δου. Το ερώτημα είναι εάν η συγκυρία, μετά
από τρία πακέτα στήριξης, το αντέχει. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΑΝΤΩΝΗ ΖΑΪΡΗ*

Εργασιακή πανδημία 
και επιβράδυνση 
της οικονομίας

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Τιμή Ασφαλείας
Στις περιπτώσεις όπου το
κράτος θεωρεί πως η τιμή
που έχει διαμορφωθεί
στην αγορά για συγκεκρι-
μένο αγαθό ή υπηρεσία
είναι υπερβολικά χαμηλή
και «άδικη» για τους προ-

μηθευτές, τότε μπορεί να παρέμβει και να
καθορίσει κατώτατο όριο τιμής, το οποίο
φυσικά θα είναι ψηλότερο από την τιμή
ισορροπίας (αγοραία τιμή). Το κατώτατο
αυτό όριο τιμής ονομάζεται επίσης και τι-
μή ασφαλείας και αποτελεί την ελάχιστη
τιμή πώλησης του συγκεκριμένου αγαθού
ή υπηρεσίας στην αγορά.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Το άνοιγμα των σχολείων με τον τρόπο που δρομολογείται τους αφήνει όλους μερικώς ανικανοποίητους.

Η επιβράδυνση της παγκόσμιας οι-
κονομίας από τις επιπτώσεις της
COVID-19 κυμαίνεται μεταξύ -
35%(ΟΟΣΑ), -18,6% (Uni Credit)
και -6% (ΗΒC), ενώ στη χώρα μας
η ύφεση είναι δυνατόν να αγγίξει
το -10% σε ετήσια βάση. Η υποχώ-
ρηση του δείκτη οικονομικού κλί-
ματος για τον μήνα Μάρτιο ήταν
στις 109,4 μονάδες έναντι 113,2
μονάδων τον προηγούμενο μήνα,
με την καταναλωτική εμπιστοσύνη
επιπλέον να δέχεται καθίζηση για
τον ίδιο μήνα στις -16,5 μονάδες
έναντι -4,8 του Φεβρουαρίου. Και
οι δύο δείκτες προοιωνίζονται αρ-
νητικές προβλέψεις σε βάθος χρό-
νου και στο σύνολο των κλάδων
της οικονομίας. Δίχως κανείς να

είναι βέβαιος όσον αφορά την ασφά-
λεια τυχόν προβλέψεων, μιας και
ούτως ή άλλως πρόκειται για προ-
βλέψεις, σχετικά με την εξέλιξη
τόσο την υγειονομική όσο και την
οικονομική, είναι ωστόσο πιθανό
η βαρύτητα αυτής της κρίσης να
είναι έτι περαιτέρω χειρότερη της
χρηματοπιστωτικής κρίσης 2008-
2015. 
Οι σημαντικές επιπτώσεις όμως
στον κόσμο της εργασίας είναι
εφιαλτικές, όπου σύμφωνα με προ-
καταρκτικές προβλέψεις του Διε-
θνούς Γραφείου Εργασίας αναμέ-
νεται σε περίπτωση πτώσης κατά
8% του ΑΕΠ αύξηση κατά 25 εκα-
τομμύρια των ανέργων μέχρι και
το δυσμενές σενάριο απώλειας 1,25
δισ. θέσεων εργασίας, δηλαδή του
1/3 των εργαζομένων παγκοσμίως,
που ανέρχονται σήμερα σε 3,3 δισ.
Οι προβλέψεις για τη χώρα μας μι-
λούν για σταδιακή εκτίναξη της
ανεργίας στο 30%, καθώς τα απο-
τελέσματα της βαριάς ύφεσης θα
ακολουθούν τους πλέον δυναμικά
συμμετέχοντες κλάδους της οικο-
νομίας στο ΑΕΠ, π.χ. τουρισμός,
εμπόριο, κατασκευές, για αρκετό
χρονικό διάστημα. 

Η ανησυχία, βεβαίως, έγκειται
ότι πλέον της απώλειας εργασίας
προκύπτει μείωση του πρωτογενούς
εισοδήματος, που σημαίνει χαμηλή
κατανάλωση αγαθών και υπηρε-
σιών λόγω εισοδηματικής απίσχνα-
σης.

Σύμφωνα με εκτιμήσεις επίσης

για το 2020 του Διεθνούς Γραφείου
Εργασίας (International Labour
Organization) οι εργαζόμενοι σε
όλο τον κόσμο είναι δυνατό να χά-
σουν, στην περίπτωση χαμηλής
εκτίμησης, 860 δισ. δολάρια εισο-
δήματος, ενώ στην περίπτωση υψη-
λού εκτίμησης οι απώλειες υπολο-
γίζονται σε 3,4 τρισ. δολάρια εισο-
δήματος. Από την άλλη, μισό δι-
σεκατομμύριο άνθρωποι είναι πι-
θανό να οδηγηθούν σε συνθήκες
φτώχειας (υπολογιζόμενης απώ-
λειας τουλάχιστον -20% του εισο-
δήματός τους). 

Η κατανομή αυτών των πληθυ-
σμών σύμφωνα με την ερευνητική
πηγή Oxfam έχει ως εξής: Ευρώπη
και Kεντρική Ασία 30,5 εκατ. άν-
θρωποι, Μ. Ανατολή και Β. Αφρική
44,9 εκατ. άνθρωποι, υποσαχάρια
Αφρική 44,6 εκατ., Λ. Αμερική και
Καραϊβική 54,3 εκατ., Ν. Ασία 128,8
εκατ. και Α. Ασία - Ειρηνικός 239,8
εκατομμύρια. Σημειωτέον ότι το
επίπεδο φτώχειας ορίζεται για ει-
σόδημα κάτω των 5,50 δολ. ημε-
ρησίως. Είναι βέβαιο ότι, με το δε-
δομένο της διαφορετικότητας της
παρούσας κρίσης από κάθε προ-
ηγούμενη, ο ρόλος του κράτους
καθίσταται καθοριστικός όχι μόνο
για το κρίσιμο μεσοδιάστημα μέχρι
τα τέλη του 2020 αλλά και στη συ-
νέχεια με τις επιθετικές πολιτικές
που θα εφαρμόσει εάν θέλουμε να
κάνουμε πράξη την εκτίναξη της
οικονομίας, τύπου V, την επόμενη
μέρα.

Η επιτυχημένη διαχείριση της
υγειονομικής κρίσης από την κυ-
βέρνηση αφήνει μια σημαντική
παρακαταθήκη που «γεννάει» προσ-
δοκίες όσον αφορά την πλήρη άρση
των «ανόητων» πολλές φορές γρα-
φειοκρατικών, πολεοδομικών εμ-
ποδίων π.χ. στην έγκριση και υλο-
ποίηση μιας επένδυσης, καθώς δεν
υπάρχουν πλέον περιθώρια να πε-
ριμένει κανείς, καθώς η ανεργία
θα «φουντώνει» καθημερινά και ο
μόνος πυλώνας που μπορεί να στη-
ρίζεται το ΑΕΠ είναι οι επενδύσεις,
αφού οι εξαγωγές και η κατανάλωση
θα πάρει χρόνο μέχρι να αναρρώ-
σουν.

Οπως σωστά ξεκαθάρισε ο Ελ-
ληνας πρωθυπουργός, η ύφεση φέ-
τος θα είναι μεγάλη, αλλά η ανά-
καμψη θα είναι μεγαλύτερη το
2021. Η διαφορά είναι ότι υπάρχει
αυτή τη φορά ένα μεγάλο απόθεμα,
που είναι η αξιοπιστία της χώρας.

* Ο κ. Αντώνης Ζαΐρης είναι
αναπληρωτής αντιπρόεδρος ΣΕΛΠΕ,
επίκ. καθηγητής Διοίκησης
Επιχειρήσεων Πανεπιστημίου
Νεάπολις, Πάφος, Κύπρος.
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Mισό δισεκατομμύριο
άνθρωποι σε όλο τον
πλανήτη είναι πιθανό να
οδηγηθούν σε συνθή-
κες φτώχειας.

Ανοίγει η Ντίσνεϊλαντ Σαγκάης
ΣΑΓΚΑΗ. Τον Μάρτιο, τα πάρκα ανα-
ψυχής της Ντίσνεϊ σε όλο τον κόσμο
διέκοψαν τη λειτουργία τους εξαιτίας
της πανδημίας. Την Τρίτη, όμως, η
εταιρεία ανακοίνωσε την επανέναρξη
λειτουργίας της Ντίσνεϊλαντ στη
Σαγκάη στις 11 Μαΐου, υπό νέα αυ-
στηρά μέτρα ασφαλείας. «Συνειδη-
τοποιούμε ότι οι επισκέπτες επιθυ-
μούσαν διακαώς να επιστρέψουν
στη Ντίσνεϊλαντ στη Σαγκάη και οι
υπάλληλοί μας είναι ενθουσιασμένοι
που θα τους υποδεχθούν», είπε ο
Μπομπ Τσάπεκ, εκτελεστικός διευ-
θυντής της Walt Disney Company.
«Καθώς το πάρκο ανοίγει και πάλι,
με σημαντικά ενισχυμένα τα μέτρα
υγειονομικής ασφάλειας για εργα-
ζομένους και επισκέπτες, οι πελάτες
μας θα διαπιστώσουν ότι η Ντίσνεϊ-
λαντ στη Σαγκάη είναι εξίσου μαγική
όσο ποτέ», ανέφερε σε συνέντευξή
του στην εφημερίδα Washington
Post ο κ. Τσάπεκ. Οι πύλες του «πιο
ευτυχισμένου μέρους στον κόσμο»
–όπως διαφημίζει τον εαυτό της η
Ντίσνεϊλαντ– θα ανοίξουν με νέο κα-
νονισμό για εργαζομένους και επι-
σκέπτες.  Η είσοδος στις εγκαταστά-
σεις θα γίνεται «κλιμακωτά», έτσι
ώστε να αποφεύγεται ο συνωστισμός
που αποτελούσε μέχρι τώρα «σήμα
κατατεθέν» κάθε πάρκου Ντίσνεϊ
στον κόσμο. Οι τουρίστες θα πρέπει

να έχουν κλείσει ραντεβού εκ των
προτέρων και να έχουν δηλώσει ποιες
εγκαταστάσεις και παιχνίδια επιθυ-
μούν να επισκεφθούν. Αυτό σημαίνει
ότι οι επισκέπτες θα μπορούν να ει-
σέλθουν σε συγκεκριμένες ημερο-
μηνίες με το εισιτήριό τους, ενώ ακό-
μη και οι κάτοχοι ετήσιων εισιτηρίων
διαρκείας θα πρέπει να κλείσουν
ραντεβού.Για να εισέλθουν στο πάρ-
κο, οι επισκέπτες θα πρέπει να φορούν
μάσκα, με την Ντίσνεϊ να προσφέρει
τέτοιες μάσκες με τη μορφή του
«μπέιμπι Γιόντα», του ήρωα της ται-
νίας φαντασίας «Μαύρος Πάνθηρας»,
του αρκούδου Γουίνι και βέβαια του
εμβληματικού ποντικού Μίκι Μάους. 

REUTERS
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Επισκέπτες στην Ντίσνεϊλαντ της
Σαγκάης.

Το μυστηριώδες σύνδρομο στα παιδιά
Της PAM BELLUCK 
THE NEW YORK TIMES

Τα παιδιά δεν βρέθηκαν στο στό-
χαστρο της COVID-19 και τα πε-
ρισσότερα που προσβλήθηκαν
από τον κορωνοϊό εμφάνισαν
ήπια συμπτώματα. Ωστόσο, σε
Ευρώπη και ΗΠΑ καταγράφεται
ένα πολύ ανησυχητικό φαινόμενο,
που συχνά οδηγεί τους μικρούς
ασθενείς στις ΜΕΘ. Το «παιδια-
τρικό πολυσυστημικό φλεγμονώ-
δες σύνδρομο», όπως ονομάζεται,
είναι τόσο νέο που οι ειδικοί αδυ-
νατούν τα απαντήσουν στον λόγο
και στον τρόπο που ταλαιπωρεί
τους ανηλίκους.

Τα συμπτώματά του είναι ο
πυρετός, το δερματικό εξάνθημα,
τα κόκκινα μάτια, οι πρησμένοι
λεμφαδένες και το οξύ κοιλιακό
άλγος. Παρότι το νέο σύνδρομο
έχει πολλές ομοιότητες με τη σπά-
νια νόσο Καβασάκι, οι ειδικοί επι-
σημαίνουν ότι διαφέρει από αυ-
τήν. Σε αμφότερες τις περιπτώ-
σεις, παρατηρείται έντονη φλεγ-
μονή σε όλο το σώμα, που μπορεί
να επηρεάσει την καρδιά. Ωστόσο,
ο δρ Στίβεν Κέρνι, καθηγητής
παιδιατρικής εντατικολογίας στο
πανεπιστήμιο Κολούμπια, εξηγεί

ότι ο τρόπος που το νέο σύνδρομο
επηρεάζει την καρδιά είναι δια-
φορετικός. Το Καβασάκι προκαλεί
την εμφάνιση ανευρυσμάτων,
εφόσον παραμείνει χωρίς θερα-
πεία. Αντιθέτως, το νέο σύνδρομο
προκαλεί φλεγμονή στις στεφα-
νιαίες αρτηρίες και σε άλλα αι-
μοφόρα αγγεία. Επίσης, το νέο
σύνδρομο προκάλεσε σε πολλά
παιδιά «τοξικό σοκ» που χαρα-
κτηρίζεται από επικίνδυνη υπό-
ταση και αδυναμία θρέψης και
οξυγόνωσης των οργάνων.

Μέχρι στιγμής, το νέο σύνδρο-
μο έχει προκαλέσει μόνο έναν
θάνατο στη Βρετανία, σύμφωνα
με μελέτη που δημοσιεύθηκε στην
επιθεώρηση Lancet. Επίσης, οι
ειδικοί δεν γνωρίζουν τη συχνό-
τητα με την οποία εμφανίζεται,

αλλά μέχρι τώρα φαίνεται να πλήτ-
τει έναν μικρό αριθμό παιδιών.
Στα νοσοκομεία της Νέας Υόρκης
νοσηλεύονται 64 παιδιά, όλων
των ηλικιών, νεογνά αλλά και με-
γαλύτεροι έφηβοι, ενώ τουλάχι-
στον πενήντα κρούσματα έχουν
διαγνωστεί σε Βρετανία, Ιταλία,
Γαλλία, Ισπανία και Ελβετία. 

Πολλά από τα παιδιά που νό-
σησαν, βρέθηκαν θετικά στον
νέο κορωνοϊό όταν εμφάνισαν
συμπτώματα ή είχαν αντισώματα
που υποδεικνύουν ότι είχαν νο-
σήσει πριν από καιρό. Οι θερα-
πείες του συνδρόμου περιλαμβά-
νουν τη χορήγηση στεροειδών,
ενδοφλέβιας ανοσοσφαιρίνης,
υψηλής δόσης ασπιρίνης και αν-
τιβιοτικών, όπως και χορήγηση
οξυγόνου. Τα περισσότερα παιδιά
που το εμφάνισαν ήταν υγιή, ενώ
δεν φαίνεται να υπάρχει κληρο-
νομική προδιάθεση για αυτό.
Οπως επισημαίνει η παιδίατρος
δρ Κέιτ Σάφερ, αν ένα παιδί εμ-
φανίσει συμπτώματα, οι γονείς
πρέπει άμεσα να επικοινωνήσουν
με τον γιατρό τους και να μη θε-
ωρήσουν ότι τα εξανθήματα, ο
πυρετός ή ο πόνος στην κοιλιά
είναι ενδείξεις κάποιας παιδικής
ασθένειας.

Ο 8χρονος Τζέιντεν Χάντοβαρ
εισήχθη σε νοσοκομείο της Νέας
Υόρκης με το μυστηριώδες
σύνδρομο, που φέρεται ότι
σχετίζεται με τον κορωνοϊό. 

������

Εχει πολλές ομοιότη-
τες με τη σπάνια νόσο
Καβασάκι, αλλά οι 
ειδικοί επισημαίνουν
ότι διαφέρει από 
αυτήν.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     3Τ Ο  Θ Ε Μ ΑΚυριακή 10 Μαΐου 2020

ΔΗΜΟΣΙΑ ΔΙΑΒΟΥΛΕΥΣΗ
Εθνική Στρατηγική για Αντιμετώπιση των Εξαρτήσεων 2021 - 2028

Δείτε το προσχέδιο και
καταθέστε τα σχόλια και τις εισηγήσεις σας

στις ηλεκτρονικές διευθύνσεις
evi.kyprianou@naac.org.cy / info@naac.org.cy

ΠΙΟ ΚΟΝΤΑ ΣΕ ΑΛΗΘΙΝΟΥΣ ΤΡΟΠΟΥΣ ΖΩΗΣ,
ΜΑΚΡΙΑ ΑΠΟ ΕΞΑΡΤΗΣΕΙΣ

https://bit.ly/2zwvZ6k

35 Iosif Hadjiosif and Andreas Avraamides, 1st floor, 2028 Strovolos, Nicosia, Cyprus
Tel.: +357 22442960 / +357 22442972, Fax: +357 22305190

www.naac.org.cy, info@naac.org.cy

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το δημόσιο χρέος τη Κύπρου αναμέ-
νεται να φτάσει στο 116,8% το 2020
από τον εσωτερικό και το διεθνή δα-
νεισμό που έλαβε ώστε να είναι εις
θέση να στηρίξει την οικονομία με
τα πακέτα στήριξής της που φτάνουν
τα 1,3 δισεκατομμύρια ευρώ για την
τριμηνία μέχρι και τον Ιούνιο. Την
ίδια ώρα, το Υπουργείο Οικονομικών,
βάσει του προγράμματος σταθερό-
τητας που υπέβαλε στην Κομισιόν,
προβλέπει μείωση του πραγματικού
ΑΕΠ κατά 7% το 2020 και μία περίοδο
ανάκαμψης της οικονομίας στους
τελευταίους 5 μήνες του τρέχοντος
έτους. Ωστόσο, προβλέπει ισχυρή
ανάπτυξη 6% το 2021 όπου και θα
καλύψει κατά πολύ τη ζημιά που
υπέστη το 2020 λόγω της πανδημίας
του κορωνοϊού και του «lockdown»,
που φρέναρε το γρανάζι της οικο-
νομίας για 50 ημέρες. Η Κύπρος,
μπαίνοντας πλέον στη δεύτερη φάση,
ποντάρει σε όλους τους επιχειρη-
ματικούς τομείς και αναμένει να ανα-
κάμψουν. Δειλά - δειλά θα προσπα-
θήσει να ανοίξει στους επόμενους
μήνες και ο τουρισμός, ωστόσο είναι
ένα δύσκολο εγχείρημα. Εντός της
εβδομάδας ανακοινώθηκε πως ο
αριθμός των τουριστών διεθνώς μπο-
ρεί να μειωθεί κατά 60% έως 80%
το 2020 λόγω των επιπτώσεων του
νέου κορωνοϊού, βάσει έρευνας του

Παγκόσμιου Οργανισμού Τουρισμού
(UNWTO). Ο κλάδος έχει χάσει έτσι
74 δισ. ευρώ τους τρεις πρώτους μή-
νες του έτους και συνολικά οι απώ-
λειες σε έσοδα μπορεί να φθάσουν
τα 843 δισ. ευρώ έως και 1,11 τρισ.
ευρώ παγκοσμίως. Και η Κύπρος δεν
γίνεται φυσικά να μην επηρεαστεί.
Παρά όμως τις εκτιμήσεις που δεί-
χνουν πως η οικονομία για το 2020

είναι μαθηματικώς επιβεβαιωμένο
πως θα πιεστεί και με τον Υπουργό
Οικονομικών να δηλώνει εντός της
εβδομάδας ότι το 2020 θα υπάρξει
μια πιο βαθιά ύφεση από αυτή του
2013 και με μεγαλύτερη αβεβαιότητα,
την Πέμπτη πάρθηκε η απόφαση
να δοθούν 100 – 150 εκατ. ευρώ στις
πολύ μικρές επιχειρήσεις για τη στή-

ριξη της ρευστότητάς τους. Το κράτος
θέλησε λοιπόν βάσει των οικονομι-
κών του δυνατοτήτων (η Κύπρος
δεν είναι Γερμανία ή Ολλανδία) να
επιδοτήσει τις μικρές επιχειρήσεις
που έχουν προσωπικό έως 10 άτομα
και τους αυτοτελώς εργαζομένους
που έχουν αιτηθεί είτε μερική, είτε
πλήρη αναστολή εργασιών. Βάσει
των εξαγγελθέντων, προβλέπεται
χορηγία στις μικρές επιχειρήσεις
και αυτοτελώς εργαζομένους σε επι-
χειρήσεις σε πλήρη αναστολή ερ-
γασιών μέχρι την 3η Μαΐου 2.625
ευρώ, σε επιχειρήσεις που συνεχίζουν
να είναι σε πλήρη αναστολή εργα-
σιών μετά την 4η Μαΐου ύψους 3.500
ευρώ, σε επιχειρήσεις σε μερική ανα-
στολή εργασιών μέχρι την 3η  Μαΐου
στα 1.875 ευρώ, σε επιχειρήσεις που
συνεχίζουν να είναι σε μερική ανα-
στολή εργασιών μετά την 5η Μαΐου
ύψους 2.500 ευρώ, σε αυτοτελώς ερ-
γαζόμενους σε πλήρη ή μερική ανα-
στολή εργασιών μέχρι την 3η  Μαΐου
ύψους 1.125 ευρώ και τέλος στους
αυτοτελώς εργαζόμενους που συνε-
χίζουν να είναι σε πλήρη ή μερική
αναστολή εργασιών μετά την 4η
Μαΐου ύψους 1.500 ευρώ. Εν συνε-
χεία, βάσει του νέου οικονομικού
πακέτου που ανακοινώθηκε την
Πέμπτη, προβλέπεται η παροχή ρευ-
στότητας στις επιχειρήσεις μέσω
δανείων εγγυημένων από το κράτος
ύψους 1,5 δισ. ευρώ. Τα 300 εκατ.

ευρώ αφορούν για δανεισμό σε πολύ
μικρές επιχειρήσεις, οι οποίες εργο-
δοτούν κάτω από δέκα άτομα, το 1
δισ. ευρώ σε μεσαίες και μικρές επι-
χειρήσεις και 200 εκατ. ευρώ σε με-
γάλες επιχειρήσεις. Το ποσοστό εγ-
γύησης των δανείων θα είναι για τις
πολύ μικρές επιχειρήσεις και αυτο-
τελώς εργαζομένους της τάξης του
85% από το κράτος και 15% από τις
τράπεζες, ενώ για τις μεσαίες και με-
γάλες επιχειρήσεις θα καλύπτεται
το 70% της εγγύησης από το κράτος
και το 30% από τις τράπεζες, ενώ τα
δάνεια θα δίνονται για διάρκεια τριών
μηνών μέχρι έξι χρόνων από τις τρά-
πεζες.

Κατακερματισμός κόστους
Πως έχει κατακερματιστεί βάσει

των μέχρι τώρα δεδομένων το 1,3
δισ. ευρώ που θα επιβαρύνει τα κρα-
τικά ταμεία μέχρι και τη 1η Ιουνίου;
Μέχρι και τις 12 Ιουνίου του 2020
υπολογίζονται έξοδα 1,3 δισ. ευρώ,
ίσο με το 6,8% του ΑΕΠ της Κύπρου.
Για τη στήριξη εργαζομένων των
επιχειρήσεων στον ιδιωτικό τομέα

και αυτοτελώς εργαζομένων το κρά-
τος θα δώσει μέχρι τις 12 Ιουνίου,
700 εκατ. ευρώ. Για την υγεία απο-
δεσμεύσει 100 εκατ. ευρώ από τα
τέλη Μαρτίου, ενώ από την ανα-
στολή του ΦΠΑ που έχει ανακοινώσει
ήδη, χάνει περίπου 100 εκατ. ευρώ
το μήνα, ήτοι, 300 εκατ. ευρώ. Βάσει
των όσων είχαν ανακοινωθεί αρχές
Απριλίου, 100 εκατ. ευρώ θα έχει
χάσει το κράτος  από την αναστολή
των εισφορών του ΓεΣΥ, 20 εκατ.
ευρώ θα έχει δώσει για τον επανα-
πατρισμό των φοιτητών αλλά και
για να παραμείνουν στις χώρες που
σπουδάζουν εντός του Πάσχα. Όσον
αφορά στη στήριξη του τουρισμού
αντιστοιχούν 11 εκατ. ευρώ, ενώ το
κονδύλι που αντιστοιχεί σε εγγυήσεις
προς τους ξενοδόχους για προκρα-
τήσεις, αλλά για τα αεροδρόμια της
Hermes, φτάνουν συνδυαστικά τα
90 εκατομμύρια ευρώ.

Πρόνοια και για ενοίκια
Πέραν του πιο πάνω κόστους,

την Πέμπτη ανακοινώθηκε πως το
κράτος ετοίμασε δυο νομοσχέδια

τα οποία αποσκοπούν στη μείωση
των ενοικίων, όπου θα δοθούν επί
της ουσίας φορολογικές ελαφρύνσεις.
Όπως δήλωσε ο ΥΠΟΙΚ, θα δοθούν
φορολογικές ελαφρύνσεις σε ιδιο-
κτήτες ακινήτων που θα προβούν
σε εθελοντική μείωση των ενοικίων
για περίοδο μέχρι και τρεις μήνες.
Δικαιούχοι θα είναι ιδιοκτήτες που
ενοικιάζουν ακίνητη ιδιοκτησία σε
φυσικά ή νομικά πρόσωπα και προ-
βαίνουν σε εθελοντική μείωση του
ενοικίου για περίοδο μέχρι τριών
μηνών, για διευκόλυνση των ενοι-
κιαστών που έχουν επηρεαστεί λόγω
του κορωνοϊού. Θα δίνεται στους
ιδιοκτήτες που ενοικιάζουν ακίνηση
περιουσία σε φυσικά και νομικά
πρόσωπα φορολογική ελάφρυνση
κατά 50% του ποσού μείωσης του
ενοικίου, νοουμένου ότι η μείωση
του ενοικίου δεν θα είναι μικρότερη
του 30% του μηνιαίου ενοικίου και
δεν θα υπερβαίνει το 50% του ενοι-
κίου. Αρκεί να δούμε πώς θα λει-
τουργήσει και τα ποσά που δηλώ-
νουν ενοικιαστές στο φόρο να είναι
αληθή.

Τα πακέτα στήριξης
και το κόστος 
στα δημοσιονομικά
Το ΥΠΟΙΚ βλέπει να φτάνει το δημόσιο χρέος στο 116,8% το
2020 – Με 1,3 δισ. ευρώ επιβαρύνθηκαν τα κρατικά ταμεία
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Ο τουριστικός κλάδος
έχει χάσει έτσι 74 δισ.
ευρώ τους τρεις πρώ-
τους μήνες του έτους
και συνολικά οι απώλει-
ες σε έσοδα μπορεί να
φθάσουν τα 843 δισ. ευ-
ρώ έως και 1,11 τρισ. ευ-
ρώ παγκοσμίως.

Βάσει του προγράμματος σταθερότητας που υποβλήθηκε στην Κομισιόν, προβλέπεται μείωση του πραγματικού ΑΕΠ
κατά 7% το 2020 για την Κύπρο.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Από τις αρχές του Ιούνη θα αρχί-
σουν οι εργασίες για προετοιμασία
του προϋπολογισμού για το 2021,
ο οποίος όπως είναι λογικό, λόγω
της κατάστασης, θα είναι ιδιαίτερος
και με τις ασκήσεις επί χάρτου για
εξοικονομήσεις από χορηγίες και
άλλα λειτουργικά έξοδα του κρά-
τους να έχουν γίνει. Το Υπουργείο
Οικονομικών έχει τονίσει ήδη μέσω
επιστολής του Γενικού του Διευ-
θυντή Γιώργου Παντελή προς της
Βουλή πως, συνυπολογίζοντας και
το ύψος των ρευστών διαθεσίμων
ύψους 1,73 δισ. ευρώ στο τέλος
Μαρτίου 2020, υπολείπεται ποσό
ύψους 360 εκατ. ευρώ για κάλυψη
του συνόλου των χρηματοδοτικών
αναγκών μέχρι το Σεπτέμβριο του
2021. Η επίσημη πρόθεση του
Υπουργείου Οικονομικών είναι το
ποσό αυτό να καλυφθεί από τις διε-
θνείς αγορές μέσω της έκδοσης
νέου Ευρωπαϊκού Μεσοπρόθεσμου
Ομολόγου στο μέλλον, που όπως
τονίζει ο ίδιος ο Γ.Δ. του Υπουρ-
γείου, υπό την προϋπόθεση ότι θα
το επιτρέψουν οι συνθήκες στις
διεθνείς αγορές κεφαλαίου. Έτσι,
το Υπουργείο Οικονομικών στην
προσπάθεια του να μετριάσει τις
οικονομικές επιπτώσεις από την
εμφάνιση της πανδημίας, προγραμ-
ματίζει σειρά μέτρων για ριζική

αναθεώρηση του Προϋπολογισμού
ώστε να διασφαλιστεί η σταθερό-
τητα των δημόσιων οικονομικών,
που μία «πρώτη γεύση» της άσκη-
σης αυτής δόθηκε την Πέμπτη στο
Υπουργικό Συμβούλιο. Αξίζει να
τονισθεί ότι το σημερινό υπολει-
πόμενο ποσό ανέρχεται σε 495
εκατ. ευρώ και το ποσό των 360
εκατ. ευρώ προκύπτει μόνο εάν

και εφόσον υλοποιηθεί ο προβλε-
πόμενος στο αναθεωρημένο Ετήσιο
Χρηματοδοτικό Πρόγραμμα (ΕΧΠ)
2020, δανεισμός 44 εκατ. ευρώ από
πωλήσεις ομολόγων προς φυσικά
πρόσωπα και, επιπρόσθετα, ο δα-
νεισμός 90 εκατ. ευρώ από Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων (ΕΤΕ)
και Τράπεζα Αναπτύξεως του Συμ-
βουλίου της Ευρώπης (ΤΑΣΕ). Η
άσκηση εργασίας για τις εξοικο-
νομήσεις δεν αφορούν μείωση μι-
σθών, συντάξεων, κοινωνικών πα-

ροχών ή αναπτυξιακών έργων.
Ωστόσο, το πλάνο μείωσης των δα-
πανών που εγκρίθηκε από το
Υπουργικό την Πέμπτη και που
δεν είναι σίγουρο πως θα εφαρμο-
στεί, είναι της τάξης των 368,5 εκα-
τομμυρίων ευρώ. Όπως ανέφερε
ο υπουργός Οικονομικών Κωνσταν-
τίνος Πετρίδης στα κανάλια εντός
της εβδομάδας, «αυτές οι συγκρα-
τήσεις δεν αφορούν ούτε κοινω-
νικές παροχές, ούτε συντάξεις,
ούτε μισθούς, ούτε οτιδήποτε που
θα επηρεάσει την καθημερινότητα
του κάθε πολίτη». Δίνοντας λίγες
παραπάνω πληροφορίες για τα του
πλάνου μείωσης των δαπανών, ο
Υπουργός εξήγησε ότι «ο σκοπός
δεν είναι να σταματήσουν σημαν-
τικά έργα ανάπτυξης ή του κοινω-
νικού κράτους, αλλά οι μειώσεις
προέρχονται ως επί το πλείστον
από κάποιες χορηγίες σε οργανι-
σμούς και κάποια άλλα λειτουργικά
έξοδα του κράτους όπως για πα-
ράδειγμα ταξίδια και  σεμινάρια.
«Επίσης», είπε, «κάποια κατασκευα-
στικά έργα όπως το νέο κτήριο της
Βουλής και ο δρόμος Πόλης Χρυ-
σοχούς - Πάφου μπορεί να περιμέ-
νουν για υλοποίησή τους όταν το
κράτος είναι σε θέση να τα προ-
χωρήσει, ενώ παράλληλα έχει γίνει
και αναστολή προσλήψεων και
προαγωγών στο δημόσιο. Τα μεγάλα
έργα δεν έχουν σταματήσει και

δεν θα κρατήσουν πίσω την ανά-
πτυξη». Εξήγησε δε, ότι «θα προ-
σπαθήσουμε να τονώνουμε την
αγορά, την ανάπτυξη και τη ζήτηση
για να μην φτάσουμε στο σημείο
μετά το καλοκαίρι να προχωρή-
σουμε σε εσωτερικό μνημόνιο. Θέ-
λουμε να συνεχίσουμε και τότε σε
επεκτατική πολιτική και να εστιά-
σουμε στους τομείς που πλήγηκαν
περισσότερο».

Προτάσεις εξοικονομήσεων
Μπορεί να μην είναι γνωστό το

τι θα γίνει το 2020, ωστόσο το 2013
είχε δοθεί για παράδειγμα εντολή
σε κάθε Υπουργείο να μειώσει τον
προϋπολογισμό του κατά 20%. Τέ-
λος Μάρτη, ο κ. Παντελή είχε απο-
στείλει επιστολή ημερομηνίας 30
Μαρτίου προς τους ΓΔ Υπουργείων,
Υφυπουργείων της ΓΔ ΕΠΣΑ και
τη Γενική Λογίστρια για τα προ-
βλήματα που αντιμετωπίζει η Κύ-

προς λόγω του κορωνοϊού. Είχε ζη-
τήσει οι Γενικοί Διευθυντές να υπο-
βάλουν στο Υπουργείο Οικονομικών
τις προτάσεις εξοικονομήσεων από
τον προϋπολογισμό κάθε Υπουρ-
γείου, ξεκαθαρίζοντας ότι το Υπουρ-
γείο Οικονομικών θα μειώσει τα
κονδύλια που αφορούν σεμινάρια,
οδοιπορικά, καύσιμα και άλλα επι-
δόματα. Πέραν δηλαδή της ετοι-
μασίας του προϋπολογισμού του
2021 και ο προϋπολογισμός του
2020 θα τύχει αναθεώρησης. Θα
πρέπει πλέον να θεωρείται σίγουρο
ότι θα τύχουν αναθεώρησης οι δα-
πάνες για συνέδρια και σεμινάρια
που αναβλήθηκαν ή θα αναβλη-
θούν, δαπάνες για συμμετοχές σε
σεμινάρια στο εξωτερικό και σε
ομάδες ή εργασίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που ανεστάλησαν, δαπά-
νες για εκπαιδεύσεις, για οδοιπο-
ρικά, για καύσιμα λόγω μείωσης
της τιμής του πετρελαίου και λόγω

του περιορισμού των μετακινήσε-
ων, οι δαπάνες για μελέτες εμπει-
ρογνωμόνων και αγορά υπηρεσιών,
οι δαπάνες για αγορά εξοπλισμού.

Οι χρηματοδοτικές ανάγκες του
κράτους για φέτος έχουν πλέον
υπολογιστεί στα 5,5 δισ. ευρώ.
Υπενθυμίζεται πως η Κυπριακή
Δημοκρατία αποφάσισε να αναθε-
ωρήσει το ετήσιο σχέδιο χρημα-
τοδότησής της που καταρτίστηκε
τον Δεκέμβριο του 2019 και ανα-
φερόταν σε μέγιστες χρηματοδο-
τικές ανάγκες για το 2020 ύψους
2,25 δισ. ευρώ, ενόψει κορωνοιού.
Με βάση τον προτεινόμενο προ-
ϋπολογισμό για το 2020, το δημο-
σιονομικό ισοζύγιο προβλεπόταν
να είναι πλεονασματικό και να
ανερχόταν στο 2,7% του ΑΕΠ, ενώ
το πρωτογενές πλεόνασμα αναμε-
νόταν να ανέλθει στο 5,1% του
ΑΕΠ. Όλα αυτά πλέον είναι παρελ-
θόν.

«Ασκήσεις επί χάρτου»
για εξοικονόμηση
368,5 εκατ. ευρώ
Το πλάνο δεν αφορά στη μείωση μισθών, συντάξεων,
κοινωνικών παροχών και αναπτυξιακών έργων
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Κάποια κατασκευαστικά
έργα όπως το νέο κτή-
ριο της Βουλής και ο
δρόμος Πόλης Χρυσο-
χούς - Πάφου μπορεί 
να περιμένουν.

Ο Υπουργός εξήγησε ότι «σκοπός δεν είναι να σταματήσουν σημαντικά έργα ανάπτυξης ή του κοινωνικού κράτους, αλ-
λά οι μειώσεις να προέρχονται ως επί το πλείστον από κάποιες χορηγίες σε οργανισμούς και κάποια άλλα λειτουργικά
έξοδα του κράτους, όπως για παράδειγμα ταξίδια και  σεμινάρια».

Ανοίγουν αύριο 66.010 εμπορικές
επιχειρήσεις στην Ελλάδα
Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Ρολά ανεβάζουν από αύριο Δευτέρα
11 Μαΐου άλλες 66.010 επιχειρή-
σεις, καθώς ξεκινάει να λειτουργεί
το σύνολο σχεδόν του λιανεμπο-
ρίου, τα πρακτορεία του ΟΠΑΠ,
οι σχολές οδηγών και οι υπηρεσίες
διαιτολογίας. Αξίζει να σημειωθεί
ότι από αύριο Δευτέρα επιτρέπεται
η λειτουργία και των καταστημά-
των τύπου shop-in-shop (πολυκα-
ταστήματα), ενώ εξακολουθεί να
απαγορεύεται η λειτουργία των
εμπορικών κέντρων (malls) κλει-
στού και ανοιχτού τύπου, των εκ-
πτωτικών χωριών και των εκπτω-
τικών καταστημάτων (outlets).
Υποχρεωτική χρήση μάσκας προ-
βλέπεται μόνο στην περίπτωση
των σχολών οδηγών, ενώ για τις
υπόλοιπες δραστηριότητες οι οδη-
γίες περιορίζονται στην ισχυρή
σύσταση χρήσης μάσκας από ερ-
γαζομένους και πελάτες.

Συγκεκριμένα, επαναλειτουρ-
γούν οι επιχειρήσεις με αντικείμενο
το λιανικό εμπόριο εξοπλισμού
ήχου και εικόνας, κλωστοϋφαν-
τουργικών προϊόντων, σιδηρικών,
χρωμάτων και τζαμιών, χαλιών,
κιλιμιών και επενδύσεων δαπέδου
και τοίχου, ηλεκτρικών οικιακών
συσκευών, επίπλων, φωτιστικών
και άλλων ειδών οικιακής χρήσης,
εγγραφών μουσικής και εικόνας,
παιχνιδιών, κάθε είδους ενδυμά-
των, υποδημάτων και δερμάτινων
ειδών, καλλυντικών και ειδών καλ-
λωπισμού, ρολογιών και κοσμη-
μάτων, καινούργιων ειδών και με-
ταχειρισμένων ειδών.

Επίσης, ξεκινούν να λειτουρ-
γούν ξανά οι επιχειρήσεις ενοι-
κίασης και εκμίσθωσης ειδών ανα-
ψυχής και αθλητικών ειδών, ενοι-
κίασης βιντεοκασετών και δίσκων
(βιντεοκλάμπ), ενοικίασης και εκ-
μίσθωσης άλλων ειδών προσωπι-
κής ή οικιακής χρήσης, τα κατα-
στήματα shop-in-shop, οι σχολές
οδηγών, τα πρακτορεία τυχερών
παιχνιδιών και οι επιχειρήσεις πα-
ροχής υπηρεσιών διαιτολογίας.
Από αυτή τη Δευτέρα, εξάλλου,

θα επιτραπεί ξανά η πώληση στις
λαϊκές αγορές ειδών ένδυσης και
υπόδησης, υφασμάτων, χαλιών
και εν γένει κλωστοϋφαντουργικών
προϊόντων.

Τα καταστήματα λιανικού εμ-
πορίου και οι επιχειρήσεις διαι-
τολογίας θα ξεκινούν να λειτουρ-
γούν στις 10 π.μ., με εξαίρεση τα
καταστήματα πώλησης σιδηρικών
- χρωμάτων, των οποίων η λει-
τουργία επιτρέπεται να ξεκινάει
από τις 7 π.μ. προκειμένου να
εξυπηρετούν οικοδομικές εργα-
σίες. Κατά περίπτωση θα επιτρέ-
πεται η διεύρυνση του ωραρίου
ως προς το κλείσιμο των κατα-
στημάτων. Για τα εμπορικά κα-
ταστήματα και τις επιχειρήσεις
διαιτολογίας υπάρχει ισχυρή σύ-
σταση χρήσης μάσκας για προ-
σωπικό και πελάτες, καθώς και
ισχυρή σύσταση για τη μη χρήση
ανελκυστήρα. Στην περίπτωση
που το κατάστημα διαθέτει κυ-
λιόμενες σκάλες, δεν επιτρέπεται
η χρήση του ανελκυστήρα, παρά
μόνο για άτομα με ειδικές ανάγκες,
ηλικιωμένους και για την τροφο-
δοσία των καταστημάτων.

Και σε αυτές τις περιπτώσεις
υπάρχει περιορισμός ταυτόχρονης
παρουσίας ατόμων αναλόγως των
τετραγωνικών του καταστήματος.
Ετσι, λοιπόν, σε καταστήματα έως

20 τ.μ. επιτρέπεται η ταυτόχρονη
παρουσία έως τεσσάρων ατόμων,
σε καταστήματα από 20 έως 100
τ.μ. επιτρέπεται η ταυτόχρονη πα-
ρουσία έως τεσσάρων ατόμων +
1 άτομο ανά 10 τ.μ. για την επι-
φάνεια από 20 έως 100 τ.μ., σε κα-
ταστήματα άνω των 100 τ.μ. επι-
τρέπεται η ταυτόχρονη παρουσία
έως δώδεκα ατόμων + 1 άτομο
ανά 15 τ.μ. για την επιφάνεια άνω
των 100 τ.μ.

Οι ίδιοι κανόνες σχετικά με την
ταυτόχρονη παρουσία, την τήρηση
απόστασης 1,5 μέτρου μεταξύ των
ατόμων, καθώς και η ισχυρή σύ-
σταση χρήσης μάσκας προβλέ-
πονται για τα πρακτορεία τυχερών
παιχνιδιών. Διευκρινίζεται, πάντως,
ότι στις εν λόγω επιχειρήσεις δεν
θα επιτρέπονται οι καθήμενοι πε-
λάτες.

Υποχρεωτική χρήση μάσκας
προβλέπεται τόσο για τον εκπαι-
δευτή όσο και για τον εκπαιδευό-
μενο στις σχολές οδηγών. Στις επι-
χειρήσεις αυτές εφαρμόζεται επί-
σης υποχρεωτικά ο κανόνας της
προσέλευσης μόνο κατόπιν προ-
γραμματισμένου ραντεβού. Μά-
λιστα, οι επιχειρήσεις θα πρέπει
να τηρούν κατάλογο με τα ημε-
ρήσια ραντεβού, τον οποίο οφεί-
λουν να επιδεικνύουν σε πιθανό
έλεγχο.

Τα καταστήματα λιανικού εμπορίου και οι επιχειρήσεις διαιτολογίας θα
ξεκινούν να λειτουργούν στις 10 το πρωί.

Ετοιμος να δώσει δάνεια για κάλυψη
αναγκών από την πανδημία ο ESM
ΤουΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Σε συμφωνία για την ενεργοποίηση
της νέας πιστωτικής γραμμής του
Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Σταθερό-
τητας (ESM) κατέληξε το Eurogroup.
Οπως αναφέρεται στα συμπεράσματα
της τηλεδιάσκεψης, βάσει της εκ των
προτέρων αξιολόγησης της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, όλα τα κράτη-
μέλη της Ευρωζώνης πληρούν τις
προϋποθέσεις για να αιτηθούν στή-
ριξη από το Pandemic Crisis Support,
όπως ονομάζεται το νέο εργαλείο.
Τα δάνεια, με μέση ωρίμανση τα 10
χρόνια και επιτόκιο που θα είναι
«οριακά πάνω από το μηδέν», όπως
είπε ο επικεφαλής του ESM Κλάους
Ρέγκλινγκ στη συνέντευξη Τύπου,
μπορούν να φθάσουν το 2% του ΑΕΠ
της χώρας που προσφεύγει, με στοι-
χεία του περασμένου έτους.

Τόσο ο κ. Ρέγκλινγκ όσο και ο πρό-
εδρος του Eurogroup Μάριο Σεντένο
και ο επίτροπος Οικονομικών Υπο-
θέσεων της Ε.Ε. τόνισαν ότι ο μόνος
όρος για την παροχή της βοήθειας
είναι η δέσμευση των χωρών ότι θα
δαπανήσουν τα χρήματα για την κά-
λυψη άμεσων και έμμεσων δαπανών
που συνδέονται με την υγειονομική
κρίση, βάσει της συμφωνίας της 9ης
Απριλίου. Η νέα πιστωτική γραμμή
έχει ημερομηνία λήξης στις
31.12.2022, αλλά μπορεί να καταρ-
γηθεί νωρίτερα, με απόφαση του
συμβουλίου διοικητών του Μηχανι-
σμού. Θα διατίθεται στις χώρες που
θα την αιτηθούν για 12 μήνες, με δυ-
νατότητα δύο εξάμηνων παρατάσεων. 

Η εποπτεία θα είναι αντιστοίχως
χαλαρή. Περιγράφεται σε επιστολή
που απέστειλαν προχθές ο εκτελε-
στικός αντιπρόεδρος της Επιτροπής
Βάλντις Ντομπρόβσκις και ο επίτρο-
πος Οικονομικών Υποθέσεων Πάολο
Τζεντιλόνι. Οπως σημειώνουν στην
επιστολή: «Δεδομένης της πολύ συγ-
κεκριμένης και περιορισμένης εμ-
βέλειας του Pandemic Crisis Support,
που είναι ένα εφάπαξ εργαλείο προ-
σωρινής φύσης, συνδεδεμένο με την
κρίση της COVID-19, δικαιολογείται
ένα απλοποιημένο πλαίσιο παροχής
στοιχείων και παρακολούθησης».

Βάσει αυτού, σημειώνεται, η Κομισιόν
θα περιοριστεί στην πιστοποίηση
ότι οι πόροι θα χρησιμοποιηθούν για
την κάλυψη άμεσων και έμμεσων
υγειονομικών δαπανών που συνδέ-
ονται με την πανδημία, ενώ δεν θα
λάβουν χώρα ειδικές αποστολές της
Επιτροπής προς τα κράτη-μέλη.

Υψηλόβαθμη πηγή του οικονομι-
κού επιτελείου δηλώνει ικανοποίηση
για τις διατυπώσεις σχετικά με τους
όρους πρόσβασης και τη χαλαρή μέ-
θοδο αξιολόγησης του Pandemic Cri-
sis Support. Με βάση το όριο του 2%
του ΑΕΠ που ισχύει για κάθε κρά-
τος-μέλος, η Ελλάδα μπορεί να αντ-
λήσει έως 3,7 δισ. ευρώ από τον ESM.
Η Αθήνα, ωστόσο, δεν έχει άμεσα
σχέδια να προσφύγει στη νέα πιστω-
τική γραμμή. 

Η γαλλική πρόταση
Εν τω μεταξύ, νέα πρόταση για

το Ταμείο Ανάκαμψης κατέθεσε η

Γαλλία στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
η οποία προετοιμάζει την εισήγησή
της επ’ αυτού. Το Παρίσι προτείνει
ένα εργαλείο που θα δαπανήσει του-
λάχιστον 150-300 δισ. ευρώ ετησίως
κατά την τριετία 2021-2023 με τη
μορφή επιχορηγήσεων. Σε συνδυα-
σμό με δάνεια προς τα κράτη-μέλη
–«πολύ μεγάλης διάρκειας και πολύ
χαμηλών επιτοκίων», όπως σημειώνει
αξιωματούχος του γαλλικού υπουρ-
γείου Οικονομικών–, το συνολικό
μέγεθος των δαπανών για την ανά-
καμψη της ευρωπαϊκής οικονομίας
πρέπει να φθάσει το 1-1,5 τρισεκα-
τομμύριο ευρώ.

Οι πόροι προτείνεται να προκύ-
ψουν από μια εφάπαξ έκδοση χρέους
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, με διάρ-
κεια ωρίμανσης 2-8 ετών και με εξα-
σφάλιση την αυξημένη οροφή των
ίδιων πόρων του κοινοτικού προ-
ϋπολογισμού (ΠΔΠ) και εγγυήσεις
των κρατών-μελών. Η προτίμηση
για την έκδοση χρέους συνδέεται
με την ανάγκη «να απλωθεί το κόστος
αποπληρωμής σε βάθος χρόνου»,
όπως ανέφερε η ίδια αξιωματούχος.
Το γαλλικό έγγραφο τονίζει επίσης
την ανάγκη «το ταμείο να συσταθεί
το ταχύτερο δυνατό, ενδεχομένως
πριν τεθεί σε ισχύ το επόμενο Πο-
λυετές Δημοσιονομικό Πλαίσιο»
(1.1.2021).

Nέα πρόταση για το Ταμείο Ανάκαμψης κατέθεσε η Γαλλία στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή. Το Παρίσι προτείνει ένα εργαλείο που θα δαπανήσει τουλάχιστον 150-
300 δισ. ευρώ ετησίως κατά την τριετία 2021-23 με τη μορφή επιχορηγήσεων.
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Ενεργοποιήθηκε η νέα
πιστωτική γραμμή – Τα
δάνεια μπορούν να
φθάσουν το 2% του ΑΕΠ
κάθε χώρας.
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Συνέντευξη στην ΑΝΤΡΙΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Να προσφερθεί στους πολίτες της Κύπρου
μια αξιόπιστη εναλλακτική λύση, προκει-
μένου το αυτοκίνητό τους να μην αποτελεί
τη μόνη λύση για τη μετακίνησή τους
θέλει η νέα κυπριακή εταιρεία δημόσιων
συγκοινωνιών Cyprus  Public Transport
(CPT). Η Cyprus Public Transport (CPT)
αποτελεί μια νέα εταιρεία που δημιουρ-
γήθηκε από την κοινοπραξία MLKP. Η εν
λόγω κοινοπραξία απαρτίζεται από τη
Malta Lines Ltd και την Kapnos Airport
Shuttle Ltd και έχει κερδίσει 4 από τα 6
συμβόλαια για τις υπηρεσίες δημόσιων
συγκοινωνιών της Κύπρου. Μέσα στους
επόμενους μήνες, η CPT θα είναι επιφορ-
τισμένη με το έργο της ανάπτυξης ενός
νέου συστήματος δημόσιων συγκοινωνιών,
καθώς και με την υλοποίησή του, κάτι το
οποίο αποτελεί μεγάλη πρόκληση. Στην
από κοινού  συνέντευξή τους ο κ. Χαρά-
λαμπος Αναστασίoυ, Διευθύνων Σύμβουλος
της Kapnos Airport Shuttle Ltd και ο κ.
Felippe Cosmen, Πρόεδρος της Malta
Public Transport, αναπτύσσουν στην «Κ»
τα επιχειρηματικά τους πλάνα.

- Κύριε Χαράλαμπε Αναστασίου, πείτε
μας αρχικά λίγα λόγια για τη Cyprus
Public Transport -τη νέα εταιρεία που
δημιουργήθηκε από εσάς και τους συ-
νεργάτες σας στη Μάλτα- και τι θα πρέ-
πει εμείς να περιμένουμε από αυτή την
κοινοπραξία; 

- Χ.Α.: Η Cyprus Public Transport (CPT)
είναι μια νέα κυπριακή εταιρεία δημόσιων
συγκοινωνιών, η οποία είναι νομικά επι-
φορτισμένη με την αποστολή να παρέχει
όλες τις υπηρεσίες συγκοινωνιών που της
έχουν ανατεθεί από την Κυπριακή Κυβέρ-
νηση. Στόχος μας είναι να αλλάξουμε τις
δημόσιες συγκοινωνίες στην Κύπρο μια
για πάντα, εξυπηρετώντας τους επιβάτες
μας μέσω ενός σύγχρονου και ευρωπαϊκών
προτύπων συστήματος μεταφορών, το
οποίο θα βελτιώσει σημαντικά την ποιότητα
ζωής των πολιτών και θα εξοικονομεί χρή-
ματα στο κράτος. Από τις 5 Ιουλίου, οι υπη-
ρεσίες δημόσιων συγκοινωνιών της Κύπρου
θα μπουν σε μια νέα εποχή. Οι σύγχρονες
απαιτήσεις της κοινωνίας μας, αλλά και οι
τεχνολογικές προκλήσεις των καιρών μας
απαιτούν τη δημιουργία ενός σύγχρονου
και αποτελεσματικού συστήματος μετα-
φορών για τον κάθε πολίτη. Είμαστε σίγουροι
ότι με τη διεθνή εμπειρία που έχουν οι συ-
νεργάτες μας στον τομέα των δημόσιων
συγκοινωνιών και με τη δική μας γνώση

της εγχώριας αγοράς, βρισκόμαστε στην
πλεονεκτική θέση να ξεκινήσουμε να προ-
σφέρουμε έξυπνες λύσεις σε πολύ σύντομο
χρονικό διάστημα. Μέσω της εμπειρίας
μας από διάφορες χώρες, αλλά και λόγω
του πόσο δημοφιλείς είναι οι υπηρεσίες
της Kapnos Airport Shuttle στην Κύπρο,
έχουμε ένα ιστορικό εξαιρετικών αποτε-
λεσμάτων που αποδεικνύει ότι ένα αξιόπιστο
και αποτελεσματικό σύστημα συγκοινωνιών
μπορεί να ενθαρρύνει όλο και περισσότερους
πολίτες να δοκιμάσουν τις υπηρεσίες μας,
και να αρχίσουν να τις χρησιμοποιούν κα-
θημερινά από τη στιγμή που θα έχουν μείνει
ικανοποιημένοι. Όταν υπάρχει μια ευέλικτη
και σύγχρονη εναλλακτική λύση που ικα-
νοποιεί τις ανάγκες σου, την υιοθετείς αμέ-
σως. Εμείς, λοιπόν, φιλοδοξούμε να γεμί-
σουμε το κενό που υπάρχει, προσφέροντας
τις υπηρεσίες που η χώρα μας και οι πολίτες
της χρειάζονται σήμερα.

Λεωφορεία με wifi
-Κύριε Felippe Cosmen, ποιες είναι οι
καινοτομίες του νέου συστήματος που
θα προσελκύσουν το κοινό της Κύπρου
και θα το κάνουν να χρησιμοποιήσει -
και σταδιακά να υιοθετήσει- τις νέες
υπηρεσίες, δεδομένου ότι οι περισσό-
τεροι είναι συνηθισμένοι να χρησιμο-
ποιούν μόνο το αυτοκίνητό τους; 

- F.C.: Θα έλεγα ότι η ευκολία με την
οποία θα μπορεί ο κάθε ένας να χρησιμο-
ποιεί το νέο σύστημα, η σύγχρονη τεχνο-
λογία και η εξοικονόμηση χρημάτων είναι
η απάντηση. Αρχικά, ο στόλος μας θα ενι-
σχυθεί με πολλά νέα λεωφορεία, τα οποία
θα εκπέμπουν μειωμένους ρύπους και τα
οποία θα εξυπηρετούν καλύτερα τις ανάγ-
κες των επιβατών. Επιλέγοντας να μετα-
κινηθούν με το λεωφορείο, οι επιβάτες θα
συμβάλλουν στη μείωση της περιβαλλον-
τικής ρύπανσης και στην βελτίωση της
βιωσιμότητας της Κύπρου.

Είμαστε πολύ περήφανοι που έχουμε
έναν από τους πιο καινούριους στόλους
σε όλη την Ευρώπη. Συνεπώς, το σύστημα
συγκοινωνιών θα γίνει πιο αξιόπιστο,
καθώς θα υπάρχουν πιο συχνά δρομολόγια
και η ποιότητα των υπηρεσιών θα είναι
σαφώς βελτιωμένη. Όλα τα λεωφορεία
μας θα είναι εξοπλισμένα με κλιματισμό
και με τεχνολογία αιχμής που θα επιτρέπει
στους επιβάτες όλων των ηλικιών να με-
τακινούνται με ευκολία, απολαμβάνοντας
τη διαδρομή. Επιπρόσθετα, στα λεωφορεία
μας θα υπάρχει Wi-Fi και θύρες φόρτισης
USB. Χρησιμοποιώντας ένα τελευταίας τε-
χνολογίας σύστημα εντοπισμού θέσης,

θα γνωρίζουμε ανά πάσα στιγμή πού βρί-
σκεται κάθε λεωφορείο μας. Μέσω μιας
νέας εφαρμογής κινητών τηλεφώνων, οι
επιβάτες μας θα έχουν πρόσβαση σε αυτές
τις πληροφορίες, προκειμένου να γνωρίζουν
πόση ώρα απαιτείται για την επόμενη στά-
ση τους. Ταυτόχρονα, κάθε επιβάτης θα
μπορεί να αποκτήσει την προσωπική του
κάρτα διακίνησης που θα του επιτρέπει
να έχει πρόσβαση στις υπηρεσίες μας με
ευκολία και με χαμηλό κόστος. 

- Χ.Α.: Θα ήθελα, επίσης, να τονίσω
πόσο σημαντικό είναι για εμάς να εξυπη-
ρετούμε το ευρύ κοινό στο σύνολό του,
και συγκεκριμένα να ικανοποιούμε τις
ανάγκες όλων αυτών που μέχρι σήμερα
δυσκολεύονταν να έχουν πρόσβαση στις
δημόσιες συγκοινωνίες. Για αυτόν ακριβώς
τον λόγο, όλα τα λεωφορεία θα έχουν χα-
μηλομένο δάπεδο χωρίς σκαλοπάτια για
εύκολη πρόσβαση ατόμων με κινητικές
δυσκολίες και ειδικές θέσεις, ενθαρρύ-
νοντάς τους έτσι να χρησιμοποιούν το σύ-
στημα δημόσιων συγκοινωνιών. Επιπρό-
σθετα, οι αλλαγές δεν αφορούν μόνο τον
στόλο των λεωφορείων μας, αλλά και τους
ανθρώπους μας. Όλοι οι υπάλληλοί μας
θα εκπαιδευτούν σε θέματα ασφάλειας
και εξυπηρέτησης πελατών, σε μια προ-
σπάθεια να βελτιώσουμε ακόμα περισσό-
τερο τις υπηρεσίες μας. Στόχος μας είναι
να προσφέρουμε στους πολίτες μια πραγ-
ματικά αξιόπιστη εναλλακτική λύση, προ-
κειμένου το αυτοκίνητό τους να μην απο-
τελεί τη μόνη λύση για τη μετακίνησή
τους.

Ομοιότητες Μάλτας - Κύπρου
- Kύριε Cosmen, πώς πιστεύετε ότι η
διεθνής εμπειρία σας και η τεχνογνωσία
από την παροχή των αντίστοιχων υπη-

ρεσιών στη Μάλτα θα σας βοηθήσουν
στην εφαρμογή του νέου συστήματος
δημόσιων συγκοινωνιών στην Κύπρο; 

- F. C.: Ανυπομονούμε να εργαστούμε
με τις Αρχές της Κύπρου, προκειμένου να
προσφέρουμε τις αξιόπιστες και αποτε-
λεσματικές υπηρεσίες μας στην εγχώρια
αγορά, μέσω της διεθνούς μας εμπειρίας
και γνώσεων. Υπάρχουν πολλές ομοιότητες
μεταξύ Μάλτας και Κύπρου, σχετικά με
τη λειτουργία των υπηρεσιών λεωφορείων.
Πρόκειται για δύο εξίσου δυναμικές, αλλά
και αναπτυσσόμενες οικονομίες. Στόχος
μας είναι να εισάγουμε και στην Κύπρο
τις βέλτιστες πρακτικές που έχουν ήδη
εφαρμοστεί σε άλλα μέρη. Θα είναι ένας
συγκερασμός όσων έχουν επιτύχει στη
Μάλτα και όσων μπορούν να εφαρμοστούν
στην Κύπρο.

Το παράδειγμα της Μάλτας είναι πολύ
χαρακτηριστικό. Εκεί αντιμετωπίσαμε κά-
ποιες προκλήσεις παρόμοιες με αυτές της
Κύπρου. Καταφέραμε με επιτυχία να εφαρ-
μόσουμε τη διεθνή εμπειρία μας και να
τη συνδυάσουμε με τα στοιχεία και ιδιαι-
τερότητες της τοπικής αγοράς, μετατρέ-
ποντας τις υπηρεσίες δημόσιων συγκοι-
νωνιών σε αξιόπιστες και αποτελεσματικές
λύσεις. Παράδειγμα αποτελεί και η πρό-
σφατη πανδημία του COVID-19. Χάρη στην
εμπειρία και γνώσεις που έχουμε από άλλες
χώρες, καταφέραμε να εφαρμόσουμε ένα
πολύ αποτελεσματικό σχέδιο διαχείρισης
κρίσεων που μας επέτρεψε να προσαρμο-
στούμε γρήγορα στις νέες συνθήκες σε
στενή συνεργασία με τις τοπικές αρχές.
Τα τελευταία χρόνια, ο αριθμός των επι-
βατών στη Μάλτα αυξήθηκε από 30 σε 58
εκατομμύρια (2019) και πιστεύουμε ότι
υπάρχει μεγαλύτερο περιθώριο βελτίωσης.
Όταν οι υπηρεσίες μας ξεκίνησαν τη λει-
τουργία τους στη Μάλτα, πριν από 5 χρόνια,
αναλάβαμε τις δημόσιες συγκοινωνίες που
βρίσκονταν τότε σε πολύ κακή κατάσταση
και μόλις το 2017 η Διεθνής Ένωση Οδικών
Μεταφορών (IRU) μας επιβράβευσε με το
“The Bus Excellence Award”, αναγνωρί-
ζοντας όλες τις βελτιώσεις που είχαν επι-
τευχθεί. Στη Μάλτα, βελτιώσαμε επίσης
τις συνθήκες εργασίας των εργαζομένων.
Πιστεύουμε ότι το προσωπικό μας είναι
το πιο ισχυρό πλεονέκτημά μας και για

αυτό θα επενδύουμε διαρκώς στους υπαλ-
λήλους μας. Θα θέλαμε να δούμε περισ-
σότερες γυναίκες να εργάζονται στον
τομέα των δημόσιων μεταφορών και θα
δημιουργήσουμε νέες ευκαιρίες απασχό-
λησης σε διάφορα τμήματα της εταιρείας
μας. Στην Κύπρο, είμαστε ιδιαίτερα χα-
ρούμενοι που θα συνεργαστούμε με την
Kapnos Airport Shuttle, έναν ισχυρό εταίρο
με εκτεταμένη γνώση της τοπικής αγοράς
και ο οποίος είναι ταγμένος στην συνεχή
αναβάθμιση του ρόλου του στον τομέα
των δημόσιων μεταφορών της Κύπρου.
- Κύριε Αναστασίου, ένα άλλο θέμα με
πολύ υψηλό ενδιαφέρον είναι το τι θα
γίνει με τους εργαζομένους του υφι-
στάμενου συστήματος συγκοινωνιών.
Πώς θα τους επηρεάσει αυτή η αλλαγή;
Κινδυνεύουν να χάσουν τη δουλειά
τους; 

- Χ. Α.: Μόνο θετικές θα είναι οι επι-
δράσεις στους υφιστάμενους εργαζόμενους.
Όλοι αυτοί που το επιθυμούν, θα προσ-
ληφθούν με τους ίδιους ακριβώς όρους
απασχόλησης. Επιπρόσθετα, οι εργαζόμενοι
θα περάσουν από εκπαίδευση, προκειμένου
να κατανοήσουν και να είναι σε θέση να
εφαρμόσουν και οι ίδιοι στην πράξη το
νέο όραμα της εταιρείας και τις νέες με-
ταρρυθμίσεις. Η ασφάλεια αποτελεί ύψιστη
προτεραιότητά μας και στόχος μας είναι
να διασφαλίσουμε ότι οι οδηγοί μας και
το υποστηρικτικό προσωπικό μας θα λά-
βουν τη σωστή εκπαίδευση, έτσι ώστε η
ασφάλεια των ιδίων και των επιβατών μας
να είναι εξασφαλισμένη. Αυτό θα επιτρέψει
σε όλο το προσωπικό μας να βρίσκεται
στην πρώτη γραμμή, εξυπηρετώντας τους
επιβάτες μας. Για εμάς, οι άνθρωποί μας
είναι και το σημαντικότερο κομμάτι της
εταιρείας μας.

Για αυτό, θα συνεχίσουμε να επενδύουμε
σε αυτούς, όπως και στον στόλο μας, γιατί
είναι οι άνθρωποι που θα «οδηγήσουν»
την Κύπρο στη νέα εποχή των δημόσιων
μεταφορών. Επιπρόσθετα, θα δημιουργή-
σουμε έως και 200 νέες θέσεις εργασίας,
καθώς η αύξηση των παρεχόμενων υπη-
ρεσιών μας με νέα δρομολόγια θα συνο-
δευτεί από την ανάγκη για αύξηση του
αριθμού των οδηγών, των μηχανικών και
άλλων υποστηρικτικών επαγγελματιών.

Στις 5 Ιουλίου
οι δημόσιες
μεταφορές
της Κύπρου
γυρίζουν σελίδα
Η Cyprus Public Transport δηλώνει έτοιμη να
προσφέρει όλες τις υπηρεσίες που της ανατέθηκαν

Προωθητική ενέργεια

Στιγμιότυπο από Συνέντευξη Τύπου στη Μάλτα. Λεωφορεία του στόλου της εταιρείας Kapnos Airport Shuttle Ltd.

Ο κ. Φελίπε Κόσμεν, Πρόεδρος της Malta Public Transport (αριστερά) και ο κ. Χαράλαμπος Αναστασίου, Διευθύνων Σύμβουλος της Kapnos
Airport Shuttle Ltd (δεξιά).

������

Επιλέγοντας να μετακινηθούν
με το λεωφορείο, οι επιβάτες
θα συμβάλλουν στη μείωση
της περιβαλλοντικής ρύπαν-
σης και στην βελτίωση της
βιωσιμότητας της Κύπρου.
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Της ΑΝΤΡΗΣ ΘΡΑΣΥΒΟΥΛΟΥ

Εστιατόρια και καφετέριες αναμέ-
νεται ν’ ανοίξουν τις πύλες τους
στη β’ φάση της άρσης των περιο-
ριστικών μέτρων, δηλαδή στις 21
Μαΐου. Ωστόσο, η εξυπηρέτηση
των πελατών θα γίνεται μόνο σε
εξωτερικούς χώρους. Από τις 9 Ιου-
νίου οπότε και αρχίζει η γ’ φάση
της άρσης, τα εστιατόρια θα μπο-
ρούν να λειτουργήσουν πλήρως,
δηλαδή εκτός από εξωτερικούς και
σε εσωτερικούς χώρους. Η σταδια-
κή επαναλειτουργία αποφασίστηκε,
όπως τονίζεται και στην Έκθεση
της Υπουργικής Επιτροπής για την
Στρατηγική που ακολουθείται σε
ό,τι αφορά στην σταδιακή άρση

των μέτρων και επανεκκίνηση της
κυπριακής οικονομίας, δεδομένου
της συνάθροισης μεγάλου αριθμού
ατόμων και της μεταξύ τους επαφής
που εγκυμονεί κίνδυνο υψηλού
βαθμού μετάδοσης του ιού. Επι-
πλέον, η απόφαση λήφθηκε έχον-
τας υπόψη ότι η δυνατότητα χρή-
σης εξωτερικών χώρων είναι υπο-
βοηθητική στον περιορισμό του
κινδύνου μετάδοσης του ιού.

Πιθανή ανατροπή πλάνου
Ωστόσο, όπως πληροφορείται

η «Κ», λόγω της άκρως ικανοποι-
ητικής εικόνας των επιδημιολογι-
κών δεδομένων και του μικρού
αριθμού των κρουσμάτων, δεν απο-
κλείεται το πλάνο ν’ ανατραπεί.
Δηλαδή, να ληφθεί απόφαση ν’
ανοίξουν κανονικά στις 21 Μαΐου
οι συγκεκριμένες επιχειρήσεις και
η εξυπηρέτηση των πελατών να
γίνεται εκτός από τους εξωτερικούς
και στους εσωτερικούς χώρους.
Όλα θα κριθούν, όπως πληροφο-
ρούμαστε, από τα επιδημιολογικά

δεδομένα.Το τοπίο αναμένεται να
ξεκαθαρίσει τις επόμενες ημέρες.
Αυτό θα γίνει και σε ό,τι αφορά
στις κατευθυντήριες γραμμές ή
πρωτόκολλα τα οποία θα κληθούν
να ακολουθήσουν οι ιδιοκτήτες
εστιατορίων και καφετεριών που
μέχρι στιγμής δεν έχουν καθορι-
στεί. Ενώπιον των Υγειονομικών
Υπηρεσιών βρέθηκαν το απόγευμα
της Πέμπτης (7/5) οι εισηγήσεις
του Παγκύπριου Συνδέσμου Κέν-
τρων Αναψυχής, οι οποίες αναμέ-
νεται να ληφθούν υπόψη ώστε να
καταρτιστούν συγκεκριμένες οδη-
γίες για το τι ακριβώς θα ισχύει για
τον τρόπο λειτουργίας. Οι αρμόδιοι
θα καταλήξουν στο τελικό πλάνο
αφού τις μελετήσουν. Στη συνέχεια,
αυτό θα σταλεί στην επιστημονική
ομάδα των επιδημιολόγων για έγ-
κριση.

Μεταξύ των εισηγήσεων που
υπέβαλε ο Σύνδεσμος είναι ο μέ-
γιστος αριθμός ατόμων στους εξω-
τερικούς χώρους να είναι ένα άτομο
ανά 1,5 τετραγωνικό μέτρο, εξαι-

ρουμένων των εργαζομένων. Σε
ό,τι αφορά στον μέγιστο αριθμό
ατόμων στους εσωτερικούς χώρους
προτείνεται ένα άτομο ανά δυο τε-
τραγωνικά μέτρα. Επίσης, ο Σύν-
δεσμος έχει ζητήσει όπου δεν προ-
σφέρεται ικανοποιητικός εξωτερι-
κός χώρος ώστε να μπορεί κάποιος
να λειτουργήσει και να είναι βιώ-
σιμος, να δύναται να χρησιμοποι-
ήσει μέρος του εσωτερικού του χώ-
ρου που συνορεύει με την εξωτε-
ρική του πλευρά. 

Όπως ανέφερε στην «Κ» ο Γε-
νικός Γραμματέας του Παγκύπριου
Συνδέσμου Κέντρων Αναψυχής
Φάνος Λεβέντης, ο Σύνδεσμος έχει
εισηγηθεί ο μέγιστος αριθμός ατό-
μων σε κάθε τραπέζι να είναι τα
10 άτομα. Στην είσοδο κάθε υπο-
στατικού θα αναρτηθεί έντυπο στο
οποίο θ’ αναφέρεται  ο μέγιστος
αριθμός ατόμων που επιτρέπεται
να βρίσκονται ταυτόχρονα στον
κάθε χώρο. Συστήνεται όπου είναι
εφικτό η χρήση μενού/καταλόγου
τιμών μιας χρήσης ή αναρτημένος

σε περίοπτα σημεία εντός και εκτός
του υποστατικού ή διαθέσιμος ηλε-
κτρονικά. Όπου θα υπάρχει κατά-
λογος θα πρέπει να  απολυμαίνεται
σχολαστικά μετά από κάθε χρήση
(π.χ. πλαστικοποιημένος, αδιάβρο-
χος).

Μπουφές self service
Σύμφωνα με τον κ. Λεβέντη, μία

από τις εισηγήσεις είναι να περιο-
ρίζεται  η αυτοεξυπηρέτηση των
πελατών από μπουφέ self service,
ενώ συστήνεται η εξυπηρέτηση
να γίνεται από προσωπικό το οποίο
θα  φέρει μάσκα και γάντια. Μέχρι
στιγμής δεν έχει διευκρινιστεί εάν
θα επιτραπεί η λειτουργία παιδό-
τοπων (εσωτερικών ή εξωτερικών)
σε χώρους εστίασης.

Μπέρδεμα προέκυψε με την
απόσταση που θα πρέπει να έχουν
τα τραπέζια μεταξύ τους. Αυτό είναι
ένα από τα ζητήματα που προκαλεί
«πονοκέφαλο» στους αρμοδίους.
Αν και προηγουμένως είχε δημο-
σιοποιηθεί ότι το κάθε τραπέζι θα

πρέπει να έχει απόσταση τριών
μέτρων, έπειτα από αντιδράσεις
εκ μέρους επιχειρηματιών που υπο-
στήριξαν ότι είναι πολύ μεγάλη η
απόσταση και δεν θα είναι βιώσιμο
καθώς δεν θα μπορούν να βάλουν
αρκετά τραπέζια, το Υπουργείο
Υγείας ξεκαθάρισε ότι κάτι τέτοιο
δεν έχει ακόμη αποφασιστεί. Ο κα-
θηγητής Δρ Πέτρος Καραγιάννης
ανέφερε στην «Κ» ότι προτείνει η
απόσταση να μην υπερβαίνει το
ενάμισι μέτρο. 

Πάντως, πηγές αναφέρουν στην
«Κ» ότι το πιθανότερο σενάριο για
το πλάνο με τις οδηγίες που ετοι-
μάζεται, είναι η απόσταση μεταξύ
των τραπεζιών να είναι μικρότερη
από δύο μέτρα.

Οι δυσκολίες και η επιβίωση
Εστιάτορες αναφέρουν στην

«Κ» ότι η επαναλειτουργία των επι-
χειρήσεων θα είναι σταδιακή, ενώ
θα χρειαστεί να δοθεί περίοδος
προσαρμογής στα νέα δεδομένα
που θα αποφασιστούν και θα ισχύ-

σουν σε ό,τι αφορά τον τρόπο λει-
τουργίας των εστιατορίων. Μάσκες
και γάντια είναι από τα μέτρα προ-
στασίας τα οποία ήδη τηρούνται
σε αρκετά από τα εστιατόρια που
παρέχουν αυτή τη στιγμή υπηρε-
σίες delivery. Αναφορικά με τις σο-
βαρές δυσκολίες,  ιδιοκτήτης γνω-
στού εστιατορίου στη Λευκωσία
ανέφερε στην «Κ» ότι στόχος είναι
να μην απολυθεί κανείς εργαζόμε-
νος. «Βάλαμε λουκέτο και τα έξοδα
τρέχουν χωρίς έσοδα...», αναφέρει
χαρακτηριστικά. Το θέμα της επι-
βίωσης εξαρτάται και από την προ-
ηγούμενη κατάσταση στην οποία
βρισκόταν η επιχείρηση. Όλα είναι
ρευστά. Η συμπεριφορά των πε-
λατών και το πόσο έτοιμοι είναι

να σπεύσουν άφοβα σε ένα εστια-
τόριο είναι ένα ακόμη θέμα που
απασχολεί αρκετούς εστιάτορες.
Σε ό,τι αφορά στα μέτρα που λαμ-
βάνει η κυβέρνηση και την οικο-
νομική ενίσχυση αρκετοί δηλώνουν
ικανοποιημένοι με το Σχέδιο Με-
ρικής Αναστολής Εργασιών, ενώ
θεωρούν θετικό το πράσινο φως
που έχει δώσει το Υπουργικό Συμ-
βούλιο την Πέμπτη (7/5) στο σχέδιο
απευθείας στήριξης πολύ μικρών
επιχειρήσεων και αυτοτελώς ερ-
γαζομένων, στοχευμένες κρατικές
εγγυήσεις €1,5 δισεκατομμυρίου,
καθώς και στο σχέδιο φορολογικών
κινήτρων σε ιδιοκτήτες που θα
προχωρήσουν σε μείωση ενοικίων.

Να σημειωθεί ότι η εστίαση, η
οποία περιλαμβάνει εστιατόρια,
μπαρ και συναφείς υπηρεσίες που
θα ανοίξουν τις πύλες τους στις 21
Μαΐου, συνεισφέρει το 3,1% της
συνολικής ΠΑ, και απασχολεί 25.475
άτομα. Το 71,2% της ΠΑ της εστία-
σης αφορά εστιατόρια και το 24,6%
αφορά μπαρ.

«Θολό» παραμένει το τοπίο για την εστίαση
Πώς ανοίγουν εστιατόρια και καφετέριες - «Πονοκέφαλος»... τα τραπέζια για τους αρμοδίους - Τα αιτήματα ιδιοκτητών

������

Οι επιδημιολόγοι θα
έχουν τον τελευταίο 
λόγο για τις οδηγίες που 
θα διέπουν την πλήρη
λειτουργία των επιχει-
ρήσεων εστίασης.Ο Σύνδεσμος έχει ζητήσει όπου δεν προσφέρεται ικανοποιητικός εξωτερικός χώρος ώστε να μπορεί κάποιος να λειτουργήσει και να είναι βιώσιμος, να δύναται

να χρησιμοποιήσει μέρος του εσωτερικού του χώρου που συνορεύει με την εξωτερική του πλευρά.
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Η συμπεριφορά των πε-
λατών και το πόσο έτοι-
μοι είναι να σπεύσουν
άφοβα είναι ένα ακόμη
θέμα που απασχολεί αρ-
κετούς εστιάτορες.

Βγάζουν περισσότερα τραπέζια 
έξω οι εστιάτορες στην Ελλάδα
Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Η αξιοποίηση περισσότερων εξωτε-
ρικών δημόσιων χώρων καθώς και
η χρήση εσωτερικών χώρων που
περικλείονται από τζάμια και είναι
επί της ουσίας ημιυπαίθριοι απο-
τελούν τις δύο λύσεις που φαίνεται
να προκρίνει η κυβέρνηση για να
αυξήσει τη δυναμικότητα των κα-
ταστημάτων εστίασης. Οι λύσεις
αυτές αντιμετωπίζονται θετικά από
τον κλάδο, θεωρούνται ωστόσο μη
επαρκείς εάν δεν συνοδευτούν από
τη μείωση του ΦΠΑ στην εστίαση
καθώς και από την ευελιξία στην
εφαρμογή του μέτρου της αναστο-

λής σύμβασης εργασίας. Από τις
ανακοινώσεις που έγιναν χθες από
τον πρωθυπουργό στο πλαίσιο τη-
λεδιάσκεψης με αρμόδια στελέχη
της κυβέρνησης και της τοπικής
αυτοδιοίκησης, πάντως, οι παρά-
γοντες του κλάδου εκτιμούν ότι
απομακρύνεται το ενδεχόμενο επα-
ναλειτουργίας της εστίασης νωρί-
τερα από την 1η Ιουνίου. Σε κάθε
περίπτωση, ο κυβερνητικός εκπρό-
σωπος Στ. Πέτσας ανέφερε χθες ότι
οι όποιες ανακοινώσεις θα γίνουν

μετά τις 15 Μαΐου. Κατά τη τηλε-
διάσκεψη, στην οποία συμμετείχαν
τα αρμόδια κυβερνητικά στελέχη,
ο πρόεδρος της Κεντρικής Ενωσης
Δήμων και Κοινοτήτων Ελλάδας
(ΚΕΔΚΕ) και οι δήμαρχοι Αθηναίων
και Θεσσαλονίκης, ο κ. Μητσοτάκης
έδωσε πέντε βασικές κατευθύνσεις
για την επαναλειτουργία της εστία-
σης. Αυτές είναι:

1. Τα όποια μέτρα για την επέ-
κταση στους ανοικτούς χώρους θα
είναι έκτακτα και θα ισχύσουν για

συγκεκριμένο χρονικό διάστημα.
2. Η ευθύνη θα πρέπει να περάσει
στους δήμους, οι οποίοι θα έχουν
ευελιξία σχετικά με την εφαρμογή
του νέου, προσωρινού πλαισίου. 3.
Οι ρυθμίσεις θα αφορούν κυρίως
υπαίθριους χώρους, ωστόσο θα
υπάρχουν προβλέψεις και για τη
λειτουργία των εσωτερικών χώρων.
4. Η αύξηση των τετραγωνικών μέ-
τρων θα γίνει χωρίς αύξηση των
δημοτικών τελών. 5. Δεν θα εμπο-
δίζεται η πρόσβαση των πολιτών

στους δημόσιους χώρους. Η χρήση
περισσότερων εξωτερικών δημό-
σιων χώρων από τα καταστήματα
θεωρείται από τον κλάδο ότι μπορεί
να οδηγήσει σε αύξηση της δυνα-
μικότητάς τους στο 50%, από το
1/3 που προβλέπεται με βάση τα
μέτρα για τον περιορισμό της με-
τάδοσης του κορωνοϊού (αποστάσεις
μεταξύ τραπεζιών, μέγιστος αριθμός
ατόμων ανά τραπέζι και αριθμός
ατόμων που βρίσκονται ταυτόχρονα
στο κατάστημα με βάση τα τετρα-
γωνικά του). 

Ωστόσο, αυτό θα ισχύει κατά βά-
ση για επιχειρήσεις που διαθέτουν
εξωτερικούς χώρους και όχι για τις
υπόλοιπες. 

Το γεγονός, πάντως, ότι οι όποιες
αποφάσεις θα ληφθούν από τους
δήμους οδηγεί τον κλάδο στην
εκτίμηση ότι τελικά η εστίαση δεν
θα λειτουργήσει νωρίτερα, ακριβώς
διότι θεωρείται ότι θα απαιτηθεί
αρκετός χρόνος. Τα νέα δεδομένα
που έπεσαν χθες στο τραπέζι από
την κυβέρνηση αφήνουν σε εκ-
κρεμότητα, όπως επισημαίνει η
αγορά, το θέμα των χώρων εστία-
σης που βρίσκονται εντός των εμ-
πορικών κέντρων. Υπενθυμίζεται
ότι τα εμπορικά κέντρα προβλέ-
πεται –με βάση τουλάχιστον τις
έως τώρα επίσημες ανακοινώσεις–
να επαναλειτουργήσουν από την
1η Ιουνίου, όμως οι χώροι εστίασης
που βρίσκονται εντός αυτών λογί-
ζονται ως εσωτερικοί και γι’ αυτό
δεν θα λειτουργήσουν την ίδια
ημερομηνία.

Λύσεις για να αυξηθεί η δυναμικότητα των καταστημάτων εστίασης εξετάστη-
καν χθες σε τηλεδιάσκεψη υπό τον πρωθυπουργό, στην οποία συμμετείχαν τα
αρμόδια κυβερνητικά στελέχη, ο πρόεδρος της Κεντρικής Ενωσης Δήμων και
Κοινοτήτων Ελλάδας (ΚΕΔΚΕ) και οι δήμαρχοι Αθηναίων και Θεσσαλονίκης.
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Εξετάζεται και το ενδε-
χόμενο χρήσης εσωτε-
ρικών χώρων που περι-
κλείονται από τζάμια. 

Γ Ν Ω Μ Η / Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Τραπεζοκαθίσματα
Tο μέτρο της αξιοποίησης περισ-
σότερων εξωτερικών δημόσιων
χώρων από επιχειρηματίες της
εστίασης σηκώνει μεγάλη συζή-
τηση. Είναι ένα σοβαρό θέμα που
αγγίζει τον πυρήνα της δημοκρα-
τίας. Το πρόβλημα είναι ότι αυτή
τη στιγμή δεν έχουμε τον χρόνο
για συζητήσεις. 

Η εστίαση είναι ένας από τους
κλάδους που θα υποστεί μεγάλη
καταστροφή. Νομίζω ότι δεν χρει-
άζεται να αναλύσουμε τους λόγους.
Είναι βέβαιο ότι πολλά μαγαζιά θα
κλείσουν και χιλιάδες άνθρωποι
θα βρεθούν εκτός εργασίας με συ-
νέπειες ανυπολόγιστες από πολλές
πλευρές. Μπορεί να σωθεί κάτι;

Στην παρούσα φάση η απάν-
τηση είναι μάλλον μόνο μία: Να
γίνει ό,τι είναι εφικτό για να σωθεί
έστω κάτι. Καταλαβαίνω ότι το
πρόβλημα είναι στο «ό,τι». Στις
σκέψεις της κυβέρνησης και των
δήμων για άτυπες πεζοδρομήσεις,
για περισσότερο «άπλωμα» τρα-
πεζοκαθισμάτων στα πεζοδρόμια,
για περαιτέρω αξιοποίηση του δη-
μόσιου χώρου, κάποιοι σκέφτονται
ότι σε περιοχές όπου και προ κο-
ρωνοϊού επικρατούσε αναρχία,
τώρα η κατάσταση θα είναι εφιαλ-
τική για την καθημερινότητα των
πολιτών. Να μιλήσουμε με παρα-
δείγματα; Κέντρο Αθήνας, πιάτσες
στο Χαλάνδρι, στον Πειραιά, στο
Περιστέρι, στη Θεσσαλονίκη. Σε
όλα τα αστικά κέντρα υπάρχουν
περιοχές-ανοικτές πληγές εδώ και
πολλά χρόνια για τους κατοίκους.

Γειτονιές με αυθαίρετα τραπε-
ζοκαθίσματα σε μπαρ, καφέ και
εστιατόρια, με κοσμοσυρροή και
οχλαγωγία, με ιδιοκτήτες που δεν

τηρούν τα ωράρια για τη μουσική,
με τρομερή ηχορρύπανση. Σχεδόν
κάθε προσπάθεια που έχει γίνει
να μπει τάξη έχει αποτύχει πατα-
γωδώς. Το παρελθόν έχει καταγε-
γραμμένες πολλές αμαρτίες και
ασυδοσία αρκετή για να θρέψει
την καχυποψία ακόμη και του πιο
καλόπιστου.

Για όλους αυτούς τους λόγους,
τα μέτρα που ακούγονται για τη
στήριξη της εστίασης γεννούν φό-
βους απολύτως δικαιολογημένους.
Οι περισσότεροι πολίτες πιστεύουν
ότι το προσωρινό, έκτακτο μέτρο
της παραχώρησης θα γίνει μόνιμη
ασφυξία, άλλο ένα βάρος στην ήδη
δύσκολη και γεμάτη εμπόδια κα-
θημερινότητα των μεγάλων πό-
λεων. Πολλοί φαντάζονται πλα-
τείες, πεζόδρομους και πεζοδρόμια
γεμάτα τραπεζοκαθίσματα. Κανείς
δεν μπορεί να τους κατηγορήσει.
Η σχέση μας με τον δημόσιο χώρο
ανέκαθεν ήταν προβληματική.

Ομως οι συνθήκες είναι πρω-
τοφανείς. Τώρα περισσότερο από
ποτέ πρέπει να αφήσουμε την κα-
χυποψία στην άκρη και να δείξουμε
εμπιστοσύνη. Για σχεδόν δύο μή-
νες στερηθήκαμε βασικές ελευ-
θερίες κλεισμένοι στα σπίτια μας.
Ναι, δεν είναι το ίδιο. Είναι όμως
κρίσιμο, για κάποιο διάστημα το
οποίο θα συμφωνηθεί από την αρ-
χή και θα τηρηθεί αυστηρά με την
ευθύνη του ελέγχου να βαρύνει
τους δήμους, να στηριχθεί η οι-
κονομική δραστηριότητα. Θα ξε-
βολευτούμε. Κάποιοι, ακόμη πε-
ρισσότερο. Ας το κάνουμε για όσο
καιρό συμφωνηθεί, με τη σκέψη
ότι για χιλιάδες ανθρώπους είναι
θέμα επιβίωσης. 
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Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Oταν η αδηφαγία είναι τρόπος ζωής
Oταν παρέχεται η ευκαιρία για δω-
ρεάν γεύμα, τότε βλέπουμε μια
τάση να θέλουμε να φάμε περισ-
σότερο λες και είμαστε καμήλες
που αποθηκεύουν νερό για τις ώρες
που δεν το έχουν τόσο απλόχερα.
Το φαινόμενο είναι ιδιαίτερα έντονο
με εμάς τους Κύπριους. Δείτε για
παράδειγμα τι γίνεται σε γάμους
και βαφτίσεις όπου τα μπουφέ είναι
πλουσιοπάροχα και τα πιάτα μας
θυμίζουν οροσειρά των Ιμαλαΐων
και δείτε τι γίνεται ακόμα και κατά
τη διάρκεια πτήσεων όπου ακόμα
και για μια πτήση προς Αθήνα η
συντριπτική μας πλειοψηφία θα
αρπάξει κάτι στο αεροδρόμιο και
μετά από μισή ώρα θα καλοδεχτεί
και ένα κολατσιό στο αεροπλάνο.
Θυμάμαι μάλιστα στις αρχές της
δεκαετίας του 1990 όταν άρχιζε
στην Αγγλία το κόνσεπτ του «eat
as much as you like» με την κατα-
βολή – ας πούμε τεσσάρων στερ-
λινών – σε περιοχές όπου υπήρχε
έντονο το κυπριακό φοιτητικό στοι-
χείο, τέτοιες προσφορές σταμα-
τούσαν μετά από κανένα μήνα,
επειδή ακόμη και να σερβίρουν
«πίτσα» σε στυλ ψωμί με πλαστικό
τυρί και τελευταίας διαλογής πιπέρι,
κατέληγε να είναι οικονομικά ασύμ-
φορο!  Αν μια τέτοια προσφορά
όπως τις πιο πάνω είναι πιο λιτή ή
εντελώς αφαιρεμένη, τότε η πλει-
οψηφία θα διαμαρτυρηθεί.  Θα πει
μάλιστα, «περιπαίζουν μας»…

Η ροπή λοιπόν του ανθρώπου
είναι προς το να μεγιστοποιεί την
ωφέλεια και την ικανοποίηση που
λαμβάνει από διάφορα αγαθά.  Το

όριο φυσικά πάντα υπάρχει και τί-
θεται συνήθως στο σημείο που αρ-
χίζει να το βαριέται, αλλά και στο
σημείο που τα οικονομικά του το
επιτρέπουν.  

Σήμερα βιώνουμε μια παράλλαξη
του πιο πάνω φαινομένου, που
στον πυρήνα του όμως είναι πολύ
μοιαστό.  Είναι απίστευτο πόσοι
φυτρώνουν καθημερινά που ισχυ-
ρίζονται πως λόγω της πανδημίας
και του lock down έχουν χρεοκο-
πήσει, ζητώντας συνεχώς χρήματα
από το κράτος χωρίς να τους πο-
λυενδιαφέρει αν υπάρχει αυτή η
επιπλέον δυνατότητα.  Απίστευτος
είναι και ο αριθμός αυτών που επι-
καλούνται ονομαστικά την παν-
δημία απλά και μόνο για να σκια-
γραφήσουν μια μαύρη εικόνα για
το από εδώ και πέρα, τονίζοντας
πως επειδή όλα θα είναι μαύρα και
άραχνα, όλα θα κατρακυλήσουν
στο ναδίρ.

Σήμερα θέλω να σταθώ κόντρα
σε αυτό και να το προκαλέσω λί-
γο.

Το ετήσιο ΑΕΠ μας πριν την κυ-
πριακή βερσιόν της πανδημίας

ανερχόταν γύρω στα €22 δισ. με
€23 δισ.  Έτσι μπακαλίστικα αυτό
μεταφράζεται σε περίπου €1,9 δισ.
το μήνα.  Στην πραγματικότητα
αυτό δεν ισχύει επειδή κάποιοι μή-
νες είναι σαφώς πιο παραγωγικοί
από κάποιους άλλους.  Αν υποθέ-
σουμε πως από το lock down μέχρι
τώρα είχαμε μηδενική παραγωγή,
τότε τις πρώτες έξι βδομάδες που
ήμασταν κλειστοί, χάσαμε €2,85
δισ. ή περίπου 12,5% του ΑΕΠ μας.
Στην πραγματικότητα όμως δεν
χάσαμε αυτά τα νούμερα επειδή
υπήρξε παραγωγή αλλά μειωμένη
καθώς υπήρχαν επιχειρήσεις που
δεν έκλεισαν καθόλου και που αν-
τίθετα είχαν αυξημένη παραγωγή
σε σχέση με τη συνήθη τους, αλλά

υπήρξαν και επιχειρήσεις που δού-
λευαν μεν αλλά με μειωμένη δρα-
στηριότητα. Άρα η πραγματική
μας χασούρα είναι πολύ πιο κάτω.

Προσθέτοντας στα πιο πάνω
έγιναν και τα ακόλουθα:

Πέραν του 20% του εργατικού
δυναμικού που αποτελείται από
τον δημόσιο, τον ευρύτερο δημόσιο,
αλλά και τον τραπεζικό τομέα, δεν
έχει απολέσει ούτε ένα σεντ από
τα εισοδήματα του.  Επιπλέον, για
ένα τεράστιο ποσοστό του εργα-
τικού δυναμικού (πέραν των
130.000 ατόμων), το κράτος επι-
χορήγησε τουλάχιστον το 60% του
μισθού του με τον εργοδότη να
συμπληρώνει το υπόλοιπο 40%.
Τόσο με αυτό, όσο και με άλλα πιο

«χειρουργικά» μέτρα, σημαίνει πως
η μεγαλύτερη πλειοψηφία του ερ-
γατικού δυναμικού δεν έχει υποστεί
ούτε σεντ μείωση στα εισοδήματα
του, διασφαλίζοντας την ίδια ώρα
πως δεν θα απολέσουν την εργασία
τους.  Οι συνταξιούχοι επίσης έχουν
εντελώς αμετάβλητες συντάξεις.

Επιπλέον, όλοι οι συνεπείς δα-
νειολήπτες (φυσικά και νομικά πρό-
σωπα) έλαβαν την ευκαιρία να ανα-
στείλουν τις δόσεις τους μέχρι εν-
νέα μήνες χωρίς καμία επιβάρυνση
για την απόφαση τους αυτή.  Άρα
η μεγαλύτερη θηλιά στο λαιμό που
είναι η δόση δανείων έφυγε για
μια παρατεταμένη περίοδο μέχρι
να επιστρέψουμε σε πιο ομαλές
συνθήκες.

Σημαντικό άρα είναι αφενός η
διατήρηση των εισοδημάτων της
μεγαλύτερης πλειοψηφίας των κα-
ταναλωτών με την ταυτόχρονη
προσωρινή αύξηση του διαθέσιμου
εισοδήματος μέσω της μείωσης
των άμεσων υποχρεώσεων μας,
αλλά και της αναπόφευκτης προ-
σωρινής μείωσης των εξόδων μας
αφετέρου, αφού η κατανάλωση
όλες αυτές τις βδομάδες ήταν πολύ
συγκεκριμένη.

Αν σε όλα αυτά περάσουν αύριο
από τη Βουλή και το νομοσχέδιο
για κρατικές εγγυήσεις για σύναψη
κορωνοδανείων με πολύ χαμηλά
επιτόκια, το νομοσχέδιο για απευ-
θείας χορήγηση βοήθειας σε πολύ
μικρές, μικρές και μικρομεσαίες
επιχειρήσεις, το νομοσχέδιο προς
τους αγρότες, τα φορολογικά κί-
νητρα για μείωση ενοικίων κλπ,

τότε η ρευστότητα που απαιτείται
το αμέσως επόμενο διάστημα, αλλά
και η κρατική επιδότηση μέρους
της ιδιωτικής χασούρας θα είναι
γεγονός.

Το δημοσιονομικό κόστος για
όλα αυτά ξεπερνά τα €6 δισ. ή 27%
του ΑΕΠ, και οι κρατικές εγγυήσεις
το €1,5 δισ.

Αυτοί που έχουν κάθε λόγο να
ανησυχούν είναι από τη μια μεριά
αυτοί που συνεχίζουν να είναι σε
ολική αναστολή και δη οι καφετέ-
ριες, τα εστιατόρια, τα πολυκατα-
στήματα, τα malls και οι συναφείς
με τον τουρισμό επιχειρήσεις, και
από την άλλη οι ιδιοκτήτες ενοι-
κιαζόμενων υποστατικών που πέ-
φτουν θύματα εκμετάλλευσης ενοι-
κιαστών.

Τα μέτρα που λήφθηκαν και επί-
κειται να ληφθούν είναι αρκετά
για να μας βοηθήσουν όλους να
πάμε παρακάτω.  Όντας αδηφάγοι,
αν το κράτος είχε τη δυνατότητα
να μας πληρώνει όλους και το δι-
πλάσιο του μισθού μας για να κα-
θόμαστε δεν θα λέγαμε όχι, απλά
τα παράπονα μας θα ήταν άλλα…

Στα περί μείωσης των τιμών πώ-
λησης και ενοικίων των ακινήτων
θα ήθελα να παρακαλέσω αυτούς
που είναι τόσο σίγουροι ότι μει-
ώθηκαν να μας λένε και εβδομα-
διαίως πόσα από αυτά πούλησαν
και ενοικίασαν και σε τι τιμές για
να τους χειροκροτήσουμε.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

Είναι απίστευτο πόσοι φυτρώνουν καθημερινά που ισχυρίζονται πως λόγω
της πανδημίας και του lockdown έχουν χρεοκοπήσει, ζητώντας συνεχώς χρή-
ματα από το κράτος χωρίς να τους πολυενδιαφέρει αν υπάρχει αυτή η επιπλέ-
ον δυνατότητα.
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Τα μέτρα που λήφθηκαν
και επίκειται να 
ληφθούν είναι αρκετά 
για να μας βοηθήσουν
όλους να πάμε 
παρακάτω.  

Εκτός ψηφιακής εποχής 
οι αγοραπωλησίες ακινήτων 
Μέχρι και τρεις επισκέψεις την εβδο-
μάδα σε κάποιο ΚΕΠ χρειαζόταν επι-
κεφαλής μεγάλου ομίλου ακινήτων
πριν από τα μέτρα περιορισμού της
κυκλοφορίας, προκειμένου να λάβει
το γνήσιον υπογραφής, ένα από τα
δεκάδες έγγραφα που καλούνται να
συγκεντρώσουν ακόμα και μεγάλες
επιχειρήσεις, προκειμένου να μπο-
ρέσουν να ολοκληρώσουν μια αγο-
ραπωλησία. «Αν υπήρχε η δυνατότητα
να μπορούμε να υπογράφουμε με ψη-
φιακά μέσα (ηλεκτρονική υπογραφή),
όπως γίνεται διεθνώς εδώ και χρόνια,
η καθημερινή μας δουλειά θα γινόταν
πολύ ευκολότερη», σημειώνει στέλεχος
της αγοράς ακινήτων.Μοιραία, μία
από τις δραστηριότητες της οικονο-
μίας, η οποία μπήκε και αυτή υπο-
χρεωτικά σε καθεστώς απομόνωσης
(lockdown), ήταν οι αγοραπωλησίες
ακινήτων.  Οπως σημειώνουν φορείς
της αγοράς, είναι τέτοια η πολυπλο-
κότητα που συνοδεύει πλέον κάθε
πράξη και εμπλέκονται τόσες υπηρε-
σίες, ώστε είναι πρακτικά αδύνατο
μια συναλλαγή να μπορέσει, ακόμα
και στο μακρινό μέλλον, να ολοκλη-
ρώνεται με πλήρως απομακρυσμένο
τρόπο. Ωστόσο, θα μπορούσαν μέχρι
σήμερα να έχουν γίνει βήματα για
την ελάφρυνση των αγοραστών και
πωλητών από τον όγκο των εγγράφων
που χρειάζεται να προμηθευτούν,
ώστε και να επιταχυνθούν οι συναλ-
λαγές και να μειωθεί το διαχειριστικό
κόστος για τις μεγάλες επιχειρήσεις
και τις τράπεζες, το οποίο υπολογίζεται
σε πολλά εκατ. ευρώ. Οπως αναφέρει
στην «Κ» ο κ. Αρις Καρυτινός, διευ-
θύνων σύμβουλος της Prodea Inve-
stments, η οποία ελέγχει ένα χαρτο-
φυλάκιο ακινήτων αξίας άνω των 2
δισ. ευρώ, «μέχρι και η βεβαίωση ταυ-
τοπροσωπίας δεν επιτρέπεται να πραγ-
ματοποιείται π.χ. από τους συμβολαι-
ογράφους. Ενώ δηλαδή εμπιστευό-
μαστε τους επαγγελματίες αυτούς για
τη διεκπεραίωση συμφωνιών αξίας
εκατομμυρίων ευρώ, δεν τους εμπι-
στευόμαστε σε κάτι τόσο απλό», ανα-
φέρει χαρακτηριστικά για το ζήτημα
της γραφειοκρατίας. Παράλληλα, συμ-
πληρώνει ότι είναι πρακτικοί λόγοι
που γιγαντώνουν τη γραφειοκρατία
στην αγορά ακινήτων και δεν επιτρέ-
πουν την ηλεκτρονική ολοκλήρωση
συναλλαγών. «Οταν εμπλέκονται εφο-

ρίες, υποθηκοφυλακεία, κτηματολο-
γικά γραφεία, πολεοδομίες, ακόμα και
δασαρχεία, είναι πρακτικώς αδύνατο
να μιλάμε για μείωση της γραφειοκρα-
τίας στις συναλλαγές», σημειώνει ο
κ. Καρυτινός.Σύμφωνα με τον κ. Λευ-
τέρη Ποταμιάνο, πρόεδρο του Συλ-
λόγου Μεσιτών Αθηνών - Αττικής,
«το τελευταίο διάστημα έχουν γίνει
ορισμένες προσπάθειες για την ψη-
φιοποίηση ορισμένων διαδικασιών,
όπως για παράδειγμα το γνήσιο της
υπογραφής, που πλέον γίνεται και
ηλεκτρονικά, ωστόσο απαιτείται ακόμα
πληθώρα βημάτων, ώστε να επιτα-
χυνθεί η διαδικασία της ολοκλήρωσης
μιας αγοραπωλησίας, η οποία σήμερα
απαιτεί ακόμα και μήνες». Μια ακόμα
πρωτοβουλία, η οποία φαίνεται πως
βρίσκεται στο τελικό στάδιο εφαρ-
μογής αφορά την έκδοση βεβαίωσης
περί μη οφειλής ΤΑΠ, η οποία θα γί-
νεται πλέον και ηλεκτρονικά, όπως
ανακοίνωσε πριν από λίγες εβδομάδες
ο Δήμος Αθηναίων.Ηλεκτρονικά εκ-
δίδονται επίσης η βεβαίωση περί πλη-
ρωμής ΕΝΦΙΑ, η ασφαλιστική και η
φορολογική ενημερότητα. Προϋπό-
θεση όμως είναι να μην υπάρχει εκ-
κρεμότητα οφειλής. Αν αυτό συμβαίνει,
τότε ο ενδιαφερόμενος θα πρέπει να
μεταβεί στην οικεία εφορία, ώστε να
του χορηγηθεί, συνήθως χειρόγραφα
(!), βεβαίωση για την παρακράτηση
της οφειλής από το τελικό τίμημα που
θα εισπράξει για την πώληση του ακι-
νήτου του. Αντίστοιχα, επίσκεψη
στην εφορία χρειάζεται π.χ. για να
λάβει κανείς τη βεβαίωση της πλη-
ρωμής φόρου γονικής παροχής ή κλη-
ρονομιάς, σε περίπτωση που μετα-
πωληθεί κάποιο σχετικό ακίνητο.Το
ζήτημα των ψηφιακών υπογραφών
εκτιμάται από στελέχη της αγοράς
ακινήτων ότι θα διευκολύνει ιδιαίτερα
την ταχύτερη ολοκλήρωση των συ-
ναλλαγών, αποτελώντας ένα πάγιο
αίτημα του κλάδου. Ασφαλώς, ένα κύ-
ριο βήμα για τη μείωση της γραφει-
οκρατίας θα είναι αυτό ακριβώς, η
μείωσή της. Τα τελευταία χρόνια, αντί
αυτή να περιορίζεται, έχει αυξηθεί
κατακόρυφα, με την προσθήκη σω-
ρείας βεβαιώσεων και πιστοποιητικών,
ορισμένα εκ των οποίων (π.χ. ενερ-
γειακό πιστοποιητικό) έχουν ευτελιστεί
πλήρως, καθώς εκδίδονται ακόμα και
τηλεφωνικά.

Η καραντίνα
δεν περιόρισε
τη ζήτηση
για ακίνητα
Οκτώ στους δέκα δεν αναβάλλουν 
τα σχέδιά τους για αγορά ή ενοικίαση

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Θετικά μηνύματα από το μέτωπο
της ζήτησης εκπέμπει η αγορά κα-
τοικίας, καθώς, όπως προκύπτει
από έρευνα του δικτύου ηλεκτρο-
νικών αγγελιών ακινήτων Spito-
gatos.gr, το 85% των υποψήφιων
αγοραστών ή ενοικιαστών κατοι-
κιών δεν προτίθεται να καθυστε-
ρήσει ή ακόμα και να ακυρώσει
τις αποφάσεις του λόγω της παν-
δημίας του κορωνοϊού. Πρόκειται
για μια ιδιαιτέρως θετική εξέλιξη,
τόσο για τη μελλοντική πορεία της
κτηματαγοράς όσο και για την ίδια
την οικονομία, καθώς, αν μετρια-
στεί η αρνητική επίπτωση στην
αγορά ακινήτων, είναι σαφές ότι
θα επωφεληθούν και όλοι οι επι-
μέρους τομείς που τροφοδοτούνται
από αυτή, αρχής γενομένης από
τον κατασκευαστικό / οικοδομικό
κλάδο, τις βιομηχανίες / βιοτεχνίες
επίπλων, αλουμινίου, τις εμπορίες
πλακιδίων, τους εργατοτεχνίτες
κ.λπ.Η έρευνα της Spitogatos.gr
πραγματοποιήθηκε μεταξύ 16.000
χρηστών της ιστοσελίδας κατά το
διάστημα από τις 14 έως και τις 30
Απριλίου. Βάσει αυτής, παρά τις
συνθήκες που έχει δημιουργήσει
η COVID-19, μόνο το 15% των χρη-
στών δήλωσε ότι σκέφτεται να
αναβάλει τα σχέδιά του για την
αγορά ή ενοικίαση ακινήτου. 

Λίγοι αγοράζουν
Παράλληλα, βέβαια, σε ποσοστό

41% οι χρήστες αναφέρουν ότι ανη-
συχούν μεν, αλλά δεν σκοπεύουν
να αναβάλουν τα σχέδιά τους παρά
τις νέες συνθήκες, ενώ ένα επιπλέον
30% δηλώνει ακόμα πιο αισιόδοξο
και ότι θα συνεχίσει την αναζήτηση
ακινήτου. Τέλος, το 13% απαντάει
πως η κατάσταση δεν επηρεάζει
καθόλου την απόφασή του, ενώ το
1% είχε ήδη προχωρήσει σε ενέρ-
γειες κατά τη διάρκεια της πανδη-
μίας. Σε σχετικές δηλώσεις του, ο
διευθύνων σύμβουλος της Spito-
gatos Δημήτρης Μελαχροινός ανέ-
φερε ότι «με πολύ ενδιαφέρον δια-
πιστώσαμε ότι οι χρήστες μας συ-
νεχίζουν ενεργά, ιδιαίτερα στο δεύ-
τερο μισό της επιβολής καραντίνας,
όχι μόνο να αναζητούν ακίνητα,
αλλά και να προχωρούν στο επό-
μενο βήμα της επαφής με τον αγ-
γελιοδότη, με την ίδια ένταση με
την περίοδο πριν από την απαγό-
ρευση κυκλοφορίας». Συμπλήρωσε,
μάλιστα, ότι οι χρήστες που απάν-
τησαν τις πρώτες ημέρες της έρευ-
νας ήταν λιγότερο αισιόδοξοι σε
σχέση με εκείνους που απάντησαν
τις τελευταίες ημέρες της, δηλαδή
κοντά στην ανακοίνωση της άρσης
των μέτρων περιορισμού της κυ-
κλοφορίας. 

Συσσώρευση ζήτησης
Επιπλέον, σύμφωνα με τον κ.

Μελαχροινό, στην παρούσα χρονική
συγκυρία διαπιστώνεται υψηλό επί-
πεδο συσσωρευμένης ζήτησης, με
αποτέλεσμα να αναμένεται με ιδι-

αίτερο ενδιαφέρον η νέα ισορροπία
που θα διαμορφωθεί μεταξύ προ-
σφοράς και ζήτησης και πώς αυτή
θα επηρεάσει τις τιμές των ακινήτων
τους επόμενους μήνες.

Μεταξύ του 15% των χρηστών
που πλέον κρίνει σκόπιμο να ανα-
βάλει τη λήψη αποφάσεων είτε για
την αγορά είτε για την ενοικίαση
ακινήτου, το 60,5% αναφέρει ως
βασικότερη αιτία την απειλή μιας
επικείμενης οικονομικής κρίσης, η
οποία θα θέσει σε κίνδυνο την απο-
πληρωμή του δανείου του ή άλλων
υποχρεώσεών του. Το 20,2% ανα-
φέρει ότι προσδοκά μείωση τιμών
λόγω της πανδημίας, με αποτέλεσμα
να προτιμάει να περιμένει προκει-
μένου να επωφεληθεί. Επίσης, το
12,1% ανησυχεί για τη σταθερότητα
της εργασίας του, ενώ το 7,3% όσων

ενδιαφέρονται για την αγορά κα-
τοικίας δεν πιστεύει ότι θα μπορέσει
να λάβει στεγαστικό δάνειο.

Αναζήτηση α΄ κατοικίας
Οσον αφορά τα κίνητρα των

υποψήφιων αγοραστών κατοικίας,
σύμφωνα με τα αποτελέσματα της
έρευνας, κατά 59% αφορούν την
αναζήτηση πρώτης κατοικίας, κατά
28,2% μετακόμιση από το ενοίκιο
και κατά 20,5% μετακόμιση από
το πατρικό, ενώ το 12,9% αφορά
επένδυση ή εκμετάλλευση. Επίσης,
το 9,4% αφορά εξοχική κατοικία
και το 4,7% άλλο σκοπό. Τέλος,
σκοπός αγοράς οικοπέδου είναι
κατά 47,6% η ανέγερση οικοδομής,
22,4% η επένδυση και 11,8% η γε-
ωργική εκμετάλλευση, ενώ το 6,4%
αφορά άλλο σκοπό.
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Παραστατική και αφηγηματική τέχνη
Η Ελένη Σ. Νικήτα επιμελήτρια της Κυπριακής Συλλογής της Λεβεντείου μιλάει στην «Κ» για την Πρώτη Γενιά Κυπρίων Καλλιτεχνών

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Ελένη 
-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

–Κυρία Νικήτα, τι προσδιορίζου-
με ως Πρώτη Γενιά Κυπρίων Καλ-
λιτεχνών; 

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-

–Καλλιτεχνικά είναι ομοιογενείς; 
Ποιο είναι το κύριο χαρακτηρι-
στικό της Γενιάς αυτής;

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

–Τους ζωγράφους που δημιούργη-
σαν εντατικά, όπως ο Διαμαντής 
ή ο Γ. Πολ. Γεωργίου, μπορούμε 
να τους βλέπουμε μονολιθικά ως 
εκπροσώπους μιας γενιάς;

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

–Ο Μιχαήλ Κάσιαλος πόσο εύκο-
λα μπορεί να σταθεί δίπλα στους 
άλλους εκπροσώπους της Γενιάς;

-

-

-
-

-

-

-

-

Συλλογική συνείδηση
–Αυτή η γενιά τι προικοδότησε 
στις επόμενες, πιο αποτύπωμα 
άφησε;

-

-

-

-

-

–Άραγε αυτή η Γενιά είχε επιδρά-
σεις από άλλες τέχνες, όπως τη 
λογοτεχνία ή τη μουσική;

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

–Μπορούμε να μιλάμε για κά-
ποιου είδους κυπριακότητα στα 
έργα τους;

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

–Πώς σχολιάζετε την απουσία 
μιας ενεργούς Κρατικής Πινακο-
θήκης; Το έλλειμμα αυτό δεν εί-
ναι ταυτόχρονα κι έλλειμμα της 
Πολιτείας;

-

-

-

-
-

-
-

-

–Αλήθεια, πώς βλέπετε τη σύγ-
χρονη εικαστική δημιουργία;

-

-

Η έλλειψη Κρατικής Πινακοθήκης

«Ανεξαρτήτως 

Η συνειδητή ή υποσυ-
νείδητη προσπάθεια αυ-
τοκαθορισμού, αυτογνω-
σίας και αναζήτησης της 
ταυτότητας διακρίνει όχι 
μόνο το έργο των πρώ-
των έντεχνων καλλιτε-
χνών, αλλά και άλλες 
σημαντικές μορφές
της πνευματικής και 
καλλιτεχνικής έκφρα-
σης της ίδιας εποχής.
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Π Ρ Ο ΤΑ Σ Ε Ι Σ

Ο Ιωάννης 

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

Βιογραφικό 

-

-

-

-

-

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το Ζηθκιαννιόν

Το τελευταίο 
-
-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΙΣΣΟΝΕΡΓΗΣ
(1889-1963)

Γεωργοί σε Βοδάμαξα
Υδατογραφία σε χαρτί

Επιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Η «Κ» -
-

-
-

Χρίστος Κ. Λαμπρίας
ΝΕΟ ΧΩΡΙΟ ΚΥΘΡΕΑΣ –
ΓΕΝΕΘΛΙΑ ΓΗ, ΟΙ ΡΙΖΕΣ ΜΑΣ

Ο Χρίστος 

-

-

-
-

-

-

-
-

-

Μάρω θ. Σοφρωνίου
ΤΟ ΜΙΤΣΕΡΟ ΣΤΟΥΣ ΕΘΝΙΚΟΥΣ 
ΑΓΩΝΕΣ ΤΟΥ ΕΘΝΟΥΣ

Η Μάρω -
-
-

-
-

-

-

-

-

Διάφοροι
ΑΡΑΔΙΠΠΟΥ: Η ΑΥΛΗ ΤΗΣ ΔΕΣΠΟ-
ΤΕΙΑΣ ΑΠΟ ΤΗΝ ΑΡΧΑΙΟΤΗΤΑ ΩΣ 
ΤΗ ΣΥΓΧΡΟΝΗ ΕΠΟΧΗ. Ο ΤΟΠΟΣ, Η 
ΙΣΤΟΡΙΑ, ΟΙ ΑΝΘΡΩΠΟΙ

Η ομάδα 
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

Γεώργιος μ. Αλλαγιώτης
Η ΚΥΠΕΡΟΥΝΤΑ ΤΟΥ ΧΘΕΣ
ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΗΜΕΡΑ

Ο Γεώργιος -
-

-

-

-
-

-

-
-
-

Γεώργιος Ν. Καντζηλάρης
ΤΟ ΚΑΪΜΑΚΛΙ ΜΕΣΑ ΑΠΟ
ΤΟ ΠΕΡΑΣΜΑ ΤΟΥ ΧΡΟΝΟΥ

Ο εν 

-

-

Χρήστος Πέτρου
ΤΑΞΙΔΙΑ ΕΝΤΟΣ ΚΥΠΡΟΥ
ΣΕ 45 ΧΩΡΙΑ ΜΕΤΑΞΥ 2008-2010

Όπως αναφέρει 

-

-

-
-
-

-

EΞΙ ΒΙΒΛΙΑ ΚΥΠΡΙΩΝ ΣΥΓΓΡΑΦΕΩΝ ΑΝΤΙ ΓΙΑ ΕΞΙ ΕΚΔΗΛΩΣΕΙΣ

Η Λεβέντειος Πινακοθήκη εφαρμόζει τη 
νομοθεσία Δικαιωμάτων Πνευματικής 

Ιδιοκτησίας και ευχαριστεί την οικογένεια του 
καλλιτέχνη για την συνεργασία και άδεια. 
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Ι Δ Ε Ε Σ

Η Λεβέντειος Πινακοθήκη και 
η εφημερίδα Η Καθημερινή φέρνουν 

τους πρωτοπόρους Κύπριους δημιουργούς 
σε κάθε κυπριακό σπίτι

Κάντε κτήμα σας ένα κομμάτι της κυπριακής τέχνης και ιστορίας ανυπολόγιστης
αξίας σε ακριβές αντίγραφο, προσφορά της Λεβεντείου Πινακοθήκης,

μέσω του προγράμματος

 

Λουκία Νικολαϊδου-Βασιλείου

Μένωσπίτι 
γνωρίζω τους 
Κύπριους δημιουργούς
της πρώτης γενιάς

Την Κυριακή 17 Μαΐου μαζί με την 

Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Οι πολιτισμοί της παράδοσης 
«μπάζουν σε μια κατάσταση
κανονική, αυτή που δημιουργεί
δηλαδή τον κανόνα σε αντίθεση
με την εξαίρεση ή την παραμόρφωση»

Οι μέρες 
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

Ιστορία απροσωποποίησης

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

Εκδήλωση ασέβειας

-

-

-
-

-
-

-

-

Η επιστολή -

Το βιβλίο -
-

-

Αναζητώντας μέσα
μας την «Ακρόπολη»
Η χειραφέτηση του Σίγκμουντ Φρόιντ πάνω στον Ιερό Βράχο
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Σ Κ Ε Ψ Ε Ι Σ

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Είναι άραγε -
-
-

-

-

-
-

-

ΒΙΚΥ ΠΕΡΙΚΛΕΟΥΣ

Frederick)

–Είναι ο καιρός να δούμε διαφορετι-
κά τη σχέση ψηφιακής τεχνολογίας 
και Τέχνης;

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-
-
-

-

–Πώς ο εγκλεισμός πυροδοτεί νέες 
ιδέες ή αναδιαμορφώνει παλαιές ιδέ-
ες; Ενισχύεται άραγε η εντοπιότητα;

-

-
-
-

-
-

ΚΥΡΙΑΚΗ ΚΩΣΤΑ

–Είναι ο καιρός να δούμε διαφορετι-
κά τη σχέση ψηφιακής τεχνολογίας 
και Τέχνης; 

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

–Πώς ο εγκλεισμός πυροδοτεί νέες 
ιδέες ή αναδιαμορφώνει παλαιές ιδέ-
ες; Ενισχύεται άραγε η εντοπιότητα; 

-
-

-
-

-

ΜΑΡΙΑ ΛΟΪΖΙΔΟΥ

–Είναι ο καιρός να δούμε διαφορετι-
κά τη σχέση ψηφιακής τεχνολογίας 
και Τέχνης;

-
-

-
-

-
-

-

-

-

–Πώς ο εγκλεισμός πυροδοτεί νέες 
ιδέες ή αναδιαμορφώνει παλαιές ιδέ-
ες; Ενισχύεται άραγε η εντοπιότητα;

-
-

-

-

-
-

-

-
-

ΛΕΟΝΤΙΟΣ ΤΟΥΜΠΟΥΡΗΣ

–Είναι ο καιρός να δούμε διαφορετι-
κά τη σχέση ψηφιακής τεχνολογίας 
και Τέχνης;

-

-

-
-

-

–Πώς ο εγκλεισμός πυροδοτεί νέες 
ιδέες ή αναδιαμορφώνει παλαιές ιδέ-
ες; Ενισχύεται άραγε η εντοπιότητα; 

-
-

-

-
-

-
-

* Το διαδικτυακό πρότζεκτ And oh those 
eyes that were data-saturated (D-S) είναι 
μια πρωτοβουλία του εικαστικού Λεόντιου 
Τουμπουρή και του Πολιτιστικού Τμήματος 
της Ύπατης Αρμοστείας της Κύπρου στο 
Ηνωμένο Βασίλειο. Στηρίζεται από τις 
Πολιτιστικές Υπηρεσίες – ΥΠΠΑΝ και τον 
Σύνδεσμο Εικαστικών Καλλιτεχνών Κύπρου 
(ΕΙ.ΚΑ).

ΕΛΕΝΗ ΝΙΚΟΔΗΜΟΥ

–Είναι ο καιρός να δούμε διαφορετι-
κά τη σχέση ψηφιακής τεχνολογίας 
και Τέχνης;

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

–Πώς ο εγκλεισμός πυροδοτεί νέες 
ιδέες ή αναδιαμορφώνει παλαιές ιδέ-
ες; Ενισχύεται άραγε η εντοπιότητα;

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

Η τέχνες θα ανθίσουν και θα φέρουν κι άλλο
Πέντε εικαστικοί μιλούν στην «Κ» για την ψηφιακή τεχνολογία και την Τέχνη, αλλά και για την έννοια της εντοπιότητας

Από την έκθεση

Από την  ομαδική 
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Ε Ι Κ Α Σ Τ Ι Κ Α

Της ΛΟΥΙΖΑΣ ΛΟΥΗ

Το Platforms -
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

Ψηφιακές εκθέσεις και έργα

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

Διαδικτυακή διέξοδος για εικαστική δημιουργία
Στην «Κ» μίλησαν για τη συμμετοχή τους οι δημιουργοί της πλατφόρμας ACEY Europe στο Platforms Project Net 2020

Κέντρο του επιμελητικού 
μας ενδιαφέροντος είναι 
η σχέση κοινωνίας και 
τέχνης και η σημασία 
της εικαστικής πειραμα-
τικής δράσης σε διάλογο 
με το κοινό είπαν η Δάφ-
νη Νικήτα και ο Γιώργος 
Ταξιαρχόπουλος. 

«Carry me home», Pashias.

«Μαύρη 
-

«Lifenet», «Is this the life we really 

Κοινή 
-

-
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Β Ι Β Λ Ι Ο

Ε ίναι 

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

2

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-
-

-

Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι 
επίτιμος διευθυντής του Ευγενιδείου 
Πλανηταρίου.

Η Γιώτα Κούγιαλη γεννήθηκε στο 
Προμύρι Μαγνησίας και ζει στον 
Βόλο. Εργάστηκε στην πρωτοβάθ-
μια εκπαίδευση καθώς και στο Πα-
νεπιστήμιο Θεσσαλίας ως υπεύθυ-
νη για την πρακτική άσκηση των 
φοιτητών του ΤΠΕ και ως συνερ-
γάτις του Εργαστηρίου Λόγου και 
Πολιτισμού. Είναι ιδρυτικό μέλος 
και αντιπρόεδρος του Κέντρου 
Βιβλίου Μαγνησιωτών Συγγρα-
φέων και παραγωγός λόγου της 
εκπομπής «Ιστορίες πίσω από τις 
ιστορίες» στην ertvolou. Το νέο 
μυθιστόρημά της «Απόψε τι βλέ-
πεις γύρω σου;» κυκλοφορεί από 
τις εκδόσεις Καστανιώτη.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

-
-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χά-
ρη στην ανάγνωση ενός βιβλίου; 

-

-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά; 

-

 
Το βιβλίο που έχετε διαβάσει τις 
περισσότερες φορές; 

 
Ποια είναι τα συστατικά ενός κα-
λού μυθιστορήματος;

-

-

-

 
Εσείς τι θα θέλατε να δείτε απόψε 
γύρω σας;

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

WALT WHITMAN
Φύλλα Χλόης - Ανθολογία 
επιλογή, μετάφραση, επίμετρο, χρο-
νολόγιο, σημειώσεις: Ελένη Ηλιοπού-
λου, Κατερίνα Ηλιοπούλου
εκδ. Κέδρος, σελ. 350

Η φράση  -

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-
-

-
-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Του ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ

«Είμαι ευρύς, περιλαμβάνω πλήθη»

Η ενέργεια του Ηλίου

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Η πολύτιμη συνεισφορά 
της Σεσίλια Πέιν-
Γκαπόσκιν  
και άλλων γυναικών 
στην επιστήμη  
της αστρονομίας.

Κάθε 

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΓΙΩΤΑ ΚΟΥΓΙΑΛΗ

Ο Γαλαξίας και η περίοδος
του μετανθρώπου

Απόσπασμα -

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-
-

-

MARTIN REES
Περί του μέλλοντός μας. 
Προοπτικές  
για την ανθρωπότητα
μτφρ. Κων. Σίμος -  
Αλ. Μάμαλης
εκδ. Κάτοπτρο, 2020  
σελ. 218

ΕΚΤΑΚΤΩΣ
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Π Α Ν Ο Ρ Α Μ Α

ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ποντικοφάρμακο

ΗΠΑ
Τώρα -

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

Ηθελαν 

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-
-

-

ΛΟΝΔΙΝΟ
Βιογραφία του Μπετόβεν
Τα 250 

-

-

-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ 
Κόλσον Γουάιτχεντ
Με ένα -

-

-

-
-

ΓΕΡΜΑΝΙΑ
Σπάνιος Καντίνσκι
Στις δημοπρασίες 

-
-
-

-

-

ΛΟΝΔΙΝΟ
Σχέδια με μολύβι
Ενας κόσμος 

-
-
-

-

-
-

ΜΝΗΜΗ
Θα ήταν 91 ετών
Η Οντρεϊ Χέπμπορν -

-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Τι συμβαίνει;» 

Αν δεν είχαμε έρθει  
εδώ, είπε μέσα  
στο σκοτάδι, τώρα  
θα ζούσαν. Κοιμήσου, 
έκανε εκείνος. 
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Ι Σ Τ Ο Ρ Ι Α

Γνωστή 

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-

Η.Μ.

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

«Ο Αμερικανός, 
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

«Να περάσουν μέσα μόνο οι Ελληνες και θα τα βρούμε»

Στρατόπεδα
συγκέντρωσης,
οι άγνωστοι
όμηροι
Μια ανεξόφλητη οφειλή απέναντί τους

Ο Αμερικανός, μόλις 
άκουσε πως μιλούμε ελ-
ληνικά, φώναξε: Eλλη-
νες είστε, βρε πατριώτες;

Μια άγνωστη - Οι πέντε -
-
-

Eργο 

Μετά 

Η Αννίτα Π. Παναρέτου 
συγκέντρωσε  
σε έναν τόμο 
μαρτυρίες μη Εβραίων 
συμπατριωτών μας.

Π Ρ Ο Δ Η Μ Ο Σ Ι Ε Υ Σ Η
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Β Ι Β Λ Ι Ο

Ανθρωποι  -

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

Η. Μ.

-

-

•

-

-

-

•

-

-

-

-
-

-

-
-

«Δεν θέλω να πάει χαμένη η ζωή»
Το νέο βιβλίο της χαρισματικής Σοφίας Νικολαΐδου αποτελεί ένα μωσαϊκό ανθρώπων που πάλεψαν να πάρουν ένα πτυχίο

«Ενα μουρμούρισμα  
που χάνεται σιγά σιγά.  
Είναι οι φωνές  
των παλιών, που  
πίστευαν ότι τα γράμματα  
σε κάνουν άνθρωπο». 

«Τι μέλλον

«Το χρυσό βραχιόλι»  
 

Π Ρ Ο Δ Η Μ Ο Σ Ι Ε Υ Σ Η
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Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

07.30

10.00

11.00

12.00
13.30

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.30

15.30
16.00
16.30

18.00 EIΔHΣEIΣ

18.20

18.50

19.25

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.15

22.00

23.00 EIΔHΣEIΣ
23.15
00.15

07.15 
08.00

08.50
11.00
11.30
16.00

16.30

17.00

17.50

18.20

18.30

19.15

19.40 EIΔHΣEIΣ 

19.50 EIΔHΣEIΣ 

20.00 EIΔHΣEIΣ

21.10

22.00
23.00

00.35 EIΔHΣEIΣ 

05.30

09.45 

13.00

15.00

16.00

17.20

18.00 OMEGA NEWS
18.10

18.30 

20.10 OMEGA NEWS
21.10

22.00

23.00

01.00

03.30

04.20

05.20

06.10
06.40
07.30
08.10

09.50

10.40

12.00
12.50

13.45
15.00
16.30

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10
18.40
20.20 Tα νέα του ANT1
21.50

23.15

01.00
01.10

02.00

02.50

03.40 Tα νέα του ANT1 
04.30

05.20
05.50
06.40 
07.30
10.00

10.50

11.30

12.30
13.00

14.00
16.30

17.40

18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.20

18.30
20.10 Τομές στα γεγονότα
21.20

00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30

01.30 

03.00

04.20

06.50

08.00
09.30

10.00

13.00 

13.40

14.30
15.50

17.10

18.00 EIΔHΣEIΣ

18.20

19.00 

20.20 ALPHA NEWS
21.20

22.30

23.30

01.00
02.00

07.00
08.30
10.00
12.30
14.45
17.00
18.45

21.00
22.45
00.00
01.10
03.10

05.55
07.25 

09.05
10.25
12.10
13.40 

15.20

17.00

18.50
20.20

22.00

23.55

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA MOVIES BEST

GREEK CINEMA

22.00 21.10 22.00 23.15 21.20 21.20 00.00

22.00

06.30
09.30
11.00
13.00
14.40
16.45
18.30
19.30
20.25 
21.30
22.30
02.10

07.30
08.00
08.30
09.00
09.30
10.00
10.30 
11.00
11.30
12.00
12.30
13.00
13.30
14.00
14.30
15.00
15.30
16.00
16.30 
17.00
17.30
18.00

CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

06.50
08.00
09.20
10.00

12.00

14.00
15.00

17.00
19.00

Δεν έχεις ιδέα
ΚΟΜΕΝΤΙ
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες:  

 
Ανάμεσα 

-

-

-

-

-
-
-

-
-

Μια αμερικανική ληστεία
ΔΡΑΜΑ (2018)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες:  

 
Από τις πιο πρόσφατες

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

Little America
ΔΡΑΜΑ (2020)
Δημιουργοί:  

Ερμηνείες:  

 
Περιεχόμενο 

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
Οι ιστορίες 

Ο ύ ρωες του αμερικανικού ονείρου

Εφηβικά
μπερδέματα
και νεανικές
τρέλες
Επιλογές από πλατφόρμες streaming

Η νεαρή 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA
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Π Ρ Ο Σ Ω Π Ο

Από το 1986, -

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

Μια εκπομπή για όλες τις εποχές
ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ / Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Δεν είναι πληροφορία το 
αρχείο ούτε υπενθύμι-
ση/υπόμνηση. Είναι ένα 
bypass στην εκάστοτε 
πραγματικότητα. 

Συνέντευξη στην ΤΑΣΟΥΛΑ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Ο ήρωας -
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

 
– Πώς είναι αυτή τη στιγμή η κα-
τάσταση στις ΗΠΑ;

-

-

-

-

-

– Eίχατε φανταστεί ποτέ ότι θα 
ζούσατε μια τέτοια κατάσταση;

-

-

-
-
-

– Χώρες ισχυρές, όπως οι ΗΠΑ, 
που θα περίμενε κάποιος να βρί-
σκονται στην πρώτη γραμμή αυ-
τού του «πολέμου», δεν ανταπο-

κρίνονται στις προσδοκίες της 
διεθνούς κοινότητας. Οι ηγεσίες 
και οι ιδεολογίες δοκιμάζονται 
σήμερα;

-

-

-
-

-

– Οι άνθρωποι φοβούνται, οι οι-
κονομίες καταρρέουν. Πιστεύε-
τε ότι κινδυνεύει η δημοκρατία;

-
-

-

-
-

– Εσείς φοβάστε τον ιό;
-
-

– Αλήθεια, πώς περνούν οι ημέ-
ρες σας στην καραντίνα;

-
-
-

-

-
-

– Πιστεύετε ότι θα μας αλλάξει 
η πανδημία; Και αν ναι, με ποιον 
τρόπο;

-
-

– Τι μαρτυρεί την ελληνικότη-
τά σας στις συνήθειες, ίσως και 
στη νοοτροπία σας;

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

– Μπορείτε να μου περιγράψετε 
τον τρόπο που μια ιδέα περνάει 
στη σελίδα, γίνεται λέξεις, βιβλίο 
ή σενάριο; Υπήρξαν φορές που 
απλώς... μπλοκάρατε;

-

-

– Οπως ο Τζέιμς Ελρόι με το Λος 
Αντζελες και ο Ιαν Ράνκιν με το 
Εδιμβούργο, φιλοτεχνείτε στα βι-
βλία σας το πορτρέτο μιας πόλης. 
Τι αγαπάτε περισσότερο στην Ου-
άσιγκτον;

-

-

-

-

-

-

– Υπάρχουν άλλες επιρροές στα 
έργα σας, εκτός από αυτές για 
τις οποίες συχνά μιλάτε, δηλαδή 
τον Ντάσιελ Χάμετ και τον Τζον 
Στάινμπεκ;

-
-

-

-

-

-

-

-

-

– Πώς τροφοδοτείτε τη φαντα-
σία και τη δημιουργικότητά σας;

-
-

-

– Το νέο σας μυθιστόρημα, «The 
Man Who Came Uptown», θα κυ-
κλοφορήσει σύντομα και στα ελ-
ληνικά, από τις εκδόσεις Πατά-
κη. Σας μοιάζει ο ήρωάς του, ο 
Μάικλ Χάντσον; 

-

– Τι θα λέγατε σε έναν νέο συγ-
γραφέα, που ονειρεύεται μια κα-
ριέρα όπως η δική σας;

-

-

-

– Ποιο θα είναι το πρώτο πράγ-
μα που θα κάνετε μετά την άρ-
ση των περιοριστικών μέτρων;

-

-

-

 – «Πάντα να σκέφτεσαι τι εί-
δους άνθρωπος θέλεις να είσαι», 
λέει στον Σπίρο Λούκας, ήρωα 
αρκετών βιβλίων σας, ο πατριός 
του. Εσείς τι είδους άνθρωπος θέ-
λετε να είστε, κύριε Πελεκάνος;

-

Η επιτυχία είναι μαραθώνιος, όχι σπριντ, ξεκίνα από χαμηλά...

Θα σεβόμαστε την ύπαρξή μας
Ο ελληνικής καταγωγής συγγραφέας αστυνομικών μπεστ σέλερ και σεναριογράφος Τζορτζ Πελεκάνος μιλάει στην «Κ»

Στις ΗΠΑ η δημοκρα-
τία πράγματι κινδυνεύει, 
γιατί οι σημερινοί κυβερ-
νώντες έχουν πολιτικο-
ποιήσει την πανδημία.

«Μου παίρνει 
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